
Kétévente hívja meg partnereit a
DDGÁZ Rt. a Földgázfórum címû
szakmai konferenciára, amely az ak-
tuális szakmai kérdések megvitatása
mellett kiváló alkalom a kapcsolatok
ápolására, a szerelõipar, a készülék-
gyártók és a gázipari szakemberek
találkozására. A bikali Puchner Kas-
télyhotelben június 3-án tartott ren-
dezvényre a Gázközösség tagjai idén
is meghívást és kedvezményes belé-
pési lehetõséget kaptak.

HasenauerAndrás, aDDGÁZRt. vezérigaz-
gatója köszöntõszavaiutánaszakmaiprog-
ramban elsõkéntOlajos Dezsõ, a Magyar
Mûszaki Biztonsági Hivatal fõigazgatója a
gáziparimûszaki biztonsági szabályzat elké-
szítésénekszempontjait és folyamatátmutat-
ta be. A szabályzat az új szabványok és jog-
szabályok, valamint amûszaki fejlõdés vál-
tozásaimiatt a korábbihoz képest új szerke-
zetû lesz és jelentõs újdonságokat is tartal-
maz. Az elnök szerint várhatóan év végén
mármegjelenikahatályos szöveg.

A DDGÁZ Rt. szolgáltatási területének
fejlesztésérõl és az ügyfelekért tett intézke-
désekrõl Kovács Zoltánmûszaki igazgató
tartott elõadást. A cég fejlõdését jelzi, hogy
1995-ben568ezer, 2004-ben viszontmár
939 ezer köbméter földgázt értékesített. A
fogyasztók létszáma ugyanezen idõtarta-
monbelül 188 ezerrõl 284 ezerre növeke-
dett. A vezetékrendszer hossza is csaknem
megkétszerezõdött, 4556-ról8423kilomé-
terre emelkedett.
Bayer Károly, aGázközösség elnöke a

DDGÁZRt. partnerkapcsolatainak fejlõdé-
sét és jövõjét vázolta. Ebben kiemelt jelen-
tõsége van aGázközösségnek, amely vi-
lágos és hasznos elvek és normákmentén
mûködik, összefogja a tagokat és egyben
jelentõs segítséget is nyújt. A számos ered-
mény közül kiemelte a szakmai színvonal
emelkedését, aminõségirányítási rendsze-
rek alkalmazását, amérõ- és nyomássza-
bályozó-felszerelési jogosultságot, az érté-
kesítési akciókat és amegbízottakáltal vég-
zett mûszaki ellenõrzést.

Folytatás a 2. oldalon

Augusztusban
közgyûlést
tartunk
Elsõ alkalommal megyünk
Fejér megyébe
� Az agárdi vízisportiskola terüle-

tén, augusztus 27-én tartjuk idei köz-
gyûlésünket és a kísérõ programokat
� tájékoztatta olvasóinkat aGázkö-
zösség elnökségi tagja, egyben a
rendezvény Fejérmegyei házigazdá-
ja, Antal István.
A nyárvégi szombaton megtar-

tandó összejövetel elsõsorban az
egyesület szakmai feladataira össz-
pontosít. A 2004-es év értékelése és
zárása, valamint a 2005-ös költség-
vetés elfogadása is szerepel a napi-
rendek között. A jelenlévõk megis-
merkedhetnek a bizottságok beszá-
molóival is. Minden szakmai témát
még nem neveztekmeg a szervezõk
� tudtuk meg Takács Gyulánétól, a
Gázközösség munkatársától, aki
közvetlen kollégája aGázközösség
elnökének, Bayer Károlynak. A nyá-
ron kiküldendõmeghívókban azon-
ban már ezek a témák is szerepelni
fognak.
Antal István elmondta azt is, hogy

a közgyûlést gazdag szabadidõs és
sportprogram fogja kísérni. A jelent-
kezõk igénye szerintmeghirdetett gu-
lyás- vagy pörköltfõzõverseny várha-
tóan újra a nagy érdeklõdést kiváltó
kezdeményezések egyike lesz. Nem
maradhatnak el a kispályás foci-
meccsek, a tollaslabda- és asztalite-
nisz-versenyek sem. A víz közelsége
lehetõvé teszi, hogy a horgászat sze-
relmesei összemérhessék halfogási
tudományukat. Az egyik legígérete-
sebb programa hajózás lehet, ame-
lyetamegfelelõ számú jelentkezõese-
tén szerveznek meg Magyarország
egyik legszebb taván.

B. J.
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Folytatás az 1. oldalról

Érdekes és egyben a jövõ fejlõdési irányai-
ra utaló elõadást tartottWernerWillmes,
az E.ON Ruhrgas AG észak- és kelet-eu-
rópai ügyféltanácsadási vezetõje. Az elõ-
adás során szemléletesenmutatta beazt az
igen összetett és szervezett marketingmun-
kát, amelyet az E.ON Ruhrgas Németor-
szágban végzett a földgázfelhasználásban
érdekelt partnerek értékesítõ és fejlesztõ ka-
pacitásánakmozgósítása érdekében.

A hazai épületgé-
pész társadalom je-
lenlegi helyzetét igen
nehéznek látja Cser-
kúthy László, a Ma-
gyar Épületgépészek
Szövetségének tiszte-
letbeli elnöke, aGáz-

közösség elnökségi tagja.Mint elmondta,
a pénzügyi és humán erõforrás területen
jelentõs gondokkal küzdenek a vállalko-
zások, miközben egyre fejlettebbek a be-
rendezések, igényesebbekamegrendelõk,
élesedik a verseny és növekszik az árcsök-
kentési kényszer. Amegoldást többek kö-
zött a cég jövõjének tervezése és az idõben
megvalósított változások hozzák.
Knipl Károly a Német Víz- és Gázszak-

mai Egyesülettel (DVGW)megvalósítható
együttmûködési lehetõségeketmutatta be.
Az egyesület a gáz- és vízszolgáltatásra vo-
natkozó mûszaki szabályok kidolgozását
vállalja át az államtól, aminek létrehozá-
sára Magyarországon is van esély. Knipl
Károly után Sáling Tamás szerkezettervezõ

Sikeres és hasznos volt a Földgázfórum
szakmérnök a légellátás fontosságáról tar-
tott elõadást, amelyben kiemelte, hogy ez
nem csupán a gépészek feladata. Eperjesi
Zsuzsanna, a Simonyi Károly Szakközép-
és Szakiskola felnõttképzési vezetõje a kis-
és középvállalkozások számára elérhetõ
EU-s pályázati lehetõségekrõl és állami tá-
mogatásokról adott tájékoztatást. Este, a
vacsora elõtt Bayer Károly elnök átadta a

A konferencia kiállításán a Buderus Fûtéstechnika
Kft. új kazánsorozatát mutatta be, amelynek fej-
lesztésénél nagy hangsúlyt kapott a szerelõ- és
fogyasztóbarát tulajdonságok kialakítása.
A Gázgép Kft. többek között a Gázgép-press

PE réz összekötõjét, új fali átvezetõjét és földbe
süllyesztett nyomásszabályzó állomásokat muta-
tott be. Utóbbiakmûanyagból készülnek,mûanyag
a fedlapjuk is, a speciális tömítés nagy teherbírá-
sú, a vizet nem engedi be, viszont a szivárgó gázt
távozni engedi.
A Gienger Kft. a TAS, hõre záródó biztonsági

szelepre hívta fel az érdeklõdõk figyelmét. A Né-
metországból importált szelep tûz esetében a hõ
hatására lezár, így a gáz kiáramlását megakadá-
lyozza. Fõleg a könnyûszerkezetes épületek biz-
tonsága miatt fontos ez az eszköz. Gázkonnektort
is bemutattak, amiben szintén van TAS biztonsági
szelep.
A Viessmann Fûtéstechnika Kft. a harmadik

feles finanszírozási lehetõséget emelte ki, ame-
lyet a Cothec Kft.-vel együttmûködve ajánl elsõ-
sorban társasházak, iskolák, önkormányzatok ré-

Gázközösség Legaktívabb Kivitelezõje
2004Díjat és az InnovációsDíj 2004-et. A
vacsorát neves fellépõk gálamûsora és vi-
dám táncosmulatás követte.
A Puchner-kastély kiváló adottságai, a

szép idõ, valamint a remekül összeállított
ésmegszervezett programeredményeként
igen kellemes és hasznos napot töltöttek
együtt a DDGÁZ Rt. partnerei.

szére. A konstrukció alapjául szolgáló hõszolgál-
tatási szerzõdés maximum 15 évre köthetõ, de
önerõvel és pályázati támogatás elnyerésével csök-
kenthetõ ez az idõtartam.
A német Esders GmbH nyomás- és szivárgás-

mérõ készülékeket mutatott be, amelyek beltéri
gázszerelések elvégzéséhez alkalmazhatók. Továb-
bi fontos, a magyar piacra is szánt eszközeik a
gázmérõ és gázérzékelõ készülék, az elektroni-
kus mérõbõrönd gáz- és vízvezetékek nyomáspró-
báinak végzéséhez és a digitális manométer.
A Gebo Eurogáz típusú rozsdamentes, bordá-

zott, hajlékony acélcsövét mutatta be a Jutec Kft. A
gázfogyasztó berendezésekhez csatlakoztatható csõ
a szerelés helyszínén könnyen méretre vágható,
hajlításkor nem csökken a belsõ keresztmetszete.
Nincs szükség speciális szerszámokra a szerelésé-
hez, és a rendszer elemei egyedi azonosítóval ren-
delkeznek. A széles méretválasztékú csõcsaládot a
DVGW is bevizsgálta és használatát engedélyezte.

Újdonságokat kínáló kiállítók

AGázközösség tagjai elõtt közismert,
hogy a DDGÁZ Rt. Magyarországon
elsõként élt az új gáztörvény által biz-
tosított lehetõséggel, és meghatáro-
zott feltételek között lehetõséget adott
a gázszakmai egyesület tagjainak a
csatlakozó vezetékek és fogyasztói
berendezésekmûszaki ellenõrzési jo-
gának megszerzésére.

A leendõmegbízottak számára szigorúak
a feltételek, hiszen az egyesületi tagság
mellett alapvetõ feltétel, hogy a cégek ren-
delkezzenekminõségirányítási rendszerrel,
felelõsségbiztosítással, illetve gázmérõ- és

nyomásszabályozó felszerelésére vonatko-
zó jogosultsággal. Az elõírásoknak meg-
felelõ cégek erre kijelölt munkatársainak
egyhetes tanfolyamon kellett elsajátítani-
uk a szükséges ismereteket. Ennek alap-
ján tehettek elméleti vizsgát egy vizsgabi-
zottság elõtt, amelynek elnökét aMagyar
Mûszaki Biztonsági Hivatal adta. Aki ez-
utánmegfelelt a gyakorlati próbatételnek
is, szerzõdést köthetett a szolgáltatóval a
mûszaki átvétel elvégzésére � kizárólag
lakossági körben, meghatározott készü-
lékteljesítményig. A vizsga és a megbízás
a DDGÁZ Rt. szolgáltatási területére ér-
vényes.

Ahogy korábbi beszélgetésünkben
Bayer Károly mûszaki-partnerkapcsolati
szakértõ elmondta, amegbízottakmunká-
ját szúrópróbaszerûen ellenõrzik. Az ered-
mények tükrében akár a jogosultság kiter-
jesztését is elérhetik a megbízottak. A biz-
tonsági elõírások nem következetes betar-
tása viszont negatív következményekkel jár-
hat.
A2004-benelindult kezdeményezés ré-

vén az év végéig 39-en tettek elméleti vizs-
gát. A gyakorlati próbákonmegfeleltek ja-
nuárbanmáraz elsõ százmûszaki átvételt is
lebonyolították. Az év közepére már több
mint harminc személlyel kötöttek szerzõdést
amûszaki ellenõrzések elvégzésére. Biztató
fejlemény, hogyaz ellenõrzések tapasztala-
tai jók,mindenátvétel az elõírt rendben tör-
téntmeg.Azátfogóértékeléshez várhatóan
év végére gyûlik össze elegendõ ismeret.

B. J.

Még kevés a tapasztalat
Egyre több megbízott végez mûszaki ellenõrzést
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Telt ház volt a Babits Mûvelõdési Ház-
ban, azaz jelentõs érdeklõdés kísérte
a Gázközösség április 7-i szakmai
napját. BevezetõjébenBayer Károly el-
nök kiemelte, hogy a nap során az új
szerelvények és berendezések bemu-
tatására összpontosítanak. Mint
mondta, nem csak a tervezõi és sze-
relõi munkának, hanem a beépíten-
dõ technikának is minõséginek kell
lenni.

Az elõadások sorát a Gázközösség új
tagja, a Buderus Fûtéstechnika Kft. kép-
viselõje,Hornyák Tibor kezdte. Meggyõ-
zõen mutatta be, hogy a cég széles vá-
lasztékú és kedvezõ árú termékekkel van
jelen a piacon. Ezek közül kiemelhetõk a
9�60 kW-os teljesítménysávba tervezett
a G124-es, G134-es és G 234-es ka-
záncsaládok.
Nemes Erzsébet, az International

Publicitas marketingügynökség vezetõje
a marketing fontosságára hívta fel a fi-
gyelmet. Elõadásának az adott apropót,
hogy aGázközösség ebben az évben erõ-
síti a marketingmunkát, ugyanakkor a
tagokat is ösztönzi, hogy vállalkozásaik
marketingjét és kommunikációját tuda-

tosabban tervezzék és irányítsák. Ennek
része a cég arculatának tudatos kialakí-
tása is.
Gázkazánok illesztése ameglévõ fûtési

rendszerekhez � ezzel a címmel Körösztös
Imre, a KÖREX Kft. mûszaki vezetõje adott
tájékoztatást. Többek között a kazánok le-
vegõszükségletérõl és zárt tágulási tartállyal
történõ biztosításáról, valamint a nyitott tá-
gulási tartályok alkalmazásának szabályai-
ról beszélt.

Új nyomásszabályozókat fejlesztett ki a
nagykanizsai Gázgép Kft. � adta hírül
Csontos Tibor. A fejlesztés fõ szempontja
volt, hogy az új eszköz mindent tudjon,
amit az EU-ban igényelnek. Ennek sike-
rült is megfelelni, mert a szabályozók bár-
mely nyomásszabályozó helyére beszerel-
hetõk, nagy nyomástartományban hasz-
nálhatók, és nagy pontosságú szabályo-
zást adnak, így a DVGW elvárásainak is
megfelelnek.
AViessmannFûtéstechnikaKft.-tõlMakk

Árpád referens a cégúj falikazán-sorozatát
mutatta be, amelyeknek darabjai, elmon-
dása szerint árban versenyképesek, külsõre
szépek.A sorozat az egyszerûbbésolcsóbb
kazánoktól kezdveazextra készülékekig ter-

Sikeres szakmai nap
Szekszárdon

jed.UgyancsakaViessmanntól TóthTamás
aharmadik fél által finanszírozott felújítások
elõnyeit ismertette.
Mocsáry Zoltán, a Termomax Kft.-tõl a

cégmûszaki fejlesztésének irányvonalairól
beszélt. Elmondta, hogy a szûkülõ piacra
és az erõsödõ versenyre a technológia és a
gyártási kultúra fejlesztésével válaszolnak.
Ennek keretében könnyen gyártható és ja-
vítható készülékeket fognak elõállítani és a
kondenzációs készülékek jelentõs haté-
konyságára építenek. Nyártól már piacon

lesz a legújabb kondenzációs
kazánjuk,aTermomaxPremix.
A Viega erõteljesen nyit a

gázipar felé, ennek keretében
tavasszal sok városban tartot-
tak termékismertetõt, elsõsor-
ban az újdonságokra kon-
centrálva, amelyek iránt
Pintarics József szerint jelen-
tõs az igény. A cég szerint je-
lentõs változás várható az új
mûszaki szabályozás kiadása
után, ugyanis szerintük a gáz-
szolgáltatók az új szabályzat
ismeretébenátgondolják tech-
nológiai utasításaikat.
A földgázzal üzemelõ fûtõ-

hûtõ, alternatív meghajtású
klímakészülékekrõl tartott elõ-
adást Pálfi László ügyvezetõ a
BR GAL-Zöldautó Kft. képvi-
seletében. A berendezések a
családi házas igényektõl az
ipari felhasználásig bezárólag
alkalmazhatók. Abszorpciós

elven mûködnek, hatásfokuk jó, a hûtés-
hez vízutánpótlásra van szükségük. Elõ-
nyös, hogy elsõdleges energiaforrást hasz-
nosítanak, ami illeszkedik az EU elvárása-
ihoz.
Leikauf Tibor, a Baranya Megyei Ké-

ményseprõ Ipartestület elnöke az égéster-
mék-elvezetõberendezésekaktuális kérdé-
seit részletezte. Elõadásából kiderült, hogy
igen nagy mozgás van az égéstermék-el-
vezetés szabványai területén, az új EU-s
követelmények és fogalmakbevezetése fo-
lyamatos. Kiemelte, hogy aCO-mérgezé-
ses halálos baleseteknél az esetek 60%-
ában a levegõ-utánpótlással, 30%-ában
a készülékkel, 10%-ábana kéménnyel volt
a probléma.

A szakmai napnak igen gazdag volt a programja
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Együttmûködés
a MÉGSZ-szel
Eddig is jó kapcsolatait tovább
erõsíti a Gázközösség és a Ma-
gyar Épületgépészek Szövetsége.
Errõl Bayer Károly, aGázközösség
és Bertalan Ferenc, a MÉGSZ el-
nöke a bikali Fölgázfórumon írt
alá együttmûködési megállapo-
dást.

A két szakmai egyesület arra törekszik,
hogy hatékonyabban érvényesítse az
épületgépészek szakmai érdekeit, va-
lamint hogy az egyesületek tagjainak
és a szakmának kedvezõbb feltételek-
kel nyújtson szolgáltatásokat.
Rendszeresen párbeszédet folytat-

nak az érdekvédelmi témákról, ezeket
elsõsorban aMÉGSZ képviseli az or-
szágos fórumokon. A Gázközösség
fontos eseményeirõl és ügyeirõl rend-
szeresen tudósítások jelennek meg a
Magyar Installateurben. A partnerek
közös rendezvényeket szervezhetnek,
egymás rendezvényeihez szakmai se-
gítséget adnak, rendezvényeikremeg-
hívják egymást.
Az oktatás területén a partnerek

módszertani, szakmai segítségetadnak
egymásnak.Akét egyesület vezetõsége
kölcsönös tájékoztatástada fontos ipar-
ági információkról. Az
egyesületi tagság köl-
csönössé válik azzal,
hogyaGázközösség is
tagja lesz a MÉGSZ-
nek.

Az április 7-i elnökségi
ülés összefoglalója
· ZongorGáborbeszámolt amûszaki át-
vételre felkészítõ tanfolyamés vizsgákál-
lásáról. A tanfolyamra 48-an jelentkez-
tek, az elméleti vizsgát 39-en tették le
sikeresen. A sikertelen vizsga okai töb-
bek között:meleg vizes rézcsõvel szerel-
tek gázt, hiányos volt a készülékek do-
kumentációja.

· Az elnökség egyhangú szavazással fel-
vette a tagok sorábaaz alábbiakat: Ter-
mo-LineKft., Buderus FûtéstechnikaKft.,
Termoplus Kft., BR Gal-Zöldautó Kft.,
Tóth Albert.

· Leikauf Tibor, az etikai bizottság nevé-
ben két etikai ügyet ismertetett: Az egyik
esetben szabálytalan gázmérõ-felszere-
lés történt, amit a hiányzó plomba iga-
zolt. A fogyasztó elismerte, hogyaplom-
ba nem lett felszerelve. Ameghallgatá-
son a szerelõ cég képviselõje a történte-
ket elismerte. Arra hivatkozott, hogy a
novemberi idõszakban nagyon sok volt
amunka, véletlenül elfelejtette felszerelni
a plombákat, és az ottmaradt az ügyfél-
nél adobozban sértetlenül. Védekezésül
elõadta, hogy eddig nem volt panasz a
munkájukra, hasonló esetmégnem tör-
tént. Amásodik ügybenanélkül üzemel-
tékbeakészülékeket, hogymeggyõzõd-
tek volna arról, a készülékek legálisan
lettek-e beszerelve, vagymegtörtént-e a
mûszaki átvétel. Az elnökség mindkét
esetben egyhangú döntéssel szigorú fi-
gyelmeztetésben részesítettea tagokat.

· AzelnökségelfogadtaaFöldgázfórumon
való kedvezményes részvételi díjakat.

· Bayer Károly javaslata alapján az éves
közgyûlés idõpontját augusztus 27-re
tûzték ki.

A június 1-jei elnökségi
ülés összefoglalója
· AzelnökségelfogadtaaHGYCSÕSZER
Kft. tagfelvételi kérelmét és három fel-
számolásra kerülõ vállalkozás törlését a
tagság soraiból.

· Schmuck Róbert ismertette a Takács és
Társai Bt. által elkészített, 2005. január
1-jétõlmájus31-ig terjedõ idõszakravo-
natkozó pénzügyi beszámolót. Bayer
Károly kiegészítésképpen elmondta,
hogy az E.ON Ruhrgas által nyújtott
3500 euró támogatást a 2004. évi leg-
aktívabb és leginnovatívabb kivitelezõ
verseny elsõ helyezettei repülõjegyeinek
kifizetésére használták fel. Õk a frank-
furti ISH épületgépészeti kiállításon vet-
tek részt. Az elnökségi tagok egyhangú
szavazással elfogadták a pénzügyi be-
számolót.

· Antal István részletesenbemutatta a köz-
gyûlés és a szabadidõs nap helyszínét.
Néhány részlettel kapcsolatbanazelnök-
ség kényelmesebb feltételek kialakítását
kérte.

· Bozsó Béla, aMagyar Épületgépészek
Szövetségének ügyvezetõje ismertette a
szövetség legutóbbi két évben végzett
munkáját és terveit, valamint beterjesz-
tette az elnökségnek a két egyesület kö-
zötti együttmûködésimegállapodás ter-
vezetét. Az elnökség egyetértett a terve-
zet szövegével és azzal, hogy aGázkö-
zösség kérje felvételét aMÉGSZ-be.

Elnökségi összefoglalók

� A Gázközösség kezdeteitõl fogva a DDGÁZ
Rt. és a Ruhrgas közösen díjazta azon kivitelezõ-
ket, akik a legtöbb új fogyasztót kapcsolták be �
kezdi beszélgetésünket Bayer Károly elnök. � A
tavalyi szakmai napon a tagság körébõl elhang-
zott kezdeményezés nyomán határoztuk el, hogy
minõségi versenyt is hirdetünk. Ezzel az ötlettel
könnyen azonosultunk, mert valóban egyre inkább
igénye a fogyasztóknak is, hogy gazdaságos, mû-
szakilag magas színvonalú, és minél jobb kom-
fortot biztosító legyen az épületbe beépített rend-
szer. Ezért 2004-ben már a legtöbb új fogyasztót
bekapcsolókon túl, a mûszakilag jelentõs színvo-

nalú, innovatív, azaz új megoldásokat is tartalma-
zó munkákat is díjaztuk.
� Milyen volt a tagság aktivitása?
� Kicsit visszafogott volt az érdeklõdés, pedig a

díjak, fõleg az elsõ díj, nagyon komoly és vonzó. Rész-
vétel a frankfurti ISH-n és a köré szervezett programo-
kon azt hiszem, igen értékes. Arra biztatom a tagsá-
got, hogy több önbizalommal nézzen a versenyre és
már év közben gondoljon arra, hogy érdemes pályázni.
� Bõvül-e a pályázati témák köre?
� Az új Marketing Díjat annak szánjuk, akinek a

fogyasztók felé irányuló kommunikációja és az arcu-
lata a leginkább színvonalas, példaértékû. Ezen túl

értékelni fogjuk, hogy a Gázközösség logóját, és azt,
hogy az adott cég a Gázközösség tagja, a marketing-
eszközökönhogyanjelenikmeg.AGázközösségugyanis
tovább erõsíti a kommunikációját a fogyasztók felé,
de ugyanilyen fontos, hogy a tagok gépkocsijain, név-
jegyein, levélpapírjain stb. is megjelenjen a Gázkö-
zösség neve. A 2005-ös versenyek elsõ helyezettjei a
németországi Földgázfórumon vehetnek részt a tá-
mogatók jóvoltából, a második helyezettek kétsze-
mélyes welness-hétvégét nyernek, a harmadikak pe-
dig nyomáspróbamûszert. Azon túl, hogy a díjak mi-
att megéri pályázni, szeretnénk, ha a szakmai presz-
tízs miatt is fontos lenne ez tagjainknak!

Díjak 2004-bõl, újabb versenyek 2005-re
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A Gázközösség által a leginnovatívabb-
nak tartott szerelést a pécsi GLT Delta Kft.
végezte az elmúlt évben. A vállalkozás te-
vékenységérõl, a díjazott munkárólCsõke
László területi vezetõvel, épületgépészmér-
nökkel beszélgettünk.
�Cégünk Baranyában és a régióban, a

családi házaktól a szállodákig és üzletköz-
pontokig bezárólag vállalmunkát az egyik
legnagyobb gépészeti kivitelezõ � kezdte a
GLTDelta bemutatását a fiatal szakember.
� Úgy látjuk, hogy a nagyobb beruházá-
sok piaca erõsen szûkül, óriási a verseny.
A nyomott árak és az építõipari kivitelezõk
rossz fizetési moráljamiatt egyre kockáza-
tosabbnak tartjuk ezt a területet. Ezért is
próbálunk erõsíteni a családi házak köré-
ben, annak ellenére, hogymegbízóink jó-
val több törõdést igényelnek. Kisebba koc-
kázat, és � a lakásépítések visszaesése el-
lenére � egyre szélesebb az az igényes ré-
teg, amely hajlandó beruházni a jövõbeni
kisebb energiafelhasználás érdekében.
� Úgy tudom, a családi házat építõk-

nek sajátos rendszert dolgoztak ki.
�AGLTDeltaCsaládiHáz Rendszer ke-

retében olyan berendezéseket ajánlunk
megrendelõinknek, amelyek cégünk tizen-
öt évesmûködése során beváltak, összeil-
lenek egymással, megbízhatóanmûköd-
nek, jól szerelhetõk.

� Beszéljünk a díjat hozómunkájukról!
� Egy generálkivitelezõ partnerünk tu-

lajdonosai Kozármislenyben egy háromla-
kásos, irodát is magába foglaló épület ki-
vitelezésébe fogtak bele. A házban a laká-
sonként szabályozható fûtést Viessmann
kondenzációs gázkazánnal oldottukmeg,
padló- és radiátoros fûtést egyaránt alkal-
mazva. A fûtési rendszer vize ugyanúgy öt-
rétegû Kalde-csöveken át áramlik, mint a
Viessmann-gyártású napkollektoros rend-
szer által elõállított használati meleg víz és
hálózati hideg víz is. Anapkollektoros rend-
szert a hmv-készítésmellett medencefûtés-
re is használják a tulajdonosok. A tetõtéri
helyiségekbe Stiebel Eltron splitklímát sze-
reltünk, a ház egészét központi porszívóval
láttuk el. A wellness-teremben a négysze-
mélyes jacuzzi és az infraszaunabeépítése
jelentett teendõt. Feladataink között szere-
pelt a feszített víztükrû, kültérimedence gé-
pészeti szerelésébenvaló részvétel is. A föld-
gázellátáshoz Jutec földi nyomásszabályo-
zót, falba süllyesztett mérõszekrényt hasz-
náltunk.
�Melyek voltak azok a tényezõk, amik

kiemelkedõvé tették a munkát?
�Aberendezésekminõsége, a rendszer

összetettsége, az alkalmazott gazdaságos
energetikaimegoldások együttese.

B. J.

A gázbekötési és innovációs verseny elsõ helyezettjei a frankfurti ISH-n. Balról jobbra: Csõke László,
ifj. Szerdalácz László, Csõkéné Gilyán Edit, Diethelm Mohr, Szerdalácz László és Bayer Károly

A családi házas
piacra összpontosítanak
A leginnovatívabb szerelés díját a GLT Delta kapta

A száguldó
szerelõ

Szerdalácz László végezte
a legtöbb gázátadást
�Velemnehéz lesz találkoznia,mert

állandóan úton vagyok! � mondja
Szerdalácz László elsõ telefonbeszél-
getésünk során. Aztán mégis sikerül
valahogy idõpontot találnunk, amikor
Pécsett összefuthatunk. �Délelõtt tízre
jöjjön a Búza térre, benn leszek a
DDGÁZ-nál! � ígéri.
� Szerdalácz László? � néz rám,

majd végigpásztázza szemével az ügy-
félszolgálati termet a szolgáltatómeg-
kérdezett munkatársa. � Szerintem el-
ment, már nincs itt a kocsija.
Hívom amobilszámát, így megtu-

dom, hogy tényleg el kellett mennie.
De már jön is vissza! A székház elõtt
álldogálok, amikor megérkezik a jel-
legzetes kék kisbusz, oldalán név, te-
lefon � na ez már õ lesz! Mosolygós,
energikus férfi pattan ki a jármûbõl.
Láthatóan siet, de lelkesen mesélve
szakít rám pár percet.
� Elõbb értem be, aztán el kellett

szaladnom egy átadásra. Utána pe-
digmegyünkmérõket felszerelni. Látja
� mutat be a kocsi ablakán �, itt van-
nak a gázmérõk, öt, hat,� hét! Ma
hét lesz! Vállaltam, hogy a gázmérõ
felszerelésére nem jogosult szerelõk
helyett elvégzem a rendszerek beüze-
melését.Tegnap éppen Harkányban
voltam � jegyzi meg, mikor említem,
hogy Siklóson lakom.
�Mi az, amit az ügyfeleiknek aján-

lanak?
� Kiszolgáljuk õket a tervezéstõl

kezdve a gáz alá helyezésig. Három
kereskedõvel is kapcsolatban állunk,
és a nekünk adott árkedvezményt to-
vábbadjuk a vevõknek. Nálunk így
olcsóbbanszerezhetikbeakazánt vagy
a radiátort. És igyekszünk olcsónmeg-
számítani amunkadíjat is.
� Szóval inkább a sûrû fillér�?
� Igen, inkább a sûrû fillér. Ezért is

vanmindig tennivalónk.
�Maganagyonélvezi ezt amunkát!
Szintemár pajkosanmosolyodik el:

� Igen, nagyon élvezem! De ne hara-
gudjon,mostmennemkell,majdmég
beszéljünk telefonon! Viszlát!

Bencs J.
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�Milyen gyakorlati nehézségekmerül-
nek fel a zárt égésterû kazánok beépíté-
sekor? � kérdeztükmeg aBaranyaMegyei
Kéményseprõk Ipartestületének elnökét,
Leikauf Tibort.

� A zárt égésterû,
a szakmai nyelvben
turbósnak is nevezett
kazánok füstgázelve-
zetéséhez általában
a gyári szettet alkal-
mazzák, és például
egy 60/100 mm-es
esetben, iránytörés

nélkül maximum 5-6 méter magas kive-
zetést lehet építeni. Azonban a régi épüle-
tek esetében általában adott egy régi ké-
mény, mondjuk egy 14× 14 cm-es fala-
zott kürtõ, amit célszerû lehet felhasznál-
ni. Két lehetõségünk van. Kiépítünk ben-
ne egy komplett csõ a csõben rendszert,
és ezzel megoldottuk a feladatot. Amásik
megoldás, hogy a kémény járatát, kürtõ-
jét felhasználjuk az égési levegõ beveze-
tésére, míg a közepén végigvisszük a ki-
vezetõ csövet. Persze ebben az esetben a
kazántól a falig ki kell építeni a csõ a csõ-
benmegoldást.
A kivezetésmaximális hosszát illetõen fi-

gyelembe kell venni a kazán gépkönyvé-
ben elõírtakat. Az elõírt hosszt nem léphet-
jük túl, mivel az rossz hatással lenne a tü-
zelõberendezésmûködésére.A régi kémény
felhasználása esetén a tetõ feletti kémény-
magasság általában jóval meghaladja a
zárt rendszerû égéstermék-elvezetõ beren-
dezések tetõ felett elõírt minimális magas-
ságát. Így gondot jelenthet a kitorkollás
megközelíthetõsége (kéményseprõjárda,
korlát stb.), ami egy 40�50 cm-es tetõ fe-
letti szakasz esetén egy tetõkibúvó ablak-
kal könnyedénmegoldható.
Azonban ilyenkor egyéb gondok is fel-

merülnek. A régi kémény falából por, vagy
� ha esetleg korábban vegyestüzelésû ka-
zánt üzemeltettek rajta � korom is bejuthat
a gázkazánba. A felhasználók pedig cso-
dálkozhatnak, hogy kerül koroma szuper-
modern fûtõberendezésbe?! Ugyanez for-
dulhat elõ, ha a szomszédos kémény falán

keresztül szivárog be por, korom,mert pél-
dául oda kötötték be a kandallót.
A közöspillérben futó kéménypárokese-

tébenmindig lapostetõ-átvezetõ szettel kell
befejezni a szerelést. És ettõl mégmindig
elõfordulhat, hogy a rendszer egy közeli
kémény füstjét szívjabe,amirenemárt oda-
figyelnünk, hiszen ilyen esetben az égési
levegõ beszívó nyílását amellette lévõ ké-
ménykitorkollás felett alakítják ki.
Ám ha a korábbi atmoszférikus kazán

helyett úgy építünk be zárt égésterû beren-
dezést, hogy a kéménymár ki van bélelve,
akkor az elõzõekben jelzett gondok egy ré-
sze nem jelentkezhet. Hozzáteszem: ma
még a túlnyomásos égéstermék-elvezetõ
berendezések kivitelezési szabályaira sem
magyar, semeurópai uniós szabvány nincs
kidolgozva.
Az ilyen típusú munkáknál még lénye-

ges szempont az, hogy az égéstermék-el-
vezetésminden szakasza legyen átlátható,
ellenõrizhetõ, tisztítható, amimegfelelõ szá-
mú ellenõrzõ és szervizelem beépítésével
biztosítható. A kazáncsatlakozásnál pedig
minden esetben szükséges egy ilyen elem
beépítésea tömörségvizsgálat elvégzése és
az esetlegesen szükségessé váló tisztítás
miatt.
� A kéményekre vonatkozó szabványok

ügyében mikorra várható elõrelépés?
� Az Európai Szabványügyi Központ fo-

lyamatosan dolgozik a témakörön, és vár-
hatóan többmint negyven égéstermék-el-
vezetéssel, kéménnyel kapcsolatos szab-
ványt fog bevezetni. Már most is van kb.
tizennyolc euronorm-szabvány, amelyek-
nek eddig felét fordították lemagyarra. Ez
azért lényeges,mert a szabványok a kiadá-
suktól számított hat hónapon belül auto-
matikusan életbe lépnekMagyarországon.
De nagyon szükség van rájuk, mert jelen-
leg csak mûszaki irányelvek léteznek, a
helyzet szabályozatlan. A túlnyomásos
égéstermék-elvezetõberendezések kivitele-
zési szabályaira vonatkozóeuronorm-szab-
vány kidolgozása zajlik, és várhatóan egy
éven belül kiadják, rendezve végre a sza-
bályozatlanságot.

Bencs J.

Új szakkönyv
jelent meg
a gáztechnikáról
Gázfelhasználás a háztartá-
sokban és a kisfogyasztóknál
Magyarszármazású szakembernémet-
országi tapasztalatai alapján készült
szakkönyv jelentmegnemrégibenapé-
csi Fróner Bt. kiadásában. A kiadvány
több szempontból nézve is újdonságo-
kat tartalmaz.Ahogy Vajda Józseftõl, a
PTEGépészeti Intézetének fõiskolai ta-
nárától, a kötet fordítójátólmegtudtuk,
a szerzõ, dr. ing. Joos Lajos a Ruhrgas
AGesseni központjában dolgozott 35
évig. A fejlesztési osztály vezetõjeként
halmozta fel mindazokat a tapaszta-
latokat, amelyekbõl összeállt az ere-
detileg a németországi Vulkan kiadó-
nál napvilágot látott szakkönyv.
A tervezõknek, szerelõknek, gépész-

hallgatóknak egyaránt ajánlható, hi-
ánypótlómû többek között a gázminõ-
séggel és a gázok tüzeléstechnikai jel-
lemzõivel foglalkozik. Különös erénye,
hogy a gázfajtákat, gázcsaládokat az
EU-szabványosítás szerint tárgyalja.
Külön fejezet foglalkozik a földgáz-

felhasználáshoz kapcsolt hõ- és áram-
termelés lehetõségeivel, a gázmoto-
rokkal.Ugyancsak fontos szerepet kap-
tak a könyvben a gázkészülékek hasz-
nálata során elérhetõ energiameg-
takarítási lehetõségek. Így a hasonló
célra használható, különbözõ energi-
afajtákat alkalmazó berendezések
összehasonlításával megtudhatjuk,
hogy az adott körülmények közöttme-
lyiket érdemesebb használni. Például
a szerzõ a gáztûzhely paramétereit
összeveti a villamostûzhellyel.
Amagyar fordításegyik lektoramaga

a szerzõ volt. ADDGÁZRt.munkatár-
sa, Bayer Károly szintén sok segítséget
nyújtott a szakmai részletek ellenõrzé-
sében. Vaszil Lajos, az MSZT szabvá-
nyosítómenedzsere gyûjtötte össze azt
a360 szabványt, amely érvényben volt
a magyar gáziparban a kötet 2005
márciusi lezárásakor. Vajda Józseftõl
megtudhattuk, hogyakönyva vajda@
vipmail.hu címen jegyezhetõ elõ, de
egyes mûszaki könyvesboltokban is
megvásárolható. B. J.

A zárt égésterû készülékek
és a régi kémények

Leikauf Tibor problémafelvetései és válaszai

Hírlevél · A Gázközösség Egyesület belsõ tájékoztató kiadványa
Felelõs kiadó: Bayer Károly elnök · A szerkesztõbizottság tagjai: Antal István (22/500-189), Hölbling Konrád (72/511-951),

Huszár Tibor (74/319-799) · Adminisztrátor: Takács Gyuláné (72/503-301) · Szerkesztõség: DDGÁZ Rt., 7626 Pécs, Búza tér 8/a.
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Egyesületünk a Velencei-tó partján, az
agárdi Vízi Sportiskola területén tartotta
éves közgyûlését és szabadidõs napját
augusztus 27-én. A közgyûlésen részt
vevõ tagok csaknem teljesen megtöltöt-
ték a sportiskola nagytermét, a délutáni
szabadidõs programokon pedig vidám és
baráti volt a hangulat.

Elnöki beszámoló
Bayer Károly elnök bevezetõjében a legutób-
bi közgyûlés óta eltelt egy évet igen mozgal-
masnak minõsítette, majd sorra vette a leg-
fontosabb eredményeket, eseményeket.
Mint elmondta, a Gázközösség ismertsé-

gének növelése céljából a DDGÁZ Rt. jelen-
tõs segítségével erõsítették az egyesület mar-
keting- és kommunikációs tevékenységét, amit
a jövõben is folytatnak. A DDGÁZ Rt. fogyasz-
tói kiadványaiban rendszeresen szerepelt a
Gázközösség. Az ügyfélszolgálati irodákban ki-
advány található a Gázközösségrõl, ha valaki
szakembert keres, ezt kapjameg. Amegyei la-
pokban ismertetõ cikkek jelentek meg, ezek
folytatódnak. Az interneten való megjelenés-
sel probléma van, ezt hamarosan új szolgál-
tatóval fogjákmegoldani. Kampányt indítanak
a taglétszám növelésére, ezt a Kiskungáz terü-
letére is kiterjesztik.

Az elnök kitért arra is, hogy a tagság ré-
szérõl nagyobb kommunikációs aktivitásra
lenne szükség. A kommunikációs munka
ugyanis akkor lesz eredményes, ha a DDGÁZ
Rt. és a Gázközösség mellett a tagok is aktí-
vabbak a Gázközösség megismertetésében
azzal, hogy az egyesület emblémáját a rek-
lámfelületeken, pl. a levélpapíron, névjegyen,
autón feltüntetik. Ezért is írták ki a Marketing
Díjat, amelyet a legjobb marketingmunkát
végzõ, a fogyasztókkal hatékonyan kommu-
nikáló tagnak ítélik oda.
Bayer Károly örvendetesnek nevezete,

hogy a KÖGÁZ csatlakozik a Gázközösség-
hez. Sikeres volt a hagyományos szakmai nap,
és a Bikalon megtartott Földgáz Fórum is.

Folytatás a 2. oldalon

HírlevélHírlevél 2005.
december
VI. évfolyam
2. szám

Közgyûlés és szabadidõs
délután Agárdon

Kedves
Tagtársaim!
Újra itt az év vége, lecsendesedik a
szokásos szerelési-üzembehelyezési
hajrá, lassan jut idõnk a pihenésre,
számadásra. Az én visszatekintésem
összegzése, hogy egyszerre van okunk
a jobbítást szorgalmazó elégedetlen-
ségre és a jól végzett munka feletti
elégedettségre is.

Egyrészt van okunk arra, hogy a to-
vábbi szakmai fejlõdést, a jobb együtt-
mûködést, a szakmát jobban és tisztes-
ségesenmûvelõk elõnybe kerülését szor-
galmazzuk. Az ezek iránti igény érthetõ-
en erõsen jelentkezik a szerelõipar szem-
pontjából nehéz üzleti évben, és oda is
figyelünk rá.
Másrészt viszont a Gázközösség mû-

ködésének nyolcadik évében is sikere-
sen dolgozott. A nyolc év alatt jó né-
hány úttörõ kezdeményezést vittünk si-
kerre a DDGÁZ Rt.-vel közösen, s ezt
az idén is folytattuk, hiszen a megbí-
zott útján való mûszaki átvételt eredmé-
nyesen vezettük be. Folytattuk képzé-
seinket, megtartottuk rendezvényeinket,
s mindezt a tagok számára kedvezõ fel-
tételekkel. Egyre kevesebb ügyben kell
az etikai bizottság munkáját igénybe
vennünk, ez is jelzi az igényesség és a
szükséges fegyelem jelenlétét. Tagja-
ink döntõ többségét megtartottuk, és
újak is érkeztek közénk.
Valamennyien büszkék lehetünk az el-

ért eredményekre. Fontos, hogy értékel-
jük azt, amit elértünk! Dolgozzunk tovább
önbizalommal azért, hogy tájékozottan,
felkészülten, szakmai és emberi tartással,
igényességgel szolgáljuk ki a földgázfo-
gyasztókat!
Mindenkinek szép ünnepeket kívánok,

az új évre pedig jó egészséget, sok szak-
mai és magánéleti sikert!

Bayer Károly
elnök

Bayer Károly: együtt tegyünk többet a Gázközös-
ség ismertségéért



Folytatás az 1. oldalról
Beindultak a megbízásos mûszaki ellenõrzé-
sek, a tagok közül 33-an szerezték meg a jo-
gosultságot. A Gázközösség belépett a
MÉGSZ-be, ezzel egy idõben a két szervezet
megállapodásban rögzítette a közös munká-
val kapcsolatos terveit. Ezek közül kiemelte,
hogy a MÉGSZ-tagoknak járó képzési ked-
vezményeket a Gázközösség tagjai is auto-
matikusan megkapják. A CERTOP Kft.-vel a
kedvezõ minõségbiztosítási tanúsítások érde-
kében fognak együttmûködési megállapodást
kötni.

Bizottsági beszámolók:
Czétány László, a tagfelvételi bizottság elnöke
elmondta, hogy a 2004. évi közgyûlés idején
a taglétszám 189 volt. A 2004. évi közgyûlés
óta 8 új tag nyert felvételt. Öt tag jelezte, hogy
kéri a tagsági viszony megszüntetését.
Leikauf Tibor, az etikai munkacsoport ve-

zetõje arról számolt be, hogy látványosan
csökkent az etikai ügyek száma. Egy ügyben
az elnökség a munkacsoport javaslata alap-
ján figyelmeztetésben részesítette a vétkes fe-
let. Két másik ügyben az elnökség szigorú fi-
gyelmeztetésrõl határozott. A SOMAGÁZ Kft.
az elnökség szigorú figyelmeztetése ellen fel-

lebbezést nyújtott be a közgyûlés felé, melyet
Leikauf Tibor felolvasott és felkérte a tago-
kat, hogy szavazzanak. A közgyûlés megerõ-
sítette az elnökség
határozatát.
A minõségbiz-

tosítási team mun-
kájáról Zongor
Gábor beszélt.
Nagy eredmény-
nek tartja, hogy öt-
ven tag jelezte, a
saját cége által
végzett munkamû-
szaki átvételére fel
akar készülni. A
tanfolyam elvégzé-
se után 33-an tet-
tek sikeres vizsgát,
amely alapján a
DDGÁZ Rt. szerzõdést köthetett minõségi át-
vételre. A tagok a közgyûlésig mintegy 200
minõségi (mûszaki) átvételt végeztek el, ezek-
rõl a tapasztalatok pozitívak, csak kisebb hi-
ányosságokat állapítottak meg az ellenõrzés
során.
A számvizsgáló bizottság részérõl Schmuck

Róbert tételesen ismertette a Gázközösség

� Mindenki ismer engem, aki jár a ren-
dezvényeinkre � szabódott elõször a telefon-
ban az interjú tervének hallatán Takács
Gyuláné, Eta néni. Már ekkor is sejtettem azt,
amirõl a személyes találkozáskor meg is gyõ-
zõdhettem: Etelka helyett találóbb lenne Ibo-
lyának hívni, hiszen éppen olyan szerény, mint
amilyennek a tavaszi virágot tartják.
Takács Gyuláné pályafutásában sajátos

módon ötvözõdik szakmája, a közgazdasá-
gi-gazdálkodási terület és a mûszaki témák
összefonódása. 1973-tól dolgozott teljes ál-
lásban a gázszolgáltatónál, ezt megelõzõen
a cégnek dolgozó Vegyépszer alkalmazottja
volt. A DDGÁZ Rt. elõdjénél eleinte szintén a
gazdálkodás ügyeivel foglalkozott, de a ké-
sõbbiekben az ügyfélszolgálaton tevékenyke-
dett. Innen ment nyugdíjba, ám ez fél évig
sem tartott, mert visszahívták a céghez dol-
gozni. A Gázközösség létrejöttével munkájá-
ra az új szervezetben is szükség volt. A fel-
adatokat eleinte megosztott munkaidõben
látta el, napjainkra viszont már kizárólag az
egyesülettel törõdik, immáron ismét teljes
munkaidõben, mint vállalkozó.
� Volt olyan munkaterület, ami a
többinél közelebb állt Önhöz?

� Mindig szerettem emberekkel dolgozni
� mosolyodik el �, és mindent szerettem, amit

rám bíztak. Egyszerûen szeretek dolgozni �
tárja szét kezeit.
Ebben az állításban nem is lehetne kétel-

kedni, hiszen a Gázközösség szervezési fel-
adatai mellett a társulás könyvelését is viszi,

ha kell, kávét tölt a rendezvényeken, szükség
esetén tagdíjat szed.
� Ebbõl a sokoldalú szerepkörbõl
milyennek látja a Gázközösség
fejlõdését, jövõjét?

� Egyre jobbanmûködik az egyesület, egy-
re több feladatot vesz át a DDGÁZ-tól. Jófelé
halad a Gázközösség. A ma már ugyancsak
E.ON-érdekeltségi körbe tartozó KÖGÁZ
szolgáltatási területén dolgozó szerelõk vár-
ható bekapcsolásával pedig szinte az egész
Dunántúlra kiterjedhet a közösség tevékeny-
sége. Komoly fejlõdés várható.
Most azon dolgozunk, hogy az ügyfélszol-

gálatok által ajánlott gázközösségi tagok te-
vékenységérõl még többet tudhassanak meg
fogyasztóink. Ki milyen készülékeket szervizel,
miben specialista, hol vállal feladatokat? �
ezek nagyon lényegesek akkor, amikor beér-
kezik egy érdeklõdõ telefon. A megfelelõ
program segítségével rögtön ki tudjuk szûr-
ni, hogy egy adott esetben kiket a legérde-
mesebb ajánlanunk fogyasztóinknak. Ehhez
még az internetes megjelenést is finomítani
kell, ami ugyancsak a közeljövõben esedé-
kes.
� Látom, tele van tervekkel.
� Könnyen föladtam a nyugdíjasságot,

mert nem láttam értelmét annak, hogy ott-
hon tébláboljak. Az ilyen, feladatokkal, mun-
kával teli életnek van értelme. Engem a mun-
ka éltet.
� A Gázközösség tagjainak nevében is
jó egészséget kívánok mindehhez!

Bencs János

Tele vagyok tervekkel
Bemutatjuk a Gázközösség mindenesét, Takács Gyulánét
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Közgyûlés és szabadidõs délután Agárdon
2005. évi gazdálkodásának összefoglalóját.
A közgyûlés a beterjesztett beszámolókat egy-
hangú döntéssel elfogadta.

Utolsó napirendként a tagok módosítot-
ták az alapszabály néhány pontját.
A közgyûlés után ebéd, majd délután sza-

badidõs programok következtek. Sokan hor-
gásztak, fociztak, a baráti társaságok bográ-
csokban pörköltet fõztek, amelyeket verseny-
re is be lehetett nevezni. A zsûri szerint a leg-
jobb pörköltet idén Szerdalácz László fõzte.



A gázkészülékek átvizsgálása � figyelem-
be véve az elavult készülékekmagas ará-
nyát és az idõrõl idõre elõforduló halál-
eseteket � a szakma egyik központi kér-
dése, feladata. Murányi Sándort, a pécsi
Murányi Épületgépészet Kft. vezetõjét
kérdeztük mindennapi tapasztalatairól.

� Milyen mûszaki feladatok tartoznak
Önöknél a gázkészülék felülvizsgála-
tába?

� Két csoportra oszthatók az elvégzett
munkafázisok. A biztonsági ellenõrzés a hõ-

fokkorlátozóra és a
füstgázszenzorra ter-
jed ki. A különféle tisz-
títási fázisok teszik ki a
további lépéseket: az
égõtér, a hõcserélõ
füstgázoldali tisztítá-
sa, az égõ, a gyújtó-
és az ionikus elektró-

dák kitakarítása. Elvégezzük az égõnyomás
mérését is. Természetesen egy adott készü-
lék esetén a szerelõnk mindig a konkrét tech-
nológiai utasítások alapján dolgozik, így az
elõbbiekben csak a legfontosabb lépéseket
soroltam föl.
� Mennyibe kerül egy készülék átvizsgá-
lása?

� Mi minden esetben fölszámítunk alap-
vagy átalánydíjat, ami készülékfüggõ, és öt-
hét szemponttól függ. Vegyünk egy példát:
egy kéményes, fali fûtõkészülék 24kW-os
teljesítményig nettó 4000 forint. Minden eset-
ben fölszámítunk kiszállási díjat, ami Pécsett
1500 Ft, és húsz kilométerenként 200 forint-
tal növekszik. Ötven kilométer felett már 65
forintos díjat számítunk fel minden kilométer-
re. Az árat befolyásolhatja a hõcserélõ nem

füstgázoldali tisztítása, ami nettó 4500 Ft-tal
drágítja a munkát.
� Milyen karbantartási gyakoriság
indokolt az egyes készüléktípusoknál?

� Jól megépített, az üzembe helyezés elõtt
kitisztított zárt égésterû kazánt nem biztos,
hogy szükséges évente tisztítani. Az évenkénti
biztonsági ellenõrzésre ilyen esetben is szük-
ség van. Viszont ha a kazán poros környezet-
ben van vagy rossz a levegõellátása, még a
félévenkénti gyakoriság sem túlzás. Úgy vé-
lem, hogy az égéslevegõ minõségétõl függ a
legjobban a válasz.
� Mennyire igénylik a fogyasztók az
átvizsgálást?

� Összevisszaság uralkodik ezen a téren.
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Októberben rendezték a 38. Nemzetközi
Gázkonferenciát Siófokon, amelyre a kor-
mányzati hivatalok, a gázszolgáltatók és a
szakmai szervezetek munkatársai, valamint
gázszerelõk, kereskedõk és gázkészülék-
gyártók � mintegy ötszázan � jöttek el.
A rendezvény szervezését a Gázszolgálta-

tók Egyesülése megbízásából a KÖGÁZ Rt.
mûszaki igazgatója, Kerekes Ferenc irányítot-
ta, aki a színvonalas szakmai program és az
elismerõ visszajelzések nyomán elégedetten
nyugtázhatta, hogy a konferencián sokan
megtalálták a számukra fontos szakmai elõ-
adásokat.
A konferencia témáinak egyik fõ csoport-

ját a földgáz-kereskedelem, -szállítás, -táro-

A halálesetek ugrásszerûen
növelik a karbantartási igényt

80%-ot is elérhet a feketemunka a szakmában?

Sajnos észérvekkel nem lehet az ügyfelein-
ket meggyõzni a rendszeres ellenõrzésrõl, de
ha meghal valaki, szinte nagyságrenddel
többen akadnak, akik huszonnégy órán be-
lül szeretnék megvizsgáltatni a gázkészülé-
küket.
� Hogyan lehetne mégis rábírni az
ügyfeleket a gyakoribb karbantartás-
ra? Talán árcsökkentéssel?

� Nap mint nap téma ez a szakmában.
Évi ötven, évtizedenként ötszáz haláleset igen
sok, senkinek sem lenne szabad meghalnia
emiatt. Szerintem a szolgáltató�szerelõ�ké-
ményseprõ hármasnak kellene összefognia
ennek érdekében. Néha az az érzésem, min-
denki csak azt keresi, hogyan tisztázhatja
magát a felelõsség alól, pedig nem ez lenne
a cél. Tudom, egyik szereplõnek sem jó, ha
egy készüléket ki kell kapcsolni, de közösen
megoldhatnánk ezt a problémát.
Az árcsökkentés pedig véleményem sze-

rint nem oldaná meg a helyzetet. A szabályo-
san dolgozó cégeket, vállalkozókat számos
fix kiadás terheli, amik fajlagosan csak akkor
csökkenhetnek le, ha több a munka. Viszont
amíg a fusizók sok szerelést vesznek el a fel-
készült, minõségi tanúsítvánnyal, arcképes
igazolvánnyal rendelkezõ szerelõktõl, addig
nem fog változni a helyzet. Lehet, hogy meg-
köveznek érte, de szerintem 80% körül van a
szakmánkban a társadalomnak semmiféle
hasznot sem hozó feketemunka részaránya.
És a legszomorúbb, hogy azok sem tesznek
ez ellen, akik tudják, hogy kik a � semmiféle
engedéllyel sem rendelkezõ � fusizók. A fo-
gyasztó rövid távú érdeke egybeesik a fusizó-
éval, ezért beüzemeléskor gyakran nem ne-
vezik meg, ki végezte az illegális szerelést.
Ilyenkor nekünk kell eldönteni azt, hogy a pro-
duktum jelent-e közvetlen veszélyt, pedigmin-
den esetbenmeg kellene tagadnunk az üzem-
be helyezést. Ez azonban rövid idõn belül
cégünk és az általunk képviselt gyártók teljes
piacvesztéséhez vezetne. Véleményem szerint
a Gázközösség legsürgõsebb feladata ezen
anomáliák feloldása.

Bencs J.

lás és -elosztás, valamint a piaci szabályozás
alkották. A másik fõ csoportban a gázfelhasz-
nálással és épületgépészettel kapcsolatos fon-
tos újdonságok és jelenségek kaptak helyet.
Elõadás hangzott el többek között az épület-
energetikai audittal, a gázkészülékek levegõ-
ellátásával, az egéstermék-elvezetéssel és a
gázfogyasztás biztonságával kapcsolatban.
A gázszolgáltatók, a szerelõk és a gyártók

együttmûködésérõl Bozsó Béla, a Magyar
Épületgépészek Szövetsége ügyvezetõje tar-
tott elõadást. Mint elmondta, a szövetség ál-
tal végzett vizsgálatból kiderült, hogy a gáz-
szolgáltatók jobb minõségû munkát várnak
el a szerelõktõl, utóbbiak pedig gyorsabb, ru-
galmasabb ügyintézést a gázszolgáltatóktól.

Konferencia a földgázról, energiafelhasználásról
Tiszteletbeli tagok
A Gázközösség elnöksége legutóbbi
összejövetelén többeknek Tiszteletbeli tag
címet adományozott. Olyan személyek
kapták az elismerést, akik a szervezet ér-
dekében kifejtett sokéves tevékenységük
alapján rászolgáltak erre. A kitüntetet-
tek: Bárczayné Kaveczki Eszter, aMagyar
Mûszaki Biztonsági Hivatal hatósági
igazgatója, Koncz László, a Gázközös-
ség volt elnöke, a Fõgáz Rt. vezér-
igazgató-helyettese, Diethelm Mohr, az
E-ON Ruhrgas AG munkatársa, Horst
Korte, az E.ON-Ruhrgas AG munkatár-
sa. Gratulálunk nekik, és kérjük õket,
hogy a lehetõségekhez képest továbbra
is támogassák törekvéseinket.

A szakszerû karbantartásra nagy szükség van



A Dél-dunántúli Gázszolgáltató Rt. és a
Gázközösség ebben az évben a korábbi-
aknál nagyobb hangsúlyt helyezett az
egyesület megismertetésére. Néhány ta-
gunk tapasztalatai és gondolatai alapján
képet alkotunk arról, hogy mennyire is-
merik a gázfogyasztók az egyesületet, és
mit tehetnek a tagok ennek növelésére?

� Nem nagyon ismert a Gázközösség a
fogyasztók körében � véli Jóvári György, a
perkátai Pegáz Kft. ügyvezetõje. � Úgy gon-
dolom, az elsõ és legfontosabb, hogy legyen
rangja a szervezetünknek. Ehhez pedig meg-
felelõ kritériumok alapján meg kell szûrni a
tagokat.
� Létezik ez a feltételrendszer.
� Igen, de a tagok mégsem tartják be telje-

sen a szabályokat. Léteznek a közkeletûen csak
�svédfogós embereknek� hívott szerelõk, akik
� meglehet � esetenként jó szakemberek, de
nem felelnek meg a mai követelményeknek.
Van, aki pénzért, van, aki szívességbõl fele-
lõsséget vállal a munkájukért. Ezeket az em-
bereket nem lenne szabad támogatni. Más-
részt, ha az egyesület elfogad egy adott céget
vagy szerelõt, akkor annak a Gázközösség
logójával kellenemegjelennie.Ma, amikor két
perc múlva tudjuk, mi történt a világ másik fe-
lén, fontos lenne a kommunikáció.
Katz Lajos, a faddi Eurokomfort Épgép Kft.

ügyvezetõje kérdésemre elmondta, hogy
mûhelykocsijukon régóta kinn van az egye-
sülettõl kapott öntapadós logó. A tagság té-
nyét a harkányi gázprogram idõszakában,
1999�2000-ben feltüntették szórólapjaikon,
azóta kevésbé reklámozzák ezt.
� Az idén visszaesést éltünk meg, és meg-

lehet, hogy éppen az erõsebb reklámmal
növelhetnénk a munkáink számát � véli az
ügyvezetõ. Szerinte a fogyasztók többsége
nem tudja, hogy milyen elõnyt jelent nekik a
szerelõk gázközösségi tagsága. Úgy érzi,
hogy a DDGÁZ Rt. ajánlásai kevéssé jutnak
el a megrendelõkhöz.
� Ezért kellene összefogniuk a többi
taggal, nem?

� Biztos, hogy mi is hibásak vagyunk az
egyesület kis ismertségében. Lenne eredmé-
nye az összefogásnak, hiszen van rá fórumunk
is. A tolnai épületgépészek saját szervezeté-
ben, a �Csövesek klubjában� lenne módunk
megbeszélni ezt.
Szintén Tolna megyei vállalkozás, a Kir-

Kop Kft. ügyvezetõje Kirch Ervin. Szerinte a

szervezet híre nem terjedt el, hallottak róla
ugyan az emberek, de nem eléggé ismert. A
bonyhádi vállalkozó csak a cége honlapján
tüntette fel az egyesületi tagságot, ennél ko-
molyabb reklámra nem vállalkozott. Csak
szûkszavúan fejti ki véleményét.
� Ha a Gázközösség tagjai nem írnák alá

mások papírját, akkor ki lehetne szûrni a fe-
ketemunkát. Csak együtt lehet küzdeni a fe-
ketézõk ellen � de ehhez mindenkinek magá-
ba kellene néznie.
Nem óvatoskodott a véleményformáláskor

Csökli Zoltán, aki a szigetvári Csökli Gépé-
szet vezetõje.
� A lakosság az olcsójánosokkal dolgoz-

tat, nem törõdik a gázközösségi tagsággal.
Nap mint nap elesünk munkáktól azért, mert
drágább az ajánlatunk, mint azoké, akik nem
költenek tanúsítványra, és nem tagjai minõ-
séget garantáló szervezeteknek.
� Milyen módon teszik közzé a gázkö-
zösségi tagságukat?

� A logót nem használjuk, de az ajánlata-
inkban mindig szerepeltetjük, hogy a Gázkö-
zösség tagjai vagyunk. Ez azonban úgyszól-
ván nem hatja meg az embereket.
A szakember úgy véli, hogy minden tag-

nak használnia kellene a szervezet emblémá-
ját, és minden szakmai összejövetelen fontos
lenne szóba hozni a közösség tevékenységét.
Székesfehérváron található az Antal-Therm

Épületgépészeti Kft., amelynek tulajdonosa
Antal István: � A honlapunkon, szóróanyaga-
inkon rendszeresen szerepel a tagságunk, de
a vevõk nem kérdeznek rá erre. Úgy látom,
hogy a közösségbe tartozás egyelõre több
költséggel jár, de remélem, hogy a saját mun-
káink mûszaki átvétele kapcsán is egyre több
bevételünk lesz.
� Minden tagnál meg kellene jelennie a

Gázközösség-logónak � véli a székesfehér-
vári Fehér János (Delta-F Kft.). � Használjuk
a Gázközösség logóját, és a kiadott prospek-
tusokat is elvihetik tõlünk a fogyasztók. Föl-
hívjuk rá a figyelmet, hogy a DDGÁZ elisme-
rése nagyobb biztonságot nyújt a megrende-
lõknek. Azt szoktam mondani: ha nem ben-
nünket választ, akkor a többi tagot ajánlom.

Bencs János

A Gázközösség
ismét jutalmazza
a legjobbakat
� A Gázközösség megalakulása óta

díjazzuk a kimagasló munkát végzõket
az egy fõre esõ gázbekötések számát ala-
pul véve. 2004 óta a szakmai újdonsá-
gok sikeres alkalmazását is elismerjük a
Leginnovatívabb szerelés díjával. A leg-
sikeresebb pályázók a rendszert úgy sze-
relték be, hogy az az újdonságoknak is
köszönhetõen kényelmes és takarékos is
lett egyben. A legnagyobb elismerést ta-
valy a gáz- és a szolártechnika együttes
alkalmazása nyerte el � nyilatkozott az
egyesület pályázatairól kérésünkre Bayer
Károly elnök. � 2006-tól újabb területen
lehet pályázni, meghirdettük és várni fog-
juk majd a pályázatokat a Marketing-
díjra is. Ezt azért indítottuk útjára, mert
a DDGÁZ Rt. évek óta súlyt helyez arra,
hogy növekedjen aGázközösség ismert-
sége, de könnyen belátható, hogy ez a
törekvés csak akkor lesz sikeres, ha a tag-
ság is tesz érte. Az autón, a ruhán, a név-
jegyen, dokumentumokon meg kellene
jelennie logónknak, hangsúlyozva össze-
tartozásunkat. Ebben mi segítünk,
ugyanakkor kíváncsiak vagyunk, hogy ki
mit produkált ezen a téren. Nem kell
nagy dolgokra gondolni! Mindazok, akik
elkezdték az egyesületi tagságukat tuda-
tosítani az ügyfeleikben, már megtették
az elsõ, helyes lépést.
Az elnök szerint egy szervezet ismert-

ségét és hírnevét tagjainak kommuniká-
ciós aktivitása és munkájának minõsége
alakítja elsõsorban. A gázszolgáltató hi-
ába sulykolja, hogy létezik a szervezet,
ha maga a szerelõ nem megfelelõen je-
lenik meg a fogyasztók elõtt.
Az egyesület tagjai januárban kapják

meg a három pályázatra felhívó, sze-
mélyre szóló levelet, minden lényeges in-
formációval. Minden kategória nyertese
Németországba utazhat a 2006-os nem-
zetközi földgázfórumra. A második he-
lyen végzõk nyomáspróbaszettet, a har-
madik helyezettek pedig kétsemélyes
wellness-hétvégét nyernek. A pályázatok
beadási határideje várhatóan március
közepe lesz.
� Mindenkit biztatok, készüljön a pá-

lyázatokon való indulásra, mutassa be
mindenki, mit ért el az egyes területeken.
Nem tudhatjuk elõre, ki nyer! � mondta
beszélgetésünk végén Bayer Károly.

B.J.

A svédfogós emberek
és az olcsójánosok ellen

Hírlevél · A Gázközösség Egyesület belsõ tájékoztató kiadványa
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A logó használata elengedhetetlen
a Gázközösség ismertségének növeléséhez
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Április 19-én, a szekszárdi Babits Mihály
Mûvelõdési Ház aulájában Bayer Károly
elnök köszöntötte a Gázközösség Egye-
sület szakmai napján megjelenteket, és
bevezetésként a címben foglalt fogal-
mak jelentõségét emelte ki. Mint kifej-
tette, a biztonság a legfontosabb, a mi-
nõség pedig nem csak a gázkészülékek-
re, hanem a szerelési munkára is vonat-
kozik. Az etikai szabályok betartása át-
láthatóbb, harmonikusabb együttmûkö-
dést és mindennapi munkát eredmé-
nyez.

Elsõ elõadóként Bogáthy Dezsõ, aMagyar Ke-
reskedelmi és Engedélyezési Hivatal pécsi
területi felügyeletének igazgatója a légzáró
ablakok és a depressziós szellõztetés ha-
tását vizsgálta a kéményes készülékek-
re. Számításokkal és szabályzathelyek idézé-
sével támasztotta alá a légellátási elégtelen-
ség okait, hozzátéve, hogy a fogyasztók tájé-
koztatásában jelentõs a lemaradás. Szemlé-
letesen mutatta be, hogyan vizsgálták meg a
2005 januárjában történt balatonföldvári
CO-mérgezéses haláleset okait. Elõadását
azzal fejezte be, hogy a gázkészülékek füg-
getlenítése a lakótértõl, továbbá a C-típusú
készülékek alkalmazása helyes, ugyanakkor
egyelõre nincs megoldás arra az esetre, ami-
kor az épületbe utólag légtömör ablakokat
vagy elszívót építenek be.

Közgyûlés
augusztus 26-án!
Augusztus 26-ra tisztújító közgyûlés
összehívását tervezzük, melyre minden
tagnak meghívót küldünk. A helyszínt
késõbb választjuk ki � tájékoztatott Bayer
Károly elnök. � A közgyûlésen várjuk tag-
jaink hozzászólását is az elmúlt négy év
munkájának értékeléséhez.Megismerhe-
tõ lesz a kiküldött kérdõívek összesített
eredménye, ez alapján lesz összeállítva
a Gázközösség középtávú terve, amely-
hez szintén a tagság helyszíni javaslatait
várja a vezetõség. A cél továbbra is a
tagoknak minél megfelelõbb egyesületi
mûködés. A közgyûlés új vezetõséget
választ, minden jelen lévõ tag befolyá-
solja szavazatával az új vezetõség össze-
tételét. A közgyûlés után a jól bevált ha-
gyományok szerint, hangulatos szabad-
idõs program következik. Erre is várjuk
minden tagunkat.

Bayer Károly elnök ehhez fûzött rövid kom-
mentárja szerint: �amihez a laikusok nem ér-
tenek, ott a szakmabelieknek kell mindent
megtenni a baj elkerüléséért�.
Fehér János, a Gázközösség elnökségi

tagja, a DELTA-F Kft. ügyvezetõje a kontá-
rok elleni harc lehetõségeirõl osztotta meg
gondolatait. Kontár szerinte az, aki jogosít-
vány, szaktudás és szakszerszámok nélkül
végzi a munkát. Úgy véli, a szolgáltató aka-
dályozhatja ugyan a kontárok érvényesülé-
sét, de a lehetõségei korlátozottak, elsõsor-
ban a szakmabeliek tudnák megakadályozni
a kontárok térhódítását, és természetesen az
épületgépészeti terv megkövetelése is sokat
jelentene. A gyártók is tájékoztathatnák a fo-
gyasztókat arról, hogy ha kontár helyezi üzem-
be a berendezést, az garanciavesztéssel jár.
A médiumokban folyamatosan kellene ismé-
telni, hogy a kontárok megbízása kockáza-
tos, sõt életveszélyes is lehet.
Bernd Esders, a németországi Esders mér-

nöki iroda vezetõje az általuk fejlesztett kor-
szerû nyomáspróba-készülékeket mutat-
ta be, melyeket gázszerelési területen alkal-
maznak. A szivárgásadatokat és a készülé-
kekkel kapcsolatos követelményeket a német
TRGI szabályozza. Igen fontos a mérõk pon-
tossága, ugyanakkor nem lényegtelen, hogy
a készülékek az ügyfelek elvárásainak is meg-
feleljenek.

Folytatás a 2. oldalon

Szakmai nap a biztonság,
az etika és a minõség jegyében

Áprilisban szol-
gáltatási terüle-
tén új marketing-
kampányt indított
inaktív ügyfelei-
nek bekapcsolá-
sára a Dél-du-
nántúli Gázszol-
gáltató ZRt. A tár-
saság szóhaszná-

latában így jelölik mindazokat, akik a leága-
zó vezetéket már kiépítették, ám háztartá-
sukban mégsem használnak földgázt, a bel-
sõ rendszert nem építették ki. Az új beköté-
sekkel kapcsolatban a szolgáltató a Gázkö-
zösség tagjait ajánlja.
�A lehetõség a küszöbön áll!� elnevezésû

akciót az öt éve folyamatosan gyûjtött ada-
tok alapján tervezték meg � nyilatkozta kér-
désünkre Zákányi Nikole marketingmene-
dzser (képünkön).

Folytatás a 2. oldalon

Lehetõség kivitelezõknek is

A DDGÁZ ismét
a Gázközösség
tagjait ajánlja

Fotó: Horváth Gábor
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Folytatás az 1. oldalról

Pótlólagos lehetõségek a földgázfelhasz-
nálásra a háztartásokban � ez volt a té-
mája Tino Fingerhutnak, aki az AZ Industrie
cégtõl érkezett. Mint elmondta, a földgáz-
üzem elterjedésének vannak esélyei a terasz-
sugárzók, a grillkészülékek és a ruhaszárító-
készülékek esetében. Mindehhez nagyon fon-
tos a készülékek egyszerû használata, bizton-
sága és az ügyfélbarát csatlakozási techni-
ka. Az új felhasználási lehetõségek terjedé-
sével több készüléket lehet forgalmazni, a sze-
relõk pedig több szervizes és karbantartási
megrendelésre számíthatnak.
AGázközösség perspektívái amegvál-

tozott piaci környezetben címmelDiethelm
Mohr, az E.ON-Ruhrgas munkatársa osztot-
ta meg gondolatait a hallgatósággal. Mint
mondta, a Gázközösség a szervezeti válto-
zások után is fontos marad, az eredeti célok
nem vesztették aktualitásukat. Fontos, hogy
a tagok magas színvonalon szolgáltassanak,
fejlõdjenek, és a sikeres földgáz-értékesítés
érdekében közösen dolgozzanak a szerelõk
és szolgáltatók. Megjegyezte, hogy az ügyfe-
lek még nem tudnak eleget a Gázközösség-
rõl, arról, hogy a tagok másoknál értékesebb
szolgáltatást nyújtanak. Szerinte a jövõ aGáz-
közösség tagjaié, mert ugyan a piac kisebb
lesz, de a minõséget jobban fogják keresni.
A közeljövõ feladatai között említette, hogy

hatékony minõségellenõrzésre van szükség,
folytatni kell a továbbképzéseket, alkalmaz-
kodni kell az EU-elõírásaihoz, új tagokat kell
befogadni, és középtávú egyesületi stratégi-
át kell kidolgozni.
Nagy Zoltán, a Viega munkatársa két új

mûszaki megoldást ismertetett. Egyrészt a
gázkonnektort, ami a gázfogyasztó készü-

lék fogyasztói vezetékbe történõ beköthetõ-
ségét biztosítja, másrészt pedig két biztonság-
technikai elemet, melyek a gázellátás foko-
zott biztonságát hivatottak ellátni. Ezek a
gázáramlásõr és a hõhatásra záró szerel-
vények.

Továbbra is tisztességes, minõségi mun-
kát és pontos adminisztrációt kér a DDGÁZ
ZRt. a tagoktól, azért, hogy bármikor megál-
lapítható legyen a munkáért való felelõsség
� mondta Bali Gábor, a DDGÁZ ZRt. gáz-
gazdasági igazgatója, a szolgáltató és az
egyesület együttmûködésének fejleszté-
sérõl. A két szervezet sikeres együttmûködé-
séhez további képzésekre van szükség mind-
két fél munkatársai körében. Fontos a fegye-
lem, a megállapodások, az etikai szabályok
betartása. A DDGÁZ ZRt. több munkát tud
átadni a tagoknak, de ezeket a jövõben aktí-
vabban fogja ellenõrizni. Kérte, hogy a köl-
csönös bizalom, nagyobb rugalmasság, elis-
merés jellemezze mindkét fél részérõl az
együttmûködést.

Folytatás az 1. oldalról

A DDGÁZ tapasztalatai szerint a földgázfel-
használást elõnyben részesítõ, a bekötést
mégsem vállaló magánszemélyek 30%-a
anyagi gondokra hivatkozik az elutasításkor.
Annak érdekében, hogy ez ne legyen gátja a
fogyasztói kör bõvülésének, a cég pénzügyi
megoldást dolgozott ki a beruházás fedeze-
tére. Több banktól kértek ajánlatot, és a le-
endõ fogyasztóknak legjobb szolgáltatásokat
kínáló OTP Bankot választották partnerül a
kampányhoz. A pénzintézet többféle hitel-
konstrukciót ajánl az inaktív ügyfeleknek.

Szakmai nap a biztonság,
az etika és a minõség jegyében

Jelenleg öt olyan kiadvány található meg
a DDGÁZ ügyfélszolgálati irodáiban, melyek
a Gázközösség és tagjai ismertségét növelik.
Továbbra is törekedni fognak a fogyasztói
rákötések növelésére, s ebbõl a Gázközös-
ség tagjait akarják több munkához juttatni.
(A szolgáltatón belüli szervezeti változásokról,
és azok hatásairól a Berta Márton kiren-
deltségvezetõvel készített interjúban olvasha-
tó bõvebb tájékoztatás az 5. oldalon.)
Rendszerben gondolkodjunk! Ez volt az

alapgondolata a Körösztös Kft. ügyvezetõje,
Körösztös Imre gázközösségi tag elõadásá-

nak. Szerinte alapvetõ
szakmai követelmény,
hogy az épületgépészek ne
csak gáz- vagy vízrendszer-
ben, hanem komplett gé-
pészeti rendszerben gon-
dolkodjanak, annak érde-
kében, hogy a fogyasztó a
lehetõ legjobb megoldást
kapja. (A témát lásd rész-
letesen a 4. oldalon talál-
ható interjúnkban!)
A Novum-Fég Kft. ré-

szérõlNagy Lajosmûszaki
vezetõ a cég megújult ter-
mékválasztékát mutatta
be, Bozsó Béla, a Magyar

Épületgépészek Szövetsége ügyvezetõje pe-
dig a szövetségnek a szakmáért tett érdekvé-
delmi kezdeményezéseit ismertette.
Huszár Tibor, a Caminius Kft. ügyvezetõ

igazgatója az égéstermék-elvezetés aktu-
ális kérdéseit taglalva elmondta, hogy a
GMBSZ alapvetõen jó, elõremutató. Van
azonban sok olyan elavult szabvány és mi-
nõsítés, amelyeket vissza kell vonni. Jelezte
azt a fontos gyakorlati tapasztalatot, hogy a
C-típusú készülékek felszerelése közben még
gyakoriak a szerelõi hibák.
Összegzésként leírható, hogy a szakmai

nap ezúttal is sikeres és eredményes volt,
tartalmas, változatos szakmai programot
nyújtott a jelentõs számban megjelent és vé-
gig kitartó tagság számára.

A reménybeli fogyasztók segítésére aGáz-
közösség szakembereit ajánlja a DDGÁZ. �Az
egyesület tagjai ISO-minõsítéssel rendelkez-
nek, folyamatosan oktatásokon vesznek részt,
többeknek megvan a gázmérõre és nyomás-
szabályozóra a felszerelési jogosítványuk, va-
lamint sokan saját maguk végezhetik el a mû-
szaki ellenõrzést is � hogy csak néhányat so-
roljak fel azokból az érvekbõl, amelyeket is-
mertetünk ügyfeleinkkel a kivitelezõk, terve-
zõk, készülékforgalmazók ajánlásánál.� �
mondja Zákányi Nikole.
A Gázközösség címeket, telefonszámokat

tartalmazó taglistáját a cég honlapján folya-

matosan frissítik, és az évente megújított ki-
advány formájában is eljuttatják az ügyfélszol-
gálatokra.
A prospektus ma már tartalmazza, hogy a

szervezet tagjai közül melyik cég milyen terü-
leten vállal feladatokat, így az érdeklõdõk
tetszés szerint találhatnak � külön vagy együtt
� tervezõt, kivitelezõt, szervizest, a gázmérõ
felszerelésére jogosultat. A közösség ajánlá-
sa többek között ugyanígy minden további
DDGÁZ-kiadványban, valamint a téli, tava-
szi szezon idején megjelentetett pr-cikkekben
is szerepel.
A társaság kampánya a szeptember 15-ig

fogyasztóvá váló ügyfelekre vonatkozik, ezért
a Gázközösség tagjai elsõsorban a nyári idõ-
szakban számíthatnak a kezdeményezés ha-
tására.

Bencs J.

A DDGÁZ ismét
a Gázközösség tagjait ajánlja

Ranga Józsefné, az R-GÁZ Kft. képviselõje átveszi a legaktívabb kivitelezõ kategória
harmadik díját. Fotó: Horváth Gábor



Diethelm Mohrt nem kell bemutatni a
Gázközösség berkeiben. A nyelvi korlá-
tokat könnyen leküzdve, derûs és türel-
mes természetével baráti kapcsolatokat
létesített az egyesület tagsága körében
is. Interjúnk azonban mégis szolgál né-
hány újdonsággal, érdekességgel.

� A DDGÁZ-os legenda szerint, amikor
Ön tíz éve megérkezett a céghez, elsõ
teendõi között beautózta a szolgáltatá-
si területet. Ez igaz?

� Igaz. Május elsõ hetében érkeztem, hogy
megmutassam az DDGÁZ-os kollégáknak,
nálunk miképpen mûködik az értékesítés. A
területet bejárva látni akartam, hogy élnek az
emberek, akiknek szolgáltatunk. Milyenek a
házak, a települések, látok-e ipart, kerestem
a jellegzetességeket.
� Az Ön beosztásai, feladatai és a céljai
változtak-e idõvel?

� Végig tanácsadó voltam és vagyok ma
is. A feladatom mindig az volt, hogy a kollé-
gákkal közösen fejlesszem a marketinget és
az aktív eladást. Elsõként a mobil tanács-
adói csapatot hoztuk létre, oktattuk õket, és
már '96-ban elkezdtünk aktívan gázt érté-
kesíteni a piacon. A célunk azóta is válto-
zatlan: aktívan akarunk eladni, és a fejlõ-
déshez igazodva új eladási eszközöket al-
kalmazni. Ezért is hoztuk létre a Gázközös-
séget, hogy a piaci partnerek kooperációja
révén további sikereket érjünk el. 2001-tõl
alkalmazzuk a Dialog marketing rendszert.
Meggyõzõdésem, hogy a DDGÁZ-nál van-
nak a legjobb gázértékesítési tanácsadók
Magyarországon. Tízéves a tapasztalatuk,
sok-sok siker van a hátuk mögött.
� Mi a különbség a 10 évvel ezelõtti és
a mai DDGÁZ között?

� Sokminden. Azt emelném ki, hogy a dol-
gozók hihetetlen gyorsan, hihetetlen nagyot
fejlõdtek. A cég nagyon gyorsan átvette az új
ötleteket és a saját ötleteivel gazdagította azo-
kat. Ami nem változott, az a kollégák nyitott-
sága, és ez nagyon jó.
� Mennyivel lett hatékonyabb a
DDGÁZ?

� Részletes számokat most nem idéznék.
Mintegy 500 dolgozó egymilliárd köbméter
gázt ad el évente. Az ügyfelek száma és a for-
galom szinte megduplázódott, lényegesen
kisebb munkatársi létszámmal.
� Ki tudna-e emelni valamit, amit a
legnagyobb sikerének tart?

� Sok barátra találtam, akik megosztják
velem az ötleteiket, támogatnak a munkám-
ban, akikkel közösen lehet új úton haladni.
Nagyon jól érzem magam itt. Mindig ma-
gunkról beszélek, mert a DDGÁZ részének
érzem magam. Ezt a kollégáknak is köszön-

hetem, akik közéjük tartozónak tartanak. Ez
a legnagyobb elismerés.
� Mi a Gázközösség jelentõsége a
DDGÁZ számára?

� Fontos eszköz az ügyfelek megnyerésé-
hez és kötõdéséhez. A földgáz modern, jövõ-
vel rendelkezõ termék, de a teljes hasznot csak
akkor tudjuk az ügyfeleknek átadni, ha a kör-
nyezet, a szerelési technika szintén modern.
Ha van egy autóm, ami 250 kilométeres se-
bességgel is megy, de rosszak a gumijai, nem
tudom kihasználni az adottságait. Ezért fon-
tos, hogy a piaci partnerek együttmûködjenek.
� Mit kaptak a Gázközösség tagjai a
DDGÁZ-tól, amit most nem birtokolná-
nak, ha nincs a Gázközösség?

� A vevõknek néhány szolgáltatásról le kel-
lene mondaniuk. Például, ha a tag szerzõ-
désben áll velünk, a berendezés átvétele után
azonnal felszerelheti a gázmérõt és a nyomás-
szabályzót. Az ügyfélnek nem kell várnia a
DDGÁZ-ra. A második elõny, hogy a Gáz-
közösség minõségi színvonalat is jelent. Így
az ügyfelek a pénzükért értékesebb terméket
kapnak.
� Azt, hogy a tagok fejlõdtek, hogyan
tudja lemérni?

� Tudjuk, hogy hány berendezést szerel-
nek be ügyfeleiknek, fontos jelzés az érdek-
lõdés a rendezvényeken és oktatásokon, és
az utóbbi években már csak elvétve vannak
fegyelmi ügyek, panaszok. De ettõl függetle-
nül erõsíteni kell a minõségellenõrzést, hogy
biztosítsuk azokat a követelményeket, amiket
az ügyfelek és a DDGÁZ is elvár. A hibákra
megfelelõen fogunk reagálni. Lehet, hogy
nincsenek is, de biztosra kell mennünk.
� Foglalkozott-e azzal a problémával,
hogy rengeteg a kontár Magyarorszá-
gon?

� Látom a problémát. Megpróbáljuk kép-
zéssel csökkenteni a hatását. Mivel nem regi-
onális a probléma, aMagyar Épületgépészek
Szövetségével együttmûködve keressük a
megoldást. A szövetség fontos és értékes part-
ner számunkra, nagyon jól fejlõdik, és ezzel
jó elõfeltételt teremt mindannyiunk számára
az elõttünk lévõ feladatokmegoldására.Örü-
lök, hogy szövetségben dolgozunk aMÉGSZ-
szel.
� Magyarországon azt mondják, hogy
Németországban nagyra tartják a
magyar épületgépészek tudását. Ön is
hallott errõl?

� Amagyarok, miként a volt NDK-s állam-
polgárok, nagyon találékonyak, megoldják
a felmerülõ problémákat, és nagyon kreatí-
vak. Hogy ez mindig jó-e, abban kicsit kétel-
kedem, de ha a kreativitást helyesen használ-
ják az mindig pozitív.
� Számolja-e, hányszor ült repülõre és
hány ezer kilométert utazott, mióta
idejár? Hányszor aludt Pécsett?

� Kezdetben egy lakásom volt a Tettye ut-
cában, az volt a legszebb idõszak. Több idõm
volt, hetente csak egyszer repültem, a repü-
lõtérig az utat nagyon jól kihasználtam, mert
mindig aludtam az autóban. Csodálták a
sofõrök, hogy bármikor képes vagyok alud-
ni, és a reptérhez közeledve felébredni. A ki-
lométerek összeszámlálását már feladtam, túl
sok lenne.
� Úgy hallottam, a Gázközösség tavalyi
szabadidõs napján a pörköltfõzõ
verseny harmadik helyezettje volt.
Gyakorlott versenyzõ?

�Már legelsõ alkalommal is a legjobb kül-
földi voltam�! (nevet) Úgy, hogy volt még
külföldi rajtam kívül� A kollégák akkor na-
gyon szkeptikusan néztek, mert német mód-
ra vörösbor helyett sörrel fõztem a pörköltet.
Nagyon jónak tartom ezt a fõzõversenyt. Leg-
utóbb valóban harmadik lettem a csapatom-
mal, úgy, hogy a zsûri nem tudta, kinek a fõzt-
jét kóstolják� Fõztem már a román kollé-
gáknak is magyar pörköltet, otthon a szom-
szédainknak is. Kaptam ajándékba egy bog-
rácsot a DDGÁZ-tól, abban otthon rendsze-
resen fõzök pörköltet, az eredeti magyar re-
cept szerint.
� A következõ versenyre mi a célkitû-
zése?

� Természetesen a legjobbra, az elsõ hely-
re kell törekedni, kevesebbel nem elégedhe-
tünk meg! Ez a hajtóerõ, törekedni kell, de
sportszerûnek is kell lenni, elismerni, ha má-
sok jobbak.
� Akkor jó felkészülést kívánok!
� Köszönöm!

B. B.

Legnagyobb sikerem:
befogadtak a kollégák, közéjük tartozom

Diethelm Mohr
10 éve tanácsadója
a DDGÁZ-nak
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Szervezeti átalakulásonment át az év ele-
jén a Magyar Mûszaki Biztonsági Hiva-
tal: beleolvadt a Magyar Kereskedelmi
Engedélyezési Hivatalba. Az új helyzet-
rõl és a GMBSZ-rõl Bogáthy Dezsõt, a pé-
csi Területi Mûszaki Biztonsági Felügye-
lõség igazgatóját kérdeztük.

� Hogyan alakulnak át a hatóság felada-
tai a GMBSZ kapcsán?
� A GMBSZ kihirdetése közvetlenül nem

változtatja meg hatóságunk gázbiztonság-
technikai feladatait, amelyeket a 11/2004.
(II. 13.) GKM rendelet szabályoz. Viszont tõ-
lünk és a gázszolgáltatóktól is szemléletvál-
tozást követel. A GMBSZ kötelezõ volt, míg
a mostani �irányadó� elõírásokat tartalmaz.
Ez sajnos értelmezési zavarhoz vezet. Hiva-
talos álláspontunk szerint a GMBSZ alkal-
mazása hasonló a nem kötelezõ jellegû
szabványokéhoz. Azonban ha a tervezõ, az
üzemeltetõ eltér a szabályzattól, és a mû-
szaki-biztonsági szintet másképp kívánja biz-
tosítani, akkor az általa alkalmazott bizton-
sági szint megfelelõségét megnyugtatóan
igazolnia kell.
� Mit okozhat ez a gyakorlatban?
� A gázszolgáltató tervfelülvizsgálóinak

gyakorlatában jelentkezik ez nehézségként,
ugyanis a mûszaki-biztonsági szint megfele-
lõségét � az elõzetesen benyújtott dokumen-

A pécsi Körösz-
tös Kft. mûsza-
ki vezetõje, Kö-
rösztös Imre
nemrégiben a
kivitelezõk gon-
dolkodásmód-
jának hibáiról
tartott elõadást
a Gázközösség
szakmai nap-
ján. A közel-
múltban a

MÉGSZ baranyai elnökévé választott
mérnökkel az elõadás fontosabb részeit
beszéltük meg.
� A legnagyobb gond a fûtési rendszer

megtervezésénél, ha gázosként gondolko-
dunk, és nem épületgépészként � mondta
Imre. � Pedig valamennyiünk érdeke a jó ki-
szolgálás, amihez szakértelemre van szükség.
Például fontos megvizsgálnunk, hogy a gáz-
kazánba épített tágulási tartály mérete meg-

felelõ-e. A beépített tartály általában 8�10
kW rendszerteljesítményhez elegendõ. Ha
ennél nagyobb vagy nagy vízterû a rendszer,
akkor � az elõzõvel összehangolt � kiegészí-
tõ tartályt kell beépíteni. Az alulméretezés hi-
bákat, a túlméretezés többletköltséget fog
okozni. Ugyanilyen lényeges az idõjárás-
követõ szabályozás, és a szobatermosztát al-
kalmazásának kérdése.Mérések szerint ama-
gasabb beruházási költségû � és mindig ter-
mosztatikus szabályozással kombinált � idõ-
járáskövetõ rendszer a jobb megoldás, ha
nincs referenciahelyiség, vagy eltérõ a helyi-
ségek használati ideje, illetve változó az egyes
helyiségek belsõ hõmérsékletének megköve-
telt értéke. A mintegy 10%-os megtakarítást
eredményezõ, szakszerûen beszerelt termo-
sztatikus szelepeket elsõsorban a mellékhe-
lyiségekben érdemes fölszerelni, mert ezeket
csak idõszakosan vagy egyáltalán nem fût-
jük.
� Van-e értelme a kis fûtési rendszerek

megtervezésének?

� Általában a fûtési terv árát a jellemzõen
túlméretezett radiátorok alacsonyabb költsé-
gén már meg lehet takarítani. A tervezetlen
rendszer kiépítése 20�30%-kal drágább, és
az üzemeltetése többletköltséget okoz.
� És a kazánkiválasztás?
� Ez sarkalatos pont. A jó méretezés szem-

pontjait betartva egy ismerõsömet rábeszél-
tem a meglévõ kazánjánál kisebb fûtõberen-
dezés alkalmazására. Nemrég hívott: felére
csökkent a gázszámlája. Emellett a rosszul
méretezett rendszerek kazánjai lényegesen
többször kapcsolnak ki és be, mint azt a gyár-
tók tervezték, és jelentõsen lecsökken az
élettartamuk.
� Mi hozhatna változást?
� A szemléletváltáshoz társadalmi ösztön-

zés kell. Ma annyira az olcsóság iránti igény
uralja a piacot, hogy néha már föl sem mer-
jük ajánlani a jobb minõségû berendezése-
ket, holott sokszor � az igazán vállalható ár-
különbözet fejében � sokkal jobb minõségû,
távlatilag takarékosabb fûtés építhetõ. Szin-
tén sokat számítana, ha épületgépészmûszaki
ellenõr is látná az átadandó épületeket, aki
lépne a hibásan megtervezett rendszerek lát-
tán. Ha a MÉGSZ most zajló munkája ered-
ményt hoz, változást érhetünk el ebben.

Bencs János

tumok alapján � nekik kell elbírálniuk. Ha õk
a tervezõvel nem tudnak egyezségre jutni, a
gázellátásra vonatkozó törvény (GET) alap-
ján hatóságunkhoz fordulhatnak.
Visszatérve aGMBSZ újszerûségére, ellen-

õrzési tevékenységünkben is bizonyos mérté-
kû változás történt: nem kérhetjük számon
kötelezõen a végrehajtást, és vizsgálnunk kell
az alkalmazott, azonos szintû megoldást. Ez
az alkalmazási mód aGET-ben elõírt ötéven-
kénti mûszaki-biztonsági ellenõrzés során is
kérdéseket fog felvetni. Az ellenõrzésre jogo-
sult kezében nem lesz olyan dokumentum,
ami igazolná, hogy a GMBSZ-tõl eltérõ ki-

alakítást a gázszolgáltató jóváhagyta-e. Ez
elhúzódó jogvitát is okozhat a fogyasztó és a
felülvizsgáló között.
� További kérdések is felvetõdnek.
� Az egyik kérdés, hogy elegendõ-e a

GMBSZ 3.2.2 pontjában szabályozott, irány-
adó személyi feltételekre vonatkozó elõírás?
Az ott szereplõ képesítésekkel rendelkezõk
a felülvizsgálat elvégzéséhez szükséges is-
meretek � tervezõi jogosultság, kéménysep-
rõ-mesteri képesítés, üzembehelyezõi képe-
sítés minden gázkészülék típusra, és így to-
vább � birtokában lesznek-e? Vajon a felül-
vizsgáló rendelkezik-e a szükséges mérõ- és
ellenõrzõ eszközökkel, és ki ellenõrzi ezek
meglétét? A felülvizsgálónak ellenõriznie
kell-e a gázkészülék biztonságos mûködé-
sét, a füstelvezetõ, a kémény megfelelõsé-
gét? Nem elegendõ-e az erre jogosult szak-
ember, szakcég vagy kéményseprõ szakszol-
gáltató által elvégzett karbantartásról ké-
szült, egy éven belül kiállított, pozitív tartal-
mú jegyzõkönyv?
A GET-ben elõírt idõszakos mûszaki-biz-

tonsági felülvizsgálatok végrehajthatóságá-
hoz, hatásosságához mindezek megválaszo-
lására mielõbb szükség lesz. A szolgáltató és
a hatóság csak így kérheti joggal számon a
gázszolgáltatás feltételeit.
�Milyen hatással van munkájukra a janu-

ár elsejei beolvadás a MKEH-ba?
� A változás nemmódosította munkánkat,

továbbra is elsõfokú hatóság vagyunk. To-
vábbra is évenként ellenõrizzük a szolgáltató
mûszaki-biztonsági tevékenységét. Ezt a je-
lentõs feladatot szeretnénk a továbbiakban
is a lehetõ legjobban elvégezni.

Bencs J.

Gondolatok a rendszerszemléletû
épületgépészethez

Újdonságok a területi mûszaki
felügyeletnél

Fo
tó:
Ho
rv
áth
Gá
bo
r

4 · H í r l e v é l



Az E.ON-csoporthoz tartozó Dél-dunán-
túli Gázszolgáltató ZRt.-nél olyan szerve-
zeti változásokról döntöttek, amelyek új-
szerûek a cég dolgozói számára, és ha-
tással vannak a piaci partnerekkel ápolt
kapcsolatokra is. �A külsõ szerelõknek
egyszerûbb dolga lesz velünk.� � foglal-
ta össze a várható változásokat Berta
Márton, aki az új felállásban a pécsi ré-
gióvezetõ lesz.

� Az átszervezés lényege, hogy az elosztói
engedélyes oldalon kialakítjuk az E.ON töb-
bi leányvállalatánál már eredményesen mû-
ködõ területgazdai rendszert � kezdte beszél-
getésünket. � Az eddigi üzemek helyett régió-
központok alakulnakmegyénként pécsi, szek-
szárdi és székesfehérvári telephellyel. A régi-
ókon belül összesen harminchat kisebb terü-
letet jelölünk ki � Baranyában tizenkettõt, Fe-
jérben tizenötöt, és Tolnában kilencet �, ame-
lyek majdnem száz százalékosan követik a
megyehatárokat. Egyedül Dombóvár környé-
ke tartozik majd Pécshez, de ez eddig is így
volt.
Az említett térségekben egy-egy területgaz-

da veszi át a hárommillió forintnál kisebb ér-
tékû gázelosztó hálózatok létesítésének fel-
adatait, vagyis ez a régióközpont hatáskö-
rében lesz a jövõben. Ugyancsak hozzájuk
tartozik a belsõ rendszerek átvétele mûszaki,
biztonsági szempontból és a gázelosztó há-
lózatok üzemeltetési feladatai � az eddigi el-
lenõrökhöz képest szélesebb feladatkörrel
rendelkeznek.
A hárommillió forint feletti értékû beru-

házásokat az átszervezõdõ Hálózatlétesítési
és -fejlesztési osztály végzi. Az õ teendõik
közé tartozik majd a vezetéki és nyomás-
szabályozó állomási rekonstrukciók, vala-
mint a vezetékkiváltások és -cserék lebonyo-
lítása is.
� Mikortól mûködik ez a rendszer?
� Már elkezdõdött az átalakulás, bár a

teljes váltás 2006 végén történik meg. Eldõlt,
hogy a székesfehérvári központot Somodi
Gábor, a baranyait én fogom vezetni, Szek-
szárdon még nem zárult le a pályázat. A te-
rületgazdákat ugyancsak kiválasztottuk. Õk
már a � ma még meglévõ � üzemvezetõkhöz
tartoznak, azonban nem rendelkeznek min-
den jogosultsággal.
� Miért?
� A területgazdák nem rendelkeznek min-

den vizsgával, ami az új, bõvebb feladatkör-
höz szükséges. Július 10-ig, amígminden vizs-
ga lezárul, úgy osztottuk be a területgazdá-
kat, hogy egymást kiegészítve, közösen el tud-
ják látni munkájukat.

� Mit hoz ez a változás a külsõ szerelõk,
vállalkozók számára?

� Mindez a szerelõknek és az ügyfelek-
nek elõnyt jelent, hiszen ez jó technika. Egy
adott földrajzi területen egy illetékes van, aki
mindenért felelõs. Nem kell megállni a kerí-
tésnél a rendszer átvételével, mert a belsõ
hálózat felügyelõje éppen szabadságon van.
Jóval egyszerûbb lesz minden ügyintézés.
Másrészrõl a külsõ szerelõknek mindent
ugyanúgy kell végezniük, mint eddig. A mû-
szaki átvételre jogosultak mellett néhány új
kollégát vettünk át a területgazdák közé, te-
hát személyi változás sem mindenhol lesz. A
korábbi munkatársaink egyelõre ugyanab-
ban az irodában fognak dolgozni, ahol ed-
dig. A változás további eleme, hogy a háló-
zatüzemeltetéssel foglalkozó belsõ szerelõ-
inket az E.ON-csoport tulajdonában lévõ,
új kft.-be vonják össze. Ez csak belsõ módo-
sulás.
� Milyen további módosítást igényel ez
az új szervezet?

� A régióközpontokban négy-négy terüle-
ti referens dolgozik majd, akik a nálunk ma-
radó hálózatdokumentációs munkatársak, il-
letõleg a területgazdák munkáját segítik. Raj-
tuk kívül azonban nem lesz külön adminiszt-
rációval foglalkozó munkatársunk. Még nem
álltunk át teljes mértékben az új szervezeti
formára, de azt látjuk, hogy máshol már jól
mûködik ez a rendszer. Mi is a zökkenõmen-
tes bevezetésre törekszünk.

B. J.

Éves
programunk
Mérõ- és nyomásszabályozó-felsze-
relési tanfolyam: akkreditált oktatási in-
tézményen keresztül, a Magyar Kereske-
delmi és Engedélyezési Hivatal felügye-
letével szerveztük februárban, mind új je-
lentkezõk, mindmeghosszabbítást igény-
lõk számára, Pécsett, Szekszárdon és
Székesfehérváron.
Azok, akik valamilyen oknál fog-

va kimaradtak, kérjük, jelentkezze-
nek Takács Gyulánénál. Kellõ számú
jelentkezõ esetében ismét indítunk
tanfolyamot.
Az elnökségi és bizottsági üléseket

rendszeresen, a felmerülõ ügyeknek
megfelelõ idõpontokban tartjuk. A 2005.
évi pályázatok értékelése márciusban
megtörtént, a díjakat az április 19-i szak-
mai napon adtuk át.
A DDGÁZ ZRt. és a Gázközösség

szakmai napját április 19-én tartottuk
Szekszárdon, igen sok résztvevõvel. A
DDGÁZ családi nap idõpontja május
27., amelyen a Gázközösség kispályás
labdarúgócsapattal képviselteti magát.
Az új DDGÁZ�KÖGÁZ technológia is-
mertetését megyénként tervezzük. Idõ-
pontja a megjelenéstõl függ.
Marketingtevékenységünk: a tava-

lyi reklámtevékenységet folytatjuk. A Hír-
levél júniusban és decemberben fog
megjelenni. Az egyesület középtávú ter-
veinek elõkészítésemegkezdõdött, az au-
gusztusi közgyûlésen az elképzelést a tag-
ság elé terjesztjük.

Gázközösség
az interneten
A gázközösségi tagok listája megtalálható a
DDGÁZ ZRt. honlapján. A honlap a www.
ddgaz.hu címen érhetõ el. Itt a Partnerek
menüben aGázközösség almenüben helyez-
kedik el az a keresõ, amellyel ügyfeleinknek
lehetõsége nyílik a partnereket megtalálnia.
A �keresõ� oldalon az üres mezõbe az

adott keresett szót be kell írni (pl: Pécs), majd
ki kell választani, hogy milyen adatokban sze-
retnénk a keresést végrehajtani (Pécs = vá-
ros, tehát a város szó melletti négyzetet be
kell jelölni, úgy hogy rákattintunk az egérrel).
A Pécsett mûködõ tagokról a �Elküld�

gombra való kattintás után egy áttekintõ lista
jelenik meg a találatokról. Itt a cégnévre kat-
tintva a cégrõl további adatok válnak megte-
kinthetõvé.
Az adatok a DDGÁZ ZRt. belsõ adatbázi-

sával egyeznek, folyamatosan frissítve van-
nak, a változások követésének ütemében.

Mûszaki ellenõrök helyett
területgazdák

Fotó: Horváth Gábor
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Örvendetesen alakultak aGázközösségmeg-
alakulása óta megszokott pályázatok � tud-
tuk meg Bayer Károly elnöktõl. A kezdetben
a legtöbb szerelésre, majd késõbb az inno-
vatív megoldásokra is felhívó kiírás tavaly
bõvült a marketingpályázattal. Nem övezte
kellõ érdeklõdés e lehetõséget, csak egy, kis-
sé félreértett nevezés érkezett.
� Nem várunk el nagy reklámkampányt,

egyszerû napi megoldásokra számítunk. Elég,
ha aGázközösség-logómegjelenik az autón,
a névjegyen és a levélpapíron, és valamivel
nagyobb nyilvánosságot kap az egyesülethez
tartozás � fogalmazta meg az elnök a kiírók

Egy felújított parasztház fûtési rendsze-
rének szerelésével nyert elsõ díjat a bony-
hádi KirKop Kft. a Gázközösség pályáza-
tán az innovatív szerelések kategóriájá-
ban. A beruházást Kõvári Zoltán épület-
gépész mérnök, a társaság tervezõje
mutatta be.

A házat padlófûtéssel tervezte meg a KirKop
belsõ csapata, amelyhez kiegészítésként ra-
diátorokat kapcsoltak. A tulajdonos pénztár-
cájához igazodó, gazdaságos kialakítás ér-
dekében az energiatermelést faelgázosító
kazánnal oldották meg. A fûtõvíz hõmérsék-
letcsökkenése esetén fali gázkazán veszi át a
fûtést. A napkollektor számára egyelõre csak
a csatlakozás lehetõségét alakították ki egy
bivalens tároló segítségével. A padlófûtésrõl
Kõvári Zoltán elmondta, hogy keverõszelep-
pel, szivattyúval készítették el.
Ez a fûtési rendszer esztétikus is lett, mert

a gépészeti rendszer központját tágas helyi-
ségben építhették ki a KirKop szakemberei,
így a szerelvények és csövek ízléses látványú

összeszerelésére is lehetett figyelni. A fûtési
rendszer már egy telet végigdolgozott, és a
tulajdonos elégedett volt az eredménnyel.
Mindkét kazán jól teljesítette a feladatát.
Természetesen ehhez a ház új hõszigetelése
is hozzájárult.
Megkérdeztük, miért éppen ezzel a mun-

kával pályáztak.
� A munkáinkat ugyanilyen szempontok

szerint végezzük mindenhol, próbálunk inno-
vatív megoldásokat találni. Jónéhány mun-
kánkkal indulhattunk volna, de a pályázat
feltételeinek ez felelt meg a legjobban.
� Önöket elkerüli a túlzott olcsóság
igénye?

� Igen ritkán találkozunk vele. Mindig
meghallgatjuk, mit szeretne elérni a tulajdo-
nos, milyen komfortot igényel. Elmondjuk
neki, hogyan lehet az elvárásait olcsón, és
hogyan gazdaságosanmegvalósítani. Ezután
összhangba hozzuk a pénzügyi keretet és a
szakmai igényeket. De rossz rendszert sem-
miképpen sem építünk meg.

B. J.

Az legaktívabb szerelõ kategóriájá-
ban az idei pályázatok közül a máso-
dik helyen a pécsi Harmat Bt. végzett,
de a cég évek óta az élboly tagja. A
társaságot alapítója, Harmat Tamás
ügyvezetõ mutatta be lapunknak.
A cégvezetõ 1978-ban végzett szak-

munkásként, ez után hat évet a DDGÁZ
ZRt. elõdjénél töltött el. Késõbb gmk-t
alapított, amelynek egészen 1993-ig tag-
ja volt, majd következett a javarészt gáz-
szerelési munkákat felvállaló bt. Közben
érettségizett, gázipari technikumot vég-
zett, mestervizsgát tett.
A Harmat Bt. elsõsorban Pécsett vál-

lalja házak, irodaépületek fûtésszerelé-
sét, de Baranyában is vannak megbízá-
saik. Az ügyvezetõ a harkányi iskola most
zajló bõvítését hozza példaként. Kezdet-
tõl 4�5 összeszokott alkalmazottal és 2�
3 tanulóval dolgozik.
� Néha a Balaton déli partjára �ki-

rándulunk�, de ez pécsi ügyfeleinknek
köszönhetõ. Jó néhányan rendelkeznek
arrafelé nyaralóval.
� Miért éppen az új bekötések
számítanak erõsségüknek?

� A földgázhálózat jelentõs fejleszté-
se sok lehetõséget teremt a számunkra.
Másrészt mi elsõsorban szereléssel fog-
lalkozunk.
� Demiért éppenÖnöket választják?
� Már 21 éve vagyok vállalkozó, di-

csekvés nélkül mondhatom: sokan ismer-
nek. Ha az ember jól végzi a dolgát, a
régi ügyfeleink továbbadják a telefonszá-
munkat, a jó hírünket. De a DDGÁZ gáz-
közösségi listájáról is kiválasztják a céget.
� Hogy látja az elmúlt évek piaci
változásait?

� Minden esztendõ kicsit nehezebb.
Nagy hullámhegyeket vagy -völgyeket
nem éltünk meg. Egy-egy éven belül van
hullámzás: gyenge az év eleje, átlagos a
nyár, hajtós az õsz. A verseny nagy, nem
könnyû munkához jutni, és a feketén dol-
gozók jóval olcsóbbak nálunk. A követ-
kezõ évek elsõsorban a gazdaság álla-
potától függenek: ha több lesz az embe-
rek pénze, több új megrendelõnk lesz. És
akkor már a mi ügyességünkön múlik,
hogymennyire sikerül az embereket meg-
gyõzni a jó, a hosszú távú fûtési megol-
dásokról. Hogy rájöjjenek: nem az az ol-
csó berendezés, amit fillérekért vesznek.

B. J.

Gazdaságos és innovatív

Évek óta
elöl az új
bekötésekben

elvárásait. A másik két területen többen in-
dultak, mint az elõzõ években, ami azért ör-
vendetes, mert így valódi versenyt hozott a
megmérettetés. Ennek megfelelõen igazán
örülhettek azok, akik a németországi szakmai
utat, a digitális és jegyzõkönyvet készítõ nyo-
máspróba-készüléket, vagy a wellness-hétvé-
gét nyerték.
� A fontos azért mégis az, hogy a szak-

mai önérzet számítson, ne a díj � tette hozzá
Bayer Károly, aki megerõsítette, hogy az idõ-
ben meghirdetett új pályázatokon a továb-
biakban is számítanak a tagság jelentkezé-
sére.

Sikeresek a pályázatok

A pályázatok díjnyertesei
az áprilisi berlini
Földgázfórum gálavacso-
ráján. Balról Regõczi
István a Magyar Gázipari
Vállakozó Egyesületének
elnöke, Kirch Ervin és
munkatársa Kõvári Zoltán,
Bayer Károly elnök,
Diethelm Mohr az E.ON-
Ruhrgas munkatársa,
Szerdalácz László és
felesége

Földgázfórumon Berlinben
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Bayer Károly elnök köszöntötte a megje-
lenteket, köztük az E.ON-Ruhrgas mun-
katársait, Diethelm Mohrt és Horst Kor-
tét, akik a Gázközösség tiszteletbeli tag-
jai. Az elnök beszámolójában az egye-
sület elmúlt évi hagyományos program-
jainak felsorolása után a gázközösségi
tagok munkáját megváltoztató körülmé-
nyeket elemezte hosszabban:megváltoz-
tak a körülmények, a jogszabályok és
maga a DDGÁZ is.

� A Gázközösség megalakulása óta el-
telt elsõ idõszakban, 1997-tõl 2003 végéig
folyamatos volt a fejlõdés � mondta Bayer
Károly beszédében. � A DDGÁZ szervezeti
felépítése alkalmas volt arra, hogy támogas-
sa a Gázközösség törekvéseit. Ekkor nyílt
meg a lehetõség a gázmérõ és nyomássza-
bályozó felszerelésére, késõbb pedig, amint
a törvény lehetõvé tette, a megbízottként vég-
zett mûszaki ellenõrzésre. Ezek mellett más
elõremutató intézkedések is történtek. Ezt a
helyzetet változtatta meg 2004-ben az új
gáztörvény, amelynek nyomán a DDGÁZ-
nak a Gázközösség számára ideális szerve-
zetét módosítani kellett. Ehhez társult, hogy
a mûszaki�biztonsági szabályozás bizonyta-
lanná vált a GOMBSZ hatályon kívül helye-
zésével. A DDGÁZ támogatása a megválto-
zott külsõ körülmények hatására a szakmai
és fejlesztési munkában kevésbé lehetett
hatékony.
Bayer Károly bevezetõ gondolatait azzal

a következtetéssel zárta, hogy a kialakult
helyzet változtatást igényel. Szerinte segíthet,
hogy a DDGÁZ szervezeti átalakítása rövi-
desen befejezõdik, és ezzel megnyílik a le-
hetõség a kapcsolatok újjászervezésére. Ki-
emelte, hogy a DDGÁZ csak egy tag a majd
kétszáz Gázközösségi tag közül, a változta-
tások meghatározásához a teljes tagság vé-
leményére, elvárásainak ismeretére is szük-
ség van.
Az elnök ismertette a mûszaki szabályo-

zással kapcsolatos helyzetet. � A GOMBSZ
hatályon kívül helyezése után a GMBSZ köz-
zététele sem hozott megoldást, mert ellent-
mondásokat tartalmazott, vitát váltott ki. Ezt

Kedves
Kollégák!
Hagyomány, hogy év végén vissza-
tekintünk az elmúlt idõszakra, össze-
gezzük a tapasztalatokat, és ezek
alapján megkíséreljük meghatároz-
ni jövõbeni teendõinket. Úgy gondo-
lom, mi is akkor cselekszünk helye-
sen, ha elvégezzük a számvetést, és
felvázoljuk a lehetséges jövõt.

Fel kell ismer-
nünk, hogy az el-
múlt idõszakban �
különösen a mö-
göttünk levõ év-
ben � a bennün-
ket körülvevõ vi-
lág, a piac és
munkafeltételeink
alapvetõen meg-

változtak. Ezek a változások elkerülhe-
tetlenek voltak, több tényezõ együttes
hatása okozta õket. Megtehetjük, hogy
nem veszünk róluk tudomást, de ez csak
ideig-óráig sikerülhet. Sokkal inkább fel
kell készülnünk arra, hogy alkalmazkod-
junk, tompítsuk a negatív hatásokat, és
amit lehet, elõnyünkre fordítsunk.
A megújult elnökség megkezdte az

elõkészítõmunkát. Elsõdleges feladatnak
tekintjük a saját internetes honlap létre-
hozását, a mûszaki szabályozás jobbítá-
sát, a feketemunka elleni küzdelmet, va-
lamint újra kell szervezni az átalakuló
engedélyessel való kapcsolatokat is. Szá-
molnunk kell azzal, hogy ezek egy része
nem azonnal, vagy nem gyorsan oldható
meg, kitartó, folyamatos munkára lesz
szükség.
Sokszor beszéltünk arról, hogy aGáz-

közösséget a tagjai tehetik közösséggé.
A tagság igényei alapján megfogalma-
zott céljainkat csak a tagok közremûkö-
désével lehet megvalósítani! A világmeg-
változott körülöttünk, bennünk is végbe
kell menniük azoknak a változásoknak,
amelyek segítségével az új körülmények
között is meg tudjuk valósítani céljainkat.
Ehhez kívánok minden tagunknak az

új évben erõt, kitartást és sok sikert!
Bayer Károly,

a Gázközösség elnöke

Vezetõségválasztó közgyûlés
és szabadidõs nap

feloldandó jelentették meg az E.ON-csoport
tagjai, a DDGÁZ és a KÖGÁZ a közös Mû-
szaki Kézikönyvet. A kézikönyvhöz kapcsoló-
dóan konzultációkat tervezünk, ezeken a te-
rületgazdák és azok közvetlen vezetõi is részt
vesznek � mondta Bayer Károly.

A tagság
véleménye
2006 nyarán a Gázközösség összes tagjá-
nak kiküldésre került egy kérdõív, amelyet
54-en � a tagság 31%-a � töltöttek ki. Az
elnök szerint a kérdõíves megkeresés majd
az azt követõ személyes beszélgetések ered-
ményei tartalmukban és stílusukban is jelen-
tõsen különböztek. A kérdõíveken megfon-
toltság és önkritika is érzõdött, a személyes
beszélgetéseken igen sok javaslat és ötlet
született.
Bayer Károly beszédében összegezte a leg-

fontosabb kérdésekre adott válaszokat. Mint
elmondta, a �Milyenmértékben teljesült az ere-
deti elképzelése?� kérdésre a tagok28%-a sze-
rint teljesen, 56%-uk szerint részben, a válasz-
adók 16%-a szerint nem teljesültek az erede-
ti elképzelések. A rendezvényekkel való átla-
gos elégedettség az 5-ös skálán 3,5 volt.
� Az egyesület belsõ pályázataival kapcso-

latban a viszonylagos alacsony részvételi
arányt legtöbben a kontárokkal szembeni
esélytelenségben és az igazságtalan elbírá-
lásban látták � folytatta Bayer Károly. � Sze-
retném egyértelmûvé tenni, hogy az elbírálás
a beérkezett adatok alapján történik. A kö-
zölt adatokat ellenkezõ információ híján nincs
jogunk kétségbe vonni.
Az elnöki beszédbõl kiderült, hogy a kér-

dõívben és a személyes beszélgetések során
is a tagok Gázközösségen belüli saját aktivi-
tása fontos téma volt. A válaszolók 20%-a
állította magáról, hogy nem aktív, 20% ak-
tívnak mondta magát, 60% válaszolta azt,
hogy tehetne többet is. A Gázközösséggel
összességében a válaszolók 16%-a elégedett,
65%-a inkább elégedett és 19%-a elégedet-
len.

Augusztus 26., Fadd-Dombori

Folytatás a 2. oldalon
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Folytatás az 1. oldalról

A válaszolók fejlesztendõ területnek nevezték
többek között a szakmai érdekképviseletet, a
közösségi kapcsolatokat, a továbbképzést, a
kontárokkal szembeni védelmet, a marketin-
get és az információk adását. A kontárok a
válaszadók 88%-a szerint problémát jelente-
nek, 72% személyesen tapasztalta jelenlétü-
ket munkája során.
A kutatás eredményei szerint egyértelmû

az az igény, hogy a tagok ne adják nevüket a
kontárok által végzett munkához, és segítse-
nek a felderítésben. Többek szerint folyama-
tosan tájékoztatni szükséges a fogyasztókat
a jelenség veszélyeirõl. Vannak, akik szerint
a tagok semmit sem tehetnek, vagy ez nem a
tagok dolga.
A piackutatás során nem csupán a Gáz-

közösség tagjainak véleményét mértük fel �
mondta az elnök, aki a következõ igényeket
emelte ki beszédében. A szakmabeliek azt
várják elsõdlegesen, hogy a DDGÁZ ZRt. fej-
lessze tovább a fogyasztókkal és a gázsze-
relõkkel fenntartott kapcsolatait. Remélik,
hogy a szervezeti átalakulás hatékony és
egyszerû együttmûködést eredményez és to-
vább egységesülnek a gázszerelõket érintõ
eljárások.
A Gázközösséggel kapcsolatban elhang-

zott vélemények alapján kitûnik, hogy � mind
a jelenlegi, mind a nem Gázközösségi tagok
véleménye alapján � aGázközösségnek egy-
értelmûen van jövõje, értelme, de jobban kell,

hogy képviselje a tagok érdekeit és nyújtson
több elõnyt.

Hogyan tovább,
Gázközösség?
Bayer Károly szerint a Gázközösséget a meg-
változott körülmények és a tagság véleménye
alapján szükséges továbbfejleszteni. A követ-
kezõ pontokra tért ki beszédében:
� Összhangot kell teremteni a lehetõségek
és az igények között.

� Ki kell dolgozni az elõnyök, kedvezmények
azon körét, amelyet a tagok garantáltan
meg is kaphatnak, valamint biztosítani kell
a meglévõ jogosítványok kihasználható-
ságát.

� A DDGÁZ vezetõi továbbra is vegyenek
részt aktívan aGázközösség rendezvényein
és találkozóin.

� Jól karbantartott saját honlapra, gyako-
ribb megjelenésû hírlevélre, decentralizált
szakmai rendezvényekre van szükség.

� Ki kell alakítani azokat a módszereket,
eszközöket, amelyekkel vissza lehet szorí-
tani a feketemunkát, és növelni lehet a
tagok piaci részesedéseit.

� Ennek a változtatásnak a végrehajtása
nem képzelhetõ el varázsszóra vagy kézrá-
tétellel � mondta az elnök. � Hosszú, idõigé-
nyes munka eredménye lehet, szükséges hoz-
zá a tagok közremûködése is. A DDGÁZ ve-
zetõi egyértelmûen kinyilvánították, a megol-
dások megkeresésében és kidolgozásában,

valamint az azt követõ mûködtetésben part-
nerek kívánnak lenni. A folytatás módjának
kidolgozása a tagság bevonásával a Gázkö-
zösség következõ vezetésére hárul. Ehhez kí-
vánok sok sikert! � zárta beszédét Bayer Kár-
oly.

A közgyûlés az elnöki beszá-
molót ellenszavazat, tartózkodás
nélkül elfogadta.

Az alapszabály
módosítása
Az alapszabály módosítását egy-
részt a jogszabályváltozások,
másrészt a felügyeleti szerv, az
ügyészség követelményei indokol-
ták.
A közgyûlés által elfogadott

fontosabb módosítások:
� A tagok 1/3-a bizonyos ese-
tekben kérhet titkos szavazást.

� Pontosítva lett az elnök felada-
ta.

� Pénzügyekben, a bankszámla
felett az elnök és az elnökhe-
lyettes együtt rendelkezik.

� A számvizsgáló bizottságmeg-
választása a közgyûlés hatás-
körébe tartozik.

� A tagsági viszony az elnökségi
ülésen hozott határozat nap-
jával kezdõdik.

Bizottsági
beszámolók
Czétány László a tagfelvételi bizottság részé-
rõl elmondta, hogy tavaly 8, idén 7 új tagja
lett az egyesületnek. A tagság megszünteté-
sét kérte a 2004�2005 évben 5 fõ, 2005�
2006 között 3 fõ. Az elmúlt egy évben 2 cé-
get számoltak fel.
Tagdíj nem fizetése miatt tavaly 10 céget,

idén 7 céget kellett kizárni. A tagság száma
2004-tõl 2006-ig 189 fõrõl 177-re csökkent.
� Az elmúlt évben a tagság megkímélte az

etikai bizottságot, nem volt egyetlen egy be-
jelentés sem. Ezt a tendenciát tartsuk a jövõ-
ben is az etikai bizottság képviseletében �
mondta Leikauf Tibor.
A számvizsgáló bizottság vizsgálatának

eredményét ismertetve Schmuck Róbert el-
mondta, hogy az egyesület gazdálkodása sta-
bil. A számviteli fegyelem elõírásait minden
esetben betartották.

Jelölés az elnökség
tagjaira
A jelölõbizottság összesítése szerint 28 fõ ka-
pott jelölést, közülük többen nem vállalták a
jelölést, de azokra sem lehetett szavazni, akik
nem voltak jelen a közgyûlésen.

45 tag szavazott,
az elnökség tagjai lettek:
Bayer Károly (43 szavazat), Cserkúthy László
(41), Huszár Tibor (37), Czétány László (33),

Vezetõségválasztó közgyûlés
és szabadidõs nap

Szavaz a közgyûlés



H í r l e v é l · 3

Az új gáztörvény lehetõvé tette a földgáz-
ipar elosztói engedélyeseinek, hogy a
csatlakozó vezetékek és fogyasztói beren-
dezések ellenõrzési jogát átadhassák
megbízottaiknak, amivel elsõként a
DDGÁZ ZRt. élt. Az intézkedést és a más
területeken tapasztalt átszervezésekrõl
tájékoztatni kellett a fogyasztókat. Ma
már látszik, hogy a döntések kedvezõ
hatásúak voltak.

� Amikor a szolgáltató egyes tevékenysé-
gek kiszervezésébe kezdett, meghonosítot-
tuk cégünknél az ISO 9001:2001-es minõ-
ségirányítási rendszert � nyilatkozta Reich Jó-
zsef, a cecei Ferroterm Kkt. üzletvezetõje. �
A minõsítés megszerzése közben kaptunk le-
hetõséget a nyomásszabályzók és a gázmé-
rõk felszerelésére. Ez a kezdeményezés be-
vált, ezért belevágtunk a mûszaki átvételi jog
megszerzésébe. Elvégeztem a DDGÁZ ZRt.
által elõírt tanfolyamot, és letettem a szük-

séges elméleti és gyakorlati vizsgát. Így 2005
õszétõl elkezdhettük a saját kivitelezésû mun-
káink mûszaki átvételét. A fõként Dunaújvá-
rosban és környékén dolgozó, a Gázközös-
ségben kezdetektõl tagságot vállaló cég
napjainkban már közel száz �önátvéte-
len�van túl.

� Milyen tapasztalatokat szereztek?
� Nagyon jó tapasztalatokról, kedvezõ

visszajelzésekrõl számolhatok be. A munkánk
saját mûszaki átvétele nagyobb figyelemre
késztet bennünket, sokkal körültekintõbben
dolgozunk. Amunkánk, akár amegbízó, akár
a saját magunk szemszögébõl nézem, gyor-
sabb, átláthatóbb lett. A fogyasztók értéke-
lik, hogy kevesebb szervezettel kell kapcsola-
tot tartaniuk, kevesebb kézben összpontosul-
nak a feladatok. Ez már azért is így van, mert
mi rendszeresen ugyanazokkal a bevált ter-
vezõkkel dolgoztatunk, így leendõ megbízó-
inknak õket ajánljuk, ahogy õk is bennünket.
Ebbõl az összefogásból mindenki nyer.
� Anyagilag is érdemes volt belevágni?
� Igen, hiszen jelentõsen növekedett meg-

rendeléseink száma. Ami viszont legalább
olyan fontos számunkra, mint az anyagiak,
az a szakmai és erkölcsi többlet, ami cégünk
megítélését pozitív irányba változtatta meg.

Bencs János

A sportnap eredményei

· Kispályás labdarúgás: 1. PEGÁZ, 2. P-GÁZ-P, 3. Metalkontakt

· Csocsó: 1. Koma Zoltán, 2. Áklott�Szabados, 3. Deák�Láng

· Asztalitenisz: 1. Úz Györgyné, 2. Égi Zoltán, Lelovics Tibor, 3. Periskics Miklósné

· Tollaslabda: 1. Szerdalácz Gabriella, 2. Vörösvári Csenge, 3. Vörösvári Zoltánné

· Horgászverseny: 1. Szigetvári József, 2. Klein Zsolt, 3. Kaposi László

· Fõzõverseny: 1. Kellner Mihály, 2. Pammer Károly, 3. Diethelm Mohr

Bernula Károly (32), Leikauf Tibor (32), Mu-
rányi Sándor (32), Körösztös Imre (30), Sántha
Károly (28), Kirch Ervin (28), Schmuck Róbert
(26),

A szavazás további eredménye:
Ranga József (25), Hölbling Konrád (23),
Wessják Zsolt (19), Lipták Tivadar (16), Mé-
száros József (14) szavazatot kapott.

Utolsó napirendként a közgyûlés a szám-
vizsgáló bizottság tagjainakMészáros Józse-
fet, Hölbling Konrádot ésWessják Zsoltot vá-
lasztotta meg.
A közgyûlést követõen megtartott elnök-

ségi ülésen az elnökség tagjai egyhangú sza-
vazással Bayer Károlyt elnöknek, Bernula Ká-
rolyt elnökhelyettesnek választották meg.

A csocsóbajnokságban kiélezett küzdelem folyt

Az önátadás a fogyasztók számára is kedvezõbb
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Nemrégiben négy új elnökségi tagot vá-
lasztott meg a Gázközösség közgyûlése:
Kirch Ervint, Körösztös Imrét, Murányi Sán-
dort és Schmuck Róbertet. A rövid bemu-
tatkozás mellett azt kérdeztük meg a
szakemberektõl: Hogy látják az épület-
gépész szakma helyzetét; milyen felada-
tok várnak szerintük a Gázközösségre?

A feketemunka elleni harc
zászlóvivõje akarok lenni

Kirch Ervin 1983-ban, a bonyhádi építõipari
ktsz.-ben központifûtés-szerelõként kezdett
dolgozni. Rövidesen középfokú szakmai vég-
zettséget szerzett, majd több újabb szakmun-
kásoklevelet érdemelt ki, mestervizsgát tett,
szakmai tanfolyamok sorát végezte el. 1990�
91-ben egyéni vállalkozó lett, 1993-ban ala-
pította elsõ cégét. A Kirkop Kft., amelynek je-
lenleg résztulajdonosa, ügyvezetõje, 1997-
ben jött létre. Egyik életre hívója a Tolna me-
gyei épületgépészek szakmai szervezõdésé-
nek, a �Csövesek Klubjának�, a MÉGSZ Tol-
na megyei elnöke.
A szakma helyzetét és a Gázközösség jö-

võjét az új elnökségi tag meglehetõsen össze-
függõnek látja.
� Nem könnyû a szakma mai helyzete �

állapította meg. � Õsszel mindenkinek van
munkája, de átfogóan nem jó a helyzet. Túl
sok a kókler, a jó minõségû munkát megfe-
lelõ áron manapság nehéz eladni. Nem kön-
törfalazhatunk: a Gázközösségnek is ki kell
vetnie soraiból azokat a tagokat, akik támo-
gatják a silány minõséget, vagy bérátadóként
pártolják a feketemunkát. Nincs más lehetõ-
ségünk, vagy megküzdünk ezzel a gonddal,
vagy süllyedünk a mocsárban.
� Jómagam a feketemunka elleni harc

zászlóvivõje szeretnék lenni � tette hozzá a
bonyhádi vállalkozó. � Ezt tartom a fõ, és
egyben nagyon kemény, sok tényezõtõl füg-

gõ feladatnak. Az elnökség fölvállalta a meg-
oldás megkeresését, ami viszont csak a ta-
gok többségének támogatásával vihetõ vég-
hez. Kényes, és egyáltalán nem népszerû ügy
ez, hiszen emberek ellen kell fellépni, ami
akkor is indulatokat szül, ha megfelelõ jog-
alappal rendelkezünk ehhez. Az elmondottak
alapján ezért némileg kétkedõ vagyok az
eredményt illetõen, viszont ez az elhatározá-
somon nem változtat.
Ám csak akkor fogunk elõrelépni a fekete-

munka elleni, és egyben a saját jövõbeni
megélhetésünket jelentõ küzdelemben, ha
megfelelõen összekovácsoljuk a Gázközös-
séget, és ha a többség megérti és támogatja
törekvéseinket. Az elnökség ehhez önmagá-
ban kevés.
� Milyen más terület munkájába fog még

bekapcsolódni?
� A GMBSZ-szel szeretnék a jövõben tel-

jes mellszélességgel foglalkozni, de csak azu-
tán, ha a feketemunka elleni fellépéssel ered-
ményt érünk el.

Igen fontos
az érdek-képviseleti szerep

A pécsi Körösztös Kft. mûszaki vezetõje,
Körösztös Imre a helyi PMMF-en végzett
1994-ben. Friss diplomásként Meszlényi Zol-
tánnál volt elõkészítõ, majd egy pécsi cégnél
dolgozott mûszaki vezetõi poszton. A DDGÁZ
Rt.-nél eltöltött néhány év után vált vállalko-
zóvá � még a diplomázását megelõzõen ala-
pított � vállalkozásában.
Bizonyos téren javult a szakma helyzete �

fogalmazta meg véleményét a szakma kilá-
tásairól �, jobb minõségû anyagokat hasz-
nálunk, így minõségi munkát végezhetünk. Az
épületgépészeti, ezen belül a gázpiac viszont
szûkül. Az általános építõipari recenzió, a
gázáremelés szerintem egyre jobban érezteti
majd a hatását. Úgy látom, a minõség na-
gyobb szerepet kap majd, míg a munka

mennyisége rövid távon csökkeni fog. A piac
két pólus felé tolja a vállalkozásokat, ahogy
ezmármegfigyelhetõ. Lesz cég, amely olcsón,
de csakmegfelelõminõséggel teljesít. Ugyan-
akkor arra számítok, hogy minõségi munkát
végzõ, magasabb árszintû cégek jelennek
meg.
A Gázközösség feladatairól szólva Kö-

rösztös Imre elmondta, hogy a DDGÁZ-zal
folyamatos a kommunikáció, és ez jó alapot
jelent. Igaz, hogy a szolgáltató mozgástere
némileg beszûkült, de igyekszik figyelembe
venni a szerelõk érdekeit. Viszont az egyesü-
letnek szerinte fontos lenne a terjeszkedés: föl
kell vennie a kapcsolatot a többi gázszolgál-
tatóval és szakmai szervezettel annak érde-
kében, hogy országos jelentõségûvé váljon.
Így, a többi szervezõdéssel egységesen fellép-
ve képes csak ellátni az általános érdekvé-
delmet.
� Az internetes honlapon dolgozom Mu-

rányi Sándorral � beszélt feladatairól az új-
donsült elnökségi tag. � Aktív, széles körû
szakmai információkkal megtûzdelt internetes
portált szeretnénk kialakítani, amely mást
mutat az egyes látogatóknak. A tagok elér-
hetik majd a technológiai utasításokat, olvas-
hatnak szabványokról, és szereléstechnológiai
segítséget is kaphatnak. A külsõ látogatók
viszont a Gázközösség reklámjait, kifelé szó-
ló híreit fogják megtalálni az oldalon. Az
internetes oldalon is szerepet kell kapnia az
érdek-képviseleti tevékenységnek.
� A közösségi tagokat kiemelt piaci hely-

zetbe kell hoznunk! � összegezte véleményét
Körösztös Imre. � Ha a tagságuk révén olyan
információkat tudhatnak meg, amelyekhez a
szervezeten kívül lévõk nehezen juthatnak
hozzá, nem fogják hiábavalónak érezni a tag-
díjat.

A Gázközösség túl van
a helykeresésen

Murányi Sándor, a pécsi Murányi Épületgé-
pészet Kft. tulajdonosa 1979-ben végzett a
pécsi PMMF épületgépész mérnöki szakán.
Friss diplomásként a Pécsi Építõipari Szövet-
kezet építésvezetõje volt. Elsõ cégét két kollé-
gájával, a nyolcvanas évek közepén hozta
létre. 2000 decemberétõl önállósult, akkor
indította el jelenlegi vállalkozását.
� Ma az épületgépészeti szakma alulérté-

kelt, és ezt tragikusnak tartom � véli Murányi
Sándor. � Társadalmi szinten nem tartják ko-
moly szakmának, és ez kihat az anyagiakra
is: a megrendelõk nem hajlandók megfizetni
a szakmai színvonal árát. A jelenlegi piaci
helyzet kizárja az áremelést, így alig megté-
rülõ árakkal dolgozunk. Ezért is virágzik a
fusizás, vagy finomabban szólva a rejtetten
végzett munka. Sajnos, ma jobbanmegéri fe-

Új elnökségi tagok a Gázközösségben



Három
munkacsoport
alakult
A szeptemberi elnökségi ülésen három
munkacsoportot alakítottak az elnök-
ségi tagok.
Murányi Sándor, Körösztös Imre és

Czétány László az új honlap elõkészí-
tését, a szakmai tartalmak tervezését
vállalta. A mûszaki szabályozás prob-
lémáival, befolyásolásának irányaival
Huszár Tibor, Leikauf Tibor, Bayer Ká-
roly és Murányi Sándor foglalkozik. A
feketemunka és a bérátadás témakö-
rét Leikauf Tibor, Huszár Tibor, Berta
Márton és Kirch Ervin tekinti át és tesz
javaslatot a tennivalókra.
A MÉGSZ és a Gázközösség közöt-

ti szorosabb kapcsolattartás szervezé-
sére felkéri az elnökségCserkúthy Lász-
lót, a MÉGSZ tiszteletbeli elnökét.
A közvélemény-kutatásban felmerült

az igény arra, hogy kisebb körben is
legyenek szakmai összejövetelek, be-
szélgetések a tagokkal. A találkozókat
jövõ év elejére tervezik.
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ketén dolgozni, és az jár jobban, aki nem tö-
rõdik a szakmai továbbképzéssel, ISO-minõ-
sítéssel, és egyéb kötöttségekkel. Ez a legna-
gyobb nyûg jelenleg, ami hátrányos helyzet-
be hozza a becsülettel dolgozókat, és ami
ellen a Gázközösség már most sokat tesz.

És tennie is kell a jövõben, például az
összefogás erõsítésével. Miért ne alakíthat-
nánk ki, akár egyesületünk ajánlása alapján
olyan árakat, amiket mindenki figyelembe
vesz, mint például a közjegyzõk? Ha � a ver-
senytörvény figyelembevételével � senki sem
vállalja egy árszint alatt a munkát, akkor ja-
vulhatna ez a helyzet.
A második kérdéssel kapcsolatban a cég-

vezetõ elmondta, hogy szerinte a Gázközös-
ség már meghatározta a célokat, s megtalál-
ta teendõit � régen túl van a helykeresésen.
Ezért a feladatokhoz társuló eszközök kidol-
gozása áll már az elõtérben � fejtette ki.
� A munkabizottságok � melyek közül

többnek jómagam is tagja vagyok � konk-
rétan dolgoznak a GMBSZ alakításán és ér-
telmezésén, a feketemunka elleni tevékeny-
ség megtervezésén, az érdek-képviseleti fel-
adatokon, és egy jól mûködõ honlap kiala-
kításán. Ezek a szervezeti egységek önálló-
an dolgoznak, de gyakran találkozunk, és
egyeztetjük az eredményeinket. Úgy látom,
jól haladunk. Az ellenõrzést pedig a vezetõ-
ségi üléseken megvitatott beszámolók töltik
be.
Fontosnak tartom, hogy a tagságot is tá-

jékoztassuk. Beszéljünk az eredményekrõl,
hozzunk konkrét döntéseket! � tette hozzá
Murányi Sándor, aki az egyesület jövõjét biz-
tatónak látja. � A DDGÁZ-zal azonosak az
érdekeink, így a szervezetünk mamár kölcsö-
nös elõnyök alapján mûködõ partnerség,
szimbiózis. Ez a partnerség akkor fog hosszú
távon jól mûködni, ha minden résztvevõ pro-
fitálhat belõle.

Jó irányba tart
a közösség, de érezhetõ
megtorpanás is

Schmuck Róbert, a pécsi Geo-Sun Kft. tu-
lajdonosa 1976-ban végzett a pécsi mû-

A Gázközösség
bizottságai
Tagfelvételi
bizottság:
Bernula Károly eh.
Czétány László
Berta Márton
Etikai bizottság:
Leikauf Tibor
Schmuck Róbert
Bayer István
Hajdú Zoltán
Számvizsgáló
bizottság:
Hölbling Konrád
Mészáros József
Wessják Zsolt
Minõségbiztosítási
team vezetõje:
Zongor Gábor

szaki fõiskolán. Gépészmérnök, épület-
fenntartási szakmérnök, hegesztõ szakmér-
nök (EWT). A gázipar területén sokféle fel-
adatot kapott már: volt, mikor Baján vá-
rosi gázt gyártott, de vezetéképítéssel, épü-
letgépészeti munkákkal is foglalkozott.
Cége a DDGÁZ ZRt. elsõ beszállítói kö-
zött volt.
� Sokat fejlõdött szakmai téren az épü-

letgépészet � kezdte a szakmáról alkotott vé-
leményét egy pozitív vonatkozással. Viszont
meglátása szerint a piaci viszonyok kedve-
zõtlenek az építõiparban, és így gépészeti
téren is visszaesés következett be. Ráadásul
Baranyában � jórészt a helyben mûködõ kö-
zép- és felsõfokú szakmai képzés miatt � na-
gyon sok az épületgépészeti vállalkozó, tár-
saság. Sokan indítanak itt saját vállalkozást
� néha egyszerûen állás híján �, ami más
megyékben kevésbé jellemzõ. A szokásos-
nál nagyobb konkurenciaharc a megyében
szintén visszaveti a vállalkozások versenyké-
pességét.
� Szerintem a Gázközösség pozitív

irányba tart � fejtette ki véleményét az
egyesületrõl Schmuck Róbert. � Más kér-
dés, hogy a kezdeti lendület kissé alább-
hagyott. A továbblépéshez a tagok önál-
lóságát lenne fontos növelni, több jogo-
sultságra lenne szükség, ahogy a mûszaki
átvétel terén.

A hetvenes években voltak kijelölt gázsze-
relõ-szolgáltatók, akik mindent elintéztek, és
csak a dokumentációt adták le a szolgáltató-
nak. Ez bizonyos szempontból jobb megol-
dás volt, mert ma jelentõs a többletügyinté-
zés, a dokumentáció, különösen ahhoz ké-
pest, aki nem rendelkezik különféle jogosult-
ságokkal.
A pécsi vállalkozó befejezésül elmondta,

hogy a legnagyobb hangsúlyt elnökségi mun-
kájában a Gázközösség továbbfejlesztésére
szeretné helyezni.
Korábban részt vett a leginnovatívabb vál-

lalkozás kiválasztásában, de most még nem
alakult ki a konkrét feladatköre.

B. J.
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A mûködõképes liberalizált
gázpiac kérdései

A földgázpiac legfontosabb kérdéseirõl
tanácskoztak november 21�22-én
Essenben a GAT 2006 (Gasfachliche
Aussprachetagung = Gázszakmai be-
szélgetések) címû németországi fóru-
mon. A szakterület minden szeletét
összefogó találkozó irányelveit röviden
összefoglalhatjuk: piac, mûködõképes-
ség, biztonság. Ezek a kérdések hatá-
rozzák meg minden évben az esemény
programját.

A legjelentõsebbnek tartott két német épület-
gépész szervezet, a DVGW és a BWG által
szervezett konferenciát évrõl évre más város-
ban rendezik meg. A helyszínül választott te-
lepülések kiemelt rangjához méltó feltételek-
kel biztosítják az � általában kétezer fõnyi
szakmabelit megmozgató � összejöveteleket.
A hagyományossá vált rendezvényt a legje-
lentõsebb szolgáltatók és vállalkozások támo-
gatják, s a témák jelentõségét az adja, hogy
a szakma prominens képviselõi dolgoznak
rajtuk. Mintegy százötven kiállítót vonz a fó-
rummal párhuzamosan megtartott gázszak-
mai kiállítás. A Ruhr-vidék központjaként szá-
mon tartott helység kiválasztása sem véletlen:
manapság Essent már a �német energia köz-
pontja� elnevezéssel illetik.
Korábban elsõsorban a mûszaki témák

kaptak nagy hangsúlyt a gázfórum elõadá-
saiban � tudtuk meg Bayer Károlytól, a Gáz-
közösség elnökétõl, aki részt vett a tanácsko-

záson. A hálózatépítés és -karbantartás, a
belsõ szerelés kérdései uralták a pódiumot
az elõzõ években. De a nagyon gyakorlatias
szemlélettel összeállított programban idén a
gázpiaci liberalizáció vette át a fõszerepet,
ami jelentõs hangsúlyeltolódást jelez. Az elõ-
adások közel kétharmada vette sorra e téma-
kör részkérdéseit. A beszámolókból kiderült:
Németországban évek óta foglalkoznak a li-

beralizációval, s annak gyakorlati megvaló-
sítási lehetõségeivel. Minden kapkodás nél-
kül, alaposan szeretnék megteremteni a fo-
gyasztók számára a szabad szolgáltató-
választás lehetõségét, nem feledkezve meg a
szakma érdekeirõl sem. A mûködõképes, li-
beralizált piac kiépítése állt a GAT 2006 kö-
zéppontjában.
A formális mozzanatokat nélkülözõ, élénk

érdeklõdést kiváltó program további elõadói
több, itthon is napirenden lévõ problémát
érintettek. A hálózatok mûszaki biztonsága,
a megújuló energiák alkalmazása tartozik
például ezek közé. Az utóbbi területen bemu-
tatták a földgázzal mûködtetett hõszivattyú-
val kapcsolatos eredményeket, ami most még
csak érdekességként, és a távolabbi jövõben
alkalmazható mûszaki megoldásként kapott
helyet a konferencián.
Intenzíven foglalkoznak a földgáz gépko-

csi-üzemanyagként való felhasználásával.
Több gépkocsigyártó mutatta be legújabb
földgázhajtású jármûvét, emellett megjelen-
tek a tankoláshoz szükséges eszközök, beren-
dezések, komplett töltõállomások. Egészen új
koncepciót jelenthet a földgáz felhasználá-
sában a házi töltõberendezés megjelenése,
amelynek az otthoni gázhálózatra történõ
csatlakoztatásával akár a garázsban is meg-
tölthetjük autónk tartályát.
Az elõadások anyagai iránt bõvebben ér-

deklõdõk a www.gat-dvgw.de honlapon, a
letöltések menüpontban (downloads) talál-
hatják meg az utóbbi három évben elhang-
zott elõadások pdf-formátumú anyagait.

Bencs J.

AMagyar Épületgépészek Szövetsége fo-
lyamatosan törekszik arra, hogy a CO-
mérgezés miatti rendõrségi, bírósági el-
járásokat a szakmai nyilvánosság elé tár-
ja. Az alábbi esetleírás is a szövetségtõl
származik.

A rendõrség azt követõen kezdett nyomozást,
hogy egy személy lakásának fürdõszobájában
szén-monoxid-mérgezés következtébenmeg-
halt.
Az ügyészségnek a bíróságra beadott vád-

irata szerint a lakást az építés során fokozott
légzárású nyílászárókkal látták el, mert a fe-
lelõs mûszaki vezetõ nem követelte meg a
helyi gázszolgáltató elõírásainak teljesítését.
A vádirat szerint a baleset oka volt az is,

hogy gravitációs helyett ventilátoros (de-

pressziós) szellõztetést építettek be a fürdõ-
szobába.Mindez azt eredményezte, hogy nem
volt megfelelõ a folyamatosan mûködõ ka-
zán levegõ utánpótlása, a kémény felõl vissza-
áramlás alakult ki, s szén-monoxiddal telt meg
a helyiség.
Az ügyészség halált okozó, foglalkozás kö-

rében elkövetett gondatlan veszélyeztetés vét-
ségére hivatkozva adta be vádiratát a bíró-
ságra.
Az illetékes városi bíróság nyilvánosan

tárgyalta az ügyet és elsõ fokon az I. rendû
vádlottat bûnösnek mondta ki halált okozó,
foglalkozás körében elkövetett gondatlan ve-
szélyeztetés vétségében. Ezért 1 év és 10
hónap, 3 évi próbaidõre felfüggesztett fog-
házra és 500 ezer forint pénzmellékbünte-
tés megfizetésére ítélte, valamint végleges

Földgázhajtású autó, otthoni tankolással?

hatállyal eltiltja attól, hogy felelõs mûszaki
vezetõi tevékenységet fejtsen ki. A II. r. vád-
lottat foglalkozás körében elkövetett gondat-
lan veszélyeztetés vétségében találta bûnös-
nek a bíróság, ezért õt 150 ezer forint pénz-
büntetésre ítélte.
A III. rendû vádlottat halált okozó, foglal-

kozás körében elkövetett gondatlan veszélyez-
tetés vétségében mondta ki bûnösnek a bíró-
ság, ezért õt a bíróság 1 év, 2 évi próbaidõre
felfüggesztett, fogházra ítélte és 5 év idõtar-
tamra eltiltotta szakmája gyakorlásától.
Az ítéletet az I. és III. rendû vádlottak meg-

fellebbezték, így az nem jogerõs.

Az ítélet indoklását a MÉGSZ közli
a www.megsz.hu honlapon, amint azt
a bíróságtól megkapja.

Felfüggesztett fogházbüntetés halálos CO-mérgezés miatt
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Folytatás a 2. oldalon

Lépjünk fel
közösen a bér-
átadás ellen!
Mint arról más cikkeinkben is beszá-
moltunk, a Gázközösség tavaly szep-
temberi elnökségi ülésén három
munkabizottságot alakított. Az egyik
a feketemunka és a bérátadás prob-
lémájának vizsgálatát kapta felada-
tul.

– Hosszú évek munkáját rombolja le
az a tagunk, aki a bérátadásban közre-
mûködik, ezért érdekünk, hogy kiszorít-
suk magunk közül ezt a negatív maga-
tartást – mondja a témával foglalkozó
munkabizottság egyik tagja, Kirch Ervin
elnökségi tag.

Mint azt a szakember hangsúlyozta,
a tagok általában tudják egymásról,
melyik az a kivitelezõ, aki bérátadóként
elõsegíti az illegális gázszerelés végzé-
sét, és bizonyos mértékû „jutalékért” ke-
vésbé képzett és szakmailag nehezen el-
lenõrizhetõ szerelõk munkáját legalizál-
ja. Ezzel együtt az elnökségnek nincs jo-
gosultsága, hogy közbelépjen, csupán
egyfajta morális kirekesztésre hívhatja fel
a tagság figyelmét. – Ezek az emberek
nagyon sokat ártanak a szakmának –
húzza alá a bonyhádi kolléga, aki sze-
rint sokszor nem is tudja a bérátadó,
hogy milyen felelõsséget vállal, hiszen a
rossz kivitelezés akár még életeket is fe-
nyegethet.

A szakember úgy látja, országos
problémáról van szó, szerinte a lakossá-
gi megrendelések mintegy 20 százaléká-
nál valósul meg bérátadás, feketemun-
ka. – Bár lehet, hogy a tagunknak rövid
távon néhány ezer forinttal több lesz a
zsebében, hosszú távon sokkal több kárt
okoz a szakmai egyesületnek, a gázsze-
relés hírnevének. Az elnökség a problé-
ma megoldása érdekében, a tagság in-
formálása mellett, nagyobb sajtónyilvá-
nosságot és további fórumokat szorgal-
maz, ami a közeli jövõ fontos feladata
lesz, de a probléma a tagság közremû-
ködése nélkül nem oldható meg – mond-
ta el Kirch Ervin.

(A témáról az elnökség állásfoglalá-
sa a 4. oldalon olvasható)

ZBT

A Gázközösség Egyesület 2007. április
18-án tartotta hagyományos Szakmai
napját. Ezúttal is Szekszárdon gyûlt össze
a tagság nagy része, ahol tartalmas, vál-
tozatos elõadások hangzottak el.

Bevezetõ köszöntõjében Bayer Károly elnök
a rendezvény „Hagyomány és változás” címû
mottójáról beszélt. Kifejtette, hogy az idén
tízéves egyesület számos pozitív szakmai és
közösségi hagyományt teremtett, amelyek
megõrzése nagyon fontos, ugyanakkor a
megújulás jegyében tovább kell keresni az
egyesületi és a szakmai fejlõdés, a megúju-
lás útjait, módjait. Ennek jegyében állították
össze a Szakmai nap változatos programját
is. A rendezvényen százhuszonhatan vettek
részt, köztük Bárczayné Kaveczki Eszter, az
egyesület tiszteletbeli tagja, Horst Korte, az
E.ON-Ruhrgas képviselõje, valamint az
E.ON Hungária és a FÕGÁZ Zrt. munka-
társai.

Változások közepette,
szilárd partnerségben

A rendezvény nyitó elõadásában Haseunauer
András, az E.ON Dél-dunántúli Gázszolgál-
tató Zrt. ügyvezetõ igazgatója a cég történe-
tének több évtizedes fõ szakaszait világította

meg, elemezve a szûkebb és tágabb környe-
zet változásait. Nyíltan beszélt annak részle-
teirõl, hogy az energiaárak változásai, az
energetika hírneve, a csökkenõ földgázfo-
gyasztás és a gazdasági változások raciona-
lizálásra kényszerítik az energiaszolgáltató
cégeket. Az ésszerûsítés egyik eszköze az át-
szervezés, a hatékony mûködési formák ke-
resése, ennek révén jött létre az elosztói en-
gedélyes, amely kapcsolatban lesz a gázsze-
relõkkel. Mint elmondta, továbbra is építeni
akarnak a Gázközösség tagjaival a kölcsö-
nös elõnyök kihasználására, fontosnak tart-
ják a tagok ajánlását a fogyasztóknak, az új
technológiák megismerését, a minõségirányí-
tás fejlesztését. Megmaradt a tagok számára
lehetõségként a mérõ- és nyomásszabályozó
felszerelés és a mûszaki ellenõrzés. Hase-
nauer András jelezte, az E.ON-csoport és
benne a hálózati cég a környezet kihívásaira
a legsikeresebb válaszokat akarják adni, ezért
a következõ évek bizonyos értelemben útke-
resésnek is tekinthetõk. Ehhez kérte a Gáz-
közösség tagjainak türelmét, segítségét, és
egyben jelezte, hogy az E.ON hosszú távon
megbízható és kiszámítható partner akar ma-
radni, és ezt kéri, várja a Gázközösség tagja-
itól is.

Szakmai napSzakmai nap
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A szabályozásnak követnie
kell az innovációt

– A gyártók egy fejlesztést a piacra dobás
elõtt két-három évvel korábban, mindenkor az
érvényes mûszaki–technikai normák figyelem-
bevételével kezdenek el – mondta Cserháti Ti-
bor, a Vaillant Saunier Duval Kft. mûszaki ve-
zetõje „A GMBSZ elõírásai a gázkészülékgyár-
tó szemszögébõl” címmel tartott elõadása kap-
csán. Ebbõl adódóan nagyon fontos, hogy egy
szabályozás – itt konkrétan a GMBSZ – egyér-
telmû, stabil legyen mind tartalmi, mind alkal-
mazás szempontjából. A szakember úgy látja,
a nyitott kérdések, ha úgy tetszik, az egyéntõl
függõ értelmezés szükségtelenül sok energiát
köt le a munkafolyamat során. Cserháti Tibor
szerint egy szabályozásnak követnie kell az in-
novációt, a fejlõdési folyamatot, a technoló-
giák és új termékek bevezetését.

A jogi és a mûszaki oldalt is
meg kell nézni!

Jól meg kell választani a gázkészülékek lég-
bevezetésének nyílásméretét, ugyanis ha szük-
ségtelenül nagy a felület, akkor komoly mér-
tékû energiapazarlás léphet fel. Hideg, sze-
les idõben ezzel lakhatatlanná válhatnak
egyes terek, mert  a szél megváltoztatja a lég-
áramlást és erõs huzatot kelt. Ez például mí-
nusz 15 fokos idõjárásnál egy konyhában is
lehetetlen helyzetet teremt. A többi között ezt
taglalta a gázkészülékek légellátásának ak-
tuális kérdéseivel foglalkozó elõadásában
Keszthelyi István, a Kamleithner Budapest Kft.
ügyvezetõ igazgatója. Nagyon fontos szak-
mai kérdés a légellátás megválasztásának és
kialakításának módja, ugyanis ez jelentõs
mértékben hat az energiafelhasználás
mennyiségére, a komfortérzetre egyaránt, de
ezeken túl többek között a falak penészese-
désére is. – Ezt nehezíti, hogy a tervek jogi
egységekre vonatkoznak, miközben a fizikai
összefüggéseket és kapcsolódási pontokat
teljes épület szintjén kell vizsgálni – magya-
rázta elõadásában Keszthelyi István, és fel-
hívta a figyelmet arra, hogy manapság a pi-
aci, kulturális, jogi és mûszaki paraméterek-
re egyszerre kell figyelni, miközben a terve-
zõk és kivitelezõk felelõssége egyre nagyobb.

A gázipari szakképesítési
rendszer átalakulása

Az Országos Képzési Jegyzékrõl szóló 1/2006.
(II. 17.) OM. rendelet jelentõsen megvál-
toztatta az állami szakképesítés rendszerét,

ami a gázipari szakképesítések változását is
maga után vonja – mondta Eperjesi Zsuzsa,
a MÉGSZ Oktatási Intézetének igazgatója.
Az új szakképzési szerkezet alkotói a mun-
kaerõ-piaci igényeknek megfelelõ szakkép-
zési tartalmak meghatározására, a munka-
erõ alkalmazkodóképességének és mobili-
tásának fejlesztésére, átjárhatóságra és át-
láthatóságra törekedtek. Új fogalmak a rész-
szakképesítések, elágazások, ráépülések. A
gázipari és kéményseprõ szakképesítések
rendszerében új képzések jelentek meg, me-
lyeknek bevezetése október 1-jétõl kötelezõ-
vé válik.

A gázszerelõk munkavégzéséhez szüksé-
ges jogosultság megszerzésének feltételeit
jelenleg a 28/2006. (V. 15.) GKM-rendelet
szabályozza, amely elrendeli a gázszerelõk,
azaz a  csatlakozóvezetékek és fogyasztói be-
rendezések szerelési munkáit, a gázfogyasz-
tó készülékek üzembe helyezését, javítását,
karbantartását, cseréjét és a mûszaki-bizton-
sági felülvizsgálatot végzõ szakemberek köz-
hitelû hatósági nyilvántartásba vételét, vala-
mint az egyes jogosultsághoz elõírt szakkép-
zettséget.

40 százalékos
„gázár-kompenzáció”

– 2007 a gázmegtakarítás éve! – adta
tudtul „Gázmegtakarítás korszerû gázkészü-
lékekkel és megújuló energia felhasználásá-
val” címû elõadásában Hegymegi István, a
Robert Bosch Kft. értékesítési projektvezetõ-
je, aki szerint a mai technikai feltételek mel-
lett igenis lehet beszélni úgynevezett techni-
kai „gázár-kompenzációról” vagyis a tech-
nika hatékonyságából adódó jelentõs meg-
takarításról.

Egyrészt a kondenzációs technika került
elõtérbe az elmúlt években, másrészt a
megújuló energiafelhasználás. A szakember
szerint akár 40 százalékos energiamegtaka-
rítás elérhetõ a kondenzációs kazánok alkal-
mazásával, optimális hõleadó felületek és
idõjárás-követõ szabályzók használatával.

A cégnél a kondenzációs technológia al-
kalmazása esetén saját, nem hivatalos meg-
térülési idõt számoltak. Ez alapján úgy lát-
ják, megfelelõ feltételek mellett nem kizárt a
4 év alatti megtérülés, de a teljes beruházás
inkább 8 év után jöhet vissza az energiafel-
használás csökkenésével. A szolár technika
mellett egyre terjed a hõszivattyúk telepítése,
amely szinte teljes energetikai függetlenséget
biztosít a felhasználók számára. A szakem-
ber tájékoztatása szerint a Bosch megvette az
Európában piacvezetõ svéd IVT hõszivattyú-
gyártót, és annak berendezéseit várhatóan az
idén bevezeti a magyar piacon Junkers már-

kanéven. Hegymegi István szerint a megúju-
ló energiákat hasznosító berendezések pia-
cán is egyre több kétes minõségû termék ke-
rül piacra, amire oda kell figyelni, és a fel-
használók figyelmét is fel kell rá hívni.

Többet tudni
a hõszivattyúról

„Hõszivattyúról, gázos szemmel” címû elõ-
adásában a hõszivattyú mûszaki és gazda-
ságossági kérdéseit vizsgálta meg Körösztös
Imre, a KÖREX Körösztös Kft. mûszaki veze-
tõje. – Jó lenne, ha egyre többen adnánk az
ügyfeleknek részletes, megalapozott szakmai
tanácsokat – foglalja össze, mi indította az
elõadás megtartására. Nem mindegy, hogy
a hõszivattyú csak fûtõ vagy hûtõ funkciót is
tartalmaz, a megtérülés ezzel is szoros össze-
függésben van. Ezt Imre egy igen részletes táb-
lázatban is szemléltette. A jelenlegi energia-
hordozók árai mellett a szakember arra a
megállapításra jutott, hogy a kb. 3,9 COP-
nál (COP: jósági fok) magasabb hatékony-
ságú technológia beépítése belátható idõn
belül megtérül.

Energiatanácsadás – a piaci
igényekre válaszolva

A Magyar Épületgépészek Szövetsége szerint
ideje a már hosszú évek óta dédelgetett ter-
vet elõvenni, és az energiatanácsadó tevé-
kenységet felfuttatni – mondta Bozsó Béla, a
szövetség ügyvezetõje. A becslések szerint a
fogyasztási szokások megváltozása miatt több
százezer háztartásban és vállalkozásban gon-
dolkodnak a fûtés energiahatékonyságának
megvalósításában. Érdemes tehát egy komp-
lex és megalapozott tanácsadásra alkalmas
szakmai csoportot szervezni – akár azon az
áron, hogy a hiányzó tudást kiegészítõ kép-
zéseken szerzik meg a csoport tagjai –, és
ezeket a szakembereket reklámmal be lehet
vezetni a piacra. Az ügyvezetõ szerint a gáz-
szolgáltatók is érdekeltek abban, hogy a gáz
felhasználása hatékonyabb berendezésekben
valósuljon meg.

Változhatnak
a kéményseprés szabályai

Törvény és rendeletváltozás keretében a ké-
ményseprõ-ipari közszolgáltatási tevékenység
várhatóan kiegészül a gázkészülékek levegõ-
ellátásának és a páraelszívó ventilátoroknak
a kéményes készülékekre gyakorolt hatása
ellenõrzésével is. Ezt a „Várható jogszabály-
változások az égéstermék-elvezetés területén”
címû elõadásból tudhatták meg a résztvevõk.
Az elõadó Huszár Tibor szerint ezekre az el-
lenõrzésekre négyévente kell majd sort kerí-
teni, és az ügyfelet is tájékoztatni kell. A szak-
ember úgy tudja, az új jogszabályok még az
igén hatályba léphetnek.

B.B. és ZBT
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Lezárult az a mintegy egyéves folyamat,
aminek eredményeként a DDGÁZ Zrt. a
szervezeti átalakítások során beilleszke-
dett az E.ON Hungária csoport szerveze-
ti rendjébe. A Gázközösség tagjait ebben
az idõszakban leginkább a területgazdai
rendszer létrejötte érintette, ennek ta-
pasztalatairól is kérdeztük Berta Mártont,
a pécsi hálózati régióközpont vezetõjét.

– A 2006 elején kezdõdött átszervezés idén
februárra lezárult. A DDGÁZ Zrt. szervezeti
egységei és munkatársai több vállalathoz ke-
rültek az E.ON-csoporton belül, ezek közül
témánk szempontjából a leglényegesebb,
hogy az elosztói engedélyes cég új neve E.ON
Dél-dunántúli Gázszolgáltató Zrt., ez a cég
kezeli, üzemelteti a hálózatot. A hálózati szol-
gáltatásokat viszont az E.ON Hálózati Szol-
gáltató Kft. végzi, ide kerültek az egykori
DDGÁZ szerelõi. Az elosztói engedélyes cég-
ben 137 fõ dolgozik, ügyvezetõ igazgatója
Hasenauer András. A cég három hálózati ré-
gióközpontja nagyjából a megyék szerint oszt-
ja meg a munkát, a hálózati osztály a mûsza-
ki tervezéssel és a hárommillió forint feletti
beruházásokkal foglalkozik, a régi gázméré-
si osztály dolgozói az üzemirányítási és mé-
rési osztályon dolgoznak. Az új rendszer ma
már hatékonyan és jól mûködik.

– A gázszerelõk számára a legnagyobb
újdonság a területgazdák megjelenése
volt.

– Valóban, bár másképpen is fogalmaz-
hatok: megváltozott a gázszerelõ–ügyfél–gáz-
szolgáltató közötti kapcsolati és folyamat-
rendszer, ennek része a területgazdai feladat-
kör létrehozása. A folyamatainkat át kellett
alakítani, hogy azonosak legyenek az E.ON-
on belüli folyamatokkal. Ez sok munkával járt
és alkalmazkodóképességet követelt minden
érintettõl. A hibák egy részét már menet köz-

A gyõri Lukács Sándor Mechatronikai és Gé-
pészeti Szakközépiskolával történt együtt-
mûködés keretében alakított ki a Robert Bosch
Kft. egy komplex oktatóközpontot, amely
elõadótermet és egy bemutatótermet tartal-

maz. Utóbbiban a cég teljes termékpalettá-
ját mutatják be, akár mûködés közben. A
készülékeken tesztméréseket is el lehet végez-
ni, ami az oktatás alapvetõ követelménye. A
Junkers a 2007-es évben a megújuló energi-

Köszönet a tagoknak
az átszervezés alatti türelemért!

ben javítottuk. Az új folyamatokhoz új doku-
mentumok tartoznak, tervezzük, hogy ezeket
a honlapon elérhetõvé tesszük, hogy a szere-
lõk kinyomtathassák és használhassák. Az át-
szervezés alatt türelmet és megértést kaptunk
a gázszerelõk döntõ többségétõl, amit ezúton
is köszönök. Ma már stabil és rutinszerû a te-
rületgazdákkal való együttmûködés, de a se-
gítõ szándékú visszajelzéseket felhasználva to-
vább akarjuk javítani a kapcsolatunkat a Gáz-
közösség tagjaival.

– Van-e még olyan híre, amit itt a
Hírlevélben érdemes a tagoknak
elmondani?

– Kérjük a Gázközösség tagjait, hogy a
bérátadók visszaszorításában õk is segítse-
nek. Várhatóan növekedni fog a Gázközös-
ség létszáma, mert egyértelmû az igény az
E.ON Közép-dunántúli Gázszolgáltató Zrt.
területén való szervezésre. Õsszel Székesfe-
hérváron, Szekszárdon és Pécsett találkozó-
kat szervezünk a Gázközösség tagjaival,
amelyen Hasenauer András és minden érin-
tett kollégánk jelen lesz. Várhatóan szeptem-
berre a technológiai utasítás, vagy ahogy hi-
vatalosan nevezzük, az E.ON-csoporton be-
lül, az MK-21-es Mûszaki Kézikönyv mûsza-
ki–biztonsági része meg fog egyezni a
GMBSZ-szel, ami egyszerûbbé teszi a min-
dennapi munkát.

Junkers Oktatási Központ nyílt Gyõrben
ák piacán is megjelent. Az oktatóközpont te-
tején 3 db napkollektort szereltek fel, melyet
szintén mûködés közben mutatnak be. A nap-
kollektorokhoz 1 db 300 literes szolártároló
is tartozik, mely hozzájárul az iskola meleg-
víz-ellátásához. Ezen az oktatóbázison 30 fõ
elméleti és gyakorlati oktatását lehet elvégez-
ni.

Oktatási nap: hétfõ. Az oktatásokra jelent-
kezni Abonyi Lászlónál lehet.

E-mail: laszlo.abonyi@hu.bosch.com,
mobil: 20/9657-570

Ha a Gázközösség tagjai részérõl van elég
érdeklõdõ, akkor az idõpont-egyeztetést a
Gázközösség vállalja (elõzetes jelentkezés
Takács Gyulánénál, 72/503-301, takacs
gyne@eon-hungaria.com). Ehhez célszerû,
ha az érdeklõdõk megadnak egy vagy több
idõintervallumot, ami számukra kedvezõ len-
ne. Ugyanakkor az is lehetséges, hogy adott
körben 8–10 fõ összeáll, számukra is tudjuk
biztosítani a kapcsolatteremtést.

Az oktatás tervezõk számára is hasznos.
Külön tanfolyam keretében átfolyós víz-
melegítõkre szervizjogosultságot lehet sze-
rezni.
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„BÉRÁTADÁS”: A jogosultsággal nem ren-
delkezõ kivitelezõk által szerelt belsõ gáz-
rendszerek átadása, üzembe helyezési
eljárásának lebonyolítása, arra jogosult-
sággal rendelkezõ személy által.

A „bérátadás”, túl azon, hogy nagymérték-
ben rontja a jogosultságot megszerzett sze-
relõk, kivitelezõk piaci pozícióját, a szakmá-
ra nézve is elsõsorban minõségi és presztízs
szempontokból negatív hatással van. A jogo-
sultság megszerzése nem kis erõfeszítésekbe
és anyagi áldozatokba kerül azoknak, akik a
vonatkozó jogi és mûszaki szabályozásoknak
mindenben meg kívánnak felelni és a szük-
séges szakmai tudással, felkészültséggel, fel-
szereltséggel stb. kívánnak a piacon tisz-
tességgel helytállni.

Sajnálatos, hogy a jogosultsággal rendel-
kezõk között olyan kolléga is van, aki „vissza-
élve” megszerzett jogosítványaival, anyagi el-
lenszolgáltatás fejében saját „nevére veszi”
azon kivitelezéseket, melyeket az arra nem
jogosult kivitelezõk, sok esetben fûtés- és víz-
vezeték-szerelõk készítettek. Ez a tény egyben
az ügyfelek, jövendõbeli gázfogyasztók meg-
tévesztését is jelenti, hiszen az esetek többsé-
gében a megrendelõk nincsenek tisztában a
kivitelezésre vonatkozó jogi és mûszaki elõ-
írásokkal, így könnyen elfogadják az esetleg
olcsóbb ajánlattal jelentkezõ kivitelezõket.
Ugyancsak megtévesztik a „bérátadók” az
elosztói engedélyest, annak mûszaki ellenõre-
it, hiszen a szükséges dokumentációkból nem
derül ki, hogy ténylegesen ki volt a kivitelezõ.

Mivel a „bérátadó” saját neve alatt adja
át a belsõ gázszerelést, így annak összes eset-
leges rejtett, kivitelezési hibáját is „magáévá
teszi” és felelõsségre vonható a késõbbiek-
ben. Rejtett kivitelezési hibák sajnos könnye-
dén elõfordulhatnak, hiszen éppen nem a leg-
jobban felkészült „szakemberek” a kivitelezõk
az ilyen munkák alkalmával.

A GÁZKÖZÖSSÉG Elnöksége
a következõ intézkedéseket kívánja
meghozni a „jelenség” visszaszorítása
érdekében:
· A GÁZKÖZÖSSÉG elnöksége határozot-

tan elutasítja a „bérátadást”, olyannyira,
hogy ha hitelt érdemlõen bizonyítható egy
gázközösségi tag ilyen irányú tevékenysé-
ge, azt azonnal és véglegesen kizárja a
GÁZKÖZÖSSÉG soraiból, mivel ez sérti
az Egyesület alapszabályában és etikai kó-
dexében foglaltakat.

· Az elmúlt idõben, évente meghirdetett
„legaktívabb szerelõ” címet, díjat meg kell
szüntetni, mert esetleg bérátadásra sarkall-
ja a kollégákat.

· A GÁZKÖZÖSSÉG és az E.ON Dél-du-

nántúli Gázszolgáltató Zrt. által szervezett
szakmai fórumokon, különös tekintettel a
megyénként megrendezendõ vitafórumo-
kon nyíltan, ha kell szemtõl szemben kell
beszélni a problémáról, azaz minden eset-
ben külön téma, napirendi pont legyen a
„bérátadás”.

· Az elnökség a közeljövõben kikéri a mû-
szaki biztonsági felügyeletet ellátó ható-
ság szakmai véleményét a „bérátadást” il-
letõen, mely állásfoglalást minden egyes
gázközösségi tagnak a rendelkezésére
bocsát, de az egyesületen kívüli, jogosult-
sággal rendelkezõ szakembereket is tájé-
koztatja errõl.

· A GÁZKÖZÖSSÉG Elnöksége hívja fel a
tagság figyelmét arra a már többször elõ-
fordult tényre, hogy az APEH több alka-
lommal végzett ellenõrzést a nyilvántartott
szerelési címek ismeretében a számlaadási
kötelezettséget illetõen. Ez a tény is el kell,
hogy riassza a „bérátadókat” az illegális

Augusztus 25., szombat:

Közgyûlés és szabadidõs
program!

Gázközösség-embléma kérhetõ
Azon tagjaink, akik a cégük kommunikációjában felhasználnák a
Gázközösség emblémáját, kérjük, jelezzék ezt Takács Gyulánénál
(72/503-301, takacsgyne@eon-hungaria.com), aki a matricát pos-
tán, a digitális formátumú, nyomdai és internetes kiadványokban
felhasználható emblémát e-mailben elküldi a számukra.

A Gázközösség elnökségének állásfoglalása
a „bérátadással” kapcsolatban

tevékenységüktõl, mivel
a kivitelezésért nyilván
nem õk kapják a pénzt,
de valószínûsíthetõ,
hogy a „bérátadás”,
mint „szolgáltatás”
számla nélküli tranzak-
cióként zajlik le.
· Tájékoztatni kell a tag-
ságot arról is, hogy a
„bérátadást” megelõzõ
kivitelezési munkák köz-
ben a jogosulatlan kivi-
telezõk valószínûsíthetõ-
en több tûzrendészeti
szabályt is megszegnek,
melynek akár szabály-

sértési következménye is lehet.
· Szintén tájékoztatni kell a tagságot arról,

hogy amennyiben egyértelmû információ
birtokába jut az Egyesület vagy az elosztói
engedélyes, azonnal bejelentést fog tenni
az illetékes hatóság felé az arcképes iga-
zolvány visszavonása érdekében.

· Fel kell hívni az elosztói engedélyes figyel-
mét arra, hogy a majdani fogyasztók gáz-
felhasználási engedélyének kiadásakor
egyértelmû információt adjon az ügyfél-
nek a kivitelezéssel kapcsolatosan, külö-
nösen a jogosultság, az arcképes igazol-
vány tekintetében. Ennek megfogalmazá-
sához, formájához a GÁZKÖZÖSSÉG
nyújtson szakmai segítséget.

Kihasználva a GÁZKÖZÖSSÉG egyre is-
mertebb és részletesebb internetes elérését
kiemelten és egyértelmûen meg kell jeleníte-
ni a kivitelezéssel kapcsolatos információkat
a fogyasztók számára.

A hagyományt megtartva augusztus utolsó
szombatján lesz ismét a Gázközösség köz-
gyûlése, amihez délután szórakoztató és
sportprogramok kapcsolódnak, úgymint
labdarúgás, pingpong, csocsóbajnokság,

fõzõverseny. Kérjük tagjainkat, hogy már
most jegyezzék be a rendezvényt a naptár-
ba! A helyszín ezúttal is Fadd-Dombori, ter-
mészetesen a családtagokat is szeretettel
várjuk! A részletekrõl még levelet küldünk.
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A Gázközösség elnöksége 2006. szep-
tember 14-i ülésén elhatározta, hogy a
legfontosabbnak tartott feladatok elvég-
zésére munkacsoportokat hoz létre. Há-
rom team alakult: saját honlap elkészí-
tése – Murányi Sándor, Czétány László,
Körösztös Imre. Feketemunka, bérátadás
– Leikauf Tibor, Huszár Tibor, Berta Már-
ton, Kirch Ervin. Mûszaki szabályozás –
Leikauf Tibor, Huszár Tibor, Murányi Sán-
dor, Bayer Károly. A három team munká-
jának elsõ részét befejezte, a Hírlevélben
megjelenõ beszámolók az eddig történ-
teket foglalják össze.

Mûszaki
szabályozás team
A Gázközösség elnöksége úgy ítélte meg –
és ebben a különbözõ fórumokon folytatott
szakmai konzultációk is megerõsítették –,
hogy a gázszakma egyik igen nagy gondja a
csatlakozó vezetékek és fogyasztói berende-
zések mûszaki-biztonsági szabályozása körüli
bizonytalanság. Ez érinti mind az új szabály-

zat, a GMBSZ tartal-
mát, mind az alkal-
mazása körüli ellent-
mondásokat. Számít-
va arra, hogy a köte-
lezõ alkalmazás tekin-
tetében belátható
idõn belül egyezség
jön létre, úgy gondol-
tuk, hogy tapasztala-
tainkkal hozzájárulha-
tunk a szabályzat job-
bá tételéhez.

Felvettük a kapcsolatot a Magyar Épület-
gépészek Szövetségével, amelynek elnöki ta-
nácsadója, Gyárfás Attila tagja a szabályzat-
tal foglalkozó szakbizottságnak. Vállalta,
hogy a munkacsoport által megfogalmazott
véleményeket a következõ módosítás alkal-
mával (várhatóan ez év második felében) a
szakbizottság elé terjeszti. A team áttekintette
a GMBSZ mintegy százoldalnyi anyagát és
részletes, indoklással, jogszabályi, illetve
szabványhivatkozásokkal alátámasztott javas-
latokat tett 15 oldal terjedelemben. A javas-
latok kialakításánál a szakmai szempontok
voltak a döntõek, egyéni vagy lobbiérdekek
nem jöttek számításba. Most érdeklõdéssel
várjuk a reakciót, készen arra, hogy ha igény
van rá, az érdekeltekkel személyes konzultá-
ciót folytassunk – tudtuk meg Bayer Károly
elnöktõl, a team tagjától.

Megújult a honlap:
www.gazkozosseg.hu

– Az internetes üzletfejlesztési technikák
fejlõdése miatt a Gázközösség sem halaszt-
hatta tovább, hogy egységes módon tartsa

a kapcsolatot tagjaival, nyitott és elérhetõ
legyen a piaci szereplõk, és nem utolsósor-
ban a lehetséges megrendelõi felé – indo-
kolta az új honlap létrehozását Murányi Sán-
dor, a tavaly év végén megalakult munka-
csoport tagja.

A szakember sze-
rint a fentieken kívül a
honlap további fel-
adata információk
nyújtása a munkavég-
zéshez, valamint meg-
jelenési lehetõség biz-
tosítása a tagok szá-
mára. Mint azt Murá-
nyi Sándor hangsú-
lyozza, a honlap
klasszikus közösségi
oldalként mûködik

majd, minden funkciója feltételezi a tagok
aktív részvételét. A tervek szerint mûszaki in-
formációk, cikkek, írások letölthetõ dokumen-
tumok formájában érhetõk majd el.

– Nagyon fontosnak tartjuk, hogy a tag-
ság néhány soros írásban tájékoztassa a töb-
bieket a hozzá eljutott legfontosabb informá-
ciókról. Mûszaki információkat is szívesen lá-
tunk, a közérdeklõdésre számot tartó új ter-
mékek, eljárások megjelentetése nem számít
reklámnak, köszönettel és ingyenesen közkin-
csé tesszük – mondja Murányi Sándor. Lesz
fórum is, amely során a tagság egymás kö-
zött oszthatja meg a véleményét a különbözõ
kérdésekrõl. Ezzel kapcsolatban a honlapot
elõkészítõ munkacsoport tagjai is kíváncsian
várják a fogadtatást a tagság részérõl. Ha
jól használják, a fórum a „van egy problé-
mám, ki tud segíteni?” típusú kommunikáció
színtere lehet.

Azon vállalkozások számára, amelyek je-
lenleg nem rendelkeznek hivatalos, saját
weboldallal, a honlap lehetõséget biztosít
önálló céges információk elhelyezésére, amit
a cégnek kell folyamatosan frissítenie, így az
ügyfél a honlapon keresztül is elérheti a vál-
lalkozás legfontosabb adatait, információit.

Regisztráció, gyakorlás,
tanulás
A regisztrációhoz a látogatónak meg kell
adnia egy felhasználónevet, jelszót és az e-
mail-címét. Amennyiben a felhasználó a név-
bõl és a jelszóból azonosítható, maximum 24
órán belül e-mailt kap a regisztrációról, és
beléphet. Ha a regisztráció valami miatt el-
akad, akkor a mura@muranyi.hu címen kér-
hetnek segítséget. (Aki még nem rendelkezik
önálló e-mail-címmel, annak a honlap szer-
kesztõi biztosítanak egy cegnev@gaz
kozosseg.hu típusú e-mail-címet. A tervek sze-
rint az ide érkezõ üzeneteket faxon, levélben
vagy telefonon keresztül továbbítják majd a
tag részére.) A kapott felhasználói jogok egy-
mástól eltérhetnek, például bizonyos tartal-
mak szerkesztése, törlése csak az arra jogo-
sultak számára lehetséges.

Azok számára, akik még járatlanok az
internet használatában, rövidesen néhány
órás tájékoztatót tartanak Pécsett, Szekszár-
don és Székesfehérváron, ahol a legfonto-
sabb kezelési információkat mutatják meg. –
Kérek és biztatok minden tagot, használják
bátran a honlapot, legyen ez a mi közös, szak-
mai fórumunk – teszi hozzá végül Murányi
Sándor.

(A bérátadással foglalkozó team
munkájáról az elsõ oldalon számoltunk be.)

Munkájának felénél tart a három team
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Színvonalas pályázatok
elismerése a szakmai napon

A szekszárdi Szakmai napon kapták meg
a Gázközösség 2006. évi pályázatainak
nyertesei a díjakat. Elégedetten nyugtáz-
hatjuk, hogy a pályázatokra ezúttal is szín-
vonalas munkák érkeztek be. Mindhárom
elsõ helyezett azt mondta, a pályázatok
meghirdetésekor már érezték, hogy van
olyan munkájuk, amellyel szép eredményt
lehet elérni. A legjobb terveket, a legin-
novatívabb szereléseket és a legjobb mar-
ketingteljesítményeket díjazták.

Körösztös Imre, a KÖREX Körösztös Kft. mû-
szaki vezetõje, aki a tervezõk munkáit elbírá-
ló bizottság tagja volt, hangsúlyozta, hogy a
gáztervezõi szakmában eleve szigorúak a fel-
tételek, de mégis sikerült kiemelkedõ pozití-
vumokat találni egy-egy pályázati anyagban.
Mint mondta, nagy gondban voltak a dön-
téshozatalnál, a nagyon jó munkák miatt.
Ezért olyan további szempontokat is megvizs-
gáltak, mint például az engedélyessel való
kapcsolattartás, vagyis az egyeztetések folya-
matának színvonala, de azt is fontos ered-
ménynek tartották, ha érdekes, szokatlan, de
helyes mûszaki megoldást választott a terve-
zõ. Ezzel egyetértett a leginnovatívabb szere-
lõi pályázat bírálóbizottságának tagja is,
Leikauf Tibor. A Baranya Megyei Kéménysep-
rõ Ipartestület elnöke, az országos ipartestü-
let alelnöke megerõsítette, hogy az elbírálás-
nál a szakmai alapkövetelmények teljesítésén
túl sokat számított a kreativitás, az ötletes
megoldások alkalmazása, vagy éppen az esz-
tétikum elõtérbe helyezése.

Akik pályáztak és nyertek
Egy szekszárdi, új irodaház kazánházát ter-
vezte a KIRKOP Kft. munkatársa, Kõvári Zol-
tán. Kérdésünkre elmondta, igyekezett figye-
lembe venni a terv szigorú mûszaki tartalma
mellett a „külalakot” is, és ez is számíthatott
a helyezésben.

A SZUÉSZ Kft. már lassan három éve foly-
tatja azt a tudatos marketingtevékenységét,
amelynek eredményeivel pályázott. Mint azt

Szõcs Jenõ ügyvezetõ igazgató kifejti, évek óta
odafigyelnek az internetes megjelenésükre és
a vizuális arculati elemek megfelelõ használ-
tára. Ez utóbbinál alkalmazzák a Gázközös-
ség logóját a többi között levélpapíron, szó-
róanyagaikon, névjegykártyákon vagy éppen
a szervizes autóikon. – Ezt erõsíti, hogy pél-
dául a szöveges hirdetéseinkben az épület-
gépészeti témákról, problémákról és megol-
dásokról igyekszünk a fogyasztókat tájékoz-
tatni – magyarázza az ügyvezetõ igazgató. A
marketingpályázatban elsõ helyezett vállalko-

zás vezetõje szerint ezzel
együtt el kell ismerni,
hogy a marketing in-
kább hosszú távon hoz-
za az eredményeket, de
még így is megéri.

A leginnovatívabb
szerelési munka egy 14
szobás orfûi panzió
energetikai átalakítása
lett. A HÕ-KAR Kft. szak-
embereinek villamos

hõtárolós kályhákat kellett kiváltani gázüze-
mû központi fûtésre. – A fürdõszobákban fel-
szerelt villanybojlerek helyett központi meleg-
vízellátást alakítottunk ki. Ezt kiegészítettük
napkollektorok beépítésével, melyek elsõsor-
ban a használati meleg víz biztosítására szol-
gálnak, de fûtésrásegítésre is alkalmassá tet-
tük – mutatja be a munkát Hölbling Konrád
ügyvezetõ, aki hozzáteszi, hogy a munkák
során Viessman kondenzációs kazánt és nap-
kollektorokat telepítettek. A kivitelezésnél rész-
ben rejtett csövezéssel oldották meg a felada-
tot, de odafigyeltek a beépített radiátorok mi-
nõségi kivitelezésére is.

ZBT

Tartalmas kétnapos programon vett
rész májusban a MÉGSZ 40 fõs kibõ-
vített vezetõsége a Tolna megyei Ten-
gelicen, amelyen Bayer Károly, a
Gázközösség elnöke is részt vett. A
plenáris és szekcióüléseken a szak-
mai oktatás helyzetérõl, a Minõsített
Energiatanácsadó Projektrõl (MET),
az érdekvédelmi feladatokról és a
gázfelülvizsgálat helyzetérõl voltak
elõadások, viták.

Eperjesi Zsuzsa oktatási igazgató a va-
lóság és szakképzés közötti szakadék
miatt megváltozott oktatási szerkezetrõl,
majd az Országos Képzési Jegyzék épü-
letgépészeti újdonságairól beszélt. Az
általa vezetett intézetrõl elmondta, hogy
8 hónap alatt 560 hallgatóval kötöttek
képzési szerzõdést, 24 tanfolyamot és 12
képzési programot indítottak. Kiemelte,
hogy munkájuk révén 44-en léptek be a
szövetségbe.

A minõsített energiatanácsadásról
Bozsó Béla ügyvezetõ tartott prezentáci-
ót. Kijelentette, hogy egy olyan, több száz
fõs épületgépész csoportot fognak létre-
hozni a szövetség tagjaiból, akik magas
szintû, összetett energiatanácsadást vé-
gezhetnek. A projekt fõ céljaiként a
MÉGSZ-tagok ügyfélszámának növeke-
dését, a szakmai képzettség és a lakos-
sági energiatudatosság növelését, vala-
mint a CO2-kibocsátás csökkentését je-
lölte meg. Mivel a Gázközösség tagja a
MÉGSZ-nek, a szövetség a projekt meg-
valósításában számít a Gázközösség tag-
jaira.

Gyárfás Attila elnöki tanácsadó el-
mondta, az OTÉK-kal kapcsolatos egyez-
tetések során a MÉGSZ szeretné elérni,
hogy az építési engedély épületgépészeti
programot is tartalmazzon. Az ötévente
szükséges gázfelülvizsgálatról szólva tá-
jékoztatást adott arról, hogy a GMBSZ-t
szerkesztõ szakbizottság a MÉGSZ rész-
vételével kiegészítõ oktatási tematikát
dolgozott ki a felülvizsgálatra.

Balázs Gábor alelnök a FÕGÁZ Zrt.-
vel kötött együttmûködési megállapo-
dást, és az annak nyomán elindított szer-
vezõmunkát mutatta be. A szövetség ál-
tal minõsített felülvizsgálók a MÉGSZ
alvállalkozója által felépített internetes
ügyfélirányító rendszer segítségével vál-
lalhatnak felülvizsgálói munkát.

MÉGSZ elnökségi
ülés Tengelicen

Szõcs Jenõ, Kõvári Zoltán és Hölbling Konrád

Nyertesek és helyezettek

LEGJOBB TERV:
I. KÕVÁRI ZOLTÁN (KIRKOP Kft.)
II. LIPTÁK TIVADAR (BÁLINT 2000 Bt.)
III. BÁRDOSNÉ SCHERER ÉVA

LEGINNOVATÍVABB SZERELÉS:
I. HÕ-KAR KFT.
II. INTERTHERM KFT.
III. KIRKOP KFT.

LEGJOBB MARKETINGMUNKA:
I. SZUÉSZ KFT.
II. HAYER ÉPÜLETGÉPÉSZ KFT.
III. WESSJÁK ZSOLT

Hírlevél · A Gázközösség Egyesület belsõ tájékoztató kiadványa
Felelõs kiadó: Bayer Károly elnök · A szerkesztõbizottság tagjai: Sántha Károly (22/316-269), Hölbling Konrád (72/511-951),
Huszár Tibor (74/319-799) · Adminisztrátor: Takács Gyuláné (72/503-301) · Szerkesztõség: E.ON Dél-dunántúli Gázszolgáltató Zrt.,
7626 Pécs, Búza tér 8/a. · A szövegírásban, szerkesztésben és a kiadásban közremûködik az Öttorony PR Kft.
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Folytatás a 2. oldalon

Tavaly, az év zárá-
saként áttekintet-
tük aGázközösség
helyzetét, lehetõsé-
geit és felvázoltuk
mi az, amit a jövõ-
ben tennünk kell.
Az elmúlt év külö-
nösen jelentõs volt

számunkra. Egyrészt azért, mert idén ünne-
pelhettük egyesületünk fennállásának tizedik
évfordulóját, másrészt pedig éppen ebben a
jubileumi évben kellett elkezdenünk egy szem-
léletváltást, megújulást, hogy meg tudjunk fe-
lelni a megváltozott világ, a piac és a közvet-
len környezet elvárásainak.
Tudtuk, hogy nem lesz egyszerû. Csak ki-

tartó, szívós munkával, lépésrõl lépésre lehet
haladni, kerülni kell a látványosnak tûnõ lát-
szateredményeket, és egy-egy területen csak

Közgyûlés és szabadidõs nap
a Gázközösség tizedik évében

A hagyományos idõpontban és helyen tartotta
aGázközösségEgyesület évi rendes közgyûlését
és szabadidõs napját. Akik augusztus utolsó
szombatjáneljöttekFadd-Domboriba, nemcsa-
lódtak,mert a közgyûlésenhasznos volt az egye-
sületet és a szakmát érintõ témák tárgyalása, a
szabadidõs program pedig a szokásos sport-
és fõzõversenyekkel pihentetõ és hangulatos.

Kora délelõtt Bayer Károly elnök köszöntötte
a tagokat és a vendégeket, akik között jelen
volt az E.ON Ruhrgas részérõl Horst Korte és
Diethelm Mohr, az E.ON Hungária Zrt. ré-
szérõl Somlai Róbert, az E.ON Dél-dunántúli
Gázszolgáltató Zrt. horvátországi leányválla-
latától pedig Pavao Vujnovac, Marko Hor-
vacki és Viktor Vajt.

A Gázközösség
idén 10 éves, em-
lékeztetett beszá-
molója kezdése-
ként Bayer Károly,
aki az alkalomra
rövid számvetést
készített. � Az ala-
pításkori célunk
elsõsorban az volt,
hogy a fogyasztó
minõséget kapjon
� mondta. � Minõ-
séget a felhasznált
anyagok és készü-
lékek, a szerelés jó-
sága és esztétikája,
a kész munkák biz-

Kedves Kollégák!
akkor célszerû továbblépni, ha eredménye-
inket stabilizáltuk.
Haa tavalyi elképzeléseink alapjánmegnéz-

zük, mit értünk el anélkül, hogy elbizakodottak
lennénk, kétségtelen haladásról beszélhetünk.
Egyik legfontosabb célunk volt, hogy új-

raszervezzük az átalakult elosztói engedélyes-
sel való kapcsolatunkat. Ennek sikerét talán
legjobban az jelzi, hogy ismét meg tudtuk tar-
tani a korábban hagyományos megyei talál-
kozókat és lehetõség látszik azok késõbbi foly-
tatására is. Az új eljárások jórészt mûködnek,
elfogadottá váltak, többször figyelembe vet-
ték ésszerû javaslatainkat. Jogosult tagjaink
részt vettek a lejárt hitelesítésû gázmérõk cse-
réjében. Új kommunikációs eszközként mû-
ködtetjük saját honlapunkat, amely lehetõvé
teszi az információk, ötletek, javaslatok több-
oldalú és gyors cseréjét, megkönnyíti a part-
nerekkel és a lehetséges megrendelõkkel való

kapcsolatot. Most már csak élni kell vele.
Jelentõs részt vállaltunk a belsõ szerelést

érintõ mûszaki�biztonsági szabályozás véle-
ményezésében. Javaslataink egy része remél-
hetõleg megjelenik a következõ módosítás-
ban. Ismét foglalkoztunk a feketemunka, a
jogosulatlan gázszerelés kérdésével és a vég-
eredmény az volt, amit lelkünk mélyén mind-
annyian sejtettünk. Nincs olyan jogi vagy ad-
minisztratív eszköz, amellyel a kérdést kezelni
lehetne. A megoldás a jogosultak etikus ma-
gatartásában rejlik.
Jövõre a megkezdett munkát folytatnunk

kell. Sok jelzés érkezik a környezetünkbõl,
amelyek a jövõt illetõen bizakodással tölthet-
nek el bennünket. Ahhoz, hogy a helyes úton
haladhassunk tovább, a jövõben is szüksé-
günk lesz a tagság igényeinek ismeretére,
véleményére és sokszor a türelmére is.
Akkor, amikor a megkezdett munka foly-

tatásához támogatásukat kérem, kívánok
mindenkinek a következõ esztendõre szakmai
sikereket, boldogulást, erõt, egészséget.

Bayer Károly, a Gázközösség elnöke

tonságos és gazdaságos mûködése tekinte-
tében. Úgy véltük, a minõségi munka követ-
keztében megnõ a munka és ezen belül az
egyes tagok tekintélye elsõsorban a fo-
gyasztók, a megrendelõk elõtt. A tekintély és
presztízs pedig több munkát eredményez.
Rendezni, koordinálni akartuk a kapcsolato-
kat a piaci szereplõk között, így a tagság és a
szolgáltató között is. Ma a megrendelõk egy
része már hosszú távon gondolkodik, tartós,
energiatakarékos berendezéseket igényel, és
ez annak is köszönhetõ, hogy tagjaink alakí-
tották a fogyasztói gondolkodást. A minõsé-
gi szemlélet következménye, hogy tagjaink kö-
zül harmicketten jogosultak � meghatározott
fogyasztói körben � az elkészült munkák mû-
szaki ellenõrzésére. Ez jelenlegMagyarorszá-
gon egyedülálló.
Bayer Károly többek között kitért az egyesü-

let jól bevált rendezvényeire, és arra, hogy a
tagság listája többféle módon is elérhetõ a fo-
gyasztók számára. A visszatekintés zárásaként
azt hangsúlyozta, hogy a Gázközösséget a ta-
gok törekvései,munkájaalakítja, és ezenazala-
pon kell a célok teljesítésében továbbhaladni.

Visszatekintés az elmúlt évre
Beszéde második felében az egy éve megtar-
tott közgyûlés óta végzett munkát ismertette
az elnök. Mint mondta, az elnökség tavaly
szeptemberben munkatervet készített, és an-
nak végrehajtását tûzte ki célul.
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Folytatás az 1. oldalról
Az egyik legfontosabb feladat az információ-
áramlás, a kommunikáció fejlesztése volt.
Ennek eredménye a saját internetes honlap
létrehozása. Az új honlap � Murányi Sándor
elnökségi tag munkája � lehetõvé teszi a ta-
gokkal való egységes kapcsolatteremtést, nyi-
tott és elérhetõ a piaci szereplõk és a lehetsé-
ges megrendelõk számára. Információkat ad
a munkavégzéshez, megjelenést biztosít a ta-
goknak. Feltételezi a tagok aktív részvételét
és egymás közötti kommunikációját. Azok szá-
mára, akik nem rendelkeznek saját web-ol-
dallal, lehetõséget biztosít önálló céges in-
formációk elhelyezésére.
Másik fontos feladatként emelte ki Bayer

Károly a telekhatáron belüli gázszerelés elõ-
írásainak alakítását. Ebben az Gázközösség
együttmûködik aMagyar Épületgépészek Szö-
vetségével, amelynek szakértõje a GMBSZ-t
fejlesztõ szakbizottság tagja.
� Igen heves reakciót váltott ki a tagság

tavalyi megkérdezésekor a bérátadás és a fe-
ketemunka � folytatta beszédét Bayer Károly
egy újabb témával. � Egy team ismét meg-
vizsgálta a kérdést és tett néhány javaslatot a
jelenség visszaszorítása érdekében. A javas-
latok egy része feltételezi az önkorlátozást, az
etikus viselkedést. És ezen az úton eljutunk az
egyetlen abszolút biztos megoldáshoz. Ha
nincs, aki a bérátadási igényt kielégítse, nincs
bérátadás sem.
� A tavalyi közgyûlésen egyetértés volt

abban is, hogy az E.ON-csoporttal való
együttmûködést újra kell szervezni � utalt egy
újabb feladatterületre az elnök. � Megálla-
podást kötöttünk arról, hogy a Gázközösség
mûködési feltételeit az E.ON Dél-dunántúli
Gázszolgáltató Zrt. a továbbiakban is bizto-
sítja. A partnerkapcsolatok E.ON-szintû ki-
alakításában mint jól mûködõ, stabil, példa-
értékû szervezettel számolnak aGázközösség-
gel. Az E.ON Hungária marketingszervezete
hathatós támogatást nyújt rendezvényeinkhez,
kiadványainkhoz. Az áprilisi szakmai napon
az E.ON Dél-dunántúli Gázszolgáltató Zrt.
ügyvezetõ igazgatója,Hasenauer András részt
vett és elõadást tartott, amelyben megerõsí-
tette azt a szándékot, hogy a cég a változá-
sok közepette is szilárd partnerségre törek-
szik a Gázközösséggel. Változatlanul élvez-
zük az E.ON Ruhrgas figyelmét és támoga-
tását is.

Tervek az újabb közgyûlésig
Itt most csak röviden idézzük az elnök által rész-
letezett terveket. Idõközben már meg is történ-
tek a megyei találkozók, amelyeken részt vett
Hasenauer András ügyvezetõ igazgató, a ré-
gióvezetõk és a területgazdák. Várható, hogy
a mûszaki ellenõrzést megbízottként végzõk

körét bõvítik. Ha a mûszaki�biztonsági szabá-
lyozás változik, akkor ismét konzultációkat szer-
veznek. Törekedni fognak arra, hogy a szak-
mai megbeszéléseken egységesítsék a tervfe-
lülbírálók és területgazdák eljárásait. Erõsítik
a kapcsolatot a Magyar Épületgépészek Szö-
vetségével, ennek keretében indul 2008-ban
aMinõsített Energiatanácsadók képzése.Meg-
indult az együttmûködés az E.ONFöldgáz Tra-
de-del, a Junkers és a Saunier Duval is jelezte
csatlakozási szándékát.
� A változások végrehajtása nem képzel-

hetõ el varázsszóra vagy kézrátétellel. Hosszú,
idõigényes munka eredménye lehet, szüksé-
ges hozzá a tagok közremûködése is. A napi
tapasztalatokból úgy látom, hogy a tagság-
ban a szándék megvan. Az elnökség nevé-
ben pedig azt ígérhetem, folytatjuk a munkát
annak érdekében, hogy a tavalyi elhatározá-
sok teljesüljenek � zárta közgyûlési beszámo-
lóját Bayer Károly elnök. A közgyûlés az el-
nöki beszámolót elfogadta.

A délutáni szabadiõs program versenyeinek nyertesei:
Horgászat: 1.Klein Zsolt; 2. Kaposi László; 3. Kellner Mihály
Asztalitenisz: 1. Szabó Richárd; 2. Marko Horvacki; 3. Pavao Vujnovac
Petanque: 1. Bocz Károly; 2. Borka Béla; 3. Körösztös Imre
Focicsapat: 1. E.ON (területgazdák); 2. PEGÁZ Kft.
Tollaslabda: 1. Németh Klára�Gyermán István; 2. Borsics Mária�Pavao Vujnovac;
3. Marko Horvacki�Viktor Vajt párosok

Fõzõverseny:1. Polák Sándor; 2. Szekszárdi régió (területgazdák); 3. Sördögök (pécsi
területgazdák)

Bizottsági beszámolók
A tagfelvételi bizottság munkájáról Bernula
Károly elmondta, hogy tavaly ilyenkor a tag-
létszám 177 volt. Két tag kérte törlését a
Gázközösségbõl, tizenegy vállalkozást a tag-
díjfizetés elmulasztása miatt kellet kizárni.
Négy új tag van, a HORTERM Kft., a Szilágyi
és Társa Kft., az UNITERM Kft. és a WEISZER
Kft.-t. Így a taglétszám 168.
Leikauf Tibor az etikai bizottság elnökeként

az etikai ügyek statisztikáját nagyon jónak
mondta, ugyanis az elmúlt egy évben nem
voltak etikai ügyek. A bizottság a bérátadás
problémájával foglalkozott, az ezzel kapcso-
latos állásfoglalást az elnökség elfogadta és
a honlapra is felkerült. Leikauf Tibor szerint a
fekete készülékcserék problémájával is kell
foglalkozni a Gázközösségben. Ezeket való-
színûleg nem gázközösségi tag követi el, de
azért erre is oda kell figyelni, és valamilyen
intézkedést kell hozni ezzel kapcsolatban.
Wessják Zsolt a számvizsgáló bizottság ne-

vében a kiosztott pénzügyi kimutatást értelmez-
te és véleményezte. Megállapította, hogy az
egyesület gazdálkodása az elmúlt évihez ha-
sonló volt, rendben zajlik. A számviteli fegye-
lem elõírásait minden esetben betartották.
A közgyûlés a bizottságok vezetõinek be-

számolóit elfogadta.

A Gázközösség legfontosabb teendõi 2008-ban
1. Az E.ON Közép-dunántúli Gázszolgáltató Zrt. szolgáltatási területén dolgozó gáz-
ipari vállalkozások bevonása a Gázközösség munkájába.

2. Közremûködés a Földgázfórum megszervezésében (idõpontja március 29. Helyszín
Siófok).

3. Szakmai nap megrendezése (várhatóan 2008. április végén).
4. Megyei találkozók megtartása (idõpont még nincs kijelölve).
5. A �Minõsített Energiatanácsadó� pilotprojekt lebonyolítása (elsõ félév).
6. Közgyûlés (idõpont és helyszín késõbb).
7. További munka a GMBSZ jobbításában.
8. Képzések szervezése (lejárt jogosultságok meghosszabbítása, új jogosultságok szer-
zése, szabályozások változásának ismertetése).

9. A tagok számára rendezett pályázatok: Leginnovatívabb szerelés, Legjobb marke-
tingmunka, Legjobb terv.
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Az õsszel az E.ONDél-dunántúli Gázszol-
gáltató Zrt. megyei találkozókat szerve-
zett a gázközösségi tagoknak, melyeken
Hasenauer András ügyvezetõ igazgató és
Bayer Károly Gázközösség-elnök mellett
az illetékes területgazdák, régióvezetõk
is ott voltak. Hol többen, hol kevesebben
tettek eleget ameghívásnak, de a beszél-
getések során számos kérdésben kicse-
rélték gondolataikat a résztvevõk.

� A tagok nagyra értékelték az ügyveze-
tõ igazgató személyes jelenlétét a
találkozókon. Miért érezte fontosnak a
rendezvényeken való részvételét ?

� A lezajlott szervezeti változások nyomán
én az idei évtõl foglalkozom a Gázközösség-
gel. Emiatt, és mert fontosnak tartom, hogy
személyesen is kicserélhessük gondolatainkat,
vettem részt a találkozókon. Ha megoszthat-
juk egymással a véleményünket, kevesebb a
lehetõség a félreértésre.
� Milyennek ítélte a rendezvények
hangulatát?

�Mindegyik találkozó légköre jó volt, füg-
getlenül a résztvevõk létszámától. Sok taná-
csot, ötletet hoztam haza a tarsolyomban.
Hiába, mindennapi munkájuk során a szere-
lõk sokkal közvetlenebbül érzik a fogyasztók
gondjait, és ezeket a beszélgetések során
közvetítették is nekünk!

� Kérem, emeljen ki néhány témát az
elhangzottak közül!

� Napjainkban szûkül a piac, ami mind a
Gázközösség tagjainak, mind nekünk gond.
Egyre kevesebb új fogyasztót lehet bekapcsol-
ni, drágább a gáz, és egyre kevesebb az
emberek pénze is. Azonban a takarékosság,
a régi belsõ rendszerek elöregedése miatt
mégis sokan cserélnek készüléket, ami viszont
esélyt ad a szerelõknek.
Ugyancsak új helyzetet teremt ma a nyílás-

zárócserék miatt a légellátási kérdések meg-
oldása, a szigetelések szerepe a fûtési rend-
szerekben. Ezek olyan szakmai kihívásokat je-

Megkérdeztük a megyei találkozók egy-
egy résztvevõjét: mely kérdéseket, gon-
dokat emelnék ki a megyei találkozók
elõadásaiból, beszélgetéseibõl? Összeg-
zésünkbõl kiderül: a megkérdezettek jó-
nak tartották mind a kezdeményezést,
mind az eszmecsere hangulatát.

Nem akadt
megválaszolatlan felvetés
Antal István, Székesfehérvár (ANTAL-THERM
Épületgépészeti Kft.)
� Jó színvonalúnak tartom a rendezvényt,

mert a jelenlévõk lényegében minden felme-
rült kérdésükre választ kaptak. Nem volt olyan
téma, amire igazából ne kaptunk alapos vá-
laszt, egy kivételével, ami az ötéves felülvizs-
gálat kérdése. Szerintem ebben döntenie kel-
lene a szolgáltatónak. A gáztörvény már
2004-tõl érvényes, ami elõírja a csatlakozó-
vezetékek és a fogyasztói berendezések öt-
évenkénti felülvizsgálatát, de tudomásom sze-
rint eddig csak a FÕGÁZ lépett ebben az ügy-
ben. A beszélgetésbõl úgy tûnt számomra,

hogy az E.ON Dél-dunántúli Gázszolgáltató
Zrt. még nem, vagy nem elég mélyen foglal-
kozott a felülvizsgálattal. Persze meglehet,
hogy a fõvárosi tapasztalatok alapján indul
majd el a munka a jövõben.
A mérõfelszerelési joggal rendelkezõ tag-

társaink vetették fel, szinte állandó vitát ger-
jeszt közöttük, hogy a felmerülõ munkákat ki
végzi el; kinek adja az új feladatot a terület-
gazda. Persze erre oda kell figyelniük a szol-
gáltató munkatársainak, de véleményem sze-

lentenek, amelyeket csak közösen tudunkmeg-
oldani. Ide sorolom a Gázipari Mûszaki-biz-
tonsági Szabályzat ügyét is, ami véleményem
szerint nem eléggé egyértelmû, bizonyos pont-
jaiban vitatható. A teljes épületgépész szakma
foglalkozik a szabályok alakításával, javításá-
val. Megjegyzem, reményeim szerint az illeté-
kes bizottság esedékes, amódosításokkal fog-
lalkozó ülése után sokkal kevesebb bizonyta-
lanság marad a GMBSZ-ben.
Egy másik téma, amirõl a találkozókon

szóltunk elõször, a mérõcserék ügye volt. Tár-
saságunk korábban a KÖGÁZ és a DDGÁZ
szerelõit a hálózati szolgáltató kft.-be szer-
vezte át. Az E.ON célja az volt, hogy ez a
társaság csak az engedélyes terület ellátás-
hoz elegendõ kapacitással rendelkezzen.
Most nekik kell besegíteni, és kézenfekvõ volt
a Gázközösség bevonása. Róluk pontosan
tudjuk, hogy megvan a képességük ehhez a
munkához. A jövõ dönti el, jól gondolkod-
tunk-e. De bizakodom, hiszen partnereinknek
is fontos ez a munka.
Ugyanígy a jövõ fogja eldönteni, hogy az

áram és a gáz közössége hogyan fog bevál-
ni. Sok a hasonlóság, de egyedi jellemzõk is
vannak. Tanulhatnak egymástól az e terüle-
teken dolgozók, ahogy a vállalkozó és a szol-
gáltató is a földgáz terén. Idõ kell ahhoz, hogy
kiderüljön. Hiszen még nem tudjuk, hogy tár-
sadalmilag megértünk-e rá.

A vállalkozó és a szolgáltató
egyaránt tanulhat egymástól

Hasenauer András

rint a tagoknak is komoly szerepük van ab-
ban, hogy elég megbízást kapjanak. Aki töb-
bet �nyüzsög�, igyekszik, több munkára szá-
míthat.
� Mennyire volt elégedett a kollégái
részvételével?

� Sajnos elég kevesen mentünk el a talál-
kozóra, bár majdnem minden szakterületrõl
volt ott valaki. A hangulat is jó volt, jól érez-
tük magunkat. Azonban ha többen eljönnek,
még több problémát felvethettünk és kibeszél-
hettünk volna.

Jól mûködik a kapcsolatunk
Fazekas Lajos, Szekszárd (Zentrál-Gáz Bt.)
� Elnézést, ha �személyeskedéssel� kezdem,

de mindannyian nagyon pozitívan éltük meg,
hogy Hasenauer András ügyvezetõ igazgató
személyesen eljött. Közvetlen volt, szinte baráti
hangulatot teremtett és gesztusa a további jó
együttmûködés irányábamutat. A felvetett prob-
lémákramegnyugtató válaszokat kaptunk. Saj-
nálom, hogy az egyesület létét megkérdõjelezõ
kétkedõk nem voltak jelen � számukra is tanul- »

Antal István
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« ságos lett volnaa találkozó. Elmondtuk: a cég
átalakulása miatt kezdetben a papírok intézé-
sével voltak gondjaink, ám mára a csapat jól
összeszokott. A területgazdák, akikkel jónak
mondható a kapcsolat, már nem mûszaki el-
lenõrök, feladataik összetettebbek.
Somodi Gábor és Paál Tibor jelenlétének

szintén örültünk. A mûszaki biztonsági átvé-
tel és a gázmérõk felvételének megkönnyíté-
se érdekében tett javaslatainkat elfogadták.
Javasoljuk, hogy a papírok leadását követõ-
en vehessük fel a mérõt, így a kinyomtatott
szerzõdés átvételekor ki is vihetnénk a fogyasz-
tóhoz. Amíg ezt nem írta alá a fogyasztó,
addig a mérõt úgysem lehet felszerelni.
Hasenauer András elmondta, hogy a szük-

séges jogosultságokkal rendelkezõ gázszere-
lõk pályázhatnak a mérõcsere-jogosultság-
ra. Vállalkozásom is megbízást kapott, de
sajnos egy nehézség sújt bennünket. Három
megyében tizenötezer gázmérõt kellene idõ-
re kicserélni, de nincs elég berendezés hoz-
zá. Hogy miért nincs elég mérõ, ezt igazán
most sem tudom. Ezt a fajta együttmûködést
most tanuljuk, több tapasztalattal talán javul
a helyzet.
Mindent egybevéve jól sikerült a találkozó,

és ebbõl is látszott, hogy az E.ONDél-dunán-
túli Gázszolgáltató Zrt. együttmûködésre tö-
rekszik. A közösség véleménye egyöntetûen jó
volt. Mert � a kisebb-nagyobb döccenõket le-
számítva � jól mûködik a kapcsolatunk. Az
egyesületimunkapedig akkor lesz igazán ered-
ményes, ha minden tag részt vállal belõle!

Korrekt partnerség
Hajba József, Pécs (HAMARSZER Bt.)
� Szinte csak pozitívumokat tudok mon-

dani a találkozóról. Jómagam, egykori
DDGÁZ-osként régi partnere vagyok a cég-
nek, de úgy veszem észre, általában is a kor-
rekt partnerség jellemzi a gázközösségi tagok
és a szolgáltató viszonyát. Ez a beszélgetés
során is érezhetõ volt, szerintem senkiben sem
maradt tüske az eszmecsere után.
Vannak olyan kellemetlenségek, amelyek-

kel rövid távon nem sokat lehet kezdeni. Ilye-
nek például a törvényi szabályozásból adó-
dó problémák. Ahhoz is alkalmazkodnunk
kell, hogy a KÖGÁZ�DDGÁZ-egyesítéssel a
teljes maradék raktárkészletnek Pécsett talál-
tak helyet. Olyan anyagok, berendezések is
megtalálhatók ott, amiket ezen a területen
nem volt szokás használni. Ha az ember elõ-
zõleg nem méri fel a lehetõségeit, bosszúsá-
got és többletmunkát okozhat magának.
Ugyanígy a tervezõknek is oda kell figyelnie
erre. A találkozón türelmet kértek tõlünk, ez-
után egységes lesz a készletezés. Úgy vélem,
valóban meg lehet érteni, hogy egy ilyen,
hatalmas értékû készletet nem lehet csak úgy
kidobni.
Ugyanakkor komoly szívfájdalmunk, hogy

míg a cég különleges partnereinek tart ben-
nünket, mi pedig teljesítünk minden elõírást,
a sort az ügyfélszolgálatnál nekünk is ki kell
várnunk, mintha csak egyedi fogyasztók len-
nénk. Ráadásul a fogyasztói szerzõdések kö-
rül sincs minden rendben. Nekünk többmun-
kát jelent, ha elõször az E.ON-nal kell alá-
íratnunk a szerzõdést. Úgy kellene ezt csinál-
ni, mint a bankoknál: az ügyfél által aláírt
szerzõdést szignálná a társaság, hiszen ad-
dig az úgysem érvényes, amíg mindkét fél alá
nem írta, a szolgáltató pedig így is, úgy is ér-
vényes szerzõdést iktathatna. És a tetejébe: a
mostani gyakorlat szerint a mérõraktárban
leadott megállapodáson nincs rajta a fo-
gyasztó aláírása, vagyis igazából a papír jo-
gilag érvénytelen� Az ígéret szerint azonban
ebben is változás lesz.

Az elnökségi ülések
napirendjei 2007-ben

Február 27.
1. Tagfelvételi bizottság beszámolója
(Czétány László)

2. Pályázatok zsûrijének összeállítása
3. Szakmai nap megbeszélése
4. Teamek beszámolója: feketemunka,
bérátadás (Kirch Ervin), mûszaki sza-
bályozás (Bayer Károly), internetes
honlap (Murányi Sándor)

4. Földgáz Fórum (Bayer Károly)
5. Változások az önátadási jogosultság-
ban (Bayer Károly)

Június 6.
1. Beszámoló a legutolsó elnökségi ülés
óta történtekrõl (Bayer Károly)

2. Tagfelvételi bizottság beszámolója
(Bernula Károly)

3. Számvizsgáló bizottság beszámolója
(Hölbling Konrád)

4. Gázközösségi Hírlevél megtárgyalá-
sa (Bayer Károly)

5. 2007. évi közgyûlés elõkészítése
(Bayer Károly)

6. Teamek beszámolója: feketemunka,
bérátadás (Leikauf Tibor), mûszaki
szabályozás (Bayer Károly), internetes
honlap (Murányi Sándor)

Október 30.
1. Tagfelvételi bizottság beszámolója
(Bernula Károly)

2. Számvizsgáló bizottság beszámolója
(Wessják Zsolt)

3. A közgyûlés és a megyei találkozók
tapasztalatai (Bayer Károly)

4. Az egyesület bankszámlája felett alá-
írási jogosultsággal rendelkezõ elnök-
ségi tag megválasztása

5. Takács és Társai Bt. díjazása
6. Bozsó Béla ügyvezetõ, MÉGSZ:
Minõsített Energiatanácsadók

A MÉGSZ az E.ON
Földgáz Trade támo-
gatásával új épületgé-
pész szakma rendszer-
szerû alapításán dolgo-
zik, ez a szakma az
energiatanácsadó. Per-
sze nem azt állítjuk,
hogy most találjuk fel

az energiatanácsadást, de azt igen, hogy
olyan államilag is elismert szakképzés felépí-
tését végezzük, aminek célja az összetett és
magas színvonalú energiatanácsadásra való
felkészítés.
Módszeresen feltérképeztük az energia-

tanácsadási tevékenység minden mozzana-
tát, és ez alapján határoztuk meg azokat a

képességeket, amelyekkel rendelkezni kell az
energiatanácsadónak. Várhatóan nyolc cso-
portba foglaljuk a követelményeket, így az
energiatanácsadónak érteni kell a gázrend-
szerekhez, fûtési rendszerekhez, megújuló
energiák alkalmazásához, hõszigeteléshez,
hõszükséglet-számításhoz, beruházási és
megtérülési számításhoz, és kommunikációs
technikákat is ismernie kell.
A MÉGSZ vezetõi úgy gondolják, hogy a

gázáremelések és a klímaváltozások nyomán
egyre erõsebb gazdasági igény lesz a haté-
kony és takarékos hõtermelésre, ezért az ilyen
irányú szakmai képzések iránt is érdeklõdés
lesz.
A szövetség azon megyékben, ahol kellõ

számú energiatanácsadó jelentkezik a kép-

zésekre, jelentõs erõfeszítéseket fog tenni arra,
hogy az új szakmai szolgáltatást és magukat
az energiatanácsadókat megismertesse a le-
hetséges ügyfelekkel. Ezzel tehát nem �eresz-
ti szélnek� a tanfolyamain végzõket, hanem
érdemben segíteni próbálja majd vállalkozási
tevékenységüket.
Az elsõ képzést, a vizsgáztatásokat és

magát a tanácsadási tevékenyég támogatá-
sát a Gázközösség mûködési területén ter-
vezzük kipróbálni, ezért várhatóan a jövõ év
elsõ felében kedvezményes tanfolyamot hir-
detünk. Minden gázközösségi tagot idõben
fogunk tájékoztatni a projektbe való belépés
részleteirõl.

Bozsó Béla
ügyvezetõ, MÉGSZ

Energia-tanácsadás: kedvezményes képzés várható

Fazekas Lajos
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AMagyar Épületgépészek Szövetségének
álláspontja szerint a gázszolgáltatást
érintõ mûszaki�biztonsági kérdésekben
szükség van egy olyan általános érvényû
szabályzatra, ami a létesítésben és az
üzemeltetésben részt vevõ minden sze-
replõ számára egyértelmûen szabályoz-
za a létesítés és az üzemeltetés mûszaki
és biztonsági feltételeit, a szereplõk fel-
adatait és felelõsségi határait.

Az egyes gázszolgáltatók ún. technológiai
utasításai ennek csak részben felelnek meg.
Ezek ugyanis kizárólag az illetõ szolgáltatási
területen dolgozó tervezõk és kivitelezõk
számára tartalmaznak mûszaki�biztonság-
technikai, technológiai és bizonyos jogi vo-
natkozású elõírásokat. A kéményseprõk és az
üzembe helyezõk kívülesnek a szolgáltatók
ellenõrzési körén, de maguk az üzemeltetõk
is � mindaddig, amíg valami baj nem törté-
nik � csak mint fizetõ gázfogyasztók marad-
nak a szolgáltatók látókörében.
A tervezõk és a kivitelezõk számára rend-

kívül zavaró az a tény is, hogy az egyes szol-
gáltatók mûszaki követelményei kisebb-na-
gyobb mértékben egymástól is eltérnek, nem
országos érvényûek.
Általános érvényû szabályzatnak tekinthe-

tõ a gáztörvény végrehajtási utasításának
megfelelõen, kifejezetten ebbõl a célból lét-
rehozott Gázipari Mûszaki Szakbizottság ál-
tal összeállított GMBSZ. A szabályzat 2005
decembere óta van érvényben, de elfogadott-
sága ma még nem általános. Ennek néhány
szakmai kérdésen túl elsõsorban az az oka,
hogy jogilag nem kötelezõ, �csak� ajánlott.
Ez megítélésünk szerint azonban egyetlen
szakembernek sem adhat automatikus fel-
mentést a szabályzat figyelmen kívül hagyá-
sára.
A 2006 júniusában kiadott 1. sz. módosí-

tást a szakbizottság az elõtte beérkezett kriti-
kai észrevételek elemzése alapján állította
össze. Azóta elfogadottsága jelentõsen nõtt,
ami a gázszolgáltatók új technológiai utasí-
tásaiban is tükrözõdik.
A szabályzat elõírt évenkénti �karbantar-

tása� ismét esedékessé vált. Ehhez a munká-
hoz a szakbizottság begyûjtötte az észrevéte-
leket és megkezdte feldolgozásukat. A hét ci-
vil szakmai szervezet által alkotott szakbizott-
ságnak tagja a MÉGSZ és a gázszolgáltató-
kat képviselõ Magyar Gázipari Egyesülés is.
A MÉGSZ saját javaslatait elsõsorban tagsá-
gának a mindennapi munka tapasztalatai
alapján kialakított véleménye szerint állította
össze, de az E.ONDél-dunántúli Gázszolgál-
tató Zrt. mellett mûködõGázközösséggel már
korábban kialakult jó szakmai kapcsolatait
felhasználva a Gázközösséget is felkérte ész-

revételei megtételére. Ebben az elemzõ mun-
kánkban nagy segítségünkre volt Bayer Kár-
oly elnök. Szakmai tapasztalatát, ismereteit
készségesen állította a közös ügy szolgálatá-
ba, úgy érezzük, hogy javaslataival sok, a
GMBSZ-szel kapcsolatosan felmerült értelme-
zési problémát sikerült tisztáznunk. Az így ki-
alakított közös javaslatok természetesen a
MÉGSZ elõterjesztésébe is bekerülnek.

A közös munka során, Bayer Károllyal
együtt kialakított álláspontunk szerint, a
GMBSZ tervezett módosításához az alábbi
célkitûzésekmegvalósítását tartjuk fontosnak:
� A fogyasztó biztonságának lehetõség sze-
rinti, de nem elvtelen növelése mellett a
fogyasztói berendezések bekerülési és
üzemeltetési költségeinek a gazdaságos-
ság keretein belül tartása, figyelembe véve
a fogyasztó természetes igényét a korsze-
rû készülékekre és a fejlett technológiai
eljárások alkalmazására, az egyszerû ke-
zelhetõségre és a magas szintû komfortra.

� A létesítésben részt vevõ tervezõk, felülvizs-
gálók, szerelõk, üzembehelyezõk, mûsza-
ki ellenõrök, karbantartók, üzemeltetõk te-
vékenységének és felelõsségi körének egy-
értelmû szabályozása.

� A szabályzat az alkalmazók számára, a
mindennapi munkájuk segítésére jól ke-
zelhetõ és áttekinthetõ legyen, megfogal-
mazásai egyértelmûek legyenek, a hatá-

lyos rendeletekkel álljanak összhangban
és a szabványoktól csak indokolt esetben
térjenek el.

A fenti céloknak való megfelelés minden
szakmai közremûködõ közös érdeke. Mind-
ezen feltételek teljesülése esetén a gázszol-
gáltatók technológiai utasításaiban a
GMBSZ-ben megfogalmazott elõírásokra ki
sem kellene térni. A GMBSZ-re, mint alapkö-
vetelményre történõ hivatkozás után elegen-
dõ lenne csak a szolgáltató speciális, a saját
szolgáltatási területén, egyedileg megköve-
telt elõírások részletezése.
A megvalósítás érdekében közösen föltár-

tuk az értelemzavaró megfogalmazásokat,
javasoljuk egyes kérdések tárgyalásának új
szempontok szerinti csoportosítását, a több
helyen elõforduló ismétlések megszüntetését,
néhány helyen a szabványokra hivatkozás
pontosítását.
Javaslatot teszünk konkrét mûszaki meg-

oldásokra is, elsõsorban ott, ahol eredendõ
eltérések vannak a technológiai utasítások és
a GMBSZ között is.

Ilyenek például a tervdokumentáció tar-
talma, formája, a házi nyomásszabályozók
besorolása, elhelyezési körülményei, a rézcsö-
vek alkalmazhatósági, szerelési feltételei, a
gázvezetékek rejtett szerelése, a gázmérõk és
egyes gázfogyasztó készülékek elhelyezési
kérdései, az égéstermék-elvezetõk és ezen be-
lül a kémények definíciója és ellenõrzése, a
nyomáspróba elvégzésének feltételei. Véle-
ményünk szerint továbbra is tiszteletben kell
tartani a szakmában tevékenykedõ résztvevõk
azon jogát, hogy a szabályzattól eltérhetnek,
de csak akkor, ha az eltérést elfogadhatóan
megindokolják, és az eltérõ megoldás bizo-
nyíthatóan nem csökkenti a biztonságot.
A GMBSZ általános alkalmazhatóságát

nagymértékben elõsegítené, ha a fenti szem-
pontokat sikerülne elfogadtatni a szakbizott-
sággal és fõleg az általuk képviselt szakmai
szervezetek tagjaival.

Gyárfás Attila
elnöki tanácsadó, MÉGSZ

Törekvések a GMBSZ szakmai elfogadtatására,
alkalmazásának elterjesztésére

Gyárfás Attila

A rajzok csak illusztrációk
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Az év végéhez közeledve egyre könnyebb
összefoglalni az év tapasztalatait. Egy-
egy cégvezetõ véleményét kérdeztük a
három megyébõl arról, hogyan látják a
szakmai és a vállalkozási irányzatokat,
eseményeket?

Erõsen visszaesett a kereslet
Az elsõsorban Fejér megyében mûködõ
Somagáz Kft. 1994 óta gázkészülék-javítás-
sal és -karbantartással, épületgépészeti sze-
reléssel foglalkozik. A 2001-tõl ISO minõ-
ségbiztosítási rendszer szerint dolgozó cég
vezetõje, Somogyi László nem volt túl lelkes,
mikor az eltelt év tapasztalatairól kérdeztük.
� Erõsen visszaesett a kereslet. A beruhá-

zások, a javítások és a karbantartások szá-
ma egyaránt visszaesett. És ez nem csak a
saját véleményem, hanem mindenkié, akivel
csak a szakmából az utóbbi idõben a me-
gyében beszéltem.
� Mi ennek az oka?
� Szerintem elsõsorban az anyagi helyzet.

Két-három éve ilyenkor majd megszakadtunk
a munkában, hogy elvégezzük a felmerülõ
szervizmunkákat. Most éppen csak kitöltik a
szerelõk idejét az adódó feladatok. Nemrit-
kán mindössze napi három-négy hívás fut be.
Nem értem: a régebben beépített készülékek
nem romlanak el? Persze magam is tudom a
választ � sokan ismét fával és szénnel fûte-
nek, illetve elhanyagolják a gázkészülékeik
karbantartását. És ez nem csak a kis-, hanem
a nagyfogyasztókra is igaz! Az irodaházak és
más nagyobb felhasználók egyre jobban le-
faragják a költségeket, és ha jön egy jobb
ajánlat, már néhány százaléknyi kedvezmé-
nyért felbontják a karbantartási szerzõdést.
� Nincs semmiféle kedvezõ jel?
� A szolgáltató által felkínált lehetõség a

mérõcserékben való részvételre mindenkép-
pen pozitív a számunkra. Ez a folyamat � ki-
sebb zökkenõkkel ugyan � de mûködik. Va-
lamennyire kompenzálhatja az egyéb kiesé-
seket. Igazán elégedett akkor leszek, ha a
következõ szezonban a szerelési és karban-
tartási munkák száma ismét emelkedik.

Élénkül az érdeklõdés
a geotermikus energia iránt
A paksi Techno-gáz Kft. � mind lakossági,
mind közületi megbízók számára végzett �
tervezéssel és kivitelezéssel foglalkozik. Mint-
egy húzóágazatuk a gázelosztó hálózatok
építése. Fazekas Gyula cégvezetõ érezhetõ-
en egy sajátos, más településektõl bizonyos
mértékig eltérõ helyzetrõl számolt be kérdé-
sünkre.
� Megbízásaink száma nem nõtt, nem is

csökkent, hozzávetõlegesen állandósult a
helyzet. Elsõrendû munkáink közé tartozik a

gázelosztó hálózatok kiépítése az E.ON Dél-
dunántúli Gázszolgáltató Zrt. megbízásából.
A belsõ épületgépészeti feladatokat igyek-
szünk az idõjáráshoz igazítani, ezért mosta-
nában ezekre terelõdött a hangsúly.
Pakson és térségében az atomerõmû mi-

att eltér a helyzet az országostól. Viszonylag
sokan kapnak áramkedvezményt, ezért a vil-
lamos kazánok beépítése gyakori feladatot
adott korábban. A kedvezmények csökkené-
sével kapott egyre nagyobb szerepet a föld-
gáz alkalmazása a fûtési hálózatokban. A
régi, fával, szénnel üzemeltetett rendszerek
felújításakor � a régi berendezések megha-
gyása mellett � ma is elsõsorban gázkazánt
kell beépítenünk.
A melegvíz-elõállításra az utóbbi öt-hat

évben egyre többen alkalmaznak napkollek-
tort. Már, aki megteheti. A geotermikus ener-
gia iránt is egyre nagyobb az érdeklõdés,
összefüggésben az alkalmazására meghirde-
tett minisztériumi pályázatokkal.
� Milyen arányban választják a megúju-
ló energiákat a fûtési, melegvíz-ellátási
rendszerek kiegészítésére ügyfeleik
közül?

� A geotermikus energiát alkalmazó há-
lózatoknál éppen a földgázkazán adja a
másodlagos energiaforrást. Ezt egyelõre csak
a tehetõsebbek engedhetik meg maguknak.
A napkollektor betervezését ügyfeleink hoz-
závetõlegesen 25%-ban kérik.

Fûtési rendszerek
több lábon
A pécsi Storatherm Kft. csak három éve mû-
ködik, ám ügyvezetõje, Stoics Gyõzõ több
évtizedes tapasztalattal rendelkezik. A szinte
kizárólag Baranyában dolgozó vállalkozás
résztulajdonosa majd félévszázados �gázos�
múlt után, cégét eladva készül nyugdíjba.
� Baranyában visszaesett a megbízások

száma, ezt hallom minden kivitelezõtõl � tud-
tam meg a cégvezetõtõl. � Az évszakonként

Mit hozott 2007?
Körkérdésünk a szakmai, üzleti irányzatokról

jellemzõ hullámzás megmaradt, de a hullám-
völgyek mélyebbek, a hullámhegyek alacso-
nyabbak lettek. Ebben komoly szerepet ját-
szik a pénztelenség � megyénkben épült ta-
valy a legkevesebb új lakás az országban. A
fizetõképes polgárok viszont kevésbé merik
kimutatni mások elõtt, hogy mennyit fordíta-
nak a házukra, a fûtési rendszerükre. Az óva-
tosság másként is megjelenik: aki megteheti,
a földgázkazán mellé szenes kazánt is beépít,
hogy ne érhesse meglepetés. A tavalyi, uk-
rán földgázellátási nehézségek ugyancsak kö-
rültekintõbbé tették az embereket. Ezekkel
együtt a földgázzal mint energiahordozóval,
valamint a szolgáltatással a tapasztalataim
szerint elégedettek az emberek.

� A cégeknél, közületeknél mi volt a
helyzet?

� Az új, reménybeli földgázfelhasználókat
egyes nehézségek a PB-gáz irányába tolják.
Magasnak ítélik a beszállási költségeket, és
az éves szerzõdések által megszabott korlá-
tok is nehezen kezelhetõk számukra. Például
egy mezõgazdász nehezen tudja megmonda-
ni, hogy jövõre szárazság lesz-e, és a terményt
alig kell szárítani, vagy éppen fordítva! Ha
ma nem jól ítéli ezt meg, jelentõs pluszköltsé-
ge keletkezhet jövõre.
� Kit dicsérne meg az idei munkájáért?
� A területgazdák hozzáállása egyértelmû-

en kedvezõen alakult: nagyon jól jött, hogy
mindig számíthattunk rájuk!

Stoics Gyõzõ

Fazekas Gyula

Figyelem!
2008-BAN IS BELSÕ
SZAKMAI PÁLYÁZATOK!

Kérjük tagjainkat, már most
gondoljanak, készüljenek arra,
hogy mivel indulnak a �Legin-
novatívabb szerelés� és a �Leg-
jobb marketingmunka� pályáza-
tokon! A �Legjobb terv� kategó-
riában a 2007-ben elkészített
tervek közül választ a zsûri.
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Gázpiaci fórum
Mint évek óta, idén is megrendezte a
DVGW és a BGW a gázpiac szereplõi-
nek tanácskozását, a �gat 2007�-et mint-
egy 2000 résztvevõvel. Karlsruhéban a
gáziparban érdekelt vállalatok és piaci
partnereik folytattak tanácskozást az õket
érintõ, foglalkoztató aktuális kérdésekrõl.
Az egyik fontos téma volt � 2006-hoz ha-
sonlóan � a liberalizált energiapiac kihí-
vásai, a belsõ piac kialakítása, az új
együttmûködési lehetõségek és ezeknek
eddigi tapasztalatai.
Ismertette álláspontját az EU-bizott-

ság tagja, a kormány képviselõje, gya-
korló vállalati szakemberek, és a szere-
lõszakma meghatározó személyiségei.
Mindezt egymás véleményének mara-
déktalan tiszteletben tartása mellett. Te-
ret kapott a mûszaki fejlesztés, elsõsor-
ban az alternatív energiák hasznosítása,
különös hangsúllyal a biogáz. Gyakor-
lati megoldásokon keresztül ismertették
a biogáz elõállítását, a szükséges beren-
dezéseket, a biogáz elõkészítését bio-
földgázzá, valamint ennek betáplálási
lehetõségét a földgázhálózatba. Ezt elõ-
ször 2006 decemberében alkalmazták
Münchenben. Az eljárás mûszaki szabá-
lyozása részben elkészült, részben kidol-
gozás alatt van a DVGW és külsõ szak-
emberek bevonásával.
Nagy érdeklõdés kísérte a belsõ sze-

relések új mûszaki szabályozásának be-
mutatását. Az utoljára 1996-ban aktua-
lizált szabályrendszer nagymértékben
megújult, más lett a felépítése, tartalmaz-
za az újabban megjelent szerelési anya-
gokat, pontosítja a gázvezetékek mére-
tezését, tartalmazza az új készülékfajtá-
kat és a készülékek elhelyezésének leg-
újabb szabályait.
A tanácskozáshoz csatlakozóan szín-

vonalas kiállításon lehetett megtekinteni
a legújabb készülék-, szerelésianyag- és
mûszerfejlesztéseket.

Bayer Károly elnök

A Robert Bosch Kft. Termotechnikai Üz-
letága, amely Magyarországon Junkers
márkanéven forgalmazza a cég termé-
keit, a közelmúltban a Gázközösség tag-
ja lett. A leendõ együttmûködésrõlHegy-
megi Istvánt, a Junkers értékesítési és pro-
jektvezetõjét kérdeztük.

� Mi indokolta belépésüket?
� Cégünk állandó törekvése a színvonal

emelése, és minden kezdeményezést támo-
gatunk, amelyben ezt az elhatározást látjuk
megjelenni. Úgy tapasztaltuk, hogy a belé-
pés lehetõségét fölajánló Gázközösség ma-
gas szintû szakmai információkkal látja el tag-
jait. Szándékaik egybevágnak a mi céljaink-
kal, értékeinkkel. De elõzményei is vannak
ennek a tagságnak. Korábban ugyanis jó
kapcsolatot alakítottunk ki a földgázszolgál-
tatókkal.
� Milyen területeken
indul el az együttmû-
ködésük az egyesü-
lettel?

� Az egyik ilyen területet
a tréningek, a képzések je-
lentik. Ezen belül a szerelõk
a Junkersnek az év elején
megnyitott gyõri oktatóköz-
pontjában, mûködõ beren-
dezéseken sajátíthatják el a
legkorszerûbb ismereteket.
Ezt már fölajánlottuk a Gáz-
közösség tagjainak. Más-
részt térségi, kiscsoportos to-
vábbképzések szervezését
javasoltuk a január�márci-
usi idõszakban, igény szerinti helyszíneken.
A másik együttmûködési lehetõséget a fo-

gyasztókkal történõ kommunikációban találjuk
meg. Ha a Gázközösség a gázfogyasztókat
például a kondenzációs technikáról, az alter-
natív energiaforrásokról, a megújuló energiák-
ról szeretné tájékoztatni, akkor ezt mi a saját
eszközeinkkel tudjuk támogatni. Ismertetõanya-
gaink felhasználásávalmodern, biztonságos és
energiatakarékos készülékeket bemutatva ad-
hatják át tagtársaink a tudást a fogyasztóknak.
Összefoglalásként azt mondhatom: telje-

sen nyitottak vagyunk az együttmûködésre, és
kapacitásunk is van rá. Általánosságban ja-
vaslom aGázközösség tagjainak, hogy hasz-
nálják ki a gyártóknál fölhalmozódott tudást
a szakmaiság növelésére, mert több ered-
ményt érhetnek el. A multinacionális környe-
zetünkbõl hozott információkkal olyan kérdé-
sekben is tudunk segíteni, mint a GMBSZ ér-
telmezése, jobbítása.

A szerelõk használják ki jobban
a gyártók szaktudását!

A Gázközösség új tagja, a Junkers

Hegymegi Istvánt

� Egy szakmai szervezettel történõ
együttmûködés hosszú távú gondolko-
dást igényel. Erre is gondolnak?

� Valóban, nem klasszikus napi üzletrõl
van itt szó. A szakmai szervezetekkel ápolt és
kiépítendõ kapcsolatainkat hosszú távon, a
kölcsönös elfogadás alapján képzeljük.

November 20-án külföldi vendég járt Bayer
Károlynál, aGázközösség elnökénél. Két né-
met vendéggel az E.ONGaz Româniamar-
ketingigazgatója, Claudia Badiu érkezett
tapasztalatcserére. Az alaposan elõkészített
egynapos program során, amelyen részt vett
Berta Márton hálózati régióközpont-vezetõ
is, kiderült: a romániai vállalat is fontolgat-
ja a Gázközösséghez hasonló szervezet lét-
rehozását. Az eszmecsere során az alapve-
tõ céloktól kezdve (pl. az ügyfél elégedett-
sége) a jogi háttérig, a gázszolgáltató sze-

repéig sok mindenre vonatkozóan hangzott
el kérdés. Ugyanígy sorra vették a tagokkal
szemben támasztott követelményeket, joga-
ikat, és a szabályok ellen vétõkkel szemben
alkalmazott szankciókat. A találkozón a kép-
zésekrõl is szó volt, amit a mûködõ készülé-
kekkel fölszerelt szerelõi tréningfal bemuta-
tása egészített ki. A vendégek elégedetten
távoztak. A válaszok feldolgozása, amagyar
tapasztalatok romániai alkalmazása során
várhatóan további együttmûködés bontako-
zik ki a két szervezet között.

Nemzetközi érdeklõdés
a Gázközösség iránt



Az ESCHFOE,
az Európai Ké-
ményseprõmes-
terek Szövetsége
szeptember 5�
9-ig Pécsett ren-
dezte mûszaki
napjait. A helyi
munkát végzõ
pécsi Leikauf Ti-
borral, a Ma-

gyar Kéményseprõk Országos Ipartestü-
letének alelnökével (képünkön) beszél-
gettünk a rendezvényrõl.
A szervezés jogát pályázaton, az USA

kéményseprõ szövetsége elõtt nyerte el
amagyar ipartestület � mondta el Leikauf
Tibor. A lebonyolítás sikeréhez Baranya
megye és Pécs önkormányzata is hozzá-
járult.
Az európai szövetségnek 22 ország a

tagja, és tanácskozási joggal, társult tag-
ként az Egyesült Államok. Az ESCHFOE
kétévente felváltva tart kongresszust és
mûszaki napokat. A baranyai megye-
székhelyre minden eddiginél többen ér-
keztek: 18 ország 180 képviselõjét lát-
ták vendégül. A találkozót kísérõ szak-
mai kiállításon 15 kéménygyártó és -ja-
vító, valamint tüzeléstechnikai mûszer-
gyártó és forgalmazó cég állított ki.
A gyakorlati bemutatókat a PollackMi-

hály Mûszaki Szakiskola és Szakközépis-
kola tanmûhelyében tartották, ahol a Ba-
ranyai Kéményseprõk Ipartestületének
oktatóbázisa is található. A Hotel Pátriá-
ban megrendezett elméleti elõadások
mellet a szakiskolában többek között be-
mutatták a tüzelõanyag összetételét utó-
lag kimutató svájci gyors hamutesztet és
a magyar FURANFLEX, hõre keményedõ
mûgyanta alapú kéményjavítási techno-
lógiát. A kéményseprõk tevékenységét
szabályozó jogi háttér bemutatása szin-
tén kiemelt helyen szerepelt. Az összeve-
tésbõl kiderült, hogy a magyar füstfara-
gók jóval nagyobb szerepet töltenek be
az építésügyi hatósági eljárásokban,mint
kollégáik más országokban.
A mûszaki napok elõadásainak anya-

gát rövidesen kiadványban adja közre az
európai kéményseprõmesterek szövetsége.

Hírlevél · A Gázközösség Egyesület belsõ tájékoztató kiadványa
Felelõs kiadó: Bayer Károly elnök · A szerkesztõbizottság tagjai: Sántha Károly (22/316-269), Hölbling Konrád (72/511-951),
Huszár Tibor (74/319-799) · Adminisztrátor: Takács Gyuláné (72/503-301) · Szerkesztõség: E.ON Dél-dunántúli Gázszolgáltató Zrt.,
7626 Pécs, Búza tér 8/a. · A szövegírásban, szerkesztésben és a kiadásban közremûködik az Öttorony PR Kft.

Sorozatunk elsõ részében azokat a mû-
veleteket tekintjük át, amelyek ahhoz kel-
lenek, hogy egyszerû látogatóból a tar-
talmakat olvasni tudó, regisztrált felhasz-
nálókká váljunk.

Regisztráció: A regisztráció menüben
meg kell adni egy kívánt felhasználónevet
(utaljon a vállalkozás vagy a regisztráló ne-
vére), és egy mûködõ e-mail-címet. Rövid
idõn belül ellenõrizzük az igényt, és a regiszt-
ráció megtörténik.
Regisztrálni azért érdemes, mert az egy-

szerû látogatók csak egy nekik szóló, inkább
marketingcélú tartalmat látnak. A igazán fon-
tos információk csak a regisztrált tagoknak
jelennek meg.

Belépés: a �Belépés tagoknak� ablakban
kell a felhasználói nevet és a jelszót megad-
ni. A rendszer bizonyos tûréssel rendelkezik,
(kisbetû�nagybetû, ékezettel�ékezet nélkül),
de nem tolerálja pl. a karakterhibákat, rossz
szóközöket.
Gyakori hibák belépéskor:

� �Nincsmegabejelentkezõablak!�oka:már
be vagy jelentkezve. A rendszer megjegyzi a
gépedet, és lehet, hogy nagyon sokáig felis-
mer. Ha ezt nem akarod, mindig lépj ki a
saját ablakod kilépés menüjével.

� �Mindent jól írtam be, mégsem tudok be-
lépni!� Az ok: böngészõprogramod nem
fogadja az ún. sütiket. (Ez egy kód, amit
az azonosításod miatt helyez el az oldal a
gépeden.) Ezt engedélyezni az eszközök-
internetbeállítások�adatvédelem menü-
ben lehet.

A felhasználó saját menüje: a belépés
után megjelenik a képen látható ablak (a
menük a jogosultságtól függõen eltérhetnek!).
A saját adatok alatt egy csomó dolgot le-

het állítani, a legfontosabb: itt lehet jelszavat
változtatni.

A szavazás menüben tudsz szavazni. Sza-
vazni egy kérdésre csak egyszer tudsz.
A tartalom beküldése alatt lehetséges pél-

dául írásokat, híreket, eseményeket bekül-
deni. A kitöltés nagyon egyszerû, csak a cí-
met és magát a tartalmat kell kitölteni, és a
beküldés gombra kattintani. Írásod csak mo-
derálás (ellenõrzés) után jelenik meg. Fon-
tos: a beküldött tartalomnak a tulajdonosa
leszel, késõbb bármikor törölheted, változtat-
hatod.
A friss tartalom menüpont a legalkalma-

sabb arra, hogy minden írást megtalálj. Itt
szerepel idõrendi sorrendben minden tarta-
lom, azok is, amik idõközben a kezdõlapról
el lettek távolítva. Saját beküldött tartalmai-
dat külön is láthatod.

Keresés: Talán a digitális tartalmak leg-
hasznosabb tulajdonsága az, hogy tema-
tikusan kereshetünk bennük. Az oldal a ben-
ne lévõ adatokat csoportosítja, és egy kifeje-
zés megadása esetén felsorolja annak elõ-
fordulásait. A keresõ érzéketlen az ékezetek-
re és a kis�nagybetükre, Tehát a Gázóra he-
lyett nyugodtan használható a gAzorÁ is.
Bármilyen egész szóra kereshetünk, tehát

például a gázközösségi tag nevére, telefon-
számára (72/xxx-xxx, vagy pl.: 30/xxxx-xxx
formátumban), címére (akár a településnév-
re, utcára, házszámra, irányítószámra), tevé-
kenységére (ajánlott keresõszavak: Kivitele-
zés, Szerviz, Gázmérõ és nyomásszabályozó
felszerelés, Mûszaki ellenõrzést végezhet).
Kiválóan kereshetünk félinformációk

alapján. Pl.: annyit tudunk, hogy a szerelõt
Józsinak hívták, és Pécsi. Keresési mód: jozsef
pecs. Ha a lakóhelyünk közelében keresünk
gázszerelõt, adjuk meg az irányítószámunkat.
Ha kérdés van, üzenj a � kapcsolat� üze-

netküldõ rendszeren keresztül. Ha nem sike-
rül, a következõ részbõl megtudod, hogyan
kell ezt megtenni !

Murányi Sándor

Európai
kéményseprõ-
találkozó
Pécsett

www.gazkozosseg.hu
Gyors útmutató az új honlaphoz
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Folytatás a 4. oldalon

Hat megyében
a Gázközösség
Az 1997-ben alapított Gázközösség
tagjai közé 2007-ben lépett be az
E.ONKözép-dunántúli Gázszolgálta-
tó Zrt. A társaság és a Gázközösség
elnökségének közös elképzelése
nyomán megkezdõdött az egyesület
tevékenységi területének és tagságá-
nak kiterjesztése. Januárban tartot-
ták az elsõ tájékoztatót a szolgálta-
tási területen dolgozó kivitelezõk szá-
mára és már az elsõ oktatások, nyo-
másszabályozó- és mérõfelszerelõ-
tanfolyamok is sikeresen lezárultak.

A Somogy, Veszprém és Zala megyében
tartott tájékoztató rendezvények hatásá-
ra megyénként 3�5 vállalkozás lépett be
a szervezetbe.
� Az elsõ tájékoztatókra 40�50 cég

képviselõi jöttek el, de érezhetõ volt egy-
fajta óvatosság � tudtuk meg a közép-
dunántúli térség gázközösségi kapcso-
lattartójától, Dudinszky Zoltántól, aki az

E.ON Közép-
dunántúli Gáz-
szolgáltató Zrt.
munkatársaként
kapott megbí-
zást a szerve-
zésre. � Ez bizo-
nyos mértékig
érthetõ is: a for-
mális tagságot
kínáló szerveze-
tek iránt csökken

az érdeklõdés. Most azonban, hogy si-
keresen befejezõdtek az elsõ tanfolyam-
ok, és belátható közelségben van a bel-
sõ mûszaki átvétel lehetõsége, egyre na-
gyobb az érdeklõdés.
Meggyõzõdésem, hogy ha jól tudjuk

mûködtetni a dél-dunántúli megyékben
jól bevált rendszert, az minden szerep-
lõnek � a fogyasztónak, a kivitelezõnek
és a szolgáltatónak � hasznára lesz.
Amikor majd a feljogosított kivitelezõ
maga kapcsolhatja be a fogyasztót, köz-
vetlenül érezni fogja ennek az üzleti
hasznát.

Folytatás a 6. oldalonFolytatás a 4. oldalon

Változatos és fontos elõadásokat hallgat-
tak a hagyományos Földgáz Fórum részt-
vevõi június 14-én Siófokon. Az immár
az E.ON Hungária Csoport által szerve-
zett programban helyet kaptak a gáz-
szakma aktuális gazdasági, kereskedel-
mi, marketing és mûszaki témakörei, kü-
lönös tekintettel az energiahatékonyság-
ra. A szervezésben a Gázközösség jelen-
tõs szerepet vállalt, és az egyesület tag-
jai, valamint partnerei is nagy számban
voltak jelen. A kiállítás és az esti gálava-
csora mellett a rendezvény gerincét az
egésznapos konferencia elõadásai adták.

Hasenauer András, az E.ON Dél-dunántúli
Gázszolgáltató Zrt. ügyvezetõ igazgatójának
bevezetõ szavai után Bakács István, az E.ON
Hungária Zrt. igazgatósági tagja is köszön-
tötte a résztvevõket. Fontosnak nevezte a
Földgáz Fórumot, és jónak tartotta, hogy az
energiahatékonyság kiemelt szerepet kapott
a programban.
Elmondta, hogy az E.ON Hungária Cso-

portnak jelentõs a gazdasági teljesítménye,
a piaci részesedése, az értékesítési volumene
és igen nagy foglalkoztató Magyarországon.
A vállalat vezetõ szereplõ a villamos energia
piacán. A közelmúltban nagy szerkezeti vál-
tozások történtek a csoportban, szétválasz-
tották a kereskedelmi és hálózati tevékenysé-
get. Bakács István elemezte a piaci folyama-

Földgáz-felhasználás hatékonyan
� Siófokon volt a Földgáz Fórum

tokat is, és benne a hazai E.ON-vállalatok
részesedéseit. Kiemelte, hogy a közüzemi piac
mellett létrejövõ versenypiacon jelentõs sike-
reket értek el.
Elõadásánakmásodik felében amármeg-

szavazott új gázellátási törvény néhány rész-
letére tért ki. A törvény szerint 2009. július 1-
jén teljes lesz a piacnyitás a gázszektorban, a
közüzemi szolgáltatás fogalmamegszûnik, és
helyére az egyetemes szolgáltatás lép. Ezzel
együtt a hatósági árszabályozás átalakul, a
Magyar Energia Hivatal árfelügyelõ szerepet
kap. A különbözõ nagyságú fogyasztók elté-
rõ türelmi idõvel kerülnek majd a versenypi-
acra.

Készülékek fejlesztése
Németországban
Heinz-Dieter Corsten, az E.ON Ruhrgas AG
termékmenedzsere a gázkészülékek tovább-
fejlesztésének irányait ismertette. Felhívta a fi-
gyelmet arra, hogy a növekvõ energiaárak
miatt a fûtõberendezések cseréje néhány év
alatt megtérül. A jól hõszigetelt épületek és
az egyre hatékonyabb fûtéstechnika miatt a
földgázfogyasztás visszaesést mutat. Az E.ON
Ruhrgas a földgázfelhasználás új piacait ke-
resi, ezért részt vesz az új technikák fejleszté-
sében, tesztelésében. Vizsgálják a biogáz, il-
letve a bioföldgáz elõállításában rejlõ lehe-
tõségeket is.
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A megjelenteket Bayer Károly, az egyesület
elnöke köszöntötte, majd átadták a Gázkö-
zösség pályázatának díjait (lásd errõl írásun-
kat az 5. oldalon). Az elõadások sorát
Hasenauer András, az E.ON Dél-dunántúli
Gázszolgáltató Zrt. ügyvezetõ igazgatója nyi-
totta.

Hasenauer András
elõször a gázszol-
gáltatót ért hatá-
sokat tekintette át.
Utalt a jogszabály-
v á l t o z á s o k r a ,
amelyek a liberali-
zált energiaszektor
kialakítását céloz-
ták. Megszûnt a
földgáz markáns
árelõnye, csökken-

tek a szerelési igények. A gázszolgáltatónak
is átalakult a szervezete, aminek következté-
ben átalakultak a munkaterületek.
A Gázközösséggel folytatott együttmûkö-

désre rátérve elmondta, hogy az elmúlt egy
évben ismét megrendezték a megyénkénti
személyes találkozást a szolgáltató vezetése
és a tagság között. Ezeken felmerült, hogy ter-
jesszék ki a gázmérõ-felszerelésre vonatkozó
jogosultságot. Ez szinte azonnal megvalósult.
Tavaly év végén bevonták a Gázközösség
tagjait a lejárt hitelességû gázmérõk cseréjé-
be. Terveikben szerepel, hogy hasonló mun-
kákat a jövõben is biztosítanak a Gázközös-
ség tagjai számára. Megkezdték az eljárások
egységesítését, és azt a képzési munkát,
amelynek eredményeképpen a tervfelülvizs-
gálók és területgazdák egységes elvek alap-
ján fognak dolgozni.
� Azzal, hogy az E.ON Közép-dunántúli

Gázszolgáltató Zrt. területén dolgozó sze-
relõk, vállalkozások csatlakoznak a Gázkö-
zösséghez, az egyesület erõsebb lesz, növe-
kedni fog a tekintélye, ismeretsége. Közö-
sen fogjuk kidolgozni az egységes szabályo-
kat, eljárásrendeket, szerzõdésformákat, do-
kumentumokat � emelte ki. � Most készül egy
kiadvány az ügyfélszolgálatok számára,
amelyben a Gázközösségi tagok szerepel-
nek. Ezzel lehetõvé válik az ügyfélszolgála-
tokat felkeresõ ügyfelek figyelmének felhívá-
sa minõségi munkát végzõ tagjainkra anél-
kül, hogy megsértenénk az etikus piaci vi-
selkedés szabályait. Szándékunk, hogy a
módosítás alatt álló GMBSZ megjelenése

után azt teljes egészében beemeljük az MK-
21-be, ezzel is segítve a szerelõk, tervezõk
munkáját.
Végül kifejtette, hogy ma is csak azt várja

el a gázszolgáltató a tagoktól, amit az egye-
sület alapításakor. Minõségi munkát, meg-
bízhatóságot, etikus magatartást. Hasenauer
András úgy látja, hogy ezek a célok eddig is
jól teljesültek, s bízik abban, hogy ez folyta-
tódik a jövõben is.

Hornyák Tibor
a Buderus Hungária Fûtéstechnikai Kft. terü-
leti képviselõje a Buderus Logamax plus GB
152T kondenzációs hõközpontját mutatta be.
A területi képviselõ a tavaly megjelent beren-
dezés helytakarékosságát emelte ki elsõként.
A zárt égésterû álló hõközpont 16 és 24 kW
teljesítménnyel kapható. A nagyon csendes
üzemû kazán hatásfoka elérheti a 108%-ot.
A Buderus munkatársa elmondta, hogy a

szerkezet alapkivitelben EMS-szabályozórend-
szerrel készül. Ez teljes kiépítésben alkalmas
egy átlagos családi házban található fûtési
rendszer szabályozási feladatainak ellátásá-
ra, és egymással összehangolt, optimális
mûködtetésére. Képes mûködtetni egy-egy
radiátoros és kevert fûtési kört, szabályozza
az indirekt rendszerû használati melegvíz-ter-
melést és a cirkulációs szivattyút is vezérli.

Melegvíz-termeléshez napkollektort is csatla-
koztathat hozzá a felhasználó. A berendezés
jelenleg csak hõközpontként kapható.

Bozsó Béla
a Magyar Épületgépészek Szövetsége ügyve-
zetõje a szövetség szakmafejlesztési projekt-
jérõl számolt be. Mint elmondta, a gázárak
emelése és az ügyfelek igényeinek változása,
fejlõdése új követelmények elé állítja az épü-
letgépész szakmát, egyben új piacokat is
megnyit. A szövetség prognózisa szerint egy-
re nagyobb lesz az igény az épületek fûtési
rendszereinek korszerûsítésére, aminek fõ
célja a hatékonyság növelése lesz. Ennek
megfelelve fel kell készülni többek között a
kondenzációs kazánok gyakori és a napkol-
lektoros rendszerekkel is egybekötött alkalma-
zására, és a mainál többet kell tudni a fûtési
rendszerek szabályozásáról és ennek gyakor-
lati alkalmazásáról. Érdemes egyre többet
tudni az épületek hõszükségletének számítá-
sáról, a beruházások, felújítások megtérülési
idejérõl, hiszen az ügyfelek egyre nagyobb
része egyre pontosabb adatokat vár el ezek-
rõl az épületgépészektõl. A MÉGSZ olyan új
tanfolyamokat indít, amelyekben az új tren-
dekre való felkészítés a cél. A projektet az
E.ON Földgáz Trade támogatja, abból az
elvbõl kiindulva, hogy a hatékony és korsze-
rû fûtési rendszerekben felhasznált földgáz fo-
gyasztói az alacsonyabb költségek miatt elé-
gedettek lesznek a földgázzal, mint korszerû
energiahordozóval. A MÉGSZ az elsõ képzé-
seit a Gázközösség területén, az egyesület tá-
mogatásával indítja el, ez lehetõvé teszi majd,
hogy jelentõs kedvezménnyel vegyenek részt
a Gázközösség tagjai a képzéseken.

Teltházas szakmai nap volt Szekszárdon
A hagyományos, jól bevált szekszárdi szakmai napot idén is megszervezte a Gáz-
közösség, amelyen sok érdekes és aktuális téma került napirendre. A rendezvé-
nyen a tagság jelentõs részén túl ezúttal is megjelentek a Gázközösség fontos part-
nereinek képviselõi, így többek között az E.ON Hungária Zrt., a Magyar Kereske-
delmi Engedélyezési Hivatal és a Magyar Épületgépészek Szövetsége vezetõ tiszt-
ségviselõi. Eljöttek a Somogy, Veszprém és Zala megyékbõl újonnan belépett ta-
gok is.
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Bogáthy Dezsõ
a Magyar Kereskedelmi Engedélyezési Hiva-
tal Pécsi Mérésügyi és Mûszaki Biztonsági Ha-
tóságának igazgatója az ipari�mezõgazda-
sági gázkészülékek üzembe helyezésével kap-
csolatos elõírásokról beszélt az összejövete-
len.

� Egy jogsza-
bállyal kapcsola-
tos ismertetõ min-
dig kétélû. Úgy
gondolom, a jog-
szabályt vagy pon-
tosan, vagy se-
hogy nem idézhet-
jük � foglalta össze
mondandóját az
igazgató. � A 13/

2004. (II. 13.) GKM-rendelet értelmezése
azonban, amely az elõadásom címében em-
lített területtel kapcsolatos teendõket foglalja
össze az üzemeltetõk és a fogyasztók számá-
ra, nagyon fontos az érdekelteknek. És a ren-
delkezés magyarázatra szorul, konkrétabbá
kell tenni. Ezért is világítottam rá, hogy pon-
tosan mely berendezésekre vonatkozik a sza-
bályozás, és melyekre nem. Ha minden sze-
replõ tisztán látja ezt, elkerülhetõ, hogy a nem
érintett készülékekre engedélykötelezettséget
írjanak elõ. � Azonban arra is fölhívtam a fi-
gyelmet � tette hozzá Bogáthy Dezsõ �, hogy
amíg a rendelet hatálya alá tartozó gázbe-
rendezésekre nem indítják el a szükséges jó-
váhagyási folyamatot, addig a gázszolgálta-
tó még ideiglenes hozzájárulást se adjon ki
az üzemeltetésre.

Baumann Mihály
adjunktus, a PTE PMMK Épületgépészeti Tan-
székének munkatársa �Atmoszférikus égõjû
kazánok kéményméretezése� címmel tartott
elõadást.

� A kéménybal-
esetek túlnyomó
többségében az
atmoszférikus ké-
szülékek állnak a
háttérben � foglal-
ta össze Baumann
Mihály hírlevelünk
olvasóinak az elõ-
adásában elmon-
dottakat. � A hu-

zatmegszakító révén az égéstermék-elvezetõ
rendszer kapcsolatban van a lakótérrel, ezért
a mûködést befolyásoló hatások veszélyes
visszaáramlást okoznak. A kéményméretezés
szerepe ezért fokozott figyelmet érdemel.
Az elõadás � a méretezés fõbb lépéseit

bemutatva � a gyári adatok helyes értelme-
zésére, a biztonsági tényezõk szerepére hívta
fel a figyelmet.

Csontos Tibor
a Heat Grouphoz tartozó, nagykanizsai GÁZ-
GÉP Kft. területi menedzsere �Házi és egyedi
gáznyomás-szabályozó állomások� címmel

mutatta be cége Kanizsa2003 elnevezésû be-
rendezéseit.
� A gáznyomás-szabályozó és -mérõ állo-

mások háztartási, kommunális és ipari fo-
gyasztók gázellátására szolgálnak a 6�200
köbméteres teljesítménytartományban. Az
összesen kilenc tagot számláló termékcsalád
tagjai a gázszolgáltatáshoz szükséges vala-
mennyi szerelvényt tartalmazzák. A beépített
gázmérõk elhelyezése megfelel az Országos
Mérésügyi Hivatal elõírásainak � mutatta be
a Kanizsa2003 állomásokat a manager. � A
szerelõk számára különösen lényeges, hogy
saját fejlesztésû berendezéseink � amelyek-
ben a szerelvényeket is saját gyártmányúak �
egyszerûen és gyorsan szerelhetõk. A terve-
zõknek pedig, éppúgy, ahogy a szakmai elõ-
adásomban is elmondtam, az egyes altípu-
sok adatai alapján segítünk kiválasztani a fû-
tési rendszerekbe konkrétan betervezendõ ál-
lomást.

Demeter István
a Henkel Magyarország Kft. munkatársaként

érkezett a prog-
ramra. Elõadásá-
nak címe: Loctite-
termékek és alkal-
mazásaik a gáz-
iparban.
Elmondta, hogy

a Loctite, amely
1997-tõl a Henkel
csoport része, vi-
lágméretû, piacve-

zetõ vegyipari vállalat, amely ipari ragasztó-
kat, tömítõ és bevonó anyagokat gyárt és for-
galmaz. Loctite-termékeket használnak töb-
bek között elektronikai, gép- és autóipari, il-
letve egészségügyi területen, a repülésben,
valamint még számos általános ipari terü-
leten.

A gáziparban használt termékeik például
a menettömítések, amelyek megakadályoz-
zák a gázok és folyadékok eltávozását a csõ-
kötésekben. A tömítéseket a kötésekben fel-
lépõ rezgõmozgás, illetve váltakozó nyomás-
és hõmérsékleti terhelés éri. E hatások ellen
csõmenettömítõ zsinórt és tömítõmasszákat
fejlesztettek ki.
Ugyancsak fontos terület a felülettömítés,

a szivárgás-ellenõrzés és a kenés. A felület-
elõkészítés és -védelem ugyancsak lényeges
a gáziparban. Ragasztásnál az optimális
eredmény eléréséhez megfelelõ felület-elõ-
kezelésre van szükség. A ragasztott kötés szi-
lárdságát mindenekelõtt az illesztési felüle-
tek és a ragasztóanyag közötti tapadás ha-
tározza meg. A kötés annál szilárdabb, mi-
nél alaposabban megtisztították elõtte a fe-
lületeket.

Pintarics József
mûszaki képviselõ, a Viega Kft.-tõl a bizton-
ságos gázipari csatlakozásokról beszélt.
� Két témakört érintettem elõadásomban

� mondta el kérdésünkre a szakember. �
Egyrészt beszéltem a vakolat alatti szerelé-
sekrõl. Ez egyrészt rozsdamentes présrend-
szerrel oldható meg. A GMBSZ szeptember-
tõl érvényes, második módosítása várható-
an engedélyezni fogja az ötrétegû PE-X csö-
vek használatát is, ezért ezt a témát is érin-
tettem. A PE-PE csõkötések kiépítése volt a
további témám. Erre a Viega a Geopress-
rendszert fejlesztette ki.
� A polietilén csövek csatlakoztatására

úgynevezett vörösöntvény-csatlakozásokat
használunk, ami lényegében bronz. Nagy elõ-
nye, hogy nem kell hegeszteni az ilyen típusú
csatlakozást, préseléssel megoldható a kap-
csolat létesítése. Lényeges, hogy nem kell szi-
getelni sem ezt a csatlakozást, és korróziótól
sem kell tartani a föld alatt.
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A kapcsolt hõtermelést végzõ �mikro-
erõmûvek� mûködése is megvalósulhat né-
hány év múlva, a német kazánipar pedig ko-
operációban fejleszti a tüzelõanyag-cellás
hõtermelõket. A 2009-es ISH-n bemutatják
a gázzal mûködõ hõszivattyút. Corsten úr ki-
emelte, hogy Németországban a szövetségi
és tartományi jogszabályok várhatóan ameg-
újuló energia 20%-os felhasználási arányára
fogják kötelezni a lakásépítõket és a lakás-
felújítókat.

Szabályozás
szakmai összefogással
Dr. Jochen Adam, a Német Gáz- és Vízszak-
mai Egyesület (DVGW) szakértõje a nagy és
gazdag szakmai múlttal bíró egyesület mun-
káját mutatta be. Ezen belül is részletezte,
hogy miként alakították ki és fejlesztették azo-
kat a szabályokat, amelyek meghatározzák a
gázipari biztonsági költségek elismerését a
gáz árában. A biztonsági követelményeket az
energiagazdasági és a készülékbiztonsági
törvények, valamint az ezekre épülõ rendele-
tek határozzák meg. A DVGW szabályzatai a
mûszaki tudás általánosan elismert követelmé-
nyeit tartalmazzák, ezeknek megfelelõen kell
szerelni és mûködtetni a berendezéseket több
mint száz éve. Az egyesületben a gázszakmá-
ban dolgozó szakemberek a maguk számára
írják elõ és folyamatosan fejlesztik szakterüle-
tünk mûszaki szabályzatait. A DVGW jelentõs
hatással van a profitorientált energiaszolgál-
tatók biztonságnövelõ kötelezettségeire is.

Égéshez a levegõ
� Az energiahaté-
konyság szem-
pontjai egyre erõ-
sebb versenyben
lesznek a bizton-
ság szempontjai-
val � állította elõ-
adásában Keszt-
helyi István, a
Kamleithner Buda-
pest Kft. ügyvezetõ

igazgatója �, sõt számolni kell azzal, hogy a
fogyasztók az energiahatékonyságot fogják
elõnyben részesíteni. Ha nem komforttérben
van a gázkazán, nincs konfliktus, mert a fo-
gyasztó másik térben akar takarékoskodni. A
légtechnikai szakember akkor kap feladatot,
amikor az A- vagy B-típusú készülék a kom-
forttérben van. Ilyenkor a tervezõnek kell meg-
oldást találnia a biztonság és energiahaté-
konyság problémájára. Keszthelyi István fel-
hívta a figyelmet a légtechnikában alkalma-

zott hõvisszanyerés, és a talajhõcserélõn ke-
resztüli légpótlás jövõjére.

Fejleszteni a szaktudást
Domonkos László, a Magyar Épületgépészek
Szövetsége alelnöke a földgáz megítélését,
imázsát elemezte elõadása elején. Mint kifej-
tette, nem csak az ára növekedett, hanem a
földgáz minõségének szubjektív megítélése is
romlott. A fogyasztóknak a tájékoztatás hiá-
nyamiatt zavaros elképzeléseik vannak a föld-
gáz alternatíváiról.

A földgáz haté-
kony felhasználá-
sában ugyanakkor
jelentõs tartalékok
vannak a felhasz-
nálói rendszerek és
a szabályozás te-
rületén. Más szem-
szögbõl nézve sze-
rinte a nagy tarta-
lék a szerelõ és

szervizes kollégák szaktudásában rejlik, hiszen
az átlagos fogyasztó jellemzõen velük talál-
kozik. Ennek a szaktudásnak a fejlesztésére
készül közös projektjében az E.ON Földgáz
Trade és a MÉGSZ azzal, hogy nagyhatású
oktatási programot szervez. A fõ cél az, hogy
a magasabb képzettség révén energia-
hatékony rendszerek létesüljenek, s ezáltal nö-
vekedjen a földgáz-felhasználók megtakarí-
tása és elégedettsége. Bejelentette, hogy a
Gázközösség tagjai számára az õsszel meg-
kezdõdhetnek az elsõ ilyen képzések.

Németországi
óriásprojektek
� A verseny egyre erõsebb, miközben csök-
ken a földgázfogyasztás. Tart a vita a globá-
lis klímaváltozásról, a szövetségi és tartomá-
nyi jogszabályalkotók igen elkötelezettek a
környezetvédelem szempontjai mellett, erõ-
teljesen támogatják a megújuló energiák fel-
használását. Mindezt nem problémának lá-
tom, hanem kihívásnak � mondta Bernhard
Funk, az E.ON Ruhrgas AG marketingigaz-
gatója. Szerinte a német gázgazdaságnak

egységesen kell dolgoznia a földgáz eladási
esélyeinek javításán és az új földgáz-fel-
használási technológiák kifejlesztésén. A föld-
gáz korábban a fûtõolajjal vetélkedett, ma
pedig a megújuló energiákkal került verseny-
be, miközben a fûtõolajjal együtt fosszilis
energiának tartják. El kell érni, hogy az ellá-
tásbiztonság és a környezetvédelem szem-
pontjából a földgázt ismét pozitívan ítéljék
meg. Az E.ON Ruhrgas AG jelentõs ösztön-
zést ad az ezt segítõ országos projekteknek,
így többek között támogatja a német épület-
gépész szövetség, a ZVSHK tagjainak képzé-
sét, a városi gázszolgáltatók energia-tanács-
adási munkáját, az elavult szenes és fûtõolaj-
jal mûködõ kazánok kondenzációs földgáz-
üzemû kazánra való cseréjét. Utóbbi ered-
ményeként 400 ezer tonnával csökken Né-
metországban a CO2-kibocsátás, ami egy
százezer lakosú város kibocsátásának felel
meg.

E.ON Földgáz � biztonság
a háttérben
� Az E.ON Földgáz Trade Zrt. az E.ON
Ruhrgas AG nagyságát és tapasztalatát érzi
maga mögött � mondta Kiss Csaba, a zrt.
marketingmanagere, aki a hazai piacvezetõ
gáznagykereskedõ vállalatot mutatta be.
Ha az energiaszolgáltatást nagy, tõkeerõs,

hozzáértõ és hosszú távú szerzõdésekkel ren-
delkezõ cégek
végzik, akkor az jó,
mert ezek a cégek
tudnak elõnyös
stratégiákat kidol-
gozni és végrehaj-
tani, képesek je-
lentõs infrastruktú-
ra-fejlesztésekre és
új beszerzési forrá-
sok felkutatására �

elemezte Kiss Csaba a nemzeti horderejû
energetikai kérdéseket, majd bemutatta, az
E.ON hazai vállalatainak szerepét és jelen-
tõségét a hazai földgáz-kereskedelemben, így
a beszerzésben, a nagykereskedelemben, a
szállításban, a tárolásban, az elosztásban és
a kiskereskedelemben. Az E.ON Földgáz az
energiahatékonyság támogatásával, a gáz-
tározók üzemeltetésével, a csõvezeték-építõ
projektekkel, a gázbeszerzés diverzifikációjá-
val és gázpiaci jelenlétével együttesen jelen-
tõsen hozzájárul a hazai földgázellátás biz-
tonságos mûködéséhez.
Zárszavában Hasenauer András ügyvezetõ

igazgatóanap tapasztalatait összegezvea szak-
mai összefogás fontosságát hangsúlyozta. Sze-
rinte csak így lehet a hátrányos tendenciákból
elõnyt kovácsolni és az új lehetõségekkel élni.
A konferenciával párhuzamosan színes

kísérõprogram zajlott, amelyet elsõsorban a
hölgyvendégeknek szerveztek. A résztvevõk
balatoni hajózás után tihanyi borkóstolón
vettek részt. A esti kiváló gálavacsorán a slá-
gerparádé alatt és után jókedvûen szórakoz-
tak és táncoltak a program résztvevõi.

Földgáz-felhasználás hatékonyan
� Siófokon volt a Földgáz Fórum
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Az E.ON Dél-dunántúli Gázszolgáltató
Zrt. a Gázközösség tagjai számára a
2007. évre is három kategóriában írt ki
pályázatot. A beadott pályázatokat szak-
értõ zsûri bírálta el, a díjakat 2008. ápri-
lis 24-én rendezett szakmai napon adta
át Hasenauer András, az E.ON Dél-du-
nántúli Gázszolgáltató Zrt. ügyvezetõ
igazgatója. Összeállításunkban a nyer-
teseket szólaltattuk meg.

Wessják Zsolt
� A leginnovatívabb szerelés

A pécsi épületgépész üzemmérnököt nemré-
giben egy olyan család bízta meg egyszintes
családi házának gépészeti munkáival, amely-
nek tagjai az átlagosnál nagyobb energiatu-
datosságról tettek tanúbizonyságot. Ezzel a
tervvel és kivitelezéssel nyerte meg végül a
pályázatot Wessják Zsolt. A mérnök családfõ
konkrét épületgépészeti elképzeléseit helyen-
ként ugyan pontosítania kellett, ám a rend-
szerek tervei alapvetõen a család igénye sze-
rint, állandó egyeztetéssel készültek el.
A központi fûtés fõ hõtermelõje egy kon-

denzációs gázkazán. A nappaliban egy het-
venliteres víztérrel egybeépített fatüzelésû kan-
dallót építettek. A szobákban és a garázsban
lapradiátorok adják le a hõt, a többi helyi-
ségben padlófûtés van.
� A két fûtési kör különmûködtetése és sza-

bályozhatósága érdekében zónaszelepeket
építettünk be � tudhattuk meg a mérnöktõl. �
Ha a kandallót begyújtják, a beépített váltó-
szelep a gázkazán üzemét blokkolja a radiá-
toros fûtés felé, tehát az készenlétbe áll. Ekkor
a radiátorokat a kandalló nyitott vízterében fel-
melegített vízzel fûtjük addig, amíg a kandalló
kihûlési fázisában a kandallóvíz hõmérséklete
lecsökken a csõtermosztáton beállított vissza-
kapcsolási hõmérsékletre. Ekkor az elõbb leírt
hatáslánc visszafelé játszódik le.
A használati meleg víz készítéséhez alap-

esetben a gázkazánt használják, ami azon-
ban napkollektoros rásegítéssel üzemel. Va-
gyis ha süt a nap, a kazán pihen. A meleg
vizet egy 300 literes, bivalens tároló õrzi meg.
Az elmúlt fûtési szezont a család már a ház-

ban töltötte. Örömmel tapasztalták, hogy a
hasonló méretû, ám alternatív megoldásokat
nem tartalmazó házakhoz képest jelentõs
megtakarítást értek el.

Kersák István � A legjobb
marketingtevékenység
A 2001 nyarán alapított, és még abban az
évben gázközösségi taggá vált, s magát
komplett épületgépészeti vállalkozásként
meghatározó KERY-GÉP Bt. Tamásiban mû-
ködik, de tevékenységi területe jóval bõvebb
a kisvárosnál. Ahogy Kersák István ügyveze-
tõtõl megtudom, a szomszédos Somogyban

Siófokon és Kaposváron is végeztekmármun-
kát, és több megbízást szereztek Budapesten
is. A tervezést és a kivitelezést egyaránt vál-
lalják, legyen szómagánmegrendelõrõl, cég-
rõl vagy intézményrõl.
A vállalkozás szervezete tavaly megválto-

zott, és nagyobb szerepet kaptak a cégveze-
tésben azok a szakmailag jól képzett szere-
lõk, akiknek köszönhetõen a továbbiakban
növekedett az elnyert munkák száma. Jelen-
leg heten dolgoznak a cégben.
� Mivel érdemelték ki a díjat?
� Annak köszönhetõ amarketingtevékeny-

ségünkért kapott elismerés, hogy bemutató
anyagunkban, honlapunkon, levelezéseink-
ben és autóinkon egyaránt megjelenítjük,
hogy a Gázközösséghez tartozunk.
� Milyen hatása van ennek?
� Egyrészt úgy érzékelem, hogy az egye-

sület tagjaként kicsit nagyobb bizalmat ka-
punk megbízóinktól. Ha idõben jelezzük ezt
az árajánlatadásnál, az lépéselõnyt jelenthet
a munkák elnyerésénél. Másrészt mi az egye-
sületi logo használatával, tagságunk állan-
dó kommunikációjával segítjük a szervezet
megismertetését a lehetséges megrendelõk-

kel, és ezzel � természetesen tudatosan � erõ-
sítjük a bizalmat a közösség iránt. Ez mind-
annyiunk hasznára válhat a jövõben.

Radvánszki Károly
� A legjobb tervezõ
A tervezõk között nem egy adott gépészeti terv
vagy a beküldött pályázati anyag alapján
döntenek az ítészek. Hiszen a szolgáltatónál
megtalálhatók az egész esztendõben be-
nyújtott pályázatok, így nincs szükség külön
pályázásra. Az egész esztendõben nyújtott
gázhálózati tervek alapján a zsûri 2007 leg-
jobb tervezõjének a pécsi Radvánszki Károlyt,

a Radvánszki és Társa Bt. tulajdonosát vá-
lasztotta.
� Kérem, mondjon néhány szót a
szakmai pályafutásáról!

� 1987-ben, a pécsi Pollack Mihály Mûsza-
ki Fõiskolán, mélyépítõ szakon szereztem dip-
lomát. A gázmûnél a diploma megszerzéséig
gázszámlásként dolgoztam. Késõbb a mûszaki
osztályon, mûszaki ellenõrzéssel és tervezéssel
foglalkoztam.Mivel agázszolgáltatónál anyolc-
vanas�kilencvenes években a gázfõvezetékek,
a belvárosi utcák elosztóvezetékei, illetve a nyo-
másszabályozó állomások felújításai voltak fo-
lyamatban, ezek tervezése sok feladatot adott
nekem akkoriban. A pécsi kettes telephely fo-
gadóállomását például jómagam terveztem.
Késõbb, a leépítések következtében utolsó ter-
vezõként, 1994-ben jöttem el, és lettem vállal-
kozó. Betéti társaságom keretében tervezéssel
foglalkozom: belsõ gázrendszereket és elosz-
tóhálózatokat tervezek többek között. Koráb-
banaz E.ONDél-dunántúliGázszolgáltató Zrt.
beszállítója voltam a rekonstrukciós munkák
kapcsán, de természetesen � különbözõ meg-
bízások révén � fogyasztói rendszerek tervezé-
sével is foglalkozom.

Lezárultak a 2007-es év
pályázatai

A 2007-es év leginnovatívabb szerelése:
1. Wessják Zsolt; 2. HÕ-KAR Kft.; 3. Szászy Mester Kft.

A 2007-es év legjobb marketingmunkája
1. KERY-GÉP Kft.; 2. FERROTERM Kkt.; 3. HAYER Épületgépész Kft.

A 2007-es év legjobb tervezõje
1. Radvánszki és Társa Bt.; 2. ANTAMO Kft.; 3. IPSZOLG-MH �96 Kft.



Folytatás az 1. oldalról
Ez pedig amégmindig tamáskodókat is meg-
gyõzi majd. Arról nem beszélve, hogy az
E.ON-nak is fontos, hogy a saját szakembe-
rei mellett megbízható, minõségi munkát vég-
zõ szakemberekkel dolgozhasson együtt, il-
letve ajánlhassa õket ügyfeleinek.
� Milyen fejlõdésre számít a közeljövõ-
ben a három megye területén?

� Számszerûleg nehéz fölbecsülni a vár-
ható tagságot, de úgy vélem, hogy eredmé-
nyes munkával jövõre a mostani tizenöt tag
többszörösét várhatjuk a Gázközösségbe.
A veszprémi �GÁZ� Építõ-szerelõ Kft. az

újonnan belépett tagok egyike. Kasza Tiva-
dar cégvezetõt kértük, hogy mutassa be cé-
gét, és beszéljen várakozásaikról.
� 1997-ben a KÖGÁZ-ból váltunk ki, ma-

napság húszan dolgozunk a cégben. Szék-
helyünk Veszprémben van, de Zala megyé-
ben is tevékenykedünk � Zalaegerszegen fi-
óktelephelyünk található.

Rövidesen megjelenik a GMBSZ második
módosítása, amivel a magyar gázszakma is-
mét lép egyet a korábbinál korszerûbb szem-
léletû szabályozás útján. A hazai hagyomány
még elég rövid életû � nem ez a helyzet azon-
ban Németországban. A gázszerelõk tevé-
kenységét meghatározó gázmûszaki bizton-
sági szabályzat, a DVGW�TRGI (Technische
Regel für Gasinstallationen) 1934 óta szol-
gál iránymutatásul a német piacon. Bayer
Károly, a Gázközösség elnöke május 6-án
Kasselben vett részt az idén aktualizált, és az
EU illetékeseinek is bemutatott TRGI 2008 be-
vezetéséhez kapcsolódó szemináriumon.
A szabályzatot 10�15 évente újítják meg

teljesen, de folyamatosan, szükség szerint
aktualizálják aszerint, ahogy a technikai fej-
lõdés, a jogszabályok változása és a gázmû-
szaki ismeretek bõvülése megköveteli. Az
egyes változatokat könyv formában adják ki.
A jelenlegi módosítás leglényegesebb ré-

szeit nyolcórás szemináriumokon ismerik meg
az érintettek. A tanfolyamok május eleje óta
folyamatosak. Május 6-án Kasselben 60,
Göttingenben 80 szerelõ kapott információt
a DVGW (Német Gáz- és Vízszakmai Egye-
sület) akkreditált oktatójától, aki az értelme-
zésben is segített. Van mit értelmezni, hiszen
ilyenkor az új szabályokon kívül számos új
fogalmat, megoldást vezetnek be, amelyeket
mindenkinek pontosan kell ismernie.
� A találkozásokon azonban a konkrét is-

meretek megszerzése mellett a szemlélet el-
sajátítása is lényeges � magyarázza Bayer

Károly. � A német szerelõk ugyanis tudásban
nem jobbak a hazaiaknál, viszont igen fegyel-
mezettek. Az elõírásokkal kapcsolatban ritkán
firtatják a miértet. Inkább a hogyan, tehát a
legjobb végrehajtás módja érdekli õket.
Az értelmezésben a TRGI 2008 mellett a

DVGW szakértõi által írott Kommentárok is
segítenek. A Technische Regel für Gasinstalla-
tionen és a Kommentárok mindenkinek ott
van a keze ügyében, amikor dolgozik. A né-
met szerelõknek ez a két kötet szakmai bibli-
aként szolgál.
� Fontos jellemzõje a TRGI-nek a szabvá-

nyok alkalmazása, mondhatni tisztelete �
jegyzi meg az elnök. � A szabványok az EU-
ban nem kötelezõek, csak ajánlást jelentenek.
Ha azonban valaki el akar térni a szabvány-
tól, igazolnia kell, hogy a szabványban fog-
lalttal egyenértékû megoldást alkalmazott. A
TRGI megalkotóinak alapelve viszont � úgy
tûnik �, hogy mindenekelõtt a szabványokra
kell támaszkodni. A kötet tizenkét oldalon

Elsõsorban gáz-
vezeték-építéssel,
-szereléssel és
üzemzavar-elhárí-
tással foglalkozunk.
Belekóstoltunk már
a víz-, a csatorna-
ésa távhõvezetékek
építésébe, szerelé-
sébe, karbantartá-
sába. Feladataink

zömében még most is hajdani ,,anyacégünk-
tõl� erednek.
� Miért csatlakoztak?
� Azért, mert új munkát remélünk a be-

kapcsolódástól, hiszen a gázosítás dömpingje
úgymond lefutott. Vállalkozásunk minõsített,
a szakmai, személyi és tárgyi feltételek birto-
kában van. Munkatársaink elvégezték a szé-
kesfehérvári tanfolyamot, és a közeljövõben
szeretnénk bekapcsolódni a két megyében
zajló nyomásszabályozó- és mérõcserébe.

keresztül sorolja fel az alkalmazandókat.
Az épületgépészeti szakma felfogása nem

csak a szabályok kezelésében más, jegyezte
meg Bayer Károly a TRGI kapcsán, hanem a
különbözõ szakterületek egymáshoz való vi-
szonyában is. A Magyarországon egyáltalán
nem ismeretlen presztízsharcok ott nem jel-
lemzõek, mert elvennék a figyelmet a mun-
kától � véli. A különbözõ szakterületek képvi-
selõi egymás mellett dolgoznak, és a saját
felelõsségükre összpontosítanak.
� Kérem, mondjon néhány példát arra,
hogy a legújabb német gázmûszaki
szabályokban mely területek kaptak a
korábbinál nagyobb hangsúlyt!

� Valóban csak néhány példát érdemes
mondani, hiszen a szemináriumon minden
jelentõs módosítást megismertünk. Fontos
változás, hogy az új szabályzat megengedi a
többrétegû csövek vakolat alatti használatát.
Változtattak a gázkészülékek légellátásának
módjain is, figyelembe véve az új fûtõberen-
dezéseket. Igen pontos utasításokat ad a TRGI
a gázvezetékek méretezésére, hiszen a fo-
gyasztói rendszerekben igen fontos az elõírt
készüléknyomás betartása. Komolyan veszik
a gázrendszerek biztonságát, azt, hogy ille-
téktelenül lehetõleg senki se avatkozhasson
ezek mûködésébe. Németországban � állít-
ják � a balesetek zöme éppen az ilyenfajta
beavatkozásokból ered�

A kiadvány címlapja:
http://www.beuth.de/prdimages/

p_1433338_covf.350.gif

DVGW�TRGI 2008: A gázszerelés mûszaki�
biztonsági szabályozása Németországban

Hat megyében a Gázközösség
A szintén veszprémi székhelyû K-Gáz Kft.

úgyszintén a szolgáltató hajdani munkatár-
saiból alakult 1997-ben.
� Tizenhatan kezdtük a munkát, jelen-

leg huszonnyolcan vagyunk � jellemzi cé-
güket Káldosi Ist-
ván cégvezetõ. �
A feladataink ne-
gyedét kitevõ bel-
sõ gázszerelési
munkákat négy,
míg a többi 75%-
át jelentõ gázbe-
rendezés-szervi-
zelést tizennégy
emberünk végzi.

Több telephelyünk van a megyében, így
bármely fogyasztót kiszolgálhatunk ezen a
területen.
A helyzetünk sajátos: javarészt lakossági

megbízásokból élünk, az E.ON Közép-du-
nántúli Gázszolgáltató Zrt. csak alkalomsze-
rûen ad munkát nekünk. Reméljük, hogy a
gázközösségi tagság révén, az eddigi kam-
pánymunkák mellett szervezett keretek között,
rendszeresen kapunk feladatokat a szolgál-
tatótól.
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A Magyar Épületgépészek Szövetsége si-
keres rendezvénysorozatot szervezett
�Gázrendszer, kéményáramkör, légellá-
tás, szabályozott lakásszellõzés� címmel
az ország minden megyeszékhelyén és
Budapesten két helyszínen, összesen 20
alkalommal. Az egész napos rendezvé-
nyek szakmai keretét a Gázipari Mûsza-
ki-biztonsági Szabályzat 2. sz. módosítá-
sa és a helyi gázszolgáltatók (elosztói en-
gedélyesek) elõadásai képezték.

Ezt a keretet nagyon jól egészítették ki öt
gyártó cég szakmai ismertetõi, bemutatva
legújabb termékeiknek az új szabályozásnak
is megfelelõ alkalmazási lehetõségeit, külö-
nös tekintettel a mûszaki biztonságra és az
energiafelhasználás hatékonyságának
növelésére.
A MÉGSZ elnöki tanácsadójaként tartott

�Mi várható aGMBSZ 2. sz. módosításától?�
címû elõadásaimban azokat a legfontosabb
várható változásokat ismertettem, amelyek a
korábbi kiadásból esetleg kimaradtak vagy
amelyekkel a Gázipari Mûszaki Szakbizottság
az idõközben beérkezett észrevételek alapján
a szabályozás módosítását szükségesnek tar-
totta. Ezen túl törekedtem arra, hogy meg-
gyõzzem a hallgatóságot a GMBSZ alkalma-
zásának kikerülhetetlenségérõl úgy a terve-
zõk és a kivitelezõk, mint az elosztói engedé-
lyesek számára � annak ellenére, hogy a 11/
2004 (II. 13.) sz. GKM rendelet a GMBSZ-t
�csak� irányadónak írja elõ, és az alkalma-
zását közvetlenül elrendelõ, külön rendelet
nem született.
A GMBSZ ilyen értelmezését megerõsítet-

ték a gázszolgáltatók elhangzott elõadásai is.
Ezek szerint általában elfogadják a GMBSZ-t
mint elvi szabályozást, és a saját szolgáltatá-
si területükön megkövetelt ún. technológiai
utasításaikat a GMBSZ-re alapozva tervezik

módosítani, megtartva természetesen azokat
az elsõsorban technológiai követelményeket,
amit a GMBSZ elõírásain túl szükségesnek
tartanak.
A gázszolgáltatók elõadói a mûszaki kér-

déseken és a tanulságos tapasztalataikon túl
részletesen ismertették cégeik új szervezeté-
nek felépítését, szolgáltatási tevékenységük
rendjét, kiemelve a tervfelülvizsgálatokkal és
a mûszaki-biztonsági ellenõrzéssel kapcsola-
tos eljárások rendjét.

Ezen a helyen érdemes külön megjegyez-
ni, hogy az E.ON Közép-dunántúli Gázszol-
gáltató Zrt. és az E.ON Dél-dunántúli Gáz-
szolgáltató Zrt. területén is nagymértékû kö-
zeledés tapasztalható egyes mûszaki-techno-
lógiai kérdések, követelmények korábban ta-
pasztalt, körzetenként eltérõ értelmezése te-
kintetében. Ez a fõleg tervezõkbõl és kivitele-
zõkbõl álló hallgatóság számára nagyon
megnyugtató. Sok kérdés merült föl viszont
az engedélyezési eljárások rendjében beve-
zetett változásokkal kapcsolatosan.
Ezekkel az elõadásokkal kapcsolatos hoz-

zászólások tanulságaként kimondható, hogy
a szakma országos érdekét szolgálná, ha a
az elosztói engedélyesek technológiai elõírá-
sai országosan egységesen alkalmazhatók
lennének. Az eltéréseket semmi nem indokol-
ja. A GMBSZ-re alapozott, egységes követel-
ményrendszerben valómegállapodást a szak-
mának kell kikövetelni az elosztói engedélye-
sektõl, illetve az engedélyeseket tömörítõ
Magyar Gázipari Egyesüléstõl.
Másik gyakorta elhangzott kérdés, hogymit

tesznek a szakma irányítói a jogosulatlan, több-
nyire szakszerûtlen és szabálytalan munkát
végzõ �kollégák� kiszorításának érdekében?
Sokat segítene, ha az elsõsorban lakos-

sági igények kielégítésére az engedélyezési el-
járásokat egyszerûsítenénk, gyorsítanánk. Vá-

ratlanul szükségessé váló készülékcserét pél-
dául a tervezõ-szerelõ elvégezhetne úgy, hogy
a tervengedélyeztetést utólag, megszabott
határidõn belül végezné el, vállalva ezért ter-
mészetesen a teljes felelõsséget. Ezzel kikü-
szöbölhetõk lennének az �azonnali�, de el-
lenõrzés nélküli feketeszerelések.
A teljes körû tájékoztatás érdekében fel-

soroljuk a MÉGSZ támogató partnerei által
ismertetett témákat:
A Viega a tervezõk és szerelõk számára is

nyújtott új és hasznos ismereteket a gázipar-
ban használható új csatlakozó elemeirõl,
préstechnológiájáról és a már gázra is enge-
délyezett alumíniumbetétes mûanyag csö-
vérõl.
Az AERECO szellõztetõrendszerei az elõ-

adás alapján minden épületgépészettel kap-
csolatos problémára képesekmegoldást nyúj-
tani. Alkalmazásukat a cég tervezõ program-
mal segíti.
A BUDERUS bemutatta a megújuló ener-

giaforrásokat is felhasználó összetett fûtési
rendszereit, kielemezve azok alkalmazási, ki-
választási szempontjait, a gazdaságossági
kérdéseket is figyelembe véve.
A SCHIEDEL tanulságos elõadást tartott a

kémények igénybevételének és minõségi kö-
vetelményrendszerének összefüggéseirõl és
tájékoztatást adott a szerelt égéstermék-elve-
zetõ rendszereirõl, valamint ehhez kapcsoló-
dóan a legújabb flexibilis vezetékérõl.
A TESTO bemutatta a tüzeléstechnikában

és az energetikában használható, az üzem-
be helyezéseknél, karbantartásoknál, bizton-
sági ellenõrzéseknél nélkülözhetetlen, legkor-
szerûbb mérõ- és ellenõrzõ mûszereit, hõka-
meráit.
Összegzésül megállapítható, hogy az ér-

deklõdés az egyes helyszíneken várakozás
felett nagy volt, ami nem csak a létszámban
tükrözõdött, hanem a hallgatók aktivitásában
is. Aktuális témák választása esetén, ilyen ren-
dezvényekre a jövõben is várható érdeklõdés
a szakma részérõl.
Értékelésünk szerint a helyi gázszolgálta-

tók bevonása az ilyen szakmai rendezvények-
be sokat segíti a különbözõ szempontokat
képviselõ szakmagyakorlók között a szemlé-
letbeli különbségek megértésében és a fenn-
álló feszültségek megszüntetésében.
A Magyar Épületgépészek Szövetségének
nevében köszönjük a FÕGÁZ Földgázelosz-
tási Kft., az ÉGÁZ-DÉGÁZ Zrt., a TIGÁZ-DSO
Földgázelosztó Kft., az E.ON Közép-dunán-
túli Gázszolgáltató Zrt. és az E.ON Dél-du-
nántúli Gázszolgáltató Zrt. készséges együtt-
mûködését, a segítõkészséget és nem utolsó-
sorban a magas színvonalú szakmaiságot.

Gyárfás Attila
Magyar Épületgépészek Szövetsége,

elnöki tanácsadó

Egy gázszakmai elõadássorozat tapasztalatai
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Elõzõ alkalommal ott hagytuk abba gyor-
sított tanfolyamunkat, hogy a következõ
alkalommal megtanulunk egyszerûen
üzenetet küldeni egymásnak.

Miért lehet erre
szükség?
� Hami vagy egymásik felhasználó nem sze-
retné, hogy e-mail-címe nyilvános legyen,
elrejtheti azt, ennek ellenére üzeneteket
kaphat és küldhet a web-felületen keresz-
tül.

� Internetkávézóból, idegen géprõl, mobil-
telefonról (természetesen az legyen web-
képes) szeretnénk üzenni, és se idõnk sem
kedvünk nincs a bonyolult beállításokkal
foglalkozni.

Összefoglaló a februári
elnökségi ülésrõl
Február 13-án tartotta a Gázközösség el-
nöksége idei elsõ elnökségi ülését. Bayer
Károly bemutatta az elnökségnek Du-
dinszky Zoltán hálózati régióközpont-ve-
zetõt, aki az E.ON Közép-dunántúli Gáz-
szolgáltató Zrt.-t képviseli. Az elnök beszá-
molt az E.ON Közép-dunántúli Gázszol-
gáltató Zrt. területén mûködõ szerelõkkel
való találkozóról. Mint elmondta, január
17-én megbeszélés volt az E.ON Közép-
dunántúli Gázszolgáltató Zrt. területérõl
47 fõ kivitelezõvel, melyen Berta Márton
és Zongor Gábor is részt vett.
Bemutatta az érdeklõdõknek a Gázkö-

zösség megalakulásának célját, mûködé-
sét, fejlõdését, eredményeit és a további
terveket. Berta Márton elmondta, hogy ez
a partnerség hogyan valósul meg a gya-
korlatban, milyenek a napi kapcsolatok,
és azt is, hogyan lehet megszerezni a kü-
lönbözõ jogosultságokat. Zongor Gábor
a minõségbiztosítás jelentõségét, szerepét
ismertette. A találkozó hasznosságát az is
bizonyítja, hogy a területrõl 13 belépési
szándék érkezett.
A tagfelvételi bizottság beszámolóját

Bernula Károly tartotta, elõterjesztése után
az alábbi 15 jelentkezõt vette fel az elnök-
ség az egyesületbe: HEVASZER Kft.,
KÖGÁZ SOMSZER Kft, GÁZSZERVÍZ� 94
Kft., K-GÁZ Kft, RATHERM Kft., Kreizler
János, ALÉPMélyépítõ Kft., LE-KOÖnkor-
mányzati Közszolg. és Ép.ip. Kft, SO-
MOGY PLUSZ Kft., SOMO TERM Kft.,
GÁZ Építõ-szerelõ Kft., TERMO-DIAG-
NOSZTIKA Kft., ARGO 2005 Kft., GÁZ-
GENERÁTOR �96 Kft., TEVE Kivitelezõ és
Szolg. Kft.
Hölbling Konrád mint a számvizsgáló

bizottság tagja ismertette a Takács és Tár-
sai Bt. által elkészített 2007. január 1.�
december 31-ig terjedõ idõszakra vonat-
kozó pénzügyi beszámolót. Az elnökség el-
fogadta a pénzügyi beszámolót.
Leikauf Tibornak, az etikai bizottság

tagjának elõterjesztése és az ügyvéd véle-
ménye alapján az elnökség egyhangú sza-
vazattal döntött a CsertánGáztechnika Kft.
tagságának visszaállítása mellett.
Az elnökség megtárgyalta és elfogad-

ta a MÉGSZ-szel kötendõ együttmûködé-
si megállapodást, ami a MÉGSZ szakma-
fejlesztõ tanfolyamának aGázközösség te-
rületén való indításáról szól.
Az elnökség határozott a Gázközösség

honlapjának gyártási és üzemeltetési költ-
ségeirõl, valamint a szekszárdi szakmai
nap és a siófoki Földgázfórum tervezett
programját is megtárgyalta. A Földgázfó-
rum teljes programján a tagok ingyene-
sen részt vehetnek.

gazkozosseg.hu
Gyors útmutató az új honlaphoz II. rész

Kép 3.

Kép 1.

Kép 2.

Tehát semmit sem kell beállítani, a rend-
szer elküldi a levelet a felhasználóhoz tartozó
e-mail-címre. Jelszóra, szolgáltatóra stb.
nincs szükség.
Bejelentkezés után keressükmeg a felhasz-

náló nevét (1. kép) majd a profilnál kattint-
sunk a kapcsolat fülre (2. kép). Figyelem, a
felhasználó kikapcsolhatja ezt a fület, ebben
az esetben ez a funkció nem mûködik! A
megjelent ablakban (3. kép) értelemszerûen
megírhatjuk az üzenetet. A �másolatot kérek�
négyzet bejelölésével mi is megkapjuk az üze-
netet, ezzel egyrészt ellenõrizni tudjuk a rend-
szer mûködõképességét, másrész nem árt, ha
tudjuk, mit is írtunk.
A következõ alkalommal megnézzük, ho-

gyan lehet az oldalon lévõ tartalmakat nyo-
mon követni, elolvasni.

Murányi Sándor

Ezúttal a velencei Ifjúsági Szálló területén lesz
a program, a teljes terület a tagok és család-
tagjaik sportolását, pihenését és szórakozá-
sát fogja szolgálni. Ezúttal is lesznek sport-
versenyek, köztük horgászverseny és nem
marad el a pörköltfõzõverseny sem. Délelõtt

Augusztus 30-án közgyûlés
és szabadidõs nap
Idén is megtartjuk a hagyományos nyár végi szabadidõs na-
punkat és benne a közgyûlést

a tagokat közgyûlésre várjuk, a családta-
gok már ezzel párhuzamosan birtokukba ve-
hetik a sportcentrumot. A részeletes program-
ról minden tag meghívót kap. Kérjük, már
most írják be a naptárba ezt a kiváló családi
és közösségi programot!
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1. szám

Idén is a már megszokott magas színvo-
nalú elõadásokkal várta a Gázközösség
tagjait a hagyományos Szakmai Napra,
és ezúttal is csaknem teljesen megtelt a
szekszárdi Babits Mûvelõdési Központ
hallja. Az elõadók sokoldalúan és sokszí-
nûen mutatták be a szakma fejlõdését,
problémáit, tennivalóit.

Elsõként Bayer Károly elnök köszöntötte a ta-
gokat és a vendégeket. Bevezetõjében el-
mondta, hogy ma, amikor a szakmában fo-
lyamatosan jelentõsek a változások, idõt és
energiát kell szánni azok megismerésre, meg-
beszélésére. A fogyasztói igények változása is
jelentõs, ami kihívást jelent a Gázközösség
tagjai számára.

Az elnök tájékoztatott arról, hogy az
E.ON Dél-dunántúli Gázhálózati Zrt. és az
E.ON Közép-dunántúli Gázhálózati Zrt.
2008-ra is kiírta a Gázközösség szakmai
pályázatait a legjobb telekhatáron belüli
terv, a leginnovatívabb szerelés és marke-
tingmunka kategóriákban. A díjakat az
E.ON Hungária Zrt. ajánlotta fel, melye-

ket Hasenaurer András, az E.ON Dél-du-
nántúli Gázhálózati Zrt. ügyvezetõ igazga-
tója adott át. (A díjazottakról további infor-
mációkat a 4. oldalon olvashatnak.)

Együttmûködés
és továbblépés
Hasenauer András nyitotta meg az elõadá-
sok sorát. Az E.ON Dél-dunántúli Gázháló-
zati Zrt. és az E.ON Közép-dunántúli Gázhá-
lózati Zrt. nevében üdvözölte a résztvevõket.

– A közelmúlt legfontosabb eredménye a
megyei szakmai találkozók, ahol kötetlenül
megbeszéljük azokat a kérdéseket, ami ér-
dekli a Gázközösség tagságát. A két háló-
zati társaságnak nagyon fontos az együttmû-
ködés a szakmával, és egyben lehetõség az
építkezésre – kezdte elõadását az ügyvezetõ
igazgató.

Fontos eredménynek nevezte azt is, hogy
a közép-dunántúli egyesületi tagok is jogo-
sultságot szereztek a fogyasztók bekapcsolá-
sára, a mûszaki átvételre, tehát a két elosztói
engedélyes területén mûködõ tagok már azo-
nos jogokkal rendelkeznek. További érdeklõ-
dõk is vannak, mindkét szolgáltató számára
fontos a partneri kör bõvítése, ezért megad-
ják a lehetõséget a bekapcsolódásra.

Az E.ON Hungária Zrt. honlapján való
megjelenést is hasznos lehetõségnek nevez-
te, javasolta, hogy minél többen töltsék ki a
jelentkezési lapot, mert ez egyik módja a fo-
gyasztókkal való közvetlen kapcsolat kiépíté-
sének. Tájékoztatott arról, hogy az MK-21-es
kézikönyv biztonsági részét a GMBSZ elõírá-
sai váltják fel, ennek megismerésére konzul-
tációkat szerveznek.

– A fogyasztói rendszereknek hosszú távon
biztonságosnak kell lenni, ez fontos szempont,
ezért kérem, hogy erre fokozottan legyenek
figyelemmel, és a fogyasztók biztonságát ki-
emelt szempontként kezeljék. Fontos, hogy
mindenki biztonságban érezze magát, aki
földgázt használ – zárta elõadását Hasenauer
András.

Folytatás a 2. oldalon

Sokszínû, igényes elõadások hangzottak el
a Szakmai Napon

KÖZGYÛLÉS ÉS SZABADIDÕS NAP
A VELENCEI-TÓ PARTJÁN!
Augusztus 29-én, szombaton ismét megtartjuk hagyományos,
nyár végi programunkat, a közgyûlést, amit szabadidõs
programokkal kapcsolunk egybe.

A helyszín: Velence, IFI Szálló, Tópart út 51.

A délelõtti egyesületi közgyûlést ebéd és a délutáni szabadidõs programok követik,
így horgászat, foci, asztalitenisz, tollaslabda, strandfoci. Várjuk tagjainkat és család-
tagjaikat, a további részletekrõl még levélben küldünk értesítést.
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Folytatás az 1. oldalról

Energiatakarékosság
szoftverrel

– Autóik fogyasztását sokan figyelik, számon
tartják, hiszen fontos szempont a benzintaka-
rékosság. Arra már kevesebben figyelnek oda,
hogy egy épület fûtése, melegvíz-elõállítása,
illetve ezek megújítása milyen konkrét ener-
giaköltséggel vagy éppen -megtakarítással
jár. Pedig a nyílászárók cseréjébõl, a hõszi-
getelésbõl vagy épp a fûtési rendszer korsze-
rûsítésébõl eredõ energiaigény-csökkenést
pontosan kiszámolhatjuk egy német szoftver
használatával – derült ki Vajda József, a Pé-
csi Tudományegyetem Pollack Mihály Mûszaki
Karának fõiskolai tanára mondandójából.

A Hottgenroth cég eredetileg németorszá-
gi viszonyokra tervezett programját épület-
energetikusoknak szánták. Magyarországon
építészek és épületgépészek használják jelen-
leg. Kevesen ugyan, de a pécsi egyetemen

például már két, féléves kurzus zárult le, mely-
nek során 20–30 hallgató sajátította el a
program kezelését, alkalmazását, így egyre
növekszik a szoftver ismertsége. Vajda József
irányításával az egyetemisták, illetve az elõ-
adáson a Gázközösség tagjai is megtudhat-
ták, hogy milyen szempontokat kell figyelem-
be venni például a magyarországi meteoro-
lógiai viszonyokra történõ alkalmazáshoz.

A szoftverkészítõ társaság honlapjáról
(www.hottgenroth.de), amely egyébként ké-
ményekkel, fûtési és fotovoltaikus rendszerek-
kel, stb. kapcsolatos további szoftvereket is
árusít, a program demo változatát ingyene-
sen megismerheti mindenki. Ha megtetszik,
természetesen hazai felhasználók is megvá-
sárolhatják a hasznos szoftvert. Használata
pedig nyilvánvaló elõnyökkel járhat mind a
tervezõk, kivitelezõk, mind a fogyasztók, la-
kásfelújítók számára.

Dokumentálni és szellõztetni
Bogáthy Dezsõ, a Magyar Kereskedelmi és
Engedélyezési Hivatal Pécsi Mérésügyi és Mû-
szaki Biztonsági Hatósága igazgatója az el-
osztói engedélyesek mûszaki–biztonsági tevé-
kenysége ellenõrzésének tapasztalatairól be-
szélt a Gázközösség rendezvényén.

A vezetõ elõször a munkájukat szabályozó
jogi háttérrõl, a 11/2004-es GKM-rendelet
elõírásairól beszélt. Ez szabályozza, hogy a hi-
vatalnak évente ellenõriznie kell a földgázel-
osztó társaságot. Munkájuk kiterjed például a
MEH által engedélyezett üzletszabályzat meg-
létére, a beterjesztett gázterveket jóváhagyók
szakképzettségére, vagy éppen az ügyeleti szol-
gálat felkészültségére, felszereltségére. Az en-

gedélyezett és kivitelezett rendszereket szúró-
próbaszerûen vizsgálják meg, figyelembe véve,
hogy 2005. december 1., vagyis a GMbSz be-
vezetése elõtt vagy után készültek-e el.

A kontroll során egy városra vagy ellátási
körzetre vonatkozóan tekintik át: helyesen
vagy helytelenül döntött az egyes esetekben
a felülvizsgáló. 5–15 esetben az adott hely-
színeket is fölkeresik, és ha a fogyasztónak
alkalmas, összevetik: egyezik-e a tervezett és
a kivitelezett földgázrendszer.

– A 2004 elõtti gázfogyasztó rendszerek-
nél ellenõrizzük, hogy a fajlagos légtérterhe-
lés adott szintjén biztosított-e kiegészítõ lég-
tér, megvannak-e a szükséges – és megfelelõ
keresztmetszetû – szellõzõk. Ez ugyanis a régi
rendszerek legfõbb veszélyforrása – magya-
rázta a részleteket Bogáthy Dezsõ.

Manapság persze ezek a szempontok már
nem lényegesek egy mûszaki ellenõr számá-
ra, hiszen a GMbSz szerint a B-típusú kazá-
nokat külön helyiségben kell elhelyezni. Vi-
szont annál fontosabb, hogy mekkora eltéré-
sek vannak a helyszín és a tervdokumentáció
között. Sajnos, nemegyszer jutunk arra a kö-
vetkeztetésre, hogy a tervezõ nem a helyszíni
felmérés alapján állította össze a rendszert.
Ez már vezetett balesethez, aminek az adott
esetben, épp a tervezési hiányosságok miatt
több felelõse volt – tette hozzá az igazgató.

Bogáthy Dezsõ elmondta, hogy a fokozott
légzárású nyílászárók utólagos beépítése to-
vábbi, rendszeresen jelentkezõ gond. Ilyen
esetekben mindig elrendelik a légellátás új-
ratervezését, légbevezetõk beépítését. A mû-
szaki ellenõrök számára igen lényeges kér-
dés ez – nekik az átvétel alkalmával mindig
rögzíteniük kell a légellátó eszközök meglé-
tét. A legtöbb esetben ugyanis épp az a leg-
nagyobb probléma, hogy az ellenõr által ké-
szített írásos, fényképes dokumentáció nem
elégséges. További gyakori rendellenesség,
hogy az A-típusú gázkészülékek beépítésénél
rögzítik ugyan a légbeeresztõ hiányát, de pót-
lását a fogyasztóra hárítják.

Ez helytelen, éppúgy, ahogy a még hiány-
zó berendezéshez kiépített gázcsõ csak gömb-
csappal történõ lezárása. Ez szinte arra csá-
bítja a fogyasztót, hogy a késõbb megvásá-
rolt gázkészüléket ne szabályosan, gázszere-
lõvel köttesse be. A ledugózott leállás a he-
lyes megoldás ilyen esetekben.

Igényes elõadások
a Szakmai Napon

A Szamai Nap szünetében
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Biztonságos és energia-
takarékos légcsere
többszintes épületekben
– A korábbi olajválságok és a bizonyítottan a
civilizáció okozta klímaváltozás miatt az em-
berek napjainkban egyre többet foglalkoznak
az épületek hõveszteségének nagymértékû
csökkentésével – mondta el bevezetõül Keszt-
helyi István, a Kamleithner-Budapest Kft. ügy-
vezetõje.

Mondandójából kiderült, hogy az energia-
megtakarítás egyik leghatékonyabb eszköze
a légtömör és jól hõszigetelt nyílászárók al-
kalmazása. Ha azonban egy gázkészülék
égésterméke nem távozik a felszerelési helyi-
ségbõl, és a CO2-koncentráció eléri a 2%-
ot, erõs CO-termelõdésre számíthatunk – még
egy tökéletes gázkészülék esetében is. Ezért
kiemelten szükséges az „A” típusú helyiségek
szellõztetése.

A tömbös épületekben leggyakrabban köz-
ponti gépi elszívó rendszerek üzemelnek, ame-
lyekkel csak folyamatos üzem mellett garan-
tálhatjuk a biztonságot. Ez azonban sok ener-
giaveszteséget jelent.

– Általában megoldható azonban, hogy a
központi elszívás helyett egyedi elszívó venti-
látorokat alkalmazzunk – hívta fel a figyelmet
az ügyvezetõ. – Ezeknek a berendezéseknek
stabil a jelleggörbéje, visszacsapó szelepeik
légtömörek, és tûzvédelmi kivitelük lehetõvé
teszi, hogy minden szakhatóság egyetértésé-
vel, helyi kapcsolásról vezérelten biztosítsuk
a garantált 60 m3/h-s szellõztetést. A HELIOS
légtechnikai gyár ELS típusú készülékeivel a
megoldás esztétikus, csendes, energiatakaré-
kos, biztonságos és megfizethetõ.

A légbevezetést azonban nem mindig
könnyû megoldani – tette hozzá Keszthelyi Ist-
ván. Az olcsó homlokzati légbeeresztõk mel-
lett gyakran szükséges az átszellõztetés, vagy
akár a többszörös átszellõztetés, amely venti-
látoros elszívással nem okozhat gondot.

– A szolgáltatóktól és a hatóságoktól mégis
rugalmas megközelítést kell kérnünk, mert a
meglévõ lakások jelentõs átalakítása nem in-
dokolható a gáztechnikai szabályok változá-
sával sem – fogalmazott az elõadó.

Az elõbbiek mellett különösen nagy gon-
dot jelent a szellõztetésben, ha a lakásokban
„B”-típusú gázkészülék is mûködhet, amit ese-
tenként gyûjtõkéményre kötnek. Ebben az

esetben csak a kéménykiváltás, vagy a gravi-
tációs megoldások a célravezetõk – adta meg
a megoldást Keszthelyi István.

A kondenzációs
gázkészülékek
alkalmazási kérdései,
kapcsolódása egyéb
energiaforrásokhoz
A Termomax Kft. mûszaki elõadója, Mocsári
Zoltán felszólalása elején elmondta: mivel egy
család fûtési és melegvíz-elõállítási költségei
teljes energiafelhasználásuk 65%-át teszik ki,
érthetõ, ha napjainkban nagy figyelem irányul
erre a témakörre. A növekedõ – bár az euró-
pai átlagárat el nem érõ – gázár is közreját-
szik abban, hogy a kazánok között egyedül a
kondenzációs kazánok piaca bõvül egyre nö-

vekvõ mértékben, hiszen például beruházási
költségük viszonylag alacsony, energiataka-
rékosak és környezetvédelmi szempontból is
megfelelõk.

A szakember részletesen elmagyarázta,
hogy mi a különbség a hagyományos és a
kondenzációs kazán mûködése között, mi in-
dokolja, hogy az utóbbi akár 109%-os ha-
tásfokkal mûködhet. Kitért a kondenzációs
fûtõberendezések és a napenergia kapcsola-
tára. Kiderült: e kettõ összekapcsolásával biz-
tonságos és hatékony az energiafelhasználás,
és jóval kevesebb a berendezés károsanyag-
kibocsátása.

Mocsári Zoltán mondandójából kiviláglott,
több megújuló energiaforrásnak vannak olyan
negatív vonatkozásai, amelyek elgondolkod-
tatók. Például a napkollektor-elõállítás ener-
giaigénye igen magas, ezért 2-3 évig az álta-
la elért megtakarítás épp csak eléri a befekte-
tett energiát. Gyártásakor komoly a CO2-ki-
bocsátás is. A szolárkollektorok használatát
az elõadó elsõsorban kondenzációs kazán-
nal társítva látja optimálisnak.

A fatüzelés az árat tekintve gazdaságos, de
a fa megújulási ideje hosszú, kitermeléséhez,
szállításához sok energiát használunk fel, rá-
adásul elégésekor sok por és káros anyag ke-
letkezik. A hõszivattyúkról elmondta, hogy egye-
di mûködtetésük csak akkor igazán gazdasá-
gos és környezetbarát, ha az ehhez szükséges
áramot is megújuló forrásokból állítjuk elõ.

Zárásul Mocsári Zoltán felhívta a figyel-
met: a földgáz használata megfelelõ fûtési

rendszerrel a drágulás ellenére gazdaságos
és környezetbarát. Kérte, közös jövõnk érde-
kében mindenki alaposan gondolja át, mi-
lyen energiatermelési megoldás mellett teszi
le a voksát!

Aktuális piaci információk
A gázpiac újdonságairól beszélt az összejö-
vetelen Bali Gábor gázpiaci szakértõ, a Bal I.
Q. Bt. vezetõje. A Magyar Energia Hivatal

szakértõjeként dolgozó gázipari szakmérnök
elõadása elején adatokkal alátámasztva vi-
lágította meg, hogyan függ a földgázár a
dollárban számolt olajártól. Többek közöt ki-
derült: a változást a gáz csak hat–kilenc hó-
nap múlva követi!

Bali Gábor megismertette a résztvevõket
a földgázellátásról szóló 2008. évi XL. tör-
vény (GET) fõ elemeivel is. Eszerint 2009.
július 1-jétõl – ami a közüzemi szolgáltatás
megszûntének idõpontja is – az óránként száz
köbméternél több gázt fogyasztó felhaszná-
lók szabadpiaci feltételek alapján vásárolhat-
nak földgázt. A MEH által kialakított és ellen-
õrzött keretrendszer alapján a gázszolgálta-
tók alakítják ki az árakat.

Ahol az óránkénti fogyasztás kisebb húsz
köbméternél, vagyis a kisfogyasztók jogosul-
tak az úgynevezett egyetemes – tehát nem
versenypiaci – szolgáltatásra. Viszont ha szán-
dékukban áll, kiléphetnek a versenypiacra, sõt
egy adott területen akár több egyetemes szol-
gáltató is mûködhet.  Az új GET egyébként
szigorúan szabályozza a lakossági fogyasztók
kikapcsolását, különösképpen a „szociálisan
rászoruló”, ezért védendõ fogyasztók vonat-
kozásában.

A lakossági gázárat a jövõben az egyete-
mes szolgáltató határozza meg, de a Ma-
gyar Energia Hivatal kontrollja mellett. Ko-
moly nehézséget jelent azonban, hogy még
nem készült el a lakossági ellátás árrende-
lete.

Bali Gábor alapos elõadásában, számos
további információ után, az egyes fogyasztói
csoportok várakozásairól, nehézségeirõl is
szólt. A kisfogyasztók esetében ez elsõsorban
az árcsökkenést jelenti. A közepes fogyasztók
viszont jóval több gonddal néznek majd szem-
be, ha nem készülnek fel az új piaci viszo-
nyokra, kiszolgáltatottabb helyzetben lesznek,
mint eddig.
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– Tulajdonképpen
nem is én válasz-
tottam ki a díjazott
gáztervemet – mo-
solyog rám „Az év
tervezõje”, amikor
a díjnyertes mun-
kájáról faggatom.
– A tervfelülvizsgá-
lók javaslata alap-
ján született a dön-
tés.

Ahogy végigvesszük, hogy csak az utóbbi
idõben mi mindent tervezett a pécsi Bárdosné
Scherer Éva, hamar kiderül a cikkszerzõ szá-
mára is, hogy miért nehéz kiválasztani a díjra
érdemes munkáját. A pécsi Honvéd kórház
vagy a szekszárdi Tolle-üzem kazánháza vi-
seli kezének nyomait, ahogy a nagyatádi gim-
názium, a sellyei, a pécsváradi és a villányi
CBA-áruházak, vagy a CFA-autómosó – sok
egyéb példa mellett. A több lakásos társas-
házak, családi házak gázterveinek száma szin-
te követhetetlen.

Persze szóba jön az is, honnan indult ter-
vezõi pályafutása. Az elsõ lépcsõt a pécsi
Komarov Gimnázium mûszaki rajz tagozata
jelentette, majd a Pollackon elvégzett épület-
gépész szak. Utána, egészen 1998-ig a Pécsi
Tervezõ Vállalatnál dolgozott, s ezt követõen
lett magánvállalkozó. A tervezõnõnek amúgy
nem ez az elsõ elismerése: a 2001-es Gázfó-
rumon elnyerte már Az év tervezõje díjat, míg
két éve a gázközösségi verseny harmadik he-
lyén végzett.

– A Pécsi Tervezõnél fõként víz- és gázter-
vezéssel foglalkoztam, és már akkor rájöttem,
milyen sok szabályt kell ismernem a gázos
munkákhoz. Így röviddel a Gázközösség meg-
alakulása után, 1998-ban lettem tag, mert bíz-
tam abban, hogy segítséget kapok a kapcso-
lattartásban, a szakmai továbbképzésben. Ezek
az elképzeléseim beváltak, ezért maradtam
máig a szervezetben. A gáztervezés mellett a
több rajzolást igénylõ, de kevesebb elõírással
szabályozott vízellátás megtervezése teszi ki to-
vábbra is feladatainak egy részét – tudhatjuk
meg. Példaként egy szép pécsi munkát említ,

Mintegy három
éve indult el a te-
rületgazdák rend-
szere az E.ON
D é l - d u n á n t ú l i
Gázhálózati Zrt.
berkeiben. Mik a
területgazda fel-
adatai, és hogyan
zajlik együttmûkö-
dése a Gázközös-

ség tagjaival? Milyenek a tapasztalatok? – a
támakörrõl a Tolna megyei Arndt Attila terü-
letgazdát, illetve egyik gyakori partnerét,
Kirch Ervint, a Kirkop Kft. ügyvezetõjét kér-
deztük.

Arndt Attila elmondta, hogy a területgaz-
dáknak kezdettõl három fõ, de szerteágazó
teendõvel kell foglalkozniuk. A legjelentõsebb
feladatot a gázelosztó hálózat üzemeltetésé-
hez tartozó munkák jelentik. A tervszerû, meg-
elõzõ karbantartást jól átgondolt terv alapján
végzik. A gázfogadó állomásokat, a vezeték-
hálózatot rendszeresen ellenõrzik. A szüksé-
ges javításokat az E.ON Hálózati Szolgáltató
Kft. munkatársai – esetenként külsõsök bevo-
násával – végzik el.

Egy másik lényeges szeletet jelent tevékeny-
ségükben az újonnan kiépített gázelosztó há-
lózatok, a gerinc- és leágazó vezetékek mun-
káinak lebonyolítása, amennyiben annak be-
ruházási költsége az elõzetes tervezés adatai
alapján nem haladja meg a hárommillió fo-
rintot. A társközmûvekkel való egyeztetések is
hozzájuk tartoznak.

– A Gázközösség tagjaival – és természe-
tesen minden további kivitelezõvel – elsõsor-
ban a harmadik nagy terület munkái során
találkozom – folytatta a területgazda. –
Ugyanis a tervköteles belsõ csatlakozó fo-
gyasztói rendszerek mûszaki átvétele is hoz-
zám tartozik Bonyhádon és térségében. Az
együttmûködést segíti, hogy közös az érde-
künk: a fogyasztó minél elõbb használhassa
az elkészült vagy felújított rendszert.

Elmondta, hogy az egyesület önátadásra
nem jogosult tagjaival – Tolnában belõlük van
több – szinte napi és egyértelmûen jó a kap-
csolat. De nem csak akkor egyeztetnek, ha a
gázközösségi tag a szerelési nyilatkozat kitöl-
tésével készre jelenti a munkát.

– Sokszor már szerelés közben kapom tõ-
lük a telefont, az e-mailt, hogy mit látok jó-
nak egy adott gázterv megvalósításánál. Így

Jó érzés látni a munkám
végeredményét

a Nádor szálló vízrendszerének tervezését. És
ha ennyi még nem lenne elég, Bárdosné
Scherer Éva egy kivitelezõ cégnek is dolgozik,
ami egyúttal bõvíti látókörét.

– Egyrészt látom, hogy a szerelõk hogyan
készítenek el egy, a tervezõasztalon megál-
modott megoldást. Másrészt sok kisebb-na-
gyobb céggel, más tervezõkkel kell együtt
munkálkodnom, és ezekbõl mindig tanul az
ember.

– Milyen szempontok szerint dolgozik?
– Mindennek a személyes jelenlét az alap-

ja: a dokumentációimban ott vannak a hely-
színen készült fényképek. Minden esetben azt
tartom szem elõtt, hogy olyan rendszert ter-
vezzek, ami maximálisan megfelel az elõírá-
soknak és a beruházónak. A szívfájdalmam,
hogy ma már ritkán látom a megvalósult
rendszereket – hacsak útközben meg nem
állok, és meg nem nézem magánszorgalom-
ból – a rajzasztalnál elindult munka végered-
ményét. Ha mégis, az általában nagyon jó
érzés…

Bárdosné Scherer Éva „Az év tervezõje”

A 2008. évi pályázatok nyertesei:
A legjobb tervezõ 1. Bárdosné Scherer Éva;

2. Sántha Károly; 3. Kersák István
A leginnovatívabb szerelés 1. KIRKOP Kft.;

2. FERROTERM Kkt.; 3. Kiss Épületgépész Kft.
A legjobb marketingmunka – különdíj KERY-GÉP Bt.

A szerelõ és a területgazda
szemével

jómagam is tájékozott vagyok, ki min dolgo-
zik éppen; a mûszaki átvétel során ilyenkor
kevesebb kérdés merül fel.

Amúgy meg kell mondanom, jobban sze-
retek együtt dolgozni a Gázközösség tagjai-
val, mert felkészültebbek, tájékozottabbak,
mint a többi szerelõ. Ezt a felkészültséget per-
sze mindig lehet és kell is javítani – teszi hoz-
zá.

– Nagyon kor-
rekt Attila hozzáál-
lása, jó az együtt-
mûködésünk – ér-
tékeli a köztük lévõ
kapcsolatot Kirch
Ervin. – Mi minden
esetben elõzetesen
egyeztetünk, és a
megbeszélt idõ-
pontban el is ké-

szülünk a közös feladatokkal.
A cégvezetõ úgy véli, a jó emberi kapcso-

lat segédkezet nyújt a szervezeti rendszer ki-
sebb-nagyobb döccenõinek áthidalásában.
Némi egyszerûsítést ugyanis szükségesnek lát-
na az ügyintézés egyes területein, ezt nem tit-
kolja.

– Lehet, hogy elõbb-utóbb rászánom ma-
gam az önátadásban való részvételre. Egy-
elõre ódzkodom tõle, mert több kiadást és
több utazást jelent. Addig viszont remélem,
továbbra is jól fogunk együtt dolgozni a terü-
letgazdával.
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TANTÁRGYAK:
– épületfizika, épületenergetika,

megtérülési számítások, energetikai
számító szoftver kezelése

– napkollektorok, hõszivattyúk,
biomasszakazánok, szabályozás,
kondenzációs technika, marketing

A tanfolyam célja:
1.felkészítés az 1000 m² alatti ingatla-

nok és épületgépészeti berendezéseik
energetikai felmérésére, értékelésére

2.szoftverrel végzett számítások
segítségével a fûtéskorszerûsítés
alternatíváit felállítani és az ügyfél
számára bemutatni

Óraszám: 98 óra
Tanfolyami napok:

október 10., 17., 31.,
november 7., 14., 21., 28.,
december 5.,
2010. január 8., 9., 15., 16., 22.
(szombatonként 8.30–16.30-ig).

Szakmai feltétel:
központi fûtésszerelõ mester,
vagy gázszerelõ mester, vagy épületgé-
pész technikus, vagy felsõfokú épület-
gépész végzettség

Bizonyítvány: az akkreditált energia-
tanácsadó képzés bizonyítványa
Beszámítás: a MÉGSZ késõbbi OKJ-s
tanfolyamainak elméleti modulját
képezi ez a tanfolyam.

Tanfolyami díj: 110 000 Ft, amely
tartalmazza az újonnan írt tanfolyami
jegyezetek és a szofver árát is!

MÉGSZ-engedmény: 25%
A Gázközösség
támogatása: 25%
Bevezetõ tanfolyami díj 50%-os
kedvezménnyel: 55 000 Ft.

Ha további információt
vagy jelentkezési lapot kér,
jelezze az oktatas@megsz.hu-n
vagy hívja fel a 30/866 78 83-as
telefonszámot.

Tanfolyamszervezõ:
Magyar Épületgépészek Szövetsége
Oktatási Intézet

A Gázközösség munkáját – a tulajdonosi
szerkezet és a vállalatirányítási rendszer
változásai miatt – néhány éve közvetle-
nül az E.ON Hungária Zrt. segíti. Jelen-
leg a társaság marketingosztályának
kommunikációs szakreferense, Somlai
Róbert az egyesület közvetlen kapcsolat-
tartója. Az eredetileg külkereskedelmi
végzettségû fiatalembert eddigi szakmai
életútjáról, feladatkörérõl és a szakmai
szervezetünkkel zajló együttmûködésrõl
kérdeztük.

– 1994-ben diplomáztam, és rögtön mar-
ketinggel kezdtem foglalkozni – beszélt Som-
lai Róbert szakmai elõéletének állomásairól.
– Egy dohány-, majd 1999-tõl egy telekom-
munikációs cégnél dolgoztam ezen a terüle-
ten, az utolsó idõszakban kifejezetten a mar-
ketingkommunikációban. 2006 decemberé-
tõl tevékenykedem az E.ON Hungária Zrt.
marketingosztályán.

– Milyen feladatokkal foglalkozik?
– Átfogó, nem egy adott fogyasztói szeg-

menshez kötõdõ projektek tartoznak hoz-
zám az osztályon belül. Ilyen feladat példá-
ul az E.ON ügyfeleinek készült Komfort-kár-
tya bevezetése, ami alternatívát kínál a pos-
tai csekkes számlabefizetéssel szemben.
Egyes cégen belüli vagy nemzetközi E.ON-
os projektekben én képviselem a marketing-
osztályt. Jelentõs feladatom a marketing-
költségvetés tervezése, nyomon követése, és
az errõl szóló jelentések készítése. Mindezek
mellett kaptam meg a Gázközösséggel való
kapcsolattartás teendõit, azon belül is az
egyesület marketing- és kommunikációs tá-
mogatását.

A szakreferens úgy értékeli, hogy különle-
ges, nem hétköznapi együttmûködés zajlik a
két szervezet között. 2006 elõtt a Gázközös-
ség csak a DDGÁZ-zal volt szoros kapcsolat-
ban, azóta viszont, a központosítás következ-
tében a cégcsoport közvetlenül is részt vállal
a közös munkában. A kötõdéseket befolyá-
solta, hogy a korábban csak Baranya, Fejér
és Tolna megyében megszervezett egyesület
mára a korábbi KÖGÁZ ellátási területére is
kiterjesztette mûködését.

– Konkrétan miben támogatják a
közösség tevékenységét?

– Az egyik fõ terület a rendezvények szer-
vezésében nyújtott támogatás. A tavaszi Szak-
mai Nap, és a másik nagy összejövetel, a köz-
gyûlést is magába foglaló sportnap költsége-
it társaságunk állja, de a programok összeál-
lításában és a technikai szervezésben is segí-
tünk. A kétévente – és jövõre ismét – megren-
dezendõ, nem csak a Gázközösség tagjait
érintõ Földgázfórumot ugyancsak az E.ON fi-
nanszírozza. A másik hasonlóan fontos terü-
let a Gázközösségi hírlevél, amelynek költsé-
geit szintén az E.ON Hungária biztosítja.

De nyitottak vagyunk további témák iránt
is, amiket rendszeresen megvitatunk Bayer
Károly elnökkel. Igazából nem is formális,
hanem lényegében napi szintû, olajozottan
mûködõ a kapcsolat közöttünk.

– Már csak a hogyan tovább kérdése
merül fel…

– Az E.ON Hungária az én ismereteim
szerint elégedett ezzel a kapcsolattal, sõt: cé-
günk egyenesen büszke a Gázközösségre!
Ezért elkötelezettek vagyunk az egyesület tá-
mogatásában. A továbbiakban is számíthat-
nak ránk!

E.ON Hungária: a Gázközösség
számíthat ránk!

Fûtéskorszerûsítési
tanfolyam – 50%-os
bevezetõ
kedvezménnyel!
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A honlap mûködtetése során gyakran kapok
olyan megkereséseket, hogy valaki valamilyen
tartalmat nem talál meg, vagy már látta és
most nincs meg. A problémának több min-
den lehet a forrása.

A legalapvetõbb hiba az szokott lenni,
hogy a felhasználó nem jelentkezik be, így
nem látja azokat az információkat, amik nem
publikusak az egyszerû látogató részére. Se-
gít a tájékozódásban, hogy a bejelentkezés
megtörténtét egy új, a bejelentkezési nevün-
ket fölül jól láthatóan tartalmazó új ablak
mutatja. Minden felhasználónak saját jogo-
sultsági szintje van, így valószínûleg a vezetõ-
ségi ülések jegyzõkönyveit csak a vezetõségi
tagok fogják látni.

Természetesen az értelmüket (aktualitásu-
kat) vesztett írások eltûnnek az elsõ oldalról,
és abszolút nem olvashatók a friss írások kö-
zött sem. Tudnunk kell azonban, hogy a tar-
talmak nem vesznek el, így bármikor vissza-
kereshetõk! A megoldás: kattintsunk a friss
tartalom menüpontra, és azonnal egy listán

A Gázközösség 1997-es megalakulása
után röviddel megválasztották az etikai
bizottságot, elkészült az egyesület etikai
kódexe. Az akkoriban összeállított anyag
magától értetõdõen a korabeli elvárások-
nak, feltételeknek megfelelõen állt össze.
Az eltelt idõ, az utóbbi évek szakmai ber-
kekben lezajlott változásai azonban szük-
ségessé tették a régi szabályok felülvizs-
gálatát.

– Bayer Károllyal
közösen, ketten
láttunk neki az új
szabályrendszer
alapjainak kidol-
gozásához – tud-
tuk meg Leikauf Ti-
bortól, a Gázkö-
zösség etikai bi-
zottságának elnö-
kétõl. – Az átdol-

gozás fél éve felmerült elképzelése alapján,
hozzávetõleg egy hónapos munkával tekin-
tettük át a hajdanában született szabályrend-
szert. A most elkészült anyagot a következõ
lépcsõben, egy alapos – és a késõbbiekben
is folyamatosan elvégzett – jogi ellenõrzés után
az etikai bizottság tárgyalja majd. A bizottság

által jóváhagyott javaslatokat az elnökség fog-
ja végiggondolni, a szükséges módosítások-
kal ellátni. A mindegyik grémium elõtt jelesre
vizsgázó, új szabályzatot szeretnénk a követ-
kezõ, augusztusi közgyûlés elé tárni, és a tag-
ság egyetértésével elfogadtatni.

– Mondana néhány konkrét példát, hogy
mi indokolta a kódex átalakítását?

Igen, bár természetesen nem nevekhez tár-
sítva. Az egyik esetben egy vállalkozás két tu-
lajdonosa elosztotta a cégvezetés feladatait,
de egyikük, aki épp illetékes lett volna, nem
fizette be a közösség tagdíját. Másikuk viszont
erre csak a végleges szétváláskor jött rá, ho-
lott õ fontosnak tartotta volna a tagságot.
Folytatódhat a tagság ilyen esetben? Milyen
retorziókkal kell élnünk? – ezekre a kérdések-
re nem találtunk választ az etikai szabályok
közt.

Elõfordult olyan is a gyakorlatunkban,
hogy a Gázközösség tagjának hozzátartozó-
ját szabálytalan gázvételezésen érték. Mennyi-
re felelõs ezért a tag, milyen következményei
legyenek az esetnek a számára? – merült fel
ismét egy nehezen kezelhetõ kérdés.

Egy harmadik példa az a bizottsági döntés
lehet, amit tagunk bíróság elõtt támadott meg.
Alaki hiba miatt ugyan a bíróság megsemmi-
sítette a határozatot, de tartalmi szempontból

a határozat nem cáfolta álláspontunkat. Itt is
sok nehézséget jelentett, hogy kódexünk –
hiányosságai miatt – nem volt megfelelõ tá-
maszunk a határozathozatalban.

– Ilyen és hasonló esetek milyen
gyakran adódnak?

– Ma kevésbé, mint a korábbi években.
Úgy érzem, lejátszódott már bizonyos tisztu-
lás a közösségen belül, kevesebb etikai vét-
ség merül fel. Amik felmerülnek, azok viszont
sok újszerû kérdést vetnek fel.

– Nyilván még sok lépés hátra van a
közgyûlésig, ami az etikai kódex
elfogadásáról dönt. Mit emelne ki már
most a várható változások közül?

– Az új kódex részletsebben fogja szabá-
lyozni a tagok egymás közti, a szolgáltatóval,
vagyis most már az elosztói engedélyessel
ápolt kapcsolatait. Ugyanígy szabályokat ho-
zunk a tagok és a fogyasztók, a tagszerveze-
tek és a saját dolgozóik közti viszonyokra is.
Nem mondom, hogy ezekrõl eddig nem volt
szó a szabályok között, de úgy vélem, most
egyértelmûbbek lesznek a megfogalmazása-
ink. Ugyancsak konkrétabb elvárásokat fogal-
mazunk meg az egyes szakterületek, a ke-
reskedelem, a kivitelezés, az oktatás vagy akár
az engem közelrõl is érintõ kéményseprés te-
rén.

A kódex korszerûsítésének folyamatát én
olyannak érzem, mintha egy tölcsérben ha-
ladnánk elõre: az ember be-beüti a fejét, de
a végén megtalálja a nyílást, és kimászik be-
lõle.

látni fogjuk a tartalmakat az alábbi módon.
Akinek ez egyszerûbb, használhatja ezt a lis-
tát minden alkalommal a cikkek-írások ellen-
õrzésére.

Új etikai kódex készül

Mit tegyünk, ha túl bonyolultnak találjuk
a Gázközösség honlapját?

Természetesen kattintásra az adott tarta-
lom megjelenik.

Murányi Sándor
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Közzétették a GMBSZ 2008-at!
A Magyar Kereskedelmi és Engedélyezési Hivatal hivatalosan közzétette hon-
lapján a GMBSZ 2008-ban elkészített változatát – 2009. május 6-i visszamenõ-
leges hatállyal.

A MÉGSZ a szakbizottság tagjaként a Gázipari Mûszaki Szakbizottságon keresztül to-
vábbra is szorgalmazza, hogy:
1. a szabályzat önálló rendeletként is megjelenjen, a gáztörvény rendelkezésének

megfelelõen,
2. az OTÉK-ot is módosításák azzal a céllal, hogy a GMBSZ-szel ne legyen ellentétes

(oldalfali égéstermék kivezetés korlátozása).
Letölthetõ http://www.mkeh.gov.hu/muszaki/nemzeti/gazvezetek webhelyen (5,3 MByte).

A GMBSZ alkalmazását a 19/2009. (I. 30.) kormányrendelet kötelezõvé tette!

A rendelet 1. sz. mellékletében intézkedik, többek között az alábbiakról:
13.§. A csatlakozóvezeték és felhasználói berendezés létesítési és bõvítési munkáinak

tervezésérõl és kivitelezésérõl az ingatlantulajdonos köteles gondoskodni…
15.§. (1) A földgázelosztó a kiviteli terven kizárólag a csatlakozóvezeték és felhasználói

berendezés létesítéséhez szükséges mûszaki–biztonsági követelményeinek meglétét
és a GMBSZ elõírásainak betartását köteles ellenõrizni, amelyet a tervnek részlete-
sen tartalmaznia kell.

A rendelet és a fenti hivatkozott része 2009. július 1-jétõl hatályos.

Horvátország egyes településein évszá-
zados hagyománya van a földgázszolgál-
tatásnak és -felhasználásnak, míg más-
hol a hálózat kiépítésénél tartanak. Az
épületgépész szakmai szervezetek kiala-
kulása, mûködése viszont szinte gyerek-
cipõben jár. Az elsõ ilyen jellegû szerve-
zõdés a Gázszolgáltatók és Gázszerelõk
Szakmai Egyesülete, amelyet a hajdani
DDGÁZ Rt. leánycége, a vukovári szék-
helyû PPD hívott életre. A 2005 júniusá-
ban megalakult egyesület elnökével, Vik-
tor Vajttal beszélgettünk eddigi eredmé-
nyeikrõl.

A Vukovár–Szerém megyék felét, mintegy ti-
zenkétezer fogyasztót ellátó anyacégnél tevé-
kenykedõ elnök elmondta, hogy Horvátor-
szágban harmincnál több gázszolgáltató mû-
ködik, de többségük viszonylag fiatal vállal-
kozás. Az épületgépészeket összefogó szerve-
zet – a kamarákon és a számos mérnökszak-
mát összefogó szervezõdéseken kívül – meg-
alakulásuk elõtt lényegében nem létezett az
országban, hacsak egy zágrábi szakmai cso-
portot, és az érdekelt nagyvállalatok által szer-
vezett klubokat nem számítjuk. Közösségük a
tulajdonos ösztönzésére alakult meg. Az ala-
pításban és az azóta végzett munkában a
Gázközösség Egyesület tapasztalt gárdája,
élén Bayer Károly elnökkel segített és segít
sokat.

– A PPD-hez tartozó közel harminc telepü-
lésen hetven bejegyzett gázszerelõ vállalkozó
vagy cég mûködik – tudtuk meg Viktor Vajttól.
– Harminc tagunk, amelyek közel háromszáz
embert foglalkoztatnak, fõként közülük ver-
buválódott, de tervezõk és kéményseprõk is
beléptek közénk. Nem volt célunk a létszám
gyors növelése, fontosabbnak tartottuk a mi-
nõséget. Ennek köszönhetõen ez a kör rend-
szeresen részt vesz programjainkon, aktív a
munkában. Igaz, kezdetben kétkedõen álltak
a változásokhoz, de mára belátták: sok segít-
séget kaphatnak egyesületünktõl.

– Miben nyilvánult meg eddig a munkájuk?
– Mivel nincsenek hagyományaink, maga

a PPD is alig egy évtizede alakult, ezért a gáz-
közösség és a szerelõk gyakorlatilag együtt

fejlõdnek. Évi néhány alkalommal jövünk
össze szakmai képzésekre. Ezek eredményé-
rõl évente egyszer teszt segítségével gyõzõ-
dünk meg. Közel tíz támogató és a közösség
több tagjának bevonásával nemrégiben sa-
játos akciót szerveztünk: egy rászoruló
vukovári család házában építettük ki a teljes
földgázrendszert.

– Hogyan lépnek tovább a jövõben?
– Egyik alapvetõ feladatunk a földgázzal

kapcsolatos ismeretterjesztés, a földgáz elfo-
gadtatása. A gázszerelõkkel ápolt kapcsola-
tok elmélyítése, bõvítése is fontos feladatunk.

Az út elején – négyéves a horvátországi
gázközösség

Egy rászoruló vukovári család fûtési rendszerét tíz szponzor segítségével építette ki a horvát
gázközösség. Középen Viktor Vajt

A közelmúltban elkészült honlapunk, ennek
üzemeltetése ugyancsak lényeges szempont.
Ha minden terveink szerint alakul, még eb-
ben az évben – az elsõ gázszolgáltatóként
Horvátországban – lehetõvé tesszük egyesü-
letünk tagjainak, hogy interneten is bejelent-
kezhessenek a rendszerek mûszaki átvételé-
re. Így jóval kevesebb személyes ügyintézésre
lesz szükségük.

Természetesen a magyar Gázközösséggel
is szeretnénk jó együttmûködést ápolni, bár
kevésbé egyoldalúan. Eddig ugyanis inkább
csak mi kaptunk. B. J.
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Az E.ON földgázfogyasztói a közelmúlt-
tól a Gázközösség tagjait is megtalálhat-
ják a társaság honlapján – tudtuk meg a
hírt. A fogyasztók ügyes-bajos dolgaik
intézésére lakóhelyük általuk megadott
körzetének meghatározásával kaphatják
meg az elérhetõ egyesületi tagok nevét,
adatait. Az E.ON Ügyfélszolgálati Kft.
munkatársát, Soósné Kropp Tündét kér-
deztük a témáról.

– Szervezetünk azokat a szakvállalkozókat
választja ki közvetlenebb együttmûködésre al-
vállalkozóink közül, akik közvetlenül az ügy-
felekkel állnak kapcsolatban. Ha a villamos
területet nézzük, ahol az ilyenfajta együttmû-
ködésnek régebbi hagyományai vannak, a
törvény elõírja, hogy csak a minõsített, szín-
vonalas munkát nyújtó vállalkozás vagy vál-
lalkozó tölthet be hasonló szerepet. Ilyenfajta
rendszer a Gázközösségben eleve létezik,
ezért bátran ajánljuk gázfogyasztó ügyfeleink-
nek tagjaikat.

Az E.ON munkatársa elmondta, hogy azért
kedvezõ számukra e kapcsolat, mert ügyfele-
ik elégedettségét határozottan növelik a mi-
nõségi munkát nyújtó alvállalkozók. Úgy véli,
a Gázközösség tagjaira is bátran számíthat-
nak, mert kompetensek, tanácsaikkal segítik
a fogyasztót. Ezért tüntették fel adataikat az
energiaszolgáltató társaság honlapján.

Hetedik alkalommal szervezte meg a GLT
Delta Kft. a társaságról elnevezett épületgé-
pész labdarúgó kupát. A szokásos helyszín-
nek számító kozármislenyi sportcsarnokban tíz
csapat küzdött a Viessmann Kft. fõszponzo-
rálásával támogatott sporteseményen. A rész-
letekrõl Csukás Bélával, a GLT munkatársá-
val, fõszervezõvel beszélgettünk.

– A szokásos lelkes játékkal rukkoltak elõ
a csapatok, nagy csaták árán alakult ki a leg-
jobbak mezõnye – mondta el Csukás Béla. –
A döntõbe az addig kétszeres kupagyõztes
Barta Thermoker Kft. együttese jutott – némi
szerencsével. Ellenfelük a szintén emlékeze-
tes eredményeket elérõ Várszegi Kft. csapata
volt. A mérkõzés kiegyensúlyozott erõk össze-
csapását hozta, és 3:3-as döntetlennel zárult.
A hétméteresek viszont a Barta Thermokernek
sikerültek jobban, így harmadszor vihették
haza a GLT-kupát.

A mérkõzéssorozat harmadik helyén a
Gázközösség együttese végzett. Az eredmény-
hirdetés során nem csak az érmesek, hanem
a legjobb egyéni teljesítményt nyújtó gépészek
is díjakat kaptak. A Remms Kft. ajándékát

Lépések a honlapon
A Gázközösség tagjai az www.eon-
hungaria.com oldalon, az Ügyfélszolgá-
latok menüpontban kereshetõk. Ha a
Gázügyintézés rovatban az E.ON Dél-
dunántúli Gázhálózati Zrt.-t választjuk a
lenyíló menübõl, az Elektronikus ügyfél-
szolgálathoz jutunk. Itt a Lakossági ügy-
felek menüpontban az Ügyintézés felira-
tot kell választanunk. A bal oldalon meg-
nyíló menüben a Szakvállalkozó partne-
rek kifejezésre kattintva találjuk meg az
oldal alján – vagy a jobb oldalon – a
Szakvállalkozó partner keresése feliratot.
A Gázközösség tagjait a Minõsített re-
gisztrált vállalkozások pontban kereshet-
jük. Itt a tervezõt, kivitelezõt, szervizest
keresõ fogyasztó megadhatja saját tele-
pülésének nevét és kilométerben azt a
körzetet, amelyben vállalkozót keres, és
válaszul neveket, címeket, telefon- és fax-
számokat kap.

A Barta Thermoker triplázott
a focikupán

– Az ügyfelek többnyire laikusok – egysze-
rûbb és biztonságosabb, ha a mi alvállalko-
zóink intézkednek helyettünk, például a gáz-
bekötéseknél. És ráadásul a szerelõ kicsit a
mi munkatársunknak számít… – sorolja to-
vább Soósné az együttmûködés elmélyítését
alátámasztó okokat.

Az internetes keresési lehetõség mellett más
eszközökkel is segítik a szerelõket. A jövõbeni
céljuk, hogy elektronikus hírlevélben értesít-
sék a közös munkához szükséges legfrissebb
információkról, és megismertessék õket a leg-
újabb technikákkal, technológiákkal. Azok a
Gázközösségi tagok, akik még nem szerepel-

Szükségünk van a minõségi munkát nyújtó
alvállalkozókra

nek az energiaszolgáltató honlapján, adatbe-
jelentõ kitöltésével kérhetik ezt. A szükséges
dokumentumot Soósné Kropp Tünde telefon-
számán (30-378-3900) vagy e-mailcímén
(tunde.kropp@eon-hungaria.com) igényelhe-
tik az érdeklõdõk.

vehette át a legjobb kapus, Tomor István (Vár-
szegi Kft.), a legjobb mezõnyjátékos, Kovács
László (Barta Thermoker Kft.) és a 14 talála-
tot elérõ gólkirály, Arató Zsolt (Várszegi Kft.).
A legszebb gólt szerzõ Németh Zoltán
(Intertherm Kft.) ugyancsak különdíjat érde-

melt ki.
A hagyományos és közked-

velt kupa sikere idén is elégedett-
séggel tölthette el a szponzorok,
a GLT Delta és a Viessmann ve-
zetõit. Viszont megjelent egy sa-
játos gond is.

– A játékosok között egyre
többen nem épületgépészek –
tudtuk meg a fõszervezõtõl. –
Sok cégnél ugyanis egyszerûen
nem dolgozik annyi férfi, ahány-
ra szükség lenne a csapat össze-
állításához. Más társaságoknál
viszont éppen hogy kimaradtak

néhányan, ami elégedetlenséget szül. A jö-
võben el kell döntenünk, milyen irányba ha-
ladunk tovább – legalábbis ebbõl a szempont-
ból. Ez a döntés azonban nem befolyásolhat-
ja a kupa jövõbeni megrendezését.
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Augusztusi közgyûlés és szabadidõs program

A 2009-es év végének közeledtével elmond-
hatjuk, hogy nehéz idõszakot hagytunk ma-
gunk mögött. A körülöttünk zajló események
nem hagyták érintetlenül a gázszakmát sem.
Most úgy tûnik, hogy tagtársaink nagy része
túl van a nehezén és bizakodással néz az új
év elé.

Ami az egyesület 2009-es munkáját illeti,
a közgyûlési beszámolóban azt mondtam,
hogy a világot nem váltottuk meg, de becsü-
lettel dolgoztunk. Ez pedig nem kevés.

Elkészítettük új etikai kódexünket, amely
így megfelel a mai kívánalmaknak. Bõvült a
jogosultak köre, akik megbízottként végez-
hetnek az elosztói engedélyesek számára
munkát. Ennek tapasztalataira is hivatkozhat-
tunk akkor, amikor Molnár Károllyal, a Gáz-
ipari Mûszaki Szakbizottság elnökével két
rendezvényen is javasoltuk, hogy tekintsék
a gázszerelõket felnõttnek és bízzák rájuk a

Kedves Kollégák! gázfogyasztói rendszerek létesítésének fele-
lõsségét.

Az E.ON dolgozói magazinja többoldalas
cikkben méltatta eddigi munkánkat.

Ami a következõ évet illeti, egyik legfonto-
sabb feladatunk lesz, hogy megtaláljuk helyün-
ket az elosztói engedélyes átalakult szerveze-
tében. Ehhez reményeim szerint megkapjuk a
támogatást. Ebben az átalakult szervezetben
kell elérnünk azt, hogy a jogosultak mindannyi-
an megkapják új szerzõdésüket, amely lehetõ-
vé teszi jogosultságuk gyakorlását.

Továbbfejlesztjük az együttmûködést a
MÉGSZ-szel és az E.ON többi szervezetével.
Ennek az együttmûködésnek az egyik, a meg-
valósulás fázisában lévõ eredménye az ener-
gia-tanácsadó tanfolyam elsõ része, amely ja-
nuárban fejezõdik be. Utána tervezzük az eh-
hez kapcsolódó marketingmunkát, valamint
a második rész megkezdését. A tanfolyamon
szerzett ismeretek nem csak egy tanácsadási
megbízás esetében, hanem a napi munkában
is használhatók lesznek. Segítséget nyújtanak

annak elérésében, hogy a megrendelõ tag-
jainktól minõséget kapjon.

A jövõ évre tervezett Földgázfórum –
amelynek megrendezésében a Gázközösség
is tevékenyen részt vesz – célja a földgáz
imázsának a megszilárdítása. Racionális ér-
veket kell tudnunk felhozni a mellett, hogy a
földgáznak az energiahordozók között to-
vábbra is meghatározó szerepe marad, a
megújuló energiák – elismerve azok létjogo-
sultságát – soha nem szoríthatják háttérbe.

Tudatosítanunk kell, hogy az elkészült gáz-
szereléseknek a fogyasztók számára hosszú
távú biztonságot kell nyújtani, emellett elen-
gedhetetlen a gazdaságos üzemeltethetõség.

Remélem, hogy tagjainknak a jövõ eszten-
dõben alkalmuk lesz rá, hogy az ilyen rend-
szerek létesítésében való jártasságukat bizo-
nyítsák. Ehhez kívánok mindenkinek a 2010-
es évben szakmai és üzleti sikereket, boldo-
gulást a magánéletben, erõt, egészséget.

Bayer Károly,
a Gázközösség elnöke

Bayer Károly beszámolója a közgyûlésen

Egyesületünk éves rendes közgyûlését és
délutáni szabadidõs programját immár
hagyományosan a velencei Ifi Szállóban
tartotta augusztus utolsó szombatján. A
délelõtti hivatalos program után ebéd,
valamint a közösségi és sportprogramok
következtek. Baráti beszélgetések, finom
pörköltek és jókedvû vetélkedõk jellemez-
ték a délutáni közös együttlétet.

A közgyûlésen Bayer Károly elnök köszöntöt-
te a megjelenteket. Külön is üdvözölte
Diethelm Mohrt, az E.ON-Ruhrgas képvise-
lõjét, az egyesület tiszteletbeli tagját és Gyár-
fás Attilát, a Magyar Épületgépészek Szövet-
sége elnöki tanácsadóját, a Gázipari Mûsza-
ki Szakbizottság tagját.

Elnöki beszámoló
Bayer Károly elnök bevezetõjében jelezte,
hogy az évközi munka számtalan apró részle-
tére nem fog kitérni, hanem a már végrehaj-
tott vagy még végrehajtás alatt álló jelentõ-
sebb feladatokról számol be.

Elsõként a tavaly õszi megyei találkozókra
tért ki, amelyeken Hasenauer András, a E.ON
Dél-dunántúli Gázhálózati Zrt. ügyvezetõ
igazgatója, a régióvezetõk és a területgazdák
is részt vettek. Jó hangulatban közvetlen pár-
beszédek zajlottak, ötletek, elhatározások szü-

lettek. Sikerült megegyezni egy nagyon fon-
tos kérdésben, a gázmérõk le- és felszerelé-
sérõl a fogyasztói rendszerek bõvítése esetén,
igaz ennek megvalósítása még nem fejezõ-
dött be.

Áprilisban került sor a hagyományos szak-
mai napra Szekszárdon 120 fõ részvételével.
Az elõadásokban egyrészt a biztonságos és
gazdaságos gázfogyasztói rendszerekrõl be-
széltek a szakmában jól ismert és elismert szak-

emberek, másrészt tájékoztatást kaptunk a
liberalizált gázpiac kérdéseirõl, lényegérõl. A
nyitó elõadást tartó Hasenauer András a jö-
võbeni közös munka kiemelt szempontja-
ként a fogyasztói rendszerek hosszú távú biz-
tonságát jelölte meg.

Ez évtõl a Gázközösség tagjai minõsített
regisztrált vállalkozásként jelenhetnek meg az
E.ON Hungária Zrt. honlapján is.

Folytatás a 2. oldalon
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Folytatás az 1. oldalról

Egy lehetõséggel több, hogy a potenciális meg-
rendelõk a színvonalas, minõségi munkát vég-
zõ vállalkozásokat megtalálják – emelte ki az
elnök.

Jelentõs munka volt az Etikai Kódex meg-
újítása, amelyet a közgyûlés más napirend-
nél tárgyalt részletesen.

– Van egy eléggé összetett – mondhatnám
neuralgikus – ügy, amely nehezen látszik meg-
oldódni – tért rá a következõ témára Bayer
Károly.

– Mint már említettem, a tavalyi megyei
találkozókon felvetõdött, hogy azok a jogo-
sultak, akik az engedélyes megbízásából a
gázmérõt és nyomásszabályozót felszerelhe-
tik, valamint ezzel összefüggésben elvégzik a
csatlakozó és fogyasztói vezetékek üzembe he-
lyezését, egy bõvítési munkánál a meglévõ
mérõ le- és felszerelését is megtehessék. Nem
eretnek gondolat, különösen annak fényében,
hogy a fogyasztó ilyen igényének benyújtása
után esetenként hetek telnek el, amíg a mé-
rõt az ezzel megbízott leszereli. Egy néhány
napja elõfordult esetben a várakozási idõ
éppen három hét volt. A találkozókon az érin-
tettek abban maradtak, hogy ez mind az en-
gedélyes, mind a fogyasztó érdeke, a szerelõ
pedig amúgy is kéznél van, tehát csináljuk.
Januárban az E.ON Közép-dunántúli Gázhá-
lózati Zrt. területén a gázközösségi tagok és
munkatársaik vizsgát tettek, hogy megbízott-
ként mûszaki ellenõrzést végezzenek. Mind-
ezekhez társult az az elhatározás, hogy az új
fogyasztók üzembe helyezéséért az engedé-
lyesek a megbízottaknak díjat fizetnek. Ezzel
egy több év óta bizonytalan helyzetet kíván-
tak rendezni.

– Az elmondottak új szerzõdéseket kíván-
nak – folytatta beszédét az egyesület vezetõ-
je. – Mivel az ügynek anyagi vonzatai is van-
nak, a szerzõdéseket a vállalati rend szerint a
logisztikának kell megkötni, elõtte pedig köz-
beszerzési pályázatot kell kiírni. Érthetõ,
hogy ha mindezeket a feltételeket teljesíteni
akarják nagyon körültekintõen kell eljárni.

A Magyar Épületgépészek Szövetsége
összeállított egy olyan, hivatalosan is elismert
képzést – tért át a jövõbeni feladatokra az el-
nök –, amely segítséget nyújt abban, hogy az
energiamegtakarítási, rendszerkorszerûsítési
megrendeléseket a jövõben még magasabb
szinten végezhessék az erre vállalkozók. Az
elsõ tanfolyamon részt vevõ gázközösségi ta-
goknak a MÉGSZ és a Gázközösség a tanfo-
lyam díjának felét állja.

2010-re a Gázközösség két nagyobb ren-
dezvényt tervez: április végére várható a ha-
gyományos szakmai nap. Május végén kerül
sor a kétévenként rendezendõ Földgázfórum-

ra az E.ON Hungáriával szorosan együttmû-
ködve. Ennek központi témája a környezet
védelme lesz. Fontos feladat lesz a 2010-es
közgyûlés elõkészítése, ami egyben tisztújító
közgyûlés is lesz.

Bayer Károly úgy vélte, hogy az egyesület
munkáját a szakmai berkekben sokfelé pozi-
tívan értékelik és vannak olyan esetek is, hogy
a Gázközösségben már jól mûködõ gyakor-
latot akarnak máshol is bevezetni. – A tagok
általi jogosultsággyakorlás elsõsorban a meg-
bízottként végzett mûszaki ellenõrzés, egye-
dülálló, példa nélkül való – mondta ez elnök.
– Áprilisban a Dunagáz által szervezett szak-
mai rendezvényen ennél is tovább mentünk.
Molnár Károllyal, az ÉGÁZ-DÉGÁZ hálózati
igazgatójával, a Gázipari Mûszaki Szakbizott-
ság elnökével a nyilvánosság elõtt kimond-
tuk, hogy meg kellene szüntetni a liberalizált
gázpiacon szinte feudálisnak ható jogszabá-
lyi elõírást, az engedélyes kötelezõ kontroll-
ját. Nem is volt rossz visszhangja. Errõl a Nem-
zetközi Gázkonferencián is lesz alkalmunk
beszélni. Nagyon remélem, hogy elõbb-utóbb
foganatja is lesz. Mindnyájunk élete könnyeb-
bé válna. A negatívumok, amikrõl beszéltem,
javíthatók, elsõsorban embereken múlnak.
Egyszerûen mindenkinek fel kell ismerni, hogy
a partnerség csak akkor mûködik, ha mind-
két fél számára elõnyös.

Arra, hogy amit terveztünk, megvalósítsuk,
a hibákat elkerüljük és eredményesek legyünk,
recept nincs. Amit tehetünk: alkalmazkodunk
a változásokhoz, átlépünk azon, ami lényeg-
telen és megoldjuk azt, ami fontos – zárta éves
elnöki beszámolóját Bayer Károly.

A közgyûlés a beszámolót elfogadta.

A tagfelvételi bizottság
beszámolója

Czétány László röviden ismertette a tagság-
létszámának változását az elmúlt években.
· 2004–2005-ben nyolc tag felvételét fogad-

ta el az elnökség, három tag kérte tagsága
felmentését és nem fizetés miatt tíz tag lett
kizárva. Ekkor a taglétszám: 182 volt.

· 2005–2006-ban hét tag felvételt nyert és
különbözõ okokból tizenegy tagsága szûnt
meg. A taglétszám 177-re csökkent.

· 2006–2007-ben tagfelvételt nyert négy
cég és a tagsága megszûnt tizenhárom-
nak. A tagság létszáma 168-ra csökkent.

· 2007–2008-ben huszonkét vállalkozás lett
tag és tizenháromnak szûnt meg a tagsá-
ga. A 2008. évi közgyûlés idején a taglét-
szám ismét 177 volt.

Az elmúlt évben a CH Épületgépész Kft.
tagságát – az etikai bizottság javaslata alap-
ján – az elnökség egy évre felfüggesztette, a
Csõszerelvény Bt. és Lelovics Tibor levélben
kérte tagsága megszüntetését. Tagdíjfizetés
elmulasztása miatt nyolc tag került kizárásra:
SÓTÉR Bt., GAANDE Kft., HORTERM Kft., K
és S Szaniter Kft., Horváth és Társai Bt., KOZ-
MA Bt., Pusztai és társai Bt., Reduktor Kft.

A tagfelvételi feltételeknek megfelelt és fel-
vételt nyert két jelentkezõ a Kögáz Kanizsa
Épszer Kft. és a BMT Mérnöki Kft. Az E.ON
Közép-dunántúli Gázhálózati Zrt. területérõl
jelenleg tizenhat tagja van az egyesületnek. A
taglétszám: 167.

A közgyûlés a tagfelvételi bizottsági beszá-
molót elfogadta.

Az etikai bizottság
beszámolója

Sántha Károly a bizottság képviseletében el-
mondta, hogy az E.ON Dél-dunántúli Gáz-
hálózati Zrt. megkereste a Gázközösséget és
panasszal élt a CH Épületgépészeti Kft.-vel
szemben. Egy pécsi társasház alagsorában
földgázcsatlakozó vezeték cseréjét végezték,
mint alvállalkozók. Nem rendelték meg a
gáztalanítást, a felszálló vezetéket nem szel-
lõztették ki. A présgép beindításakor berob-
bant a gáz és égési sérüléssel járó munka-
balesetet szenvedett egy ott dolgozó. A CH
Épületgépész Kft.-t a bizottság javaslata alap-
ján az elnökség egy évre felfüggesztette a
gázközösségi tagság alól. A rendõrségi eljá-
rás még nem fejezõdött be. A bizottság dön-

Augusztusi közgyûlés és szabadidõs program
a Velencei-tó mellett
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tése azért volt enyhe, mert az ügyvezetõ kor-
rekten együttmûködött, nem próbált kibújni a
felelõsség alól.

A közgyûlés a beszámolót elfogadta.

Számvizsgáló bizottság
Az egyesület gazdálkodásáról a helyszínen
kiosztott részletes adatokat elemezve Cser-
kúthy László bizottsági tag elmondta, megál-
lapítható, hogy az egyesület gazdálkodása az
elmúlt évhez hasonló. A számviteli fegyelem
elõírásait minden esetben betartották. A fõbb
adatok a következõk:

Tagdíjbevétel alakulása:
A gázközösség 2008. évi eddigi bevétele
3 127 000 Ft volt. Ennek zöme tagdíjból
áll, amely 2 862 000 Ft. 2009. évben ed-
dig 2 421 000 Ft tagdíj folyt be.

Mûködési költség
A költségek legnagyobb hányada 2008-ban is
a mûködés fedezetére szolgáló 1 680 000 Ft
volt, mely magába foglalja a programszere-
zés, adminisztráció, banki ügyintézés, köny-
velés, és egyéb ügyintézés feladatainak dí-
ját. Ez az összeg idén, az elsõ nyolc hónap-
ban 1 100 000 Ft.

Jogi képviselet díja
A kiadások másik állandó tétele a jogi képvi-
selet díja, mely 2008-ban 326 000 Ft volt.
Ez az rovat 2009-ben 80 000 Ft.

Egyéb kiadások
18 000 Ft MÉGSZ-tagdíj, 40 000 Ft Magyar
Mérnöki Kamarának fizetett akkreditációs költ-
ség, 20 000 Ft-os diktafonvásárlás, 60 000 Ft
útiköltség-térítés. 2009-ben 85 000 Ft tanács-
adás, 25 000 Ft akkreditációs díj, 18 000 Ft
MÉGSZ-tagdíj, 47 000 Ft a GLT Delta Ku-
pán való részvétel költsége.

A tagság a beszámolót elfogadta.

Új etikai kódex
Bayer Károly elnök a változást több dologgal
indokolta: a szabályzat több mint tíz éve ké-
szült, tehát az akkori és nem a mai aktuális
helyzetekre adja meg a választ. Így a szolgál-
tató (ma engedélyes) szerepét is kissé idejét-
múlt módon jeleníti meg, az élet pedig olyan
ügyeket is produkált, amik a régi kódex alap-
ján nem voltak elbírálhatók.

Az új változatot a közgyûlési meghívóval
mindenki megkapta, hogy véleményt alkot-
hasson róla. Az elkészítése elsõsorban Leikauf
Tibornak, az etikai bizottság elnökének az ér-
deme.

Az új kódex két jól elválasztható részre ta-
golódik. Az elsõ leírja az elvárt magatartást
általánosságban a megrendelõkkel szemben,
tárgyalja az engedélyessel való kapcsolatot
és a tagok egymással folytatott kapcsolatát,
valamint a tag és alkalmazottai viszonyát. A
második rész a normák ellen vétõkkel kap-
csolatos eljárási szabályokat taglalja. A meg-
küldött változatot az egyesület jogi képviselõ-
je megfelelõnek ítélte, az elnökség alkalmas-

FÕZÉS: 1. Málinger István; 2. Murányi
Sándor; 3. Pollák Sándor; 4. Varga
Radovan; 5. Szerdalácz László;
6. Mohai János

HORGÁSZAT: 1. Klein Zsolt; 2. Antal
István; 3. Sági Melinda; 4. Schindler
László

CSOCSÓ: 1. Borka Kriszián–Szikla
József; 2. Vörösvári Csenge–Sziládics Lili

PÉTANQUE: 1. Mohai János;
2. Borka Béla; 3. Körösztös Imre

ASZTALITENISZ: 1. Szikla József;
2. Szabó Richárd; 3. Krár Zoltán

A vetélkedõk
eredményei
A díjakat az E.ON Hungária Zrt.
ajánlotta fel.

nak tartotta arra, hogy a közgyûlés elé kerül-
jön.

A közgyûlés az új etikai kódexet egyhangú
döntéssel elfogadta.

Diethelm Mohr elõadása

Diethelm Mohr köszöntötte a megjelenteket
és örömét fejezte ki, hogy úgy mint eddig min-
den alkalommal, ezúttal is sikerült részt ven-
nie a közgyûlésen.

Ismertette a földgázpiacon és az E.ON
szervezetében végbemenõ németországi és
hazai változásokat. Úgy ítélte meg, hogy a
Gázközösség a megváltozott körülmények
között is meg fogja találni a helyét. – Eddig is
sok helyzetet oldottunk meg közösen. Bízom
abban, hogy a továbbiakban is alkalmazkodni
tudunk a változásokhoz – zárta elõadását.

Bozsó Béla elõadása
A Magyar Épületgépészek Szövetsége ügyve-
zetõje a fûtési rendszer felújítására kiképzõ új
tanfolyamukat ismertette. A fûtési rendszerek
felújítását egy jövõbeli, egyre erõteljesebb
épületgépészeti üzletágnak nevezte. Ezért in-
dított a MÉGSZ az E.ON Földgáz Trade-del
közösen oktatási projektet. A tananyagok el-
készültek, a tanfolyam akkreditációja is meg-

történt. Az elsõ részvételi lehetõséget a Gáz-
közösség tagjainak ajánlják fel. A feltételek-
rõl mindenki személyes értesítést kap, vala-
mint a Gázközösség honlapján is közzététel-
re kerül.

A szabadidõs programok között mindig nagy siker a fõzõverseny
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A 2009-es Nemzetközi Gázkonferencián
Bayer Károly, a Gázközösség elnöke, és
Molnár Károly, a Gázipari Mûszaki Szak-
bizottság elnöke, az ÉGÁZ-DÉGÁZ Zrt.
hálózati igazgatója a gázfelhasználói
rendszerek létesítésérõl a biztonság és a
bürokrácia szemszögébõl beszélt, össze-
hasonlítva a német és a magyar szabá-
lyozást. Sokszor említik, hogy Németor-
szágban egy új gázfelhasználói rendszer
szerelése és üzembe helyezése teljesen
a szerelõre bízva történik. Tényleg így van
ez, vagy csak a közhelyszerû mondás ér-
vényesül,  a más rétje mindig zöldebb? –
tették fel a kérdést.

A tapasztalt elõadók részletesen elemezték a
két ország gáziparában tapasztalható eltéré-
seket, amelyek közül néhány olyant emelünk
ki most, amelyek jelentõsen befolyásolják a
munkavégzés idejét.

A két ország szabályozását a tények alap-
ján hasonlították össze. Németországban az
alapokat két jogszabály, az energiagazdasá-
gi törvény és a kisnyomású csatlakozási ren-
delet adja. Magyarországon a GET és végre-
hajtási rendelete. A mûszaki–biztonsági sza-
bályozást Magyarországon a Gázipari Mûsza-
ki–biztonsági Szabályzat (GMBSZ) tartalmaz-
za.  Az ide vágó rendelet szerint a tervek felül-
vizsgálatakor az elosztó a GMBSZ-ben fog-
laltak teljesülését ellenõrzi.

Németországban egy nagy múlttal és te-
kintéllyel rendelkezõ szakmai egyesület, a
DVGW a szakmát bevonva készíti a folyama-
tosan fejlesztett szabályozást. A kétszázötven
oldalas, majd kétszer olyan vastag gyakorlati
kézikönyvvel kiegészített szabályzat jól felépí-
tett és tagolt, a gyakorlatban könnyen hasz-
nálható.

Magyarországon, egyes készülékcserék
kivételével minden munkához kell terv. Né-
metországban viszont csak az ipari rendsze-
rek csõvezetékeirõl és a földdel, vakolattal
eltakart vezetékekrõl készül terv, az is utó-
lag. Ennek megfelelõen kötelezõ tervfelül-
vizsgálat is csak nálunk van. Ez a két fázis
akár tizenkilenc napos idõveszteséget is
okozhat.

A szerelésrõl nálunk egy teljes dokumen-
tációt kell leadni, rajzokkal, bizonylatokkal.

Az elõadásban példának vett német elosz-
tónál egyetlen dokumentumot, a szerelési nyi-
latkozatot kell benyújtani, ami tartalmazza a
szerelés helyét, a felszerelt készülékeket, a fe-
lelõs szerelõ nevét, a kéményseprõ elõzetes
nyilatkozatát, bõvítés esetében pedig a gáz-
mérõ és a nyomásszabályozó adatait. Itt is
érzékelhetõ a különbség.

A kész szerelést itthon az elosztói engedé-
lyes vagy megbízottja köteles mûszaki-bizton-
sági szempontból ellenõrizni. Németország-

ban az elosztó jogosult, de nem köteles el-
lenõrizni. Az alapul vett elosztó szúrópróba-
szerû ellenõrzéseket végez, általában a mun-
kák 20%-ában. A harminchét szempontra ki-
terjedõ ellenõrzés például a személyes védõ-
eszközöket is vizsgálja. Az elosztó csak akkor
visel felelõsséget, ha életet vagy testi épséget
fenyegetõ esetben nem tette meg a szüksé-
ges intézkedést. Hogy nálunk mekkora lehet
egy részt vevõ felelõssége, az csak a bírósá-
gon, egy baleset után derül ki. A legnagyobb
idõveszteséget e téren a mûszaki ellenõrzésre
megszabott, legfeljebb tizenöt nap jelentheti
Magyarországon.

A részletes összehasonlításból megállapít-
ható, hogy a létesítés folyamata Németország-
ban is pontosan szabályozott. Nálunk viszont
három fázis – a tervezés, a tervfelülvizsgálat

Biztonság és bürokrácia a gázfelhasználói
rendszerek létesítésében

és a mûszaki ellenõrzés – jelentõs idõveszte-
séget okoz, ami maximálisan 30–35 nap le-
het.

Összegzésként Bayer Károly és Molnár
Károly elmondta: a különbség nem a két
ország gázipari szabályozásának rendezett-
ségben, hanem abban van, hogy Németor-
szágban megbíznak a munkát végzõ szak-
emberben és nem mûködtetnek egy – szin-
te már feudálisnak ható – ellenõrzési rend-
szert.

Felmerülhet a kérdés: nem megy-e mind-
ez a biztonság rovására? Németországban
ma mintegy tizenhétmillió fogyasztó van.
1981-ben kevesebb fogyasztóval ötvenhat
baleset volt, amibõl hetet  okoztak szerelõk.
2006-ban a balesetek száma 18 volt, ami-
bõl a szerelõk kettõért okolhatók.

Az elõadókat megkérdeztük: mivel egészítené
ki saját tapasztalatai alapján az elmondottakat
hírlevelünknek?

BAYER KÁROLY: A GET lehetõvé teszi, hogy az elosztói
engedélyes mûszaki ellenõrzési kötelezettségét megbí-
zott útján teljesítse. A DDGÁZ Rt. – ma E.ON Dél-dunán-
túli Gázhálózati Zrt. – 2004 óta bevezette ezt a lehetõsé-
get. Harmincnégy, a feltételeknek megfelelõ szakember
vállalta az ehhez kapcsolódó tanulást és vizsgát.
Eddig közel 4500 mûszaki ellenõrzést végeztek a megbí-
zottak, ami az új bekapcsolások 13%-át jelenti. A társa-
ság a munkák 10%-át szúrópróbaszerûen ellenõrizte, és
mûszaki–biztonsági szempontból nem tapasztalt lénye-
ges hibát. Ez, becslésem szerint, munkánként mintegy
nyolc–tíznapos idõnyereséget jelentett. A megbízottként
végzett mûszaki ellenõrzésekbõl eddig baleset nem ke-
letkezett.
MOLNÁR KÁROLY: A hazai szabályozás alapkoncepci-
ója a földgáz-felhasználás tömeges térnyerésének idõ-
szakában a 70-es évek elején került kialakításra. A sza-
bályozás egyes részei idõközben többször változtak, de

az alapkoncepció napjainkig változatlan maradt. Idõköz-
ben az érintett szakemberekkel szemben támasztott kö-
vetelményekben és a technikai megoldásokban történt
változásokra figyelemmel ma már indokolatlan a több
mint négy évtizedes alapkoncepció fenntartása. Kedve-
zõtlenül befolyásolja a vállalkozói és a fogyasztói fegyel-
met az a szabályozás, ahol például egy használhatatlan-
ná vált készülék cseréje a vonatkozó elõírások betartásá-
val heteket, hónapokat vehet igénybe.

A GMBSZ a kor mûszaki, technikai színvonalának fi-
gyelembevételével szabályozza a gázfelhasználó rend-
szerek létesítésére, üzemeltetésére vonatkozó követelmé-
nyeket. Sajnálatos, hogy közzététele „csak” a Magyar
Kereskedelmi Engedélyezési Hivatal honlapján, és nem a
földgázellátásról szóló 2008. évi XL. törvény vonatkozó
elõírásának megfelelõen miniszteri rendeletben történt.

A szabályzatban foglaltak hatékonyabb érvényesíté-
sét segítené a szakterületet érintõ más szabályozások
(OTÉK, gázszerelõk nyilvántartásáról szóló rendelet, kö-
telezõ kéményseprõ ipari közszolgáltatásról szóló ren-
delet) aktualizálása és az azokban foglaltak harmonizá-
lása.



H í r l e v é l  · 5

Elõzõ számunkban Leikauf Tibor, a Gázkö-
zösség etikai bizottságának elnöke nyilat-
kozott arról, hogy több mint tíz év után, a
szakmát érintõ változások miatt új etikai
kódexet készít egyesületünk. Azóta lezaj-
lott az akkori írásban vázolt folyamat: a köz-
gyûlés pedig elfogadta az átdolgozott, jogi
szempontból alaposan ellenõrzött, végül az
etikai bizottság által jóváhagyott szöveget.
Tekintsük át, milyen fontosabb változáso-
kat tartalmaz a módosított szöveg!

Az általános elvek terén nem változott, hogy
a Gázközösség tagjainak kötelességük a hi-
bátlan és szerzõdésszerû munkavégzés, az
egyesület céljainak tudatos képviselete. Az
etikai bizottság azok ellen a tagok ellen lép-
het fel, akik kötelességüket olyan vétkes mó-
don nem tartják be (ez mulasztás és cselevés
egyaránt lehet), ami szakmai tevékenységük-
kel függ össze.

A Gázközösség tagjai és ügyfeleik közötti
kapcsolatról az új kódex jogviszonyként ír.
Ennek megfelelõen a szükséges szakmai kép-
zettséggel, szaktudással és engedélyekkel ren-

delkezõ tagnak – egyebek közt – törekednie
kell e jogviszony írásba foglalására, a határ-
idõre történõ teljesítésre és a tisztességes ár
alkalmazására. A tag a munkájára köteles
jótállást, szavatosságot vállalnia, illetve köte-
les az élet- és vagyonvédelemmel kapcsola-
tos intézkedések megtételére. A megrendelõ
érdekeit azonban csak a gázszolgáltatóval
kötött szerzõdés, valamint a jogszabályok ke-
retei között védheti az egyesület tagja.

A Gázközösség tagjainak a gázszolgálta-
tóval fennálló jogviszonyában az egyesület
céljának megfelelõen köteles a szolgáltató
érdekeinek képviseletére – a fogyasztók ellá-
tásának mûszaki biztonsága vonatkozásában.
(A mûszaki utasításokat minden vonatkozás-
ban be kell tartania a tagoknak.)

A szabálytalan földgázvételezésben törté-
nõ közremûködés vagy egyes hozzátartozók
szabálytalan vételezése például az egyesület-
bõl történõ kizárással jár, míg az elosztó há-
lózatba történõ beavatkozás fegyelmi vétség-
nek minõsül. Az egyesület tagjának egyúttal
tudatosan kell képviselnie a földgáz elterjesz-
tését, a takarékos fogyasztás elõsegítését.

A kódexben is rögzítették, hogy a gázszol-
gáltató elõsegíti a tagok megbecsülésének
növelését, támogatja továbbképzésüket,
ajánlja õket a fogyasztóknak.

A Gázközösség tagjainak más vállalkozók-
kal létrejött kapcsolataikban az üzleti erkölcs
és tisztesség jegyében kell eljárnia, kizárva a
tisztességtelen versenyt. A tisztességtelen pia-
ci magatartás éppúgy tilos mint mások hírne-
vének rontása. Úgyszintén tilos mûszaki do-
kumentációt engedély nélkül felhasználni,
üzleti titkot megszegni, a versenytársakról tisz-
tességtelenül megszerzett információval élni,
a fogyasztókat bármilyen módon megtévesz-
teni. Szintén tilos a versenytárgyalások tiszta-
ságát bármilyen módon megsérteni.

Az etikai kódex szabályozza a Gázközös-
ség tagja és alkalmazottja közötti jogviszonyt,
ahogy a tagokkal szembeni eljárások szabá-
lyait is. A szabályzat meghatározza az ügy-
döntõ bizottság összetételét, az eljárás felté-
teleit, a panasztétel módját. Lényeges, hogy
az eljárást hatvan napon belül kell lefolytatni.
A tárgyalás módját ugyancsak pontos szabá-
lyok rögzítik. Az etikai bizottság által lefolyta-
tott eljárás alapján az elnökség határoz a le-
hetséges szankciókról, ami a figyelmeztetés-
tõl a végleges kizárásig terjedhet. A döntés
ellen természetesen fellebbezést lehet benyúj-
tani.

gosultsággal sem rendelkezõ szerelõk kivite-
lezik. Az így elvégzett munkák szabálytalanok,
sokszor szakszerûtlenek, veszélyeztetik az üze-
meltetõ és környezete biztonságát, s ezenfe-
lül rontják a gázfelhasználás megítélését.
Egyes becslések szerint a lakossági körben
50–80%-ra tehetõ a feketemunkák aránya…

Gyárfás Attila
felvetését az elosz-
tói engedélyesek
mûszaki vezetõi
már a konferenci-
án egyöntetû he-
lyesléssel fogad-
ták. Elgondolásait
azóta a Gázipari
Mûszaki Szakbi-
zottság tagjai is

megkapták. A javaslatok lényege, hogy a tár-
saságok – a mûszaki felülvizsgálati munkájuk
során szerzett tapasztalatok értékelésével – mi-
nõsítsék a területükön szakmailag kifogásta-
lanul dolgozó gázszerelõket, és ennek alap-
ján engedélyezzék nekik egyes saját munkáik
„átvételét”, önellenõrzését. (Hasonló rendszer
mûködik bizonyos tevékenységek esetében az
E.ON területén, a Gázközösségben, vagy az
Égáz–Dégáz területén, a „Partnergáz” szerve-
zetben.)

A minõsített gázszerelõk az önellenõrzés-
sel engedélyezett szerelési–kivitelezési munká-
kat elvégezhetnék a saját felelõsségükre, gáz-

terv – és ennek megfelelõen tervfelülvizsgálat
– nélkül, azzal a feltétellel, hogy az elvégzett
munkáról elõírt részletességû szerelési nyilat-
kozatot állítanak ki, amit például három na-
pon belül adnak át az illetékes elosztói enge-
délyesnek. Ehhez természetesen országosan
egységes szerelési nyilatkozatra van szükség,
a felelõsség világos leírásával.

– Ha tisztességes munkát végzõ, viszonylag
olcsón dolgozó szerelõk gyorsan elvégzik a cse-
rét, az mindenképpen pozitívan hat a feketemun-
ka visszaszorítására – véli Gyárfás Attila. – Ter-
mészetesen az új létesítésre mindezek nem vo-
natkoznának, ahhoz továbbra is tervezõ kell.

Az új rendszerrel kapcsolatos koordináci-
ót a Magyar Épületgépészek Szövetsége vál-
lalta magára. A Magyar Kereskedelmi Enge-
délyezési Hivatal ugyancsak pozitívan reagált,
így komoly esély van arra, hogy a 11/2004-
es GKM-rendelet rövidesen megjelenõ mó-
dosításában (a 2008. évi gáztörvény új vég-
rehajtási rendeletében) helyet kap ez a lehe-
tõség. A szövegbe mindössze annyit kellene
bevenni, hogy a kötelezõ tervfelülvizsgálatot
az elosztói engedélyes elengedheti a megbí-
zottai számára.

– Fontos lenne, hogy ez a lehetõség csak
a zárt égésterû kazánokra vonatkozzon, amik
jóval kisebb veszélyt, viszont gazdaságosabb
mûködést garantálnak – teszi hozzá a MÉGSZ
tanácsadója. – Arról nem beszélve, hogy a
régi típusú kazánokat ma már talán nem kel-
lene újra régi típusúra cserélni.

A GMBSZ-bizottság már dolgozik az elõ-
terjesztésen, és – kedvezõ esetben – a cikkünk-
ben vázolt elgondolást tartalmazó rendelet ja-
nuár elsejétõl életbe léphet.

Biztató kezdeményezés
a feketemunka kiszorítására

Elkészült az új etikai kódex

Nemrégiben, a 41. Gázkonferencián el-
hangzott egyes elõadások hallatán Gyár-
fás Attila új ötletet fogalmazott meg a fe-
ketemunka visszaszorítására az épületgé-
pészetben. A Magyar Épületgépészek
Szövetségének elnöki tanácsadóját el-
gondolásáról, és annak várható jövõjé-
rõl kérdeztük.

– Honnan ered az ötlet, és mi a lényege?
– A konferencián hallott két elõadás gon-

dolkodtatott el. Bayer Károly és Molnár Kár-
oly elõadása volt az egyik, a készülékcsere
német példájáról, amibõl kiderült: mennyivel
egyszerûbb ott intézkedni, ha valakinek a tél
közepén romlik el a kazánja. Sem tervezte-
tésre, sem engedélyezésre nincs szükség, a
szerelõ felelõsségére utólag készül a doku-
mentáció. Nálunk szezonban egy–másfél hó-
napig tart a hivatalosan elvégzett készülék-
csere, és igen drága is. A másik, ötletadó
gondolatsort Chappon Miklóstól hallottam,
aki a felelõsségi mátrixról beszélt, amivel
pontosítani lehet az épületgépészeti tervezé-
si, szerelési felelõsség kérdését.

Már a szünetben elbeszélgettem az illeté-
kesekkel a bennem fölvetõdõ ötletrõl, vagyis
arról, hogy Magyarországon is honosítsunk
meg a németországihoz hasonló rendszert.
Hiszen a készülékcseréket – épp az elmon-
dott nehézségek miatt – igen gyakran terv és
mûszaki felülvizsgálat nélkül, nem egyszer jo-
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– Megfelelõ szimulációs folyamatokkal és
több pilléren alapuló hõenergetikai tervezés-
sel jelentõs megtakarításokat érhetünk el –
mondta lapunknak Jermás Krisztián,  a
Hevaszer Kft. épületgépész tervezõje. Mind-
ezt a szakember a szentgotthárdi termálfürdõ
sikeres beruházása kapcsán fejtette ki, ame-
lyet bemutatunk írásunkban. A Magyar Mér-
nöki Kamara és a Magyar Épületgépészeti
Koordinációs Szövetség az Év Fiatal Épület-
gépész Mérnöke Díj odaítélésével is elismer-
te ezt a szakmai teljesítményt.

A még 2004–2005-ben elvégzett tervezõi
munka során a cég szakemberei újfajta esz-
közt alkalmaztak. Egy speciális, úgynevezett
szimulációs eljárással elõzetesen elemezték a
helyszín idõjárási viszonyait, és ehhez tervez-

ték hozzá a szükséges hõigényeket. Számítá-
saik szerint például a termálfürdõ hõigénye
március–április hónapokban a legnagyobb,
nemcsak a nagyobb látogatói létszám, hanem
a magasabb külsõ páratartalom és a belsõ
terek páramentesítéséhez szükséges nagyobb
frisslevegõigény miatt is. Ennek alapján pon-
tos adatokat kaptak a mintegy tízezer négy-
zetméter alapterületû komplexum várható
hõigényérõl és az ennek ellátásához szüksé-
ges épületgépészeti eszközök tervezéséhez.
Napkollektor és termálvizes fûtés mellé na-

gyobb részt gázfelhasz-
nálású hõellátási rend-
szert terveztek, gázka-
zán formájában. – A
költséghatékony üze-
meltetés elérésére töre-
kedve a hagyományos
mellett kondenzációs
kazánt is beépítettünk –
magyarázta Jermás
Krisztián. – Így a leg-
megfelelõbb arányban
tudtuk a hõellátási
rendszereket összeállí-
tani: nem volt felesle-
gesen nagy a beruhá-
zási költség, de az üze-
meltetés hatékonysága
is érvényesült.

A szakember szerint ráadásul ezzel a tech-
nikával nemcsak az üzemeltetési, hanem már
a hõellátó rendszer beruházási költségein is
lehetett spórolni, számításaik szerint akár 30
százalékot is.

A Magyarországi Kéményseprõk Orszá-
gos Ipartestülete nemrégiben tartotta
soron következõ konferenciáját. Az ese-
ményre az NFGM és az ÉMI képviselõi
mellett meghívták Bayer Károlyt, a Gáz-
közösség elnökét is. Mirõl beszélt az
összejövetelen? – kérdeztük egyesületünk
vezetõjét.

– Az rendezvényen a szakmai elõadáso-
kon túl több referendum hangzott el, ame-
lyekben ismertették a már hatályos és a vár-
ható jogszabályváltozásokat. – válaszolta az
elnök. – A jogszabályok egységesítésének té-
májához jómagam is igyekeztem hozzátenni
a tapasztalataimat.

Bayer Károly „A légellátás és az égéster-
mék-elvezetés egy gázipari szakember szemé-
vel” címû elõadásában elmondta a konferen-

cia résztvevõinek,
hogyan alkalmaz-
zák, alkalmazhat-
ják a jelenlegi jog-
szabályokat és a
GMBSZ-t munká-
jukban az elosztói
engedélyesek és a
Gázközösség tag-
jai. Természetesen
változtatási javas-

latokkal is szolgált elõadásában.
– A jogszabályok harmonizálása koránt-

sem tökéletes, a szakmai szabályokkal nem
egy késõbbi jogszabály ütközik. A törvényal-
kotók azonban nem hagyhatnák figyelmen
kívül a szakmai elõírásokat, ha jogszabállyá
emelnék õket. Ennek ékes példája a GMBSZ,
aminek a gáztörvény szerint már ezen a szin-

ten kellene lennie. Hogy egy példát mond-
jak: mind a homlokzati, mind a tetõn át törté-
nõ égéstermék-kivezetésrõl elmondható, hogy
ha a jogszabályt szó szerint értelmezzük, ak-
kor az egyszerû parapet konvektort is be kel-
lene jelenteni. Ez értelmetlen – és óriásira
növelné a papírmunkát! A gázipar területén
érdekelt engedélyeseknek és vállalkozóknak
pontosan kell tudniuk, mit cselekedjenek, mert
ha rosszul döntenek, baj lehet: kárt, sõt, élet-
veszélyt okozhatnak. A szakma gyakorlóinak
és az engedélyeseknek nem szabadna a jog-
szabályok értelmezésével foglalkozniuk, de
jelenleg nincs kihez fordulniuk segítségért.
Egyértelmû szabályok kellenek!

– Hogyan lehet kiutat találni a zsák-
utcából?

A Gázipari Mûszaki Szakbizottság és a
Magyar Gázipari Egyesülés is azon dolgozik,
hogy a miniszter a GMBSZ-t jogszabályként
hirdesse ki. Bízom abban, hogy rövidesen
eredményt érnek el, és már jövõre megkerül-
hetetlen lesz a szakma közremûködésével el-
készített mûszaki–biztonsági szabályozás!

A beruházás
legfontosabb adatai
Alapterület: 10 000 m2, ebbõl hasznos:
9470 m2. A létesítmény tizennégy meden-
cét tartalmaz, melyek összes felülete meg-
haladja az 1500 m2-t. A központi me-
dencetér legnagyobb összefüggõ vízfe-
lülete az 512 m2-es élménymedence.

Az engedélyezési tervdokumentáció
épületgépészeti fejezetének elkészítésére
kevesebb, mint egy hónap jutott.

Hõenergia-igények:
– transzmissziós hõveszteség: 708 kW
– szellõzõ friss levegõ felmelegítésének

hõigénye: 872 kW
– medencék hõvesztesége: 893 kW
– hmv-termelés hõigénye: 252 kW
Összesen: 2775 kW

Rendelkezésre álló hõenergia:
– földgáz üzemû kazánház (2 × 740 kW

+ 1200 kW): 2680 kW
– napkollektor: 142 kW
– a termálvíz hõenergiája: 48 kW
Összesen: 2870 kW

Egyértelmû szabályok kellenek!

Alapos tervezés: költségmegtakarítás,
magasabb ügyfél-elégedettség

A jól szimulálható, a helyi idõjárási és hasz-
nálati viszonyoknak megfelelõ, adott esetben
több hõforrásra épülõ energetikai rendszerek
„meghálálják a bizalmat”, érzékelhetõn ala-
csonyabb beruházási és üzemeltetési költsé-
geket eredményeznek, ami jelentõs lépés az
ügyfelek elégedettségének eléréséhez.
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Sorozatunk következõ részében a Doku-
mentumok szekcióval ismerkedünk meg
egy kicsit közelebbrõl.

A Dokumentumok menüt csak regisztrált
felhasználóink érhetik el az oldalon, miután
kérésüket elfogadtuk.

Bejelentkezés után a bal oldalsáv legalsó
blokkjában (Dokumentumok) érhetjük el a
kívánt tartalmakat.

A letöltések könyvtárban minden olyan
nyomtatvány, leírás és program megtalálha-
tó, amelyekre tagjainknak szüksége lehet.

Értelemszerûen kattintásokkal tudunk eljut-
ni a kívánt állományhoz.

A különbözõ mappákon belüli fájlok meg-
tekintéséhez az alábbi programok szüksége-
sek:
· valamilyen szövegszerkesztõ és táblázatke-

zelõ alkalmazás (pl.: Ms Word és Excel)
· Acrobat Reader ( a PDF-kiterjesztésû fáj-

lokhoz)

A fent említett programok (azok ingyenes,
a fájlok megnyitására szolgáló változatai)
megtalálhatóak a hasznos programok map-
pán belül.

Murányi Sándor

Az E.ON Dél-dunántúli Gázhálózati Zrt.
arra kéri a gázbekötéseket kivitelezõ és
szervezõ szerelõket, hogy mostantól az
úgynevezett megvalósulási dokumentá-
ció részeként kérjék el az új fogyasztók-
tól a kereskedelmi szerzõdést is, és ezt a
többi dokumentummal együtt adják át a
területgazdák számára.

A mérõfelszerelés feltételeirõl szóló kormány-
rendeletben meghatározottak és a társaság
ezt megvalósító döntései alapján november
1-jétõl már az új bekapcsolású fogyasztók ke-
reskedelmi szerzõdését is el kell kérni és a
megvalósulási dokumentáció részeként át kell
adni a területgazdák számára.

– A gázpiaci liberalizáció részét képezõ 19/
2009-es számú kormányrendelet szabályoz-
za úgy, hogy a mérõfelszerelés feltétele a ke-
reskedõ nyilatkozata a fogyasztó ellátásáról
– mondja az E.ON Dél-dunántúli Gázháló-
zati Zrt. fejlesztési csoportvezetõje.

Hahn-Kovács Zsanett szerint azért csak et-
tõl az idõponttól kezdve kérik az új bizonylat
használatát, mert hagyományosan szeptem-
ber–október hónapokban általában jelentõs
a gázbekötések száma, így a dömping után,
véleménye szerint, hatékonyabban tudnak fel-

A Letöltések menüpont
a gazkozosseg.hu honlapon

November 1-jétõl a kereskedelmi szerzõdés is
a megvalósulási dokumentáció része

készülni az új feladatokra a szerelõk. Az el-
múlt évek változásai szerint minden fogyasztó
elõször rendelkezik egy egyetemes szerzõdés-
sel a helyi egyetemes szolgáltatójával, és ezt
követõen, ha akarja, köthet egy versenypiaci
kereskedelmi szerzõdést is az általa kiválasz-
tott szolgáltatóval.

Az egyetemes szerzõdést a felhasználó a
kitöltött egyetemes szolgáltatói igénybejelen-
tõ E.ON ügyfélszolgálatán történõ leadását
követõ nyolc munkanapon belül két példány-
ban postai úton megkapja. A szerelõk kérjék
el a fogyasztótól az egyik aláírt példányt vagy
annak másolatát.

A fejlesztési csoportvezetõ hangsúlyozza,
ha az ügyfél nem egyetemes szolgáltatás ke-
retében, hanem versenypiacról akar vételez-
ni, elképzelhetõ, hogy a fogyasztó kereske-
dõje nem járul hozzá a szerzõdés átadásá-
hoz, így elõfordulhat, hogy csak ehhez kap-
csolódó és ezt megalapozó kereskedõ által
kiadott nyilatkozattal rendelkezik.

Hahn-Kovács Zsanett felhívja a szerelõk
figyelmét arra is, hogy amennyiben társasház-
ban történnek meg a bekapcsolások a gáz-
szolgáltatásba, a lakásokkal egyenként kell
megkötni az egyetemes szolgáltatási szerzõ-
dést. Ennek két verziója lehet: vagy a kivitele-

zõ a bekapcsoláskor már eladta a vevõnek,
akkor már a fogyasztó tulajdonában van, így
vele kell megkötni a szerzõdést. Ha a bekap-
csoláskor a kivitelezõ még nem adta el a le-
endõ vevõnek az ingatlant, akkor pedig a ki-
vitelezõvel kell lakásonként(!) megkötni a szer-
zõdést. Utóbbi esetben az ingatlant késõbb
megvásároló fogyasztóra egy egyszerû átírá-
si folyamat vár, amelyben az E.ON ügyfél-
szolgálatának munkatársai készéggel segíte-
nek.

Hahn-Kovács Zsanett
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Háromoldalas fényképes összeállításban
mutatták be a Gázközösséget a E.ON-
érdekeltségû magyar cégek munkatársa-
inak az E.ON gáz.áram címû dolgozói
gazinjában.

A Bayer Károllyal készített interjúban ez elnök
emlékezett arra, hogy a tizenkét évvel ezelõtti
egyesületalapításkor nem volt hagyománya a
gázszolgáltatók és a gázszerelõk közötti
együttmûködésnek, ezért mindkét szakmai
csoportban meg kellett gyõzni a fontos em-
bereket az új kezdeményezés életképességé-
rõl és hasznosságáról. Bayer Károly részlete-
sen bemutatta a együttmûködési kezdeménye-
zés egyre komolyabb eredményeit, és érzé-
keltette, hogy a régió legjobb épületgépész
vállalkozásai alkotják az egyesület tagságát,
akik a partneri együttmûködésnek is köszön-
hetõen az átlagosnál lényegesen jobb szín-
vonalon képesek a gázfogyasztó ügyfeleknek
gázszerelési és szervizelési szolgáltatásokat
végezni. Az elnök az egyesület egyik legfon-

Kilenc gázközösségi tag is részt vesz a MÉGSZ
fûtésirendszer-felülvizsgáló (energiatanács-
adó) képzésén. Az októberben kezdõdõ és
februárban végzõdõ tanfolyamon a fûtési
rendszerek felülvizsgálatához és felújításához
szükséges legkorszerûbb ismereteket adják elõ
a témák hazai ismert szakemberei. Így töb-
bek között a hõszivattyús technika, a napkol-
lektorok, a fatüzelésû és kondenzációs kazá-
nok, valamint a szabályozástechnika alkotják
a tananyag gerincét, de ezeken túl fontosak

E.ON-szintû bemutatkozás

Modern tanfolyam
tagoknak féláron

Bayer Károly köszönti a tanfolyam résztvevõit az elsõ tanfolyami napon

az épületenergetikai ismeretek is. A tanfolyam
utolsó harmadában a MÉGSZ új épületener-
getikai számítószoftverével fognak megismer-
kedni a hallgatók, amit a néhány napos gya-
korlás után a mindennapi munkához is hasz-
nálhatnak.

Mivel ez a tanfolyam az elsõ, a MÉGSZ és
a Gázközösség 25-25%-os kedvezményt
adott a Gázközösség tagjainak. A következõ
hírlevélben a résztvevõk véleményét fogjuk
összefoglalni olvasóink számára.

tosabb fejlõdési irányaként az E.ON Közép-
dunántúli Gázhálózati Zrt.-vel való együttmû-
ködés fejlesztését nevezte meg.

Diethelm Mohr, az E.ON-Ruhrgas partner-
kapcsolati szakértõje is nyilatkozott a lapnak.
Mint elmondta, az NSZK-ból vett tapasztala-
tokat is felhasználták a Gázközösség alapítá-
sakor, amely eredményes fejlõdési pályát fu-
tott be és jelentõsen bõvítette hazai és külföl-
di szakmai partnerei körét, aminek köszön-
hetõen 2003-ban a DVGW-be, a Német Víz-
gázszakmai Szövetségbe is felvételt nyert.
Diethelm Mohr jelezte, ahogyan Németor-
szágban, úgy itthon is a megújuló energiák
alkalmazása és az energiatakarékosság fej-
lesztése jelentik az egyik új szakmai irányt. Az
E.ON Európában és Magyarországon is szé-
les körben népszerûsíti az energiatakarékos
technológiákat, az új technikák nyújtotta elõ-
nyöket.

A Gázközösség és a Magyar Épületgépé-
szek Szövetsége bevonásával már meg is
kezdték a közös szakmafejlesztõ munkát.

Miniszteri dicséret
Leikauf Tibornak
Tíz éve jöttek létre a békéltetõ testületek.
Baranyában ez a fogyasztóvédelmi szer-
vezet a Pécs-Baranyai Kereskedelmi és
Iparkamara kebelén belül, dr. Bodnár Jó-
zsef vezetésével mûködik. A testületnek
Leikauf Tibor kéményseprõ mester, épü-
letgépész üzemmérnök az alelnöke.

November végén, a testületek jubile-
umi rendezvényén négy szociális és mun-
kaügyi miniszteri dicsérettel jutalmazták
a legjobban teljesítõket. Baranyában
Leikauf Tiboré az elismerés. A kitüntetett
a rendezvény után elmondta: a megbe-
csülés a testület egészét illeti, hiszen a
húsznál több tagot számláló szervezõdés
évente háromszáz vitás fogyasztóvédel-
mi kérdésben jár el.

Földgázfórum:
2010-ben újra
Az E.ON mellett – hasonlóan a korábbi-
akhoz – a Gázközösség is bekapcsoló-
dik a 2010-es Földgázfórum szervezésé-
be, lebonyolításába – nyilatkozta hírle-
velünknek Bayer Károly.

A november végén lezajlott egyezte-
tések szerint az évtizedes múlttal rendel-
kezõ, kétévente megtartott szakmai ren-
dezvényt május végén, június elején tart-
ják meg a jövõ esztendõben. A helyszínt
a szervezésre pályázó ügynökségek aján-
latai alapján fogják kiválasztani, ez még
napjainkban nem ismert. Ami viszont biz-
tos, hogy „A földgáz és a környezet vi-
szonya” mottójú esemény egynapos lesz.

– A földgázt ma sokszor fekete bárány-
ként kezelik, éppúgy, mint évtizedekkel
ezelõtt a szenet – véli a Gázközösség el-
nöke. – A helyére kell tennünk a dolgo-
kat: a megújuló energiák csak kiegészít-
hetik, de nem helyettesíthetik a Föld mé-
lyének kincsét. A földgáz vezetõ szerepet
nyerhet az energiahordozók közt a jövõ-
ben!

Az említett gondolat köré csoportosít-
ják az elõadásokat is. Mind az E.ON-tól,
mind Németországból várnak vélemény-
formáló szaktekintélyeket, de a hazai
szakmai intézmények legjobbjait szintén
elõadóként várják a találkozóra. Az egy-
napos programba nyolc elõadást tervez-
nek. A fórumot szokás szerint ünnepi va-
csora és mûsor zárja majd.

– Mikorra dõl el a rendezéssel
kapcsolatosan minden kérdés?

– Február végéig össze kell állnia a
Földgázfórum pontos programjának,
mert attól kezdve már a konkrét szerve-
zõmunka vár ránk.
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– A gáz nem ellenség, hanem kiszámítha-
tó partner – ezzel a gondolattal nyitotta meg
az elõadók sorát az E.ON Hungária Zrt. igaz-
gatóságának tagja, Bakács István, aki felidéz-
te, hogy az utóbbi idõben nem valami jó a
gáz imázsa, vannak, akik szitokszóként hasz-
nálják. – Ezzel szemben inkább párbeszédre
lenne szükség – jelentette ki.

Bakács István
két fontos, a gázpi-
acot érintõ feladat-
ról beszélt elõadá-
sában. Egyrészt úgy
látja, erõsödõ nyo-
más van az Európai
Unióban az egysé-
ges piac irányába,
melynek egyik felté-
tele a gázvezetékek

összekötése a biztonságos szolgáltatás érde-
kében, különösen Magyarország és a szom-
szédos országok között. Másrészt a hazai gáz-
piaci liberalizáció indulása után a villamos-
és gázenergia-szolgáltatásra vonatkozó tör-
vény további modernizálására van szükség.

Fejlõdõ ellenõrzés
Bessenyei Gábor, a Magyar Energiahivatal osz-
tályvezetõje a 19/2009. (I. 30.) Korm. rendelet
április közepén életbe lépett változásairól szólt.
Mint mondta, az új szabályozás külön veszi a
szerzõdésszegés és a szabálytalan vételezés fo-
galmát, és tovább szigorítja a helyszíni mun-
kavégzés körülményeirõl készített jegyzõkönyv
megírását.

Folytatás a 2–3. oldalon.

Tizedik szakmai napját tartotta ápri-
lisban Szekszárdon a Gázközösség
Egyesület. Majdnem kétszáz résztve-
võ jelezte elõre részvételét a földgáz-
szakma rangos eseményére, amelyen
nemcsak a Gázközösség mûködési te-

FÖLDGÁZFÓRUM 2010: a földgáz értékes,
modern energiahordozó, továbbra is van jövõje

Annak idején, 1997-ben nem gondoltuk,
hogy ilyen hagyományt teremtünk ezzel a
rendezvénnyel – kezdte köszöntõjét Bayer
Károly, az idei, Balatonfüreden rendezett
Földgázfórum levezetõ elnöke. A Gázkö-
zösség elnöke felidézte, már az elsõ talál-
kozókkal sem akartak más rendezvények-

kel konkurálni, inkább a kötetlen, szakmai
megbeszéléseket szerették volna elõtérbe
helyezni, némi külföldi kitekintéssel. – Hi-
szem, hogy a földgáz nemcsak a múlt, ha-
nem a jövõ energiahordozója is – tette
hozzá, amivel meg is adta a fórum alap-
hangulatát, alapgondolatát.

rületén tevékenykedõ vállalkozások,
hanem a hazai gázipar nagyvállala-
tai, mint például a GdF Suez és a FÕ-
GÁZ is képviseltették magukat.

Folytatás a 3–4. oldalon.

KÖZGYÛLÉS
ÉS SZABADIDÕS NAP
A VELENCEI-TÓ PARTJÁN!

Augusztus 28-án, szombaton ismét megtartjuk
egyesületünk közgyûlését – amelyen ezúttal
vezetõségválasztás is lesz – és a hagyományos
szabadidõs programokat.

A HELYSZÍN: Velence, IFI szálló, Tópart u. 51.

A hivatalos meghívót idõben postázzuk tagjainknak.

X. Gázszakmai Nap Szekszárdon
– az E.ON támogatásával
X. Gázszakmai Nap Szekszárdon
– az E.ON támogatásával
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FÖLDGÁZFÓRUM 2010
Folytatás az 1. oldalról.

Utóbbi esetben pél-
dául elõírja a fény-
kép vagy videó ké-
szítését is a késõbbi
jogi viták elkerülése
miatt.

Az osztályvezetõ
a többi között
hosszabban beszélt
az „okos mérõ” be-
vezetésérõl is. Egy

EU-s irányelv szerint 2020-ig minden tagál-
lamban be kell vezetni, így Magyarországon
is a mérõk 80 százalékát le kell cserélni. – Ez
óriási feladat és költség, ezért világbanki tá-
mogatással egy tanulmányt készítünk arról,
egyáltalán érdemes-e bevezetni – emelte ki
Bessenyi Gábor és jelezte, hogy a tanulmány
várhatóan június végére készül el. Az okos
mérõ bevezetésével a szolgáltató értesülhet a
manipulálásról de még annak kísérletrõl is,
egyszerûbbé válik a kereskedõváltás és a vég-
felhasználó is naprakész információkat kap-
hat a fogyasztásáról.

Innovációval válaszolunk
A hazai energiaszolgáltatás piacán is rövide-
sen az EU sok országában már bevezetett tör-
vényi elõírások, jogszabályok lépnek érvény-
be, kezdte elõadását Diethelm Mohr, az E.ON
Ruhrgas AG szakértõje, aki a német tapaszta-
latokon keresztül mutatta be, mire kell készülni
Magyarországon. Szerinte az energiapiacot
egyszerre befolyásolják az országok verseny-
hivatalai, a politikusok, az Európai Unió szer-
vezetei, a média és a közvélemény.

Németország-
ban már igen szigo-
rú energiabiztonsá-
got kell garantálni,
maximum fél óra
áramszünet lehet.
Ezzel párhuzamo-
san meg kell felelni
az EU klímavéde-
lemre vonatkozó
elõírásainak. – Eb-

ben a nehéz és összetett helyzetben csak egy
válasz adható, mégpedig az innováció –
mondta Diethelm Mohr, majd hozzátette: – A
hatékonyság és a földgáz nem egymást kizá-
ró fogalmak, és a gázpiaci versenyben lehe-
tõséget kell látni. A szakember úgy látja, össze
kell fogni a gázpiac szereplõinek, mert az új
kihívásokra adott válaszokkal már kissé meg-
késtek, az idõ sürget.

Helyzetkép itthonról
A földgáz-nagykereskedelem helyzetérõl be-
szélt Kiss Csaba, az E.ON Földgáz Trade Zrt.
értékesítési vezetõje. Elõadásában érintette az

ellátás biztonságá-
val kapcsolatos ak-
tuális kérdéseket,
elemezte az árak
helyzetét és a
hosszú távra szóló
szerzõdéseket. Em-
lékeztetett az elmúlt
évek bizonytalan
politikai helyzetére,
mely során a társa-

ság több tízmilliárd forintot veszített. Úgy vél-
te ugyanakkor, az elmúlt években elõforduló
nemzetközi gázviták során Magyarország jól
vizsgázott.

Nemzetközi és hazai számokat mutatott be
a hallgatóknak Molnár Gábor, a Magyar
Gázipari Egyesülés igazgatója, aki szerint a
negatív vélemények ellenére a földgáz lehet
a XXI. század energiahordozója. Az EU hu-
szonhét tagállamában a földgázhálózatba
kapcsolt fogyasztók száma egy százalékkal
növekedett, így már mintegy 111 millió fo-
gyasztót látnak el a szolgáltatók, miközben a

teljes gázfogyasztás
2009-ben 2008-
hoz képest 6,4 szá-
zalékkal csökkent.
Emellett a Unió bel-
piacának gázkiter-
melése is tíz száza-
lékkal csökkent.
Hazánkban a föld-
gázfogyasztás la-
kossági szinten vál-

tozatlan, míg az ipari és erõmûvektõl szárma-
zó igények csökkentek.

Az igazgató szerint az elosztói engedélye-
seknek újabb feladatokat kell majd teljesíte-
ni, ilyenek lesznek a fogyasztói profilok kiala-
kítása, a mérési pontok (POD) és a hõmennyi-
ség alapú elszámolás bevezetése vagy a gáz-
ipari adatcseremodell kialakítása. Ráadásul
fogyasztói kérésre kötelesek lesznek évente
egyszer mérõpontossági felülvizsgálatot vé-
gezni. Ezek a feladatok további informatikai
fejlesztéseket igényelnek majd.

A földgáz és a megújuló
energiák

– A földgáz sokoldalúan felhasználható és
a szigorú biztonsági ellenõrzések miatt meg-
bízható – ezt már a Pécsi Tudományegyetem

Mûszaki Fõiskolai
Karának tanára
mondta. Dr. Vajda
József szerint a föld-
gázfe lhasználás
gazdaságos (lásd
kondenzációs kazá-
nok), és az ala-
csony emisszió mi-
att környezetbarát.

Hazai statisztikai adatok hiányában külföldi,
elsõsorban német számok alapján mutatta be,
hogy a földgáz a többi, életeket veszélyeztetõ
tényezõkhöz képest elenyészõ veszéllyel jár.

– A földgáz sajnos ma nem valami vonzó,
nem valami szexi – kezdte kissé meglepõ jel-
zõvel elõadását az E.ON Ruhrgas AG mun-
katársa. Heinz-Gerhard Gülck szerint ezzel
szemben a földgáz nem probléma, hanem az
energetikai piac számára a megoldás része.
A földgázellenes hangulattal szemben jelen-
tõs érv lehet, hogy az 1960-as évektõl kez-
dõdõen a földgázt felhasználó berendezések
hatékonysági foka jelentõsen növekedett.

Heinz-Gerhard Gülck beszámolt egy új
technológiával kapcsolatos kutatásról, mely-
hez az E.ON Ruhrgas is csatlakozott. A gáz-
hõszivattyút intenzíven tesztelik, és elemzik a
piaci bevezetéseinek lehetõségét is. Számos
berendezést helyeztek ki ügyfelekhez, Japán-

ban és Dél-Koreá-
ban még elõrébb
járnak, már kétezer
gázhõsz i va t t yú t
használnak. Náluk
nagyobb igény van
hûtésre, ezért is ter-
jed gyorsabban ez
a technika.

A szakember el-
mondta, az új tech-

nológiával hõ- és elektromos energia is ter-
melõdik, így a szerelõnek értenie kell a villany-
szereléshez is. – Egy biztos, ez az új földgáz-
technológia növeli az energiahatékonyságot és
ideális kiegészítõje a megújuló energiáknak –
zárta elõadását Heinz-Gerhard Gülck.

Földgáz az iparban
Pánger László, a P-ENERGY Kft. ügyvezetõ igaz-
gatója, a Magyar Épületgépészek Szövetsége
alelnöke nemzetközi összehasonlítás segítségé-
vel szembesítette a hallgatókat az energetikai
piac problémáival. Úgy vélte, hogy az energeti-
kai probléma megoldására elsõsorban nem a
megújuló energia alkalmazása a megoldás, ha-
nem komplex energiahatékonysági program,
amelynek egy kis, vagy akár nagyobb szelete
lehet a megújuló energiák használata. Az ügy-
vezetõ igazgató történeti áttekintésében utalt
arra, hogy sok olyan program volt már, amely
aránylag rövid idõn belül megbukott vagy a len-
dülete alábbhagyott (szénhidrogénprogram,
eocénprogram, éjszakai villamos áram fûtési
célú felhasználása), ezért félti a megújuló ener-
giákat, mert ez annál sokkal fontosabb, hogy
az elõzõekben említettek sorsára jusson.

Pánger László több olyan jelentõs, elsõsor-
ban ipari projektet mutatott be (kerámiaége-
tõ kemencék, terményszárítók, technológai
célú hõtermelés), ahol a földgázra való átál-
lással néhány éven belül megtérült a beruhá-
zás. A modernizálások egy másik iránya a ha-
gyományos kazánok, hõtermelõk kondenzá-
ciós technikára való cserélése. Ezen a terüle-
ten is több olyan projektet valósítottak meg,
amelyekkel igen rövid idõn belül megtérült a
beruházás. A szakember elmondta, nagyon
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sok helyen szükség
lenne hasonlóra,
de pénzhiánnyal
küzdenek az ipari és
mezõgazdasági cé-
gek. Kijelentette,
hogy helyre kell ten-
ni a dolgokat: ma
Magyarországon az
ipari technológia
területen az ener-

giahatékonyság növelésével jóval nagyobb
energiamegtakarítást és CO2-csökkentést le-
het elérni, mint a megújuló energiák alkal-
mazásával.

Épületgépészeti klaszter:
összefogás piacnövelésre
A Magyar Épületgépészek Szövetségének ügy-
vezetõje a tavaly elindult Dél-dunántúli Épü-
letgépészeti Energiahatékonysági Klasztert
mutatta be elõadásában. Dr. Bozsó Béla
hangsúlyozta, a projektet a fûtéskorszerûsítési
piac német tapasztalatainak és a hazai piacnö-
vekedésnek a tendenciái indokolták. A szövet-
ség vezetõi ezek alapján döntöttek úgy, hogy el
kell indítani egy olyan projektet, amely során az
épületgépész kisvállalkozók új ismereteket sze-
rezhetnek ezen a szakmai területen, ugyanak-
kor jelentõs marketingtámogatást is kapnak.
Nagy örömükre szolgált, hogy a képzés OKJ-s
besorolást is kapott, a programhoz pedig a Dél-
dunántúli Operatív Program pályázatán nyer-
tek támogatást.

A képzésen kívül megvásárolták és magya-
rították az Energiaõr 1.0 szoftvert is, ami gyors
és egyszerû segítséget fog adni a felújítások-
hoz szükséges számítások elvégzéséhez. A
klaszter tagjait Energiapartner márkanév alatt
fogják segíteni a piaci térnyerésben.

Dr. Bozsó Béla hozzátette, a projektet ko-
moly marketingtevékenység kíséri, amelyet a
Pécsi Tudományegyetem Marketing Tanszé-
kének munkatársai dolgoztak ki.

Bosch és Buderus
Aranyosi Miklós a Robert Bosch Kft. képvisele-
tében elõször a társaság név- és arculatváltását
mutatta be, valamint az új termékcsoportok el-
nevezését. Mint mondta, a változásokat egy or-
szágos márkakutatás alapozta meg. Elõadásá-
ban arra hívta fel a figyelmet, hogy a megújuló
energiák és a szilárd tüzelésû hõforrások sok
problémát és akár veszélyt is jelenthetnek az ügy-
felek számára, miközben Magyarország nagyon
jó gázellátással rendelkezik.

Az építészet és az épületgépészet kapcsola-
táról beszélt Nyárády-Berzsenyi Gyõzõ értéke-
sítési vezetõ a Buderus Hungária Fûtéstechni-
ka Kft.-tõl. A szakember gyakori tervezési és
kivitelezési hibákra hívta fel a figyelmet, elsõ-
sorban olyanokra, amelyek igen egyszerûen át-
gondolhatók és elkerülhetõk lennének. Hang-
súlyozta, az ügyfelek, akik egyébként egyre tu-
datosabban közelítenek az energiahatékony-
ság felé, keresik a legoptimálisabb megoldá-
sokat, de ezzel együtt sok téves információt kell
a szakembereknek eloszlatniuk.

2010-tõl a területgazdák mellett projekt-
gazdák is vannak, elõbbiek feladata többek
között az üzemeltetés és a belsõ rendszerek
átvétele, utóbbiak a beruházási ügyeket szer-
vezik. A területek felosztása megváltozott, de
a területgazdák már ismerik az új területeiket.
Az elmúlt idõben érzékelhetõ, hogy egyenle-
tesebb a területgazdák terhelése és a projekt-
gazdák munkájának szervezettsége és folya-
matossága is javul. Szívesen fogadják a ta-
gok jelzéseit ezekkel a témákkal kapcsolat-
ban is.

Újdonságok, új értelmezések
a Gázipari Mûszaki–
biztonsági Szabályzatban
Gyárfás Attila, a Magyar Épületgépészek Szö-
vetsége elnöki tanácsadója elõadásának be-
vezetõjében felhívta a figyelmet arra, hogy a
19/2009. (I. 30.) Kormány rendelet értelmé-
ben a GMBSZ jogereje egyértelmûvé vált. Az
elosztói engedélyes a tervfelülvizsgálatot és a
terv szerint elkészült kivitelezés mûszaki-bizton-
sági ellenõrzését a GMBSZ elõírásai alapján
köteles végezni.

A GMBSZ elõírásai egy idõközben életbe
lépett OTÉK módosítás egy fejezetének kivé-
telével összhangban vannak a hatályos szab-
ványokkal és jogszabályokkal. Ez a kivétel
gyakorlatilag lehetetlenné teszi a tüzelõberen-
dezések égéstermékének oldalfali kivezetését.
A GMBSZ – indokolt esetben – szabályozott
feltételek mellett megengedi a gáztüzelõ be-
rendezések esetében az oldalfali kivezetést, az
EU-ban érvényes irányelveknek megfelelõen.
A GMBSZ-t szerkesztõ szakbizottság a harmo-
nizált szabványnak megfelelõen, még a köz-
zététel elõtt kérte a hatóságtól az OTÉK mó-
dosításának felülvizsgálatát, eddig hiába.

Az új GMBSZ a korábbinál nagyobb hang-
súlyt helyez a felelõsségi körök pontosításá-
ra. A létesítésben részt vevõk mindegyike az
általa végzett munkáért felelõs.

Az elõadó tapasztalatai szerint a gáztör-
vény és a GMBSZ elõírásait legkevésbé ma-
guk a fogyasztók tartják be. Elmulasztják a
rendszeres karbantartást, de az idõszakos
mûszaki-biztonsági felülvizsgálatot sem ren-
delik meg. Kérdés, hogy ezen a gyakorlaton
mennyire fog változtatni a nemrég megjelent
116/2010. (IV.15.) Kormányrendelet, ame-
lyik szerzõdésszegésnek minõsíti az elõírások
be nem tartását, és kötelezõvé teszi az ellen-
õrzést végzõ szolgáltatóval való együttmûkö-
dést.

Jogos igény a készülékcserék eljárásának
egyszerûsítése és fõleg az átfutási idõ rövidí-
tése. A tervezés és a kötelezõ elõzetes tervfe-
lülvizsgálat, majd a szerelés utáni mûszaki el-
lenõrzés túlságosan hosszú idõt vesz igény-
be, ami a szabálytalanul, terv és engedély

Folytatás az 1. oldalról.

A rendezvény elsõdleges célja ezúttal is az volt,
hogy megismertesse a résztvevõket a gázszak-
ma új technikai megoldásaival. – Emellett ter-
mészetesen sosem árt, ha a résztvevõk gaz-
dasági és társadalmi kérdésekben is tájékoz-
tatást kapnak a szakavatott elõadóktól, hiszen
minden minõségi szerelõnek tisztában kell len-
nie a környezetünk változásaival – mondta
Bayer Károly, a Gázközösség elnöke, a szak-
mai nap programjának szerkesztõje.

Az E.ON részé-
rõl Kerekes Ferenc
gázhálózati vezetõ
köszöntötte a meg-
jelenteket. Rövid
beszédében kifejtet-
te, hogy az E.ON
számára az ügyfél-
központúság köz-
ponti kérdés. Mon-
dani könnyû, meg-

valósítani nehéz – mondta –, de az E.ON jó
úton van a kitûzött célja felé. Ehhez segítség
a szekszárdi szakmai nap is, hiszen a partneri
kapcsolat jegyében a gázszerelõk és tervezõk
fontos szakmai információkhoz juthatnak,
ezek pedig az ügyfelek jobb minõségû kiszol-
gálását eredményezik.

Kihívásnak nevezte, hogy a gázfelhaszná-
lás biztonsága növekedjen, és ehhez kérte a
Gázközösség tagjainak tájékoztató munkáját.
Az új fogyasztók bekapcsolási igényei csök-
kennek, azonban a mûszaki-biztonsági felül-
vizsgálat iránti igények éppen a felvilágosítás
következtében növekedhetnek.

Belsõ változások,
javuló szervezettség
Berta Márton régióközpont-vezetõ az E.ON
áram- és gázhálózati cégeinél végbement
szervezeti változásokról adott tájékoztatást.

Ezek kiindulópontja
a 2007-ben meg-
kezdett Start-pro-
jekt, amely a mûkö-
dés egységesítését
tûzte ki célul, és a
szervezet átalakítá-
sát ennek rendelte
alá. Érzékelték a
Gázközösség tagjai
körében az új terü-

letgazdai rendszer okozta nehézségeket és
csökkentették az irányítási szinteket. Ugyan-
akkor továbbra is fontos szempont, hogy a
hálózati osztály és a hat régió azonos köve-
telményrendszer szerint azonos minõségben
dolgozzanak, és így álljanak a Gázközösség
tagjai rendelkezésére.

X. Gázszakmai Nap Szekszárdon
– az E.ON támogatásával
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nélkül dolgozó „vállalkozóknak” óriási ver-
senyelõnyt jelent a szabályosan dolgozókkal
szemben. Ennek a helyzetnek köszönhetõen
a lakossági fogyasztóknál elvégzett készülék-
cserék jelentõs hányada feketén történik. A
lehetséges megoldásra a MÉGSZ is tett ja-
vaslatot.

Az elõadó külön kitért a gázfogyasztó ké-
szülékek adott helyre történõ és az üzemelte-
tési szokásokhoz illeszkedõ helyes kiválasztá-
sának szempontjaira. Ábrákkal szemléltette a
GMBSZ-ben szabályozott különbözõ égési-
levegõ-ellátási és égéstermék-elvezetési meg-
oldásokat. Világos értelmezést adott a gáz-
készülékkel együtt tanúsított égéstermék-elve-
zetõ csõrendszerek és más (idegen) égéster-
mék-elvezetõk vagy az épített kéménnyel
együtt mûködõ égéstermék-elvezetõk alkal-
mazási, kiválasztási lehetõségeirõl, valamint
ellenõrzõ vizsgálatuk módjáról.

Örömmel hallottuk ennek kapcsán, hogy
a MÉGSZ honlapján, táblázatban összefog-
lalva megtekinthetõ a legismertebb készülék-
gyártók készülékeinek típusválasztéka.

A Bosch-nál 2010
a változások éve

Mint arról a szek-
szárdi hallgatóság-
nak Hégete Sándor
beszámolt, új név-
vel és új típuselne-
vezésekkel indította
az évet a Bosch. A
Bosch Termotech-
nika üzletág koráb-
bi termékei gyûjtõ-
neveket kaptak, a

vízmelegítõk ezentúl ’Therm’, a hagyományos
falikazánok ’Gaz’, a kondenzációs falikazá-
nok ’Condens’, a vegyes tüzelésû kazánok
’Solid’, a napkollektorok ’Solar ’, a hõszi-
vattyúk ’Compress’ neveken érhetõek el a pi-
acon.

A szakember felhívta a figyelmet arra, hogy
a felújításhoz is érdemes kondenzációs kazánt
beépíteni. – Ebben az esetben különösen fon-
tos, hogy a nyitott rendszert zárttá kell átala-
kítani és a készülék elõtt megfelelõ szûrést kell
alkalmazni – tette hozzá Hégete Sándor.

Az elõadásában még az FW idõjáráskö-
vetõ szabályozók elhelyezésének lehetõsége-
irõl is beszélt, amelyek a készülék elõlapjába
építhetõk, így elõnye, hogy nem kell külön
vezetékelni és falra szerelni.

A TOP kollektorcsaládról szólva Hégete
Sándor kiemelte annak magas hatásfokát, va-
lamint a „Solar Inside” szabályozást, amely
egyedi Bosch-innováció. Ennek köszönhetõ-
en minden egy vezérlés alatt érhetõ el.

Változó igények, változó
szolgáltatások
Diethelm Mohr, az E.ON-Ruhrgas szakértõje
elõadásában abból az újdonságból indult ki,
hogy a politika és a fogyasztók egyre nagyobb
mértékben igénylik a környezetkímélõ ener-
giafelhasználást. A fogyasztók egyre nagyobb

hányada él környezettudatosan, és erre haj-
landó is költeni. Erre érdemes felkészülni a
szerelõknek, gyártóknak és a szolgáltatóknak.

Kiemelte, hogy az E.ON meg akarja kü-
lönböztetni magát más szolgáltatóktól, pél-
dául az internetes energiakereskedõktõl, s

ennek egyik módja, hogy a piaci partnereik-
kel komplexebb mûszaki szolgáltatást és rend-
szereket nyújt ügyfeleinek, amit a helyben je-
lenlévõ szolgáltató képes is hatékonyan kom-
munikálni és közvetíteni. Az összetettebb szol-
gáltatáshoz nagyobb tudás, vagyis képzések
valamint a piaci partnerek közötti intenzívebb
információáramoltatás szükséges. Ezeket az
E.ON ösztönözni, támogatni akarja, a Gáz-
közösség tagjai kiváló és fontos partnerei le-
hetnek a továbbiakban is az E.ON-nak.

A cég figyeli és terjeszti az új gázfelhasz-
nálási módokat is (pl. bioföldgáz, gázos hõ-
szivattyú), mert ezek is piacon tartják a termé-
két. Ezek alkalmazása egyelõre a nagyobb fel-
használók körében reális. A mûszaki fejlesz-
tések egy másik generációja késõbb kerülhet
be a fogyasztói alkalmazásba. Ilyen a hidro-
génnel üzemelõ üzemanyagcella, ami mûsza-
kilag megoldott, azonban a hidrogén olcsó
elõállítása még nem.

Ellentmondásos az égéster-
mék-elvezetés szabályozása

– Izgalmas és
sajátos téma ez, hi-
szen tavaly október-
tõl több, az égéster-
mék-elvezetõkkel
kapcsolatos építés-
ügyi jogszabály
megváltozott – nyi-
latkozta a pécsi
Leikauf Tibor ké-
ményseprõ mester,

épületgépész üzemmérnök a Gázközösség
szekszárdi szakmai napján tartott elõadását
összegezve.

– A sajátosságok egyik oka, hogy a fûtés-
és tüzeléstechnika fejlõdésével a szakterület
mindennaposan használt fogalmai is átala-
kulnak, jelentésük változik – tette hozzá a Ma-

gyarországi Kéményseprõk Országos Ipartes-
tületének alelnöke. – A hazai szabályozásban
pedig gondot okoz, hogy az országos építési
követelményeket tartalmazó OTÉK kormány-
rendelet szintû, míg az épületgépészek által
szem elõtt tartott GMBSZ nem emelkedett jog-

szabályi szintre.
Ahogy erre nem-
régiben Fegy-
verneky Sándor
országos fõépítész
utalt: míg ez nem
történik meg, nem
lehet szó joghar-
monizációról, és
sajnos megma-
radnak a végre-
hajtásban tapasz-
talható ütközések.
Addig – joggal –
ki-ki a saját szak-
területének meg-
felelõen értelmezi
az elõírásokat.
Közös mederbe
kellene terelni a

szabályozást, mert a jelenlegi helyzet senki-
nek sem jó, bízom a közeli megoldásban.

Bröjte-kazánokat
forgalmaz a Gienger

Kopjár Szilárd a
Gienger Pécs Kft.
képviseletében a
cég által értékesített
újdonságról, a
Bröjte kazánokról
adott részletes tájé-
koztatást. A Bröjte a
Bax i -DeDi t r i ch-
Remeha-csoport-
hoz tartozó, jelentõs

szakmai hagyományokkal rendelkezõ, német-
országi kazángyártó, amely elsõsorban a ra-
diátorokra és hõtermelõ (gáz, olaj, alternatív
energiák) berendezésekre összpontosít. A
Gienger kínálatában jelenleg a fali konden-
zációs kazánok érhetõk el.

A kazánok hõcserélõje alumínium–szilíci-
um öntvénybõl készül. A hõcserélõ tagok he-
gesztéssel vannak egymáshoz illesztve. A sza-
bályozás Siemens-fejlesztés. A kazánok külön-
féle típusai egyaránt jól áttekinthetõek, jó a
hozzáférhetõségük, könnyû a szervizelésük,
egyszerû a karbantartásuk és nagyon halk a
mûködésük. 3,5–110 kW-ig terjed a teljesít-
ményük, de a felépítésük és szabályozásuk ha-
sonló.

A berendezések megbízhatók, kedvezõ a
meghibásodási statisztikájuk és hatékonyan
mûködnek, mert állandóan a kondenzációs
üzemre törekednek. Kiemelendõ még a nagy
modulációs tartományuk. A Gienger a szo-
lár- és a nagy teljesítményû álló kondenzáci-
ós kazánokat is fel fogja venni a termékvá-
lasztékába. A Brötje levegõ/víz és víz/víz hõ-
szivattyúk már megtalálhatók a cég kínálat-
ban, 6–21 kW teljesítménytartományban.
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A szekszárdi szakmai napon adta át Kerekes Ferenc, az E.ON gázhálózati vezetõje
az E.ON 2009-re meghirdetett szakmai versenyének díjait.

Leginnovatívabb szerelések: Legjobb tervezõk:
1. díj GLT DELTA Épületgépész Kft. 1. díj Molnár józsef (ANTAMO Kft.)
2. díj ALT. ENERGY Kft. 2. díj Takács László (Unigáz Kft.)
3. díj Wessják Zsolt egyéni vállalkozó 3. díj Csóka Gyula (Techno-Gáz Kft.)

Az idei Leginnovatívabb Szerelés Díjat a
GLT Delta Kft. egyik pécsi munkája érde-
melte ki. A Csoronika-dûlõben egy kb.
200 négyzetméter alapterületû családi
ház komplex épületgépészeti kivitelezé-
se a KÖREX Kft. kiviteli tervei alapján ké-
szült el. A komplexitással kapcsolatban ol-
vasóink kapnak egy jó tippet is.

Mint azt lapunknak
a cég mûszaki veze-
tõje, a munka pro-
jektvezetõje el-
mondta, a tervezõk
az ügyféllel való
egyeztetések után a
jelenlegi technikai
lehetõségek és a
megtérülési muta-
tók figyelembevéte-

lével a legoptimálisabb megoldást találták ki
a négytagú család számára. A jelenleg újdon-
ságnak számító és népszerû épületgépészeti
technikák az ügyfél esetében nem biztos, hogy
a leghatékonyabb megoldást jelentették vol-
na – magyarázza Csõke László.

A beruházási és üzemeltetési költségek kal-
kulálása után döntöttek úgy, hogy földgáz-
üzemû kondenzációs kazánt, használati me-
leg vizet elõállító napkollektort, és az épület
komplett hûtését is biztosító fan-coilokat épí-
tenek be. – A manapság egyre ismertebb hõ-
szivattyút csak pontosan megtervezve, a meg-
térüléseket felmérve, a fogyasztót teljes körû-
en tájékoztatva „óvatosabban” ajánljuk. A
cégnél egyébként is minden szakmai újdon-
ságot elõször alaposan felmérünk, kipróbá-
lunk, a lehetõ legrészletesebben megisme-
rünk, majd csak ezek után ajánljuk széleskö-
rûen – érvel a megfontolt, de éppen ezért
ügyfélbarát megoldások mellett a mûszaki
vezetõ.

A kondenzációs kazán 24 kW-os
Viessmann-Vitodens 200 típusú készülék volt,
amely a padlófûtési, a radiátoros és a fan-
coilos fûtési köröket látja el. A padlóba
süllyesztett fan-coilok nyáron a hûtést is biz-
tosítják, ehhez egy 10 kW-os folyadékhûtõt
építettek be. A használati meleg víz elõállítá-
sát Viessmann síkkollektorok biztosítják egy
300 literes bivalens bojlerrel, amely rendszerre

igény szerint a gázkazán segít rá. A vízháló-
zatba egyébként BWT típusú gyantás vízlágyí-
tót is beépítettek. Utóbbi az egész rendszer
élettartamának növelése érdekében elenged-
hetetlen. – Persze a konyhában a mosogató-
csapnál ezt kihagytuk, ugyanis a lágyítás ér-
zékelhetõ mértékben befolyásolja a víz minõ-
ségét.

A család kérésére a ház melletti ciszterná-
ban összegyûlõ esõvíz hasznosításáról is gon-
doskodtak, a WC-öblítés vizét és a meleg víz
nagy részét is innen biztosítják.

A hátsó kertben egymás mellett helyezték
el a három darab Viessmann síkkollektort, a
folyadékhûtõt, és a kamra split klímáját. Kü-
lön érdekesség, hogy a konyha melletti kam-
ra hûtésérõl sem feledkeztek meg, ezt a hûté-
si szezonon kívül is egy 2,5 kW-os Mitsubishi
inverteres split klíma biztosítja.

– A komplex rendszereknél egyébként van
egy fontos szempont, amelyre viszonylag rit-
kán figyelnek a tervezõk, kivitelezõk és a be-
ruházási költségek miatt a megrendelõk. Ez
pedig az, hogy nem kell egyszerre beépíteni
minden gépészeti elemet, de a ház struktúrá-
ját a késõbbi, igény szerinti bõvítések lehetõ-
ségeihez kell kialakítani. Így minimálisan nõ
a pillanatnyi beruházási költség, ugyanakkor
jelentõs költségmegtakarítás mellett tudjuk ké-
sõbb a komfortérzet-növelõ fejlesztéseket el-
végezni – teszi hozzá végül Csõke László.

Molnár József a DDGÁZ-nál kezdte majd ter-
vezõ vállalkozóként folytatta szakmai pálya-
futását. Munkáját a Legjobb Tervezõ Díjjal
ismerték el.

Molnár József
egy keretszerzõdés-
sel immáron tizen-
két éve dolgozik az
E.ON-csoportnak.
Cégét, az Antamo
Kft.-t feleségével
alapította. – Koráb-
ban sokkal több
megrendelés volt,
nyilván a gazdasá-

gi válság rányomta a bélyegét erre a szektor-
ra is, kevesebb új fogyasztói bekötés van, az
építõipar beruházási volumene is jelentõsen
csökkent – ad rövid gázpiaci áttekintést.

Másodsorban a fogyasztók számára végez
tervezõi munkát, amelyet a szolgáltatónak kell
elfogadni, engedélyezni. Az évek során a szol-
gáltatók, így az E.ON is – a szén-monoxid-
mérgezések okozta balesetek miatt – egyre
komolyabb biztonsági szabályokat ír elõ a
gáztervekhez. – Sajnos a fogyasztók általá-
ban nem tudják, hogy egy egyszerûnek tûnõ
házátalakítás során is újra kell terveztetni a
ház vagy lakás teljes gázrendszerét – magya-
rázza Molnár József, aki ezzel együtt a maga-
sabb biztonsági elvárások miatt egyetért ezek-
kel a szigorításokkal.

Ugyanakkor nemcsak a kisfogyasztók ese-
tében vannak nehezebb pillanatok. A külte-
rületi vezetékek tervezésénél sok probléma és
sokszor felesleges feszültség keletkezik a be-
ruházó, az engedélyeztetõ hatóságok és a
szolgáltató, valamint a tervezõ között, ugyanis
az elmúlt években jelentõsen megnõtt ezeken
a területeken a kesze-kusza tulajdonosi viszo-
nyok miatt az engedélyeztetés átfutási ideje.
– Úgy vélem, jobb lenne, ha ilyenkor az érin-
tett szereplõk alaposabb elõkészítést és több
idõt hagynának erre a folyamatra, ugyanis
ezzel kapkodni idõhiány vagy csúszás miatt
nem szabad – hívja fel végül a figyelmet a
szakember.

Üzemeltetõbõl tervezõ
Molnár József a PMMF Mélyépítési Szakán végzett, amely
után a megyei építõipari vállaltnál helyezkedett el mû-
vezetõként. Késõbb csatlakozott a DDGÁZ Tolnai Megyei
Üzemigazgatóságához. Itt a közép- és nagyközépnyo-
mású földgázelosztó vezetékek építésének és fogyasztó
rendszerek szerelésének irányításával bízták meg. A ké-
sõbbiekben már a meglévõ földgázelosztó hálózat, va-
lamint a fogadó- és nyomásszabályozó állomások kar-
bantartását és üzemeltetését is az õ irányításával végez-
ték. A rendszerváltás évében gázipari szaküzemmérnö-
ki oklevelet szerzett, majd a tervezõi jogosultság meg-
szerzése után alapította saját tervezõi vállalkozását.

A 2009-es szakmai versenyek gyõztesei

Optimális, ügyfélbarát megoldás,
kipróbált technológiával

Több idõ kell
a külterületi
tervezésekre
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„A csatlakozó vezetékek és felhasználói
berendezések – biztonság és bizonytalan-
ság a jogszabályok és szabályozások tük-
rében” címmel tartott elõadást Bayer Ká-
roly elnök a márciusi kecskeméti Kémény-
konferencián. Az elõadás összefoglalóját
adjuk közre.

Mennyire szolgálják
a jogszabályok,
mûszaki szabályza-
tok a biztonságot és
hogyan teremtenek
sokszor bizonyta-
lanságot is? – kezd-
te Bayer Károly elõ-
adását, egyben
megjelölve annak
fõ témáját.

A Gázellátásról szóló, 2008. évi XL. tör-
vény (GET) bevezette a csatlakozó vezetékek
és felhasználói berendezések idõszakos mû-
szaki felülvizsgálatát, de a szükséges részlet-
szabályokat tartalmazó rendelet azóta sem
született meg, ami bizonytalanságban tartja
a szakmát.

Hogyan lehet a vizsgálatot korrektül elvé-
gezni? Az nyilvánvaló, hogy a létesítéskor ha-
tályos elõírások szerint kell vizsgálni. De a terv
a legtöbbször nem áll rendelkezésre. Vannak
még GOMBSZ elõtti rendszerek is. Ha sike-
rül is a létesítés évét meghatározni, hány em-
ber ismeri ma a korábbi szabályokat és azok
változásait? Mi van akkor, ha egy készüléket
ugyan szabályosan építettek be, de engedély
nélkül, „feketén”? Egy felülvizsgálattal legali-
záljuk? Mi van, ha az elosztó a felülvizsgálat
után valamilyen okból megjelenik a helyszí-
nen és szabálytalanságot állapít meg? Aki ma
egy felülvizsgálati jegyzõkönyvet aláír, túl nagy
felelõsséget vesz magára.

Fontos és javítandó területnek tartja az el-
nök a beépített termékek megfelelõségének
igazolását is. Errõl az alábbiakat mondta:

A nem ipari gázfogyasztó készülékek ta-
núsítványát a vonatkozó 90/396/EGK irány-
elv szerint bármely EU-tagállam nyelvén el kell
fogadni. Egy tanúsítványból minden kétséget
kizáróan meg kell tudni állapítani annak tar-
talmát. Hogyan teszi meg ezt a szerelõ egy –
mondjuk – portugál nyelvû dokumentum ese-
tében?

A termékek azonosíthatóságával is sok a
gond. A magyar piacon a gyártóknak és for-
galmazóknak egyaránt sokat kell javítaniuk
termékeik azonosíthatóságát.

Gond az is, hogy a CE jelet az alkalmazók
úgy veszik, hogy az ezzel rendelkezõ termék
szinte korlátozás nélkül alkalmazható. A gyár-
tó ezzel dokumentálja, hogy az alkalmazott
EU-irányelvek alapvetõ követelményeit betar-
totta, de az alkalmazást illetõen a CE jel csak
azt mondja ki, hogy a termék Európában for-

galomba hozható és „alkalmazható”, azt
nem, hogy hogyan! Ez csak a kiegészítõ jelö-
lésekbõl és a gyártói dokumentációból tûnik
ki! Vagyis bizonyos termékek esetében a CE
jel szükséges, de nem elégséges feltétel.

GMBSZ
A szabályzatnak már a státusa is bizonytalan-
ságot teremt. A GET-ben elõírtakkal ellentét-
ben még mindig nem jogszabály. A szakma
fenntartások nélkül nem ismeri el, egyes jog-
szabályok alkotói is figyelmen kívül hagyják.

A szabályzat szerint a „Meglévõ csatlako-
zó vezeték és/vagy fogyasztó berendezés terv-
köteles átalakítását (bõvítését, felújítását) e
Szabályzat elõírásai szerint kell végezni. Egyi-
dejûleg vizsgálni kell a már üzemelõ csatla-
kozó vezeték és/vagy felhasználói berende-
zés létesítéskor érvényben lévõ mûszaki biz-
tonsági elõírásoknak való megfelelését…” A
nem egyértelmû fogalmazás miatt a csatla-
kozó vezetékek cseréjekor sokszor vitatják,

A konferencia részletes képet adott a tü-
zelõberendezések égéstermék-elvezeté-
sének mûszaki, építészeti, üzemeltetési és
ellenõrzési feladataival kapcsolatos kér-
désekrõl, azonban sok vitás kérdés to-
vábbra is nyitva maradt.

Nem sikerült egysé-
ges álláspontot ki-
alakítani a kémény-
seprõ-ipari közszol-
gáltatás hatáskö-
rének és feladatai-
nak kérdésében, és
nem történt elõrelé-
pés a harmonizált
EU-direktívák sze-
rinti gázfogyasztó
készülékek égéster-
mék-elvezetõinek

kivételezett ellenõrzési és átvételi eljárási rend-
jében. Az ezen feladatok megoldására koráb-
ban létrejött egyeztetõ fórumon a gazdasági
minisztérium és a szakmai szervezetek nem
tudtak egyezségre jutni.

Szûcs Mihály, a minisztérium fõosztály-
vezetõ-helyettese lehetséges alternatívaként
említette a közszolgáltatás monopol hely-
zetének részbeni feloldását, és fontosnak
tartotta, hogy világos szabályozás, egyér-
telmû felelõsségi rendszer jöjjön létre. Ez
hatással lehetne az üzemeltetõk tudatos és
jogszabálykövetõ viselkedésére is, mert a

hogy vizsgálni kell-e a fogyasztói oldalt. Nincs
meghatározva a vizsgálat módja sem.

A szabályzattól indokolt esetben el lehet
térni, ha a tervezõ elõzetesen igazolja, hogy
az elõírt mûszaki–biztonsági szintet más mó-
don biztosította. A vitás ügyben a Magyar
Kereskedelmi Engedélyezési Hivatal hoz dön-
tést. Hiányzik azonban ehhez az eljárásrend!
Ki elõtt kell igazolni a tervezõnek az egyenér-
tékûséget, mielõtt vitás ügy lehetne belõle?

Látszólag úgy tûnik, hogy az elmondottak
ellenére a rendszer mûködik, az ügyek megol-
dódnak. Igen, megoldódnak. Köszönhetõen a
szakmában dolgozó kollégák tapasztalatának,
képességének, a tradíciók továbbélésének. De
erre szabályalkotást nem szabad alapozni. A
pontatlan jogszabályok, szabályozások, rende-
zetlen szakmai kérdések, nem megalapozott
vélemények, felelõtlen megnyilvánulások pe-
dig veszélyt hordoznak magukban. Veszélyt az
alkalmazók, a felhasználók számára – mond-
ta elõadása zárásaként Bayer Károly.

CO-mérgezéses balesetek döntõ többségét
õk okozzák.

Ebbe az irányba mutatott a Kéményjobbí-
tók Országos Szövetsége két vezetõjének,
Netoleczky Károlynak és Chappon Miklósnak
az elõadása egy felelõsségi mátrix összeállítá-
sáról, valamint Molnár Károly mûszaki igaz-
gató (Égáz-Dégáz) elõadása a tervezõi, kivite-
lezõi, ellenõrzõi felelõsségi körök határairól.

A jogalkotók figyelmébe ajánlhatók az
égéstermék-elvezetés területén tapasztalható,
a tervezõi, szerelõi, karbantartói hibákról el-
hangzott szemléletes elõadások. Figyelemre-
méltó elõadás hangzott el a kéménymérete-
zési ajánlások rendellenességeirõl, a szél ké-
ményekre gyakorolt hatásainak mérési tapasz-
talatairól és a belõlük levonható következte-
tésekrõl. Több elõadó is felhívta a figyelmet
az európai szabványok és a hazai szabályo-
zások közötti ellentmondásokra és egyes sza-
bályok értelmezési hiányosságaira.

Kocsis Attila (FÕKÉTÜSZ) a kéményseprõ
szolgáltatás eddigi keretek közötti fejlesztési
terveirõl tartott ismertetést. Csajka György
(Schiedel) a modern, alacsony energiaigényû
épületekben üzemelõ tüzelõberendezésekhez
szükséges kémények fejlesztési követelményeit
ismertette. A konferencia végül egy tizenkét
pontos határozatot fogadott el, amely az elõ-
adások vázlataival megtekinthetõ a www.
kemenyjobbitok.hu oldalon.

Gyárfás Attila elnöki tanácsadó,
Magyar Épületgépészek Szövetsége

Kéménykonferencián a gázbiztonság problémáiról

Rövid keresztmetszet
a Kéménykonferenciáról

Gyárfás Attila
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Kilenc gázközösségi tag is részt vett a MÉGSZ
Oktatási Intézete energia-tanácsadó képzé-
sén a közelmúltban. Az októberben megkez-
dett és februárban végzõdõ tanfolyamon a
fûtési rendszerek felülvizsgálatához és felújí-
tásához szükséges legkorszerûbb ismereteket
adták elõ a témák ismert szakemberei. Töb-
bek között a hõszivattyús technika, a napkol-
lektorok, a fatüzelésû és kondenzációs kazá-
nok, valamint a szabályozástechnika alkották
a tananyag gerincét, de ezeken túl fontosak
voltak az épületenergetikai ismeretek is.

A tanfolyam utolsó
harmadában a MÉGSZ
új épületenergetikai szá-
mítószoftverével, az Ener-
giaõr 1.0-val ismerked-
tek a hallgatók, amit a
MÉGSZ reményei szerint

a mindennapi munkához is használhatnak.
A tanfolyamra a MÉGSZ és a Gázközös-

ség 25-25%-os kedvezményt adott a Gázkö-
zösség tagjainak. Az újdonságot jelentõ, az
épületek hûtési és fûtési hõigényét egyszerû-
en és gyorsan kiszámító szoftverrõl megkér-
deztünk két egyesületi tagot is.

– Nagyon tetszik az egyszerûsége, könnyû
kezelhetõsége és ezzel együtt komplexitása –
mondta az energiatanácsadó tanfolyamon
bemutatott szoftverrõl Somogyi László, a
Somagáz Kft. ügyvezetõje.

A szakember már találkozott a piacon ha-
sonló, hõszükségletet számító szoftverrel, de
úgy véli, ez sokkal plasztikusabban tudja meg-

mutatni a számokat, ráadásul úgy, hogy az
ügyfelek is könnyebben megértik, ugyanis a
különbözõ elemeket könnyen lehet cserélni,
amely után a szoftver automatikusan kidobja
a megtakarítást. A szoftvert egyébként, teszi
hozzá Somogyi László, könnyû volt megtanul-
ni, mert nem bonyolult, és az elõadás, vala-
mint az elõzetesen elkészített szöveges anyag
is pontos és érthetõ volt.

Bagó János szerint a szoftver alkalmazása
könnyen megtanulható, és jól támogatja az
ügyfelekkel való kommunikációt is, ugyanis
a különbözõ egységek „virtuális” módosítá-
sa, például fõfalak, födémek, padozat hõszi-
getelése, nyílászárók és gázkazán külön-kü-
lön vagy együttes cseréje során azonnal lát-
szik a végeredmény, a köbméterben megadott
gázfogyasztás csökkenõ mértéke. Bagó János

Az 1990-ben Pécsett alapított Magyar
Épületgépészek Szövetsége alapításának
huszadik évfordulóját megünnepelni
visszatért a baranyai városba február elsõ
hétvégéjén.

A közgyûlésen részt vevõ tagok az elmúlt négy-
éves vezetõségi ciklus munkáját értékelték a
vezetõi beszámolók alapján. Bozsó Béla ügy-
vezetõ elõadásának összegzéseként megál-
lapította, hogy a szövetség az elmúlt négy
évben csaknem minden mutatószámban je-
lentõs fejlõdést ért el. Így a tagok és pártoló
tagok, a rendezvények, a felnõttképzések, a
tagokhoz eljuttatott információk és a munka-
társak száma egyaránt jelentõsen emelkedett.

Golyán László elnök a legfontosabb stra-
tégiai eseményeket és eredményeket foglalta

össze, így kitért a Hungarotherm fõvédnök-
ségre, „A szakma egy” nyilatkozatra, a
Meszlényi Zoltán-díj alapítására, a GMBSZ-
bizottságon belüli munkára, az oktatási inté-
zet felépítésére. A szövetség új feladatok elé
néz, amelyek közül kiemelte a szakmán belüli
összefogásban való részvételt és a kisvállal-
kozói érdekvédelem jelentõs erõsítését.

A beszámolók elfogadása után a közgyû-
lés új tisztségviselõket választott. Golyán Lász-
ló ezúttal egyedüli jelölt volt az elnökségre, õt
a közgyûlés nyílt szavazással választotta meg.

Az alelnökök titkos szavazással a követke-
zõk lettek: Balázs Gábor, Domonkos László,
Fehér János, Horváth Zoltán, Kirch Ervin,
Pánger László, Varga Pál. Golyán László el-
nökkel és Cserkúthy László tiszteletbeli elnök-
kel együtt õk fogják a következõ négy évben

az elnökséget alkotni, azaz a szövetség mun-
kájának irányítását végezni.

A felügyelõbizottságban helyet kaptak a
régióban mûködõ kollégák, így Füredi Ferenc
és Antal István, az etikai bizottságban Béndek
Ferenc.

A szövetség alapításának huszadik évfor-
dulója alkalmából a tagok és a szövetség
vendégei a hagyományos szakmai konferen-
cia helyett ezúttal emlékkonferencián vehet-
tek részt. Ezen számos hazai és külföldi szak-
mai szervezet vezetõje is megjelent. Az em-
lékkonferencia zárásaként húszéves jubileu-
mi emlékérmet vettek át azok, akik a legtöb-
bet tettek a szövetség fejlõdéséért, közülük
régiós kollégák: Bárdos Ferencné, Cserkúthy
László, Fehér János, Hauk Antal, Harmat Ta-
más, Mészáros Ferenc, Vargacz Lajos.

Az ünnepségsorozat csúcspontját ezúttal
is a szövetség legmagasabb kitüntetésének,
a Meszlényi Zoltán-díjnak az átadása jelen-
tette. Idén Hauk Antal, a Gienger Pécs Kft.
volt ügyvezetõje, Huber Lõrinc nyugdíjas sze-
relõ és Pusztai Csaba mûszaki tanár kapta a
díjat.

Energia-tanácsadó tanfolyamon voltak
a Gázközösség tagjai

Húszéves a MÉGSZ
Pécsett volt az ünnepség

elmondta még azt is, hogy a képzés nagyon
színvonalas volt, a MÉGSZ Oktatási Intézete
a legjobb szakembereket kérte fel elõadónak.

A MÉGSZ a Dél-dunántúli Épületgépésze-
ti Energiahatékonysági Klaszter keretében
õsszel újabb kedvezményes energiatanácsadó
tanfolyamot fog indítani, amin már „fûtési
rendszer felülvizsgáló, korszerûsítõ” OKJ-s bi-
zonyítvány lesz szerezhetõ. A tervezett OKJ-s
tanfolyam felülvizsgáló modulját a mostani
hallgatók már teljesítették, ezért a korszerûsí-
tõ – vagyis a kivitelezõi – modul oktatásába
kapcsolódhatnak majd be. A klaszteren belül
Energiapartner márkanéven marketingkam-
pányok indulnak a fûtési rendszerek felújítá-
sát végzõ vállalkozások népszerûsítésére.

További információk:
www.epuletgepeszklaszter.hu
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– Majdnem húsz éve dolgozunk vállalko-
zóként az épületgépész piacon, de a szak-
képzés mai napig nem megoldott, ezért
döntöttünk úgy, létrehozunk egy komp-
lex, szakmai oktatási központot – foglal-
ja össze tömören Ranga József, a Nexter
Kft. ügyvezetõje a cég legújabb profilja
alapításának okát.

A kezdetektõl fogva épületgépészeti és újab-
ban, partnerével együtt komplex építõipari ki-
vitelezõi munkákban érdekelt családi vállalko-
zás nemrégiben nagy fába vágta a fejszéjét.
Úgy döntöttek, nem várnak tovább arra, hogy
évrõl évre növekvõ megrendeléseik színvona-
las teljesítéseire jó szakemberek kerüljenek ki
az iskolai szakképzésbõl, õk maguk kezdenek
szakképzésbe. – Az iskolapadból kikerülõ fia-
talok 20 évvel ezelõtti tananyagokból tanul-
nak, gyenge szerszámparkkal és részben elavult
technológiákon próbálnak gyakorlatot szerez-
ni – magyarázza Ranga József.

Pályáztak és a szekszárdi ipari parkban rö-
videsen birtokba veszik azt a telepet, ahol a
szakmai munkájuk mellett a bonyhádi Jókai
Mór Szakképzõ Iskolával együttmûködve
megkezdik az épületgépészet iránt érdeklõdõ
fiatalok gyakorlati oktatását. – Reményeink
szerint nyáron minden korszerû eszköz és szer-
szám megérkezik, és szeptembertõl beindul-
hat az elsõ évfolyam – veszi át a szót Ranga
Józsefné, Zsuzsa, aki a cég teendõi mellett a
Tolna Megyei Kereskedelmei és Iparkamara
ipari tagozatának elnöke is, így pontos infor-
mációkkal rendelkezik általában véve a ha-
zai szakképzési helyzetrõl, és nem csak az
épületgépészeti szektorról.

A kamara mellett szeretnék felvenni a kap-
csolatot a megyei munkaügyi központtal is,
ugyanis a felnõttképzésben (átképzésben) is
részt szeretnének majd venni.

A gyakorlati képzés helyszínén egyébként
már kezd összeállni az a gyakorlófal is, ame-
lyen sok szerelési és mérési feladatot kipró-
bálhatnak a tanulók: kombi és kondenzációs
kazánok vannak itt, napkollektorok, tûzhelyek,
mûködésüket láthatják egyenként és sorba
kötve is. – Ez a fal olyan lesz, amelyen mes-
terségesen lehet majd hibákat is létrehozni,
alkalmas lesz gyakorlati vizsgák lebonyolítá-
sára is – teszi hozzá Ranga József.

Nemrégiben megállapodtak a BOSCH
Termotechnika Kft.-vel egy, a dél-dunántúli
régiót átfogó oktató–bemutató terem közös
létrehozásáról és mûködtetésérõl, ahol a ré-
gió szakembereit fogják továbbképezni.

– Azt mondják, szigorú vagyok a tanulók-
kal, de ez csak akkor ér valamit, ha olyanok
kerülnek ide, akik motiváltak és a szakmában

való elhelyezkedést
komolyan gondol-
ják – mondja végül
Ranga József, aki
még azt is elmond-
ja, hogy a próba-
fal rézcsõszerelését
már tanuló végez-
te, természetesen
szigorú szakmai
felügyelete mellett.

A szekszárdi, de
õcsényi telep-
hellyel is rendelke-
zõ Nexter Kft.
1991-ben alakult,
a mai napig csalá-
di vállalkozás. Kez-
detben gázszere-
léssel, majd ké-
sõbb épületgépé-

szeti szerelések fõprofillal mûködtek.
1999-tõl az MSZ EN ISO 9001:2001

szabvány szerint tanúsított minõségirányítási
rendszerrel (Gázelosztó, csatlakozó, fogyasz-
tói és épületgépészeti vezetékek létesítése és
mûszaki ellenõrzése, energetikai, mûszaki–
biztonsági tanácsadás, gázipari mûszaki–biz-
tonsági felülvizsgálat, épületgépészeti kivite-
lezés) dolgoznak.

A Nexter Kft. 2008 óta megváltozott mun-
kaképességû munkavállalókat foglalkoztató
akkreditált tanúsítványával is rendelkezik. Ta-
valy év végétõl fémipari alapszakmák tanuló-
inak szakmai gyakorlati képzését is végzik.

Nagyot mernek álmodni
Épületgépészeti szakképzés indul Szekszárdon

Írás beküldése
a gazkozosseg.hu
honlapra
Ismételten beszéljünk arról a lehetõség-
rõl, amivel a Gázközösség tagjai megje-
lentethetik gondolataikat a honlapon.
Miért aktuális ez? Sajnálatos, hogy a
Gázközösség tagjai, habár van vélemé-
nyük a szakmáról, annak jelenlegi álla-
potáról, a problémákról, és a szükséges
intézkedésekrõl, ezeket a gondolatokat
nem osztják meg az egyesület tagjaival.
Az eljárás pedig nagyon egyszerû, sem-
mivel sem kíván több hozzáértést, mint
egy e-mail elküldése.

1. Az elsõ fontos feltétel, hogy regisztrált
tag legyél. Ha nem így lenne, keresd
fel a regisztráció menüpontot és re-
gisztrálj. Minden esetben visszaigazo-
lást küldünk a regisztráció megtörtén-
térõl, ami néhány nap is lehet, mert a
tagságot ellenõrizzük.

2. Miután bejelentkeztél (ha nem emlék-
szel a bejelentkezési névre, jelszóra,
semmi gond, elég, ha megadod az
e-mail-címedet, és a rendszer segít be-
lépni), megjelenik egy új ablak, amin
a bejelentkezési neved van felül.

3. Válaszd a Tartalom beküldése hivat-
kozást.

4. A lehetõségek közül válaszd az Írás
beküldését.

5. Megjelenik egy egyszerû kérdõív,
töltsd ki a címet és a tartalmat.

6. Az Elõnézet gombbal megnézheted,
mit alkottál, és a Beküldés gombbal
fel is töltheted.

Azonnal nem fog megjelenni, mert
elõbb ellenõriznünk kell. Rengeteg más
lehetõség is van az írás formázására, de
legyen kezdésnek ennyi elég.

Tehát hajrá! Próbálkozz, nem ördön-
gösség!

Az elsõ va-
lódi gázközös-
ségi tartalmat
beküldõ részé-
re felajánljuk a
képen látható,
mini lézeres hõmérõt.

Ez egy jól használható termék, fõleg
felületi hõmérsékletek mérésére.

A kereskedelemben hatezer forintért
kapható, a cikk megírása tizenöt perc.
Számolj, ez nem rossz órabér!

Murányi Sándor

A Ranga házaspár
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A közös ügyfélkör, az azonos szakmai ér-
tékek és üzleti érdekek energiát adnak az
E.ON és a Gázközösség kapcsolatának.
Az E.ON nagyra értékeli az egyesületet
és tervei vannak a kapcsolat továbbfej-
lesztésére. Patay László, az E.ON Közép-
dunántúli Gázhálózati Zrt. igazgatóságá-
nak elnöke és az E.ON Dél-dunántúli
Gázhálózati Zrt. igazgatósági tagja
mondta mindezt kérdéseinkre válaszolva.

– A Gázközösség tagjai jól felkészült és je-
lentõs múlttal rendelkezõ szakmai és vállal-
kozói közösséget alkotnak – jelentette ki a la-
punknak adott elsõ interjújában az E.ON gáz-
szolgáltatási területének elsõ számú vezetõje.
– A tagok az ügyfelekben kialakuló E.ON-
képnek és a földgáz imázsának jelentõs ala-
kítói, ezért igen fontosak a számunkra. Az
egyesület tagjai egyfajta „E.ON-képviselõ-
ként” menedzselik a gázhálózatra való csat-
lakozást. Ennek a munkának számos olyan
mozzanata van, amelynél a gázszerelõ vagy
tervezõ szakmai felkészültsége, szemlélete
sokat számít. Jelentõs elõny és könnyebbség
a számunkra, hogy a Gázközösség szervezett
szakmai közösség, mert így könnyen kapcso-
latba tudunk lépni velük.

– Az E.ON-on belül szervezeti, munka-
szervezési szempontból is közelebb
került egymáshoz a villamos és a gázos
terület. A villanyszerelõk körében is
létrehoznak majd a Gázközösség
mintájára hasonló szakmai kört?

– A villanyszerelési területen nincs egyesü-
let, de hasonló logika és motivációk mentén
a regisztrált szerelõkkel vagyunk szorosabb

együttmûködésben. A Gázközösségben az
egyesületi keret, az elnökség és a bizottságok
munkája, a Hírlevél, a honlap, a rendezvé-
nyek és a képzések révén jóval több lehetõ-
ség adódik az összefogásra, a közös munká-
ra. A nagyobb szervezettségbõl fakadó elõnyt
fontosnak tartjuk, ezért közelíteni fogjuk a két
módszert egymáshoz.

– Melyek azok az ügyek, értékek,
amelyek Ön szerint az E.ON-nak
és a Gázközösség tagjainak is
fontosak?

– Az egyesület gázszerelõivel és -tervezõi-
vel együtt mi is felelõsek vagyunk a fogyasz-
tók és vagyonuk biztonságáért. Megnyugtató
számunkra, hogy minõséget garantáló közös-
séggel vagyunk kapcsolatban, amellyel szer-
vezettsége, és az E.ON-nal ápolt jó kapcso-
lata folytán könnyû kommunikálni errõl a kér-
déskörrõl is. Ennek következtében a gázbiz-
tonság fejlesztése is könnyebben megvalósít-
ható. A másik terület az energiahatékonyság,
amiben az E.ON jelentõsen érdekelt, és ami-
ben az egyesület tagjainak jelentõs a szere-
pe. A fogyasztóknak adott tanácsok, a pon-
tos tervek, a belsõ rendszerek kiváló minõsé-
gû kivitelezése igen nagy hatással vannak a
földgáz hatékony felhasználására, és a föld-
gázfogyasztók elégedettségére. A földgáz ak-
kor versenyképes, ha a fogyasztók hatékony
rendszerekben használják fel. Az E.ON-nál ez
stratégiai kérdés.

– Milyen újdonságokat tervez az E.ON
az együttmûködésben?

– A Gázközösség tevékenysége fõleg az
E.ON Dél-dunántúli Gázhálózati Zrt. terüle-
tére jellemzõ, azonban az E.ON Közép-du-
nántúli Gázhálózati Zrt. területére is mindin-
kább kiterjesztjük, mert a két területen az egy-
séges mûködés a célunk. Meggyõzõdésem,
hogy sok további lehetõség van még a közös
munkában. A németországi példák is jól mu-
tatják, hogy a kölcsönös elõnyök jegyében
érdemes továbbfejleszteni az együttmûködést
a gáz értékesítésében. Szorosabbra szeretnénk
fûzni a kapcsolatot a tagokkal, azt tervezzük,
hogy jobban bevonjuk õket az E.ON üzleti
folyamataiba. Sokkal többre van lehetõség,
mint a fogyasztói rendszerek szerelése. Vége-
zetül, élve az alkalommal, békés, sikeres,
boldog új évet kívánok a Gázközösség tagja-
inak!

Folytatódik a közös,
szakmai munka az E.ON-nal

Kedves
Kollégák!
Tizenhárom éve alakultunk, tizenkét éve
végzünk fogyasztói bekapcsolásokat, tíz
éve rendeztük meg az elsõ megyei talál-
kozókat és hat éve végzik jogosult tagja-

ink – az ország-
ban egyedül –
saját munkájuk
mûszaki ellenõr-
zését.

Ami a megyei
találkozók célja
volt akkor és az-
óta is, a szemé-
lyes kapcsolatok
ápolása és a fel-

merült kérdések oldott légkörben való
megbeszélése. Az elmúlt néhány évben
a fejlõdés megtorpanni látszott, hiába ha-
tároztunk el ezeken a találkozókon éssze-
rû dolgokat, a megvalósításnak mindig
volt valamilyen akadálya.

Az idei összejöveteleken azonban a
partnerkapcsolatok új fejezete körvona-
lazódott. A többéves stagnálást, a beje-
lentések szerint, dinamikus változás fog-
ja követni. Jogosult tagjaink tevékenysé-
ge kibõvül és mindez anyagi elõnyökkel
is párosul. Természetesen a kölcsönös
elõnyök alapján nekünk is nyújtanunk kell
valamit. Elsõsorban igényes, magas mi-
nõségû munkát. Emellett be kell illeszked-
nünk egy olyan rendszerbe, amely az in-
formatika segítségével a kapcsolatot ren-
dezetté teszi. Ez utóbbi, bármennyire is
idegenkedünk tõle, közös érdek.

2010-ben megkezdõdött a partner-
kapcsolatok cégszintû fejlesztése is, a
gáz- és villamos területek azonos szintû
kezelését elképzelve. Ez tagjaink számá-
ra erõsebb piaci pozíciókat, professzioná-
lis fejlõdést és új technikai, technológiai
ismereteket jelent. A korábban némileg
megtorpant fejlõdés új lendületet kapott.

Minden tagunknak azt kívánom, hasz-
nálja ki az ünnepek adta idõt erõgyûjtés-
re, feltöltõdésre is, mert 2011 új felada-
tokkal, lehetõségekkel vár bennünket.

Boldog új évet mindnyájunknak!

Bayer Károly,
a Gázközösség elnöke
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A tagok közül harmincegy fõ érkezett – a dél-
utáni programra családtagok és munkatár-
sak is – valamint a vendégek, akiket külön is
köszöntött Bayer Károly elnök: Diethelm
Mohrt, a Gázközösség tiszteletbeli tagját,
Szûcs Ferencet, az E.ON Energia mérésveze-
tõjét, Somlai Róbertet, az E.ON Energiaszol-
gáltató Kft. munkatársát.

A közgyûlés elsõként megválasztotta a je-
lölõbizottság tagjává Hajdú Zoltánt, Körösztös
Imrét és Murányi Sándort, majd az elnök be-
szédével folytatódott a munka.

Elnöki beszámoló a négy év
munkájáról

– Az elnökség 2006-ban kapott megbízá-
sa lejárt. Ilyenkor illik az elmúlt négy évet
mérlegre tenni. Mit csináltunk jól, mi lehetett
volna jobb és mi az, amit elrontottunk. Elron-
tottunk, mondom akkor is, ha a hibázásban
külsõ körülmények játszottak közre. A felelõs-
séget nem szabad senkire áthárítani. Tekint-
sük át az eltelt négy év legfontosabb esemé-
nyeit, feladatait, és nézzük meg, miként tud-
juk a jövõt úgy alakítani, hogy a korábbi hi-
bákat kiküszöbölve elõnyt hozzon minden tag
számára, az egyéni vállalkozótól az elosztói
engedélyesig – vezette fel beszámolóját Bayer
Károly, és a következõkben részletes elemzést
végzett.

Védelem a kontárok ellen
– A 2006-os közgyûlés elõtt felmérés ké-

szült a tagság megkérdezésével és általános
vélemény volt, hogy védelem kell a kontárok

ellen. Ugyanakkor nagyon sokan azt mond-
ták, hogy maguk a tagok e téren semmit nem
tehetnek, illetve, hogy a helyzet megoldása
nem a tagok dolga. Megvizsgáltuk a kérdést.
A helyzet feltárásában közvetlen szakmagya-
korlók is részt vettek. Megállapításuk egyér-
telmû volt. Nincs olyan adminisztratív eszköz
a kezünkben, amivel meg tudnánk akadályoz-
ni a feketemunkát. Nem csak nekünk, hanem
a mûszaki biztonsági hatóságnak sem. Nem
elég, ha sejtjük vagy tudjuk, ki követ el ilyet,
bizonyítani is kell. A bizonyítás pedig szinte
lehetetlen. Még az ügyfél is a kontárnak fa-
laz, akkor is, ha egy silány munkával becsap-
ták. Kérdezhetjük, akkor nincs megoldás?
Van, a valódi szakemberek etikus piaci ma-
gatartása. Ha nincs, aki a kontárt akarva-aka-
ratlanul hozzásegíti a munka legalizálásához,
akkor a feketemunka lényegesen vissza fog
szorulni. Azoknak a jogosultaknak, akik ilyes-
miben részt vesznek, fel kell ismerniük, hogy
ezzel a magatartással a tisztességes szakma
piaci esélyeit rontják. Természetesen, emel-
lett szükség van az ügyfelek körében végzett
felvilágosító munkára is. Van már néhány szé-
lesebb körben terjesztett kiadvány, ami ezt a
tájékoztatást segíti.

Bevált az önátadás
gyakorlata

– Jó néhány éve liberalizált a gázpiac –
folytatta az elnök a beszédét egy újabb témá-
val. – Ez azt kell jelentse, hogy a piaci szerep-
lõk felelõsen, önkorlátozó módon viselked-
nek. Úgy vélem, az ilyen piactól idegen a fo-

gyasztói rendszerek létesítésének jogszabály-
ba foglalt kontrollja, az engedélyes által vég-
zett kötelezõ tervfelülvizsgálat és mûszaki el-
lenõrzés. Ezt a véleményt sikerült többször,
nagyobb fórumok elõtt a szakma tudomásá-
ra hozni. A fogadtatás kedvezõ volt. Termé-
szetesen – mint mindennek – ennek is vannak
ellenzõi. Legfõbb érvük, hogy a piaci szerep-
lõk még nem értek meg erre. Mi adatokkal
tudjuk alátámasztani, hogy igenis érettek. Az
egykori DDGÁZ területén hat éve mûködik az
önátadás, nagyobb problémák nélkül. A meg-
gyõzést tovább kell folytatni. Minél elõbb a
szakmára kell bízni a fogyasztói rendszerek
létesítését a vele járó felelõsséggel együtt. Be
kell végre látni, hogy a munka minõsége nem
az ellenõrzéstõl, hanem az azt végzõ szakem-
berek tudásától, lelkiismeretességétõl függ.

Megjelenése óta közremûködünk a
GMBSZ jobbításában, a Gázipari Mûszaki
Szakbizottságon, a Magyar Épületgépészek
Szövetségén és a Mûszaki Biztonsági Ható-
ságon keresztül. Több javaslatunk már beke-
rült a módosításokba. Ezt a munkát is folytat-
ni kell, saját érdekünkben.

Párbeszéd a tagokkal
Elkészült a honlapunk. Rajta keresztül tájékoz-
tatást tudunk nyújtani tagoknak és ügyfelek-
nek egyaránt. Persze a lehetõség ennél sok-
kal több volna, de ki kellene használni. Mu-
rányi Sándor sokat tesz annak érdekében,
hogy ismertesse a használatot, az elõnyöket,
sõt ötleteket is várna. Ne hagyjuk munka nél-
kül! – biztatta az elnök a tagságot az egyesü-
leten belül élénkebb párbeszédre.

– Megújítottuk a megyei találkozókat az
egykori DDGÁZ területén. Hasenauer And-
rás igazgató úr mindegyiken részt vett. A kö-
tetlen beszélgetések során kellemes, oldott
hangulatban számtalan jó javaslat is szüle-
tett, amelyeknek megvalósítása késõbb emlí-
tett okok miatt késik. A tavalyi évben a talál-
kozókat, a cég átalakítása miatt, nem tudtuk
megtartani. Terveink szerint idén ismét meg-
rendezzük õket, már a volt KÖGÁZ területén
is. A jelenlévõ Szûcs Ferenc, aki az elosztói
engedélyesek partnerkapcsolatait koordinál-
ja, ígéretet tett, hogy részt vesz rajtuk.

Sikeresen tartottuk meg hagyományos ren-
dezvényeinket, jelentõs E.ON közremûködés-
sel és támogatással.

Évente szervezzük a szekszárdi szakmai
napot, 2008-ban Siófokon, 2010-ben pedig
Balatonfüreden rendeztük meg a Földgázfó-
rumot, amelyeken a jelentõs szakmai prog-
ramok mellett kellemes hangulatot is sikerült
biztosítanunk a résztvevõknek. Elismerésnek
vehetjük, hogy ezeken a rendezvényeken rend-
szeresen részt vesznek E.ON felsõ vezetõk, a
Magyar Energia Hivatal, a Mûszaki Biztonsá-
gi Hatóság, a Gázipari Mûszaki Szakbizott-
ság tagjai, sõt elnöke és más engedélyesek
képviselõi.

Új elnökséget választott egyesületünk közgyûlése

A hagyományt megtartva ezúttal is a nyár végére és Velencére hívta össze az elnök-
ség az évi rendes közgyûlést, melynek fõ napirendi pontja – a négyéves vezetõségi
ciklus lejártával – az új elnökség megválasztása volt.
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Partnerkapcsolatok
Folyamatban van a partnerkapcsolatok cég-
szintû összefogásának kialakítása – tért rá egy
újabb témára beszédében Bayer Károly. –
A cél az, hogy a partnereket az E.ON egysé-
ges elvek szerint, a kölcsönös elõnyök szem
elõtt tartásával kezelje, gáz- és villamos terü-
leten egyaránt.

Természetesen mind a gáz, mind a villa-
mos szakmai közösség (így a Gázközösség
is) megtartja korábbi szervezetét és mûködési
formáját. Ehhez kell kialakítani az E.ON ma-
gyarországi vállalataihoz kapcsolódva azt a
rendszert, amelyik képes a partnereket ma-
gához kötni, munkájukat támogatni, megfe-
lelõ marketinggel ismertté tenni, fejlõdésüket
elõsegíteni. Meg kell találni, hol kapcsolód-
hat a két szakma egymáshoz, miben tudják
egymást támogatni, mit tudnak egymástól
átvenni. Talán úgy lehetne ezt a partnerséget
jellemezni: partnerei vagyunk az E.ON-nak
és partnerei vagyunk egymásnak. 2008-ban
a KÖGÁZ területérõl is léptek be vállalkozá-
sok a Gázközösségbe, ezzel mûködési terü-
letünk kiterjed mindkét elosztói engedélyes
ellátási területére.

Szükség van-e
a Gázközösségre?
Végül, de nem utolsósorban, arról a kérdés-
rõl, amely a legtöbb gondot okozza, és amely-
nek megoldása nem tûr halasztást. Tizenhá-
rom évvel ezelõtt szerveztük meg az akkori
DDGÁZ területén a Gázközösséget. A célunk
az volt, hogy a fogyasztókat a lehetõ legma-
gasabb szinten szolgáljuk ki. Ezt elõsegíten-
dõ, a DDGÁZ bizonyos feladatokat – mint az
új fogyasztók bekapcsolása (mérõ- és nyo-
másszabályozó-felszerelés), késõbb a háztar-
tási méretû fogyasztóknál végzett szerelések
mûszaki ellenõrzése – jogosult tagokra ruhá-
zott át. A jogosultság feltételei és a munkavég-
zés szabályai mindenki által hozzáférhetõ írá-
sos dokumentumokban voltak. A rendszer
megbízhatóan mûködött, egészen addig,
ameddig a végrehajtott szervezeti átalakítások
következtében a régi feltétel és szabályozási
rendszer megszûnt, helyette új nem készült.

A területen dolgozó új munkatársak szá-
mára a Gázközösség, a partnerség ismeret-
lenek voltak, nem is volt kényszerítõ körül-
mény, hogy megismerjék. Odáig jutottunk,
hogy csak a régi megbízási szerzõdések éltek
tovább, újakat kötni, vagy régieket módosí-
tani nem tudtunk, mivel a korábbi szövege-
zés nem felelt meg teljesen az idõközben be-
következett jogszabályi változásoknak, az új
szövegezés készítésének útjában pedig szá-

mos akadály tornyosult. Emiatt nem tudtuk
kiterjeszteni a megbízotti tevékenységet a
megyei találkozókon megígért bõvítéskori
gázmérõ le- és felszereléssel és az üzemszü-
net utáni nyomáspróbával. A KÖGÁZ terüle-
tén pedig a jogosultak – korábbi ígéretek el-
lenére – nem végezhettek megbízotti tevékeny-
séget. Mindezt tetézte a lejárt hitelességû gáz-
mérõk cseréjével kapcsolatos legutóbbi pá-
lyáztatás lebonyolítása, amely – ígéretek sze-
rint – e téren az utolsó jó szándékú tévedés
volt.

Ennek napfényre kerülésekor fel kellett ten-
ni a kérdést: szükség van a Gázközösségre?
– vetette fel beszéde legélesebb kérdését az

elnök, majd így folytatta. – A válasz egyértel-
mû volt: igen. Nos, ha igen, rendezni kell a
jelenlegi helyzetet. Fel kell építeni azt a rend-
szert, amelynek keretei között a megbízotti
tevékenység biztonsággal végezhetõ. El kell
készíteni azokat az írásos dokumentumokat,
amelyek meghatározzák a követelményeket,
feltételeket, és amelyek betartása minden érin-
tett számára kötelezõ. Ebbe beleértem a tech-
nológiai és folyamatleírásokat, az eljárási sza-
bályokat, a jogosultság feltételeit, a feltétle-
nül szükséges pályázatok lebonyolítási rend-
jét, a megbízási szerzõdések szövegezését, a
biztonsági szempontból indokolt védõöltöze-
teket. A felépített rendszernek pedig érvényes-
nek kell lenni és mûködni kell mindkét elosz-
tói engedélyes ellátási területén egyaránt.

Nem kevés, nem fog egyszerre menni.
Nyilván a gyorsabban megoldható dolgokat
kell elõre venni és utána sorban a többit. Az
egészet azonban záros határidõre be kell fe-
jezni. Nincs további négy évünk. Ha a felada-
tot nem tudjuk belátható idõn belül megol-
dani, nem kell többet feltenni a kérdést – szük-
ség van a Gázközösségre? Nem lesz Gázkö-
zösség.

Mivel tudunk mi hozzájárulni ehhez a mun-
kához? Közre kell benne mûködnünk minden
erõnkkel, tudásunkkal, tapasztalatunkkal.
Amikor készen van, a szabályok maradékta-
lan betartása mellett részt kell vennünk a rend-
szer jobbításában, fejlesztésében. Ez közös

érdekünk. Talán még annyit fûznék hozzá,
hogy az elmondott problémák nyilvánvalóan
nem a cég filozófiájából következnek. Ha így
volna, akkor nem biztosítanák számunkra a
mûködési feltételeket, nem támogatnák ren-
dezvényeinket, nem lehetnénk ma itt ilyen
körülmények között, nem kapnánk a felsõ
vezetéstõl méltatást és a már említett válasz
sem lett volna igen. Azt hiszem, ez egyszerû-
en emberi kérdés. Könnyebb valamit úgy csi-
nálni, ahogy szoktuk, minek veszõdni új dol-
gokkal? Ezen pedig lehet változtatni.

Ennyi volt, amit az eltelt ciklus fontosabb
tényeirõl és a közeljövõ tennivalóiról el sze-
rettem volna mondani. Úgy gondolom, most
az utóbbira kell koncentrálni, a jövõ a leg-
fontosabb. Végezetül szeretném megköszön-
ni az elnökség négyéves munkáját, a tagok
támogatását. A leendõ elnökségnek azt kívá-
nom, hogy sikeresen birkózzon meg a felso-
rolt fontos feladatokkal. Köszönöm, hogy
meghallgattak – zárta az elmúlt négy évet ér-
tékelõ beszédét Bayer Károly elnök.

A közgyûlés az elnöki beszámolót, nyílt sza-
vazással – ellenszavazat, tartózkodás nélkül
– egyhangú döntéssel elfogadta.

»»

Ismét Bayer Károly az elnök
Az elnökség õszi elsõ ülésén, szeptember 10-én az alapszabály értelmében megválasz-
totta az elnökség tagjai közül a Gázközösség elnökét, aki ismét Bayer Károly lett. A el-
nökség tagjai közül ismét Bernula Károlyt választotta meg elnökhelyettesnek.

Az etikai bizottság elnöke Leikauf Tibor lett, tagjai Huszár Tibor, Sántha Károly, Hajdú
Zoltán, a tagfelvételi bizottság tagjainak Bernula Károlyt, Bertha Mártont és Czétány Lászlót
választották meg.

Beszélgetés a szünetben: Szûcs Ferenc, Diethelm Mohr, Adorján Norbert és Cserkúthy
László, a háttérben Kiss Imre
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Bizottsági beszámolók
a 2009-es év munkájáról,
esményeirõl

A tagfelvételi bi-
zottság nevében
Czétány László tar-
tott tájékoztatást: „A
2009. évi Közgyû-
léskor a tagok lét-
száma százhatvan-
hét volt. A 2009.
november 26-i el-
nökségi ülésen a
CH Épületgépész

Kft. egyéves felfüggesztése lejárt, tagsági vi-
szonyát helyreállítottuk. Az év során felvételt
nyert: Skriván Barnabás, Csirke Tibor, Spidel
Hause Bt., Expertly Kft., Gázszervizközpont
Kft., Gejzír Kanizsa Kft., Hegedûs Zoltán,
Kovács József, Mati Ferenc, Naposdomb Bt.,
Nieselberg Mátyás, Simon István. A SÉDKA-
LOR Bt. megszûnt, kérte törlését a Gázközös-
ségbõl. Az elnökség kilenc tagot a 2009. évi
tagdíj nem fizetése miatt zárt ki: Gázber Bt.,
Jordáki Kft., Ligeti és Tsa Kft., Matógáz Kft.,
Pencz Gábor, Pintér László, Sirály Terv Bt.,
Szabó Kft., Szászi Mester Kft. Így a jelenlegi
taglétszámunk százhatvankilenc.”

Számvizsgáló bizottság képviseletében
Wessják Zsolt tájékoztatta a tagokat. Tétele-
sen ismertette a gazdálkodás számait, majd

elmondta: megál-
lapítható, hogy az
egyesület gazdál-
kodása stabil, a
számviteli fegyelem
elõírásait minden
esetben betartották.

A közgyûlés a
bizottságok beszá-
molóit nyílt szava-

zással – ellenszavazat, tartózkodás nélkül –
egyhangú döntéssel elfogadta.

– Az etikai bizottságnak az elmúlt négy
évben nem sok teendõje volt, ami pozitív, hi-
szen ez azt jelenti, hogy a tagjaink tevékeny-
sége a piacon, szakmai és egyéb területeken
elfogadható, mondhatnánk etikus – kezdte tá-
jékoztatóját Leikauf Tibor, az etikai bizottság

elnöke, majd így
folytatta. – 2006-
ban egy ügyet tár-
gyalt a bizottság,
melynek eredmé-
nye egy szigorú fi-
gyelmeztetés volt,
t a g s z e r v e z e t t e l
szemben azóta
újabb bejelentés
nem érkezett.

2007-ben is egy bejelentés érkezett, de az
ügy kivizsgálása okafogyottá vált, mivel az
egyesületi tagtársunk a tagdíj elmaradása
miatt kizárásra került a tárgyalást megelõzõ-
en. 2008-ban is egy ügy került az Etikai Bi-
zottság elé, melynek eredménye az érintett

tagszervezet tagsági viszonyának egy évre tör-
ténõ felfüggesztése volt, azóta az egy év eltelt
és újabb bejelentés nem érkezett az etikai bi-
zottsághoz a tagszervezettel szemben.

2009-ben új Etikai Kódex alkottunk, me-
lyet a közgyûlés elfogadott.

Az alapszabály módosítása
Bayer Károly elõterjesztésében elmondta,
hogy az alapszabály-módosítás tervezetét
minden tag a meghívóval együtt megkapta,
melyben a javasolt módosításokat kövér, dõlt
betûkkel jelölték.
A módosítási javaslat ismertetése után a köz-
gyûlés megszavazta a tervezett változtatáso-
kat, amelyeknek a többsége csak apró fogal-
mazási pontosítás volt. Az egyik nagyobb ter-
jedelmû módosítás, hogy a közgyûlés napi-
rendjére a tag által tett javaslat akkor vehetõ
fel a napirendbe, ha a közgyûlés megkezdé-
se elõtt legalább hét nappal írásban beérke-
zett az elnökhöz, akadályoztatása esetén az
elnökhelyetteshez.

A másik változás, hogy az egyesület tagjai
harminc napon belül kötelesek bejelenteni a
névváltozást, átalakulást, lakcím- vagy szék-
helyváltozást és az egyéb elérhetõségeket érin-
tõ (telefon, fax, e-mail stb.) adatváltozást.

A partneri együttmûködés
továbbfejlesztése
Szûcs Ferenc, E.ON Energia mérésvezetõje,
aki az E.ON elosztói engedélyes cégeinek

partnerkapcsolatait
fogja össze, elõ-
adásában kifejtette,
hogy az E.ON a
partnerkapcsolatok
erõsítésére, fejlesz-
tésére és kiterjeszté-
sére törekszik. En-
nek része az elnöki
beszámolóban em-

lítettek megoldása is. Az elõadáshoz Diethelm
Mohr is hozzászólt. Véleménye szerint a part-
neri együttmûködés mind az elosztói engedé-
lyes, mind a gázközösségi tagok számára elõ-
nyös. A sikeres együttmûködésre németországi
példákat is bemutatott.

Új elnökség választása
A jelölõbizottság összesítette a leadott jelölõ-
lapokon az elnökségi tagokra érkezett jelölé-
seket.

A tagság huszonegy fõre tett javaslatot: An-
tal István, Bayer Károly, Bernula Károly, Berta
Márton, Cajnkó Alfréd, Czétány László,
Cserkúthy László, Huszár Tibor, Kirch Ervin,
Kiss Imre, Körösztös Imre, Leikauf Tibor, Mál-
inger István, Murányi Sándor, Németh Ri-
chárd, Reich József, Sántha Károly, Schmuck
Róbert, Sipos Péter, Vörös Ferenc, Zongor
Gábor.

Nem vállalta a jelölést: Málinger István,
Reich József és Vörös Ferenc.

Nem volt jelen a közgyûlésen, ezért nem
volt választható: Cajnkó Alfréd, Schmuck Ró-
bert, Sipos Péter és Zongor Gábor.

A jelölõbizottság által elkészített szavazó-
lapokat a szavazásra jogosultak igazoltan át-
vették és leadták szavazatukat. A jelölõbizott-
ság ezután megállapította az eredményt. Az
alapszabály szerint az elnökség tagjait az elsõ
tizenegy legtöbb szavazatot elért jelölt alkot-
ja. Murányi Sándor a bizottság nevében be-
jelentette a választás eredményét. Az új elnök-
ség tagjai a következõk lettek: Antal István,
Bayer Károly, Bernula Károly, Berta Márton,
Czétány László, Cserkúthy László, Huszár Ti-
bor, Körösztös Imre, Leikauf Tibor, Murányi
Sándor, Sántha Károly.

A közgyûlés a számvizsgáló bizottság tag-
jait is megválasztotta: Kirch Ervin, Pók Péter,
Wessják Zsolt. A közgyûlés után ebéd követ-
kezett, majd a hagyományos és kedvelt dél-
utáni szabadidõs programok.

A közgyûlés után „beindultak” a bográcsok
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Négy év szünet után tért
vissza
Tíz éven keresztül már volt elnökségi tag, csu-
pán az elmúlt ciklusban maradt ki Antal Ist-
ván. Mint azt lapunknak elmondta, bizakod-
va tekint az újabb négy év elé, a maga részé-
rõl mindent elkövet, hogy a tagság minél gör-
dülékenyebben vegye a jövõ évi kihívásokat.

A Gázközösség régi–új elnökségi tagja
még 1992-ben indította vállalkozását, négy
évvel késõbb az egyéni vállalkozói formát tár-
sasra, kft.-re cserélte. A cég, az Antal-Therm
Épületgépészeti Kft. a víz- és gázszerelés mel-
lett az utóbbi években egyre intenzívebben
fordult a megújuló energiák felé is. Öt fõvel
dolgoznak, 2002 óta az ISO 9001–2001 mi-
nõségbiztosítási rendszerrel mûködnek.

A Gázközösségnek az elsõ pillanatoktól
kezdve tagja, emellett pedig a Magyar Épü-
letgépészek Szövetségének fejér megyei elnö-
ke is, továbbá az érdekvédelmi szervezet
felügyelõbizottságának tagja.

Cégének elsõsorban lakossági megrende-
lõi vannak, kisebb részben pedig közületiek.
A gázszerelés területén az eltelt idõ alatt meg-
szerezték a hatósági jogkört is. Az új elnöksé-
gi tag az eltelt évek során felhalmozott szak-
mai tapasztalatát is felajánlja a szervezet szá-
mára.

– Személyes célomnak tekintem, hogy a
Gázközösség tagjainak a munkáját segítsem,
különös tekintettel a Fejér megyeiekre, akik-
nek a véleményét, kérését, felvetéseit ezúton
is várom – mondta Antal István. – Bizakodva
tekintek a következõ évek elé, a jövõ évi in-
tenzív átalakulást minden erõmmel segíteni
fogom. Lesz dolgunk bõven!

Az E.ON-oldaláról
fog segíteni

– Korábban a DDGÁZ, ma már az E.ON
Közép-dunántúli Gázhálózati Zrt. területén
szeretném a jövõben erõsíteni a Gázközösség
és az elosztói engedélyesek együttmûködését
– mondja a Gázközösség nemrégiben meg-
választott új elnökségi tagja.

Berta Márton 1994-ben érkezett a
DDGÁZ-hoz, ahol üzemvezetõként dolgozott
egészen 2007-ig, ezt követõen régióvezetõ
volt az E.ON-nál, majd 2010-tõl az E.ON
Közép-dunántúli Gázhálózati Zrt. területére
került ugyanebben a beosztásban.

A Gázközösségnek a kezdetektõl a tagja,
így például tagja volt az etikai bizottságnak,
és részt vett a tagfelvételi, valamint a minõ-
ségirányítási munkában.

Az elnökségi tag vallja, a közép-dunántúli
területen is fontos a Gázközösség tagjaival az
együttmûködés, mert a két szervezet közötti
harmonikus kapcsolat mindkettõnek érdeke.
– Az elmúlt évekhez képest most új lendületet
szeretnék adni ehhez a tevékenységhez azért,
hogy az évekkel ezelõtt a gázszolgáltatók és

a Gázközösség által közösen megfogalma-
zott célok megvalósuljanak – magyarázza
Berta Márton.

A régióvezetõ szerint nincs új a nap alatt,
azokat az eszközöket, eljárási módokat, tech-
nikákat fogja a közeli jövõben elindítani, kez-
deményezni, amelyeket a korábbi DDGÁZ
területén már eddig is folytatott, és amelyek-
rõl bebizonyosodott, hogy mûködõképesek.
Berta Márton fontosnak tartja, hogy az E.ON
Közép-dunántúli Gázhálózati Zrt. és az E.ON
Dél-dunántúli Gázhálózati Zrt. között ne le-
gyenek határok, és elsõsorban a képzettség-
nek megfelelõ jogosultságok élvezzenek
elõnyt, ne a földrajzi elhelyezkedés. Ez azt is
jelenti, hogy azoknak is új szerzõdéseket kell
majd kötni a másik szolgáltatási területre,
akiknek már eddig is volt valamelyikre a ket-
tõ közül, ha tevékenységüket ott is szeretnék
kifejteni. – Az ügyfél elégedettsége ugyanis
mindennél fontosabb, és mindnyájunknak,
szerelõknek és szolgáltatóknak a leglényege-
sebb közös értékmérõje – hívja fel a figyelmet
végül Berta Márton.

Az elnökség új tagjai A földgáz
zöld!
Nemrégiben Stuttgartban találkoz-
tak a gázszakma német szereplõi,
immár negyvenkilencedik alkalom-
mal. A GAT (Gasfachliche Auss-
prachetagung), vagy ahogyan a leg-
egyszerûbben lehet fordítani: „be-
széljünk a gázról!” elnevezésû kon-
ferencián részt vett Bayer Károly, a
Gázközösség elnöke is, akivel az ott
hallottakról beszélgettünk.

– Idén már mintegy háromezren vol-
tunk, és egyre többen érkeztek külföldrõl
is – tájékoztatott Bayer Károly. – Minden
évben a két legfontosabb, bennünket
érintõ területrõl vitázunk, beszélgetünk:
a gázpiaci liberalizációról és a megújuló
energiák elõtérbe kerülésérõl, az azok ra
adott számunkra is fontos válaszokról.

Mint azt a Gázközösség elnöke el-
mondta, idén az egyik témában nagy
fordulat állt be. Az elõadók általánosság-
ban kinyilvánították: a megújuló energi-
ák nem is annyira tiszták, mint ahogy azt
sokan megpróbálják elhitetni, valamint
a földgázról mint zöld energiáról beszél-
tek, olyannyira, hogy még vizuálisan is
zöld színnel jelölték a különbözõ felüle-
teken. – Nagyon örültem ennek a válto-
zásnak, régóta vallom magam is, ha jól
használjuk, a földgáz igenis környezetkí-
mélõ – tette hozzá Bayer Károly.

A rendezvényen beszámoltak a mikro
KWK-val (kisméretû – 3–4 kW teljesítmé-
nyû – kapcsolt hõ- és áramtermelõ be-
rendezés) folytatott tesztekrõl. Az E.ON
Ruhrgas által is támogatott kísérletek bíz-
tató eredményeket hoztak. Errõl idén
májusban, a Balatonfüreden rendezett
Földgázfórumon már beszélt Heinz-
Gerhard Gülck, az E.ON Ruhrgas kép-
viselõje. Napjaink piacra érett berende-
zése a kondenzációs kazán, a holnapé
viszont a mikro KWK és mellette a föld-
gáz üzemû hõszivattyú, a késõbbi jövõ
pedig a tüzelõanyag-celláké. A fejlesztés
és a kísérletek jól haladnak, a mikro KWK
akár 5-6 éven belül piacra kerülhet, bár
egyes szakértõk tíz évet prognosztizálnak.

– Az tehát látható, hogy a jövõ ener-
getikai rendszereihez gáz- és villanysze-
relõi tudásra egyaránt szükség lesz, az el-
méleti és gyakorlati felkészülést már most
meg kell kezdeni – mondta végül Bayer
Károly, aki ezért is tartja alapvetõ fon-
tosságúnak a partnerekkel való együtt-
mûködést és együttgondolkodást, amit a
Gázközösség már évek óta végez.
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Új szelek fújnak az E.ON és a Gázközös-
ség, valamint a villanyszerelõ alvállalko-
zók közötti kapcsolatokban. Ezt nemcsak
a megyei találkozókon érzékelhetõ dina-
mizmus és nyitottság mutatja, hanem
Szûcs Ferencnek az interjúnkban megfo-
galmazott gondolatai is.

Idén komoly változások kezdõdtek az E.ON és
partnerei közötti viszonyban, a többi között
azzal, hogy kineveztek egy kapcsolattartót, aki
azonnal munkához látott, ennek az eredmé-
nyei pedig rövidesen érezhetõek lesznek.

– 2011-ben valóban sok fontos és pozitív
változással veszi kezdetét – mondta Szûcs Fe-
renc, az E.ON Hungária Zrt. energiamérési
osztályának vezetõje, amely terület a jövõben
a gázközösségi koordináció feladatait is el-
látja. – A sok ígéret után itt az ideje aprópénzre
váltani azokat!

Az E.ON a jövõben minden eddiginél na-
gyobb mértékben kíván támaszkodni partne-
reire, a Gázközösség tagjaira, valamint villa-
mos oldalon az úgynevezett Regisztrált Szere-
lõi Rendszer (RSZR) vállalkozásaira.

A Gázközösség augusztusi közgyûlésén új
alapokra helyezték a felek az együttmûködést.
Mint azt a mérési terület vezetõje hangsúlyoz-
ta, a jövõben intenzívebb és szélesebb körû
partneri viszonyt szeretnének kialakítani, to-
vábbá a korábban DDGÁZ-os együttmûkö-
dési formákat a a Közép-Dunántúl területén
is terjeszteni. – A megyei találkozókon nyitott-
ságot tapasztaltam, de ugyanakkor némi óva-
tosságot is, ugyanis az elmúlt évek meg nem
valósult ígéretei valóban nyomot hagytak a
partnerekben – magyarázta Szûcs Ferenc. – De
most, õszintén mondom, minden tõlünk telhe-
tõt megteszünk, a cselekvések ideje jött el!

Mit ad az E.ON?
– Jövõre kibõvített feladatokkal számítunk

a partnereinkre – vette át a szót Tóth László, a
Regisztrált Szerelõi Rendszer nemrégiben ki-
nevezett koordinátora. A korábbi új fogyasz-

tók bekapcsolása és mûszaki ellenõrzése fel-
adatok elvégzéséért a jövõben az E.ON fizet-
ni fog, és ezt a tevékenységet kiterjesztik a
Közép-Dunántúl területére is. Ugyanezek vo-
natkoznak a mérõk le- és felszerelésével kap-
csolatban, valamint a lejárt hitelesítésû mé-
rõk és nyomásszabályozók tekintetében is.

– Az E.ON feltétele ugyanakkor egyértel-
mû: a tevékenységgel összefüggõ minõség-
biztosítási rendszer megléte és érvényessége
– hívta fel a figyelmet Tóth László.

Mit kér az E.ON?
A partnerség persze egyenrangú, így aki kap,
annak adni is kell. – Egységes, magas minõ-
ségû munkát kérünk, mûszaki tudásban és
technológiai háttérben egyaránt, valamint
korrekt, becsületes hozzáállást – hangsúlyoz-
ta Szûcs Ferenc. – Ha ezek teljesülnek, hosszú
távon számíthatnak társaságunkra, hosszú
távra megalapozhatják vállalkozásaik ered-
ményességét.

Az osztályvezetõ hozzátette: a megyei ta-
lálkozókat folytatják majd és rendszeressé te-
szik, a nagyobb döntéseket elõzetesen is sze-
retnék majd megvitatni, és számítanak a part-
nerek véleményére.

Mi várható még?
További tevékenységekben is szeretne az
E.ON a partnerekre támaszkodni, így várha-

A KÉT KOLLÉGÁRÓL RÖVIDEN
Szûcs Ferenc villamosmérnök-közgaz-
dász. 1994-ben érkezett az akkori
DÉDÁSZ-hoz, az értékesítési terület ve-
zetõje volt a szekszárdi üzleti igazgató-
ságon, aztán a bonyhádi kirendeltséget
vezette. 2000-tõl megszakítás nélkül az
energiamérési és ellenõrzési osztályt ve-
zeti, 2010-tõl az E.ON energia mérési
vezetõje.

A gépészmérnök-közgazdász Tóth Lász-
ló idén májustól az RSZR koordinátora.
1997-ben érkezett a DDGÁZ-hoz, ahol
régióvezetõ, majd ellenõrzési, gázméré-
si osztályvezetõ volt. 2007-2010-ig az
E.ON DDGÁZ üzemirányítási és ellenõr-
zési osztályát vezette.

Eljött a cselekvés ideje, új fejezet kezdõdik
A mérõ- és nyomásszabályzó-cserék várható alakulása

Mérõcsere (db) Nyomásszabályozó-csere (db)

EDD EKO EDD EKO

2011. 27 600 14 900 13 200 14 000

2012. 29 600 47 800 13 000 14 000

2013. 22 600 37 000 13 000 14 000

EDD: E.ON Dél-dunántúli Gázhálózati Zrt.

EKO: E.ON Közép-dunántúli Gázhálózati Zrt.

tóan a tartozás miatti ki- és visszakapcsolá-
sok terén is. – Talán távoli, talán nem, de cé-
lunk még, hogy a partnereink a fogyasztóink
számára egyfajta szakmai tanácsadókká vál-
janak, ha kell, környezetbarát és energiata-
karékos megoldásokat javasoljanak nekik –
árulta el Szûcs Ferenc.

A Gázközösség tagjainak is fontos tudni,
hogy az úgynevezett megbízotti szerzõdések
helyett vállalkozói szerzõdéseket köt majd ve-
lük az E.ON. A teljes folyamatot a logisztikai
osztály fogja lebonyolítani, amely a követke-
zõ hónapok feladata, de az RSZR munkatár-
sai, ha kell, segítenek ebben az ügyintézés-
ben is.

Elindult az RSZR honlapja
A www.eon.hu/partnerek web-címen minden-
ki elérheti a legfontosabb információkat, köz-
vetlen e-mailes kapcsolaton keresztül kérdez-
het, megtalálhatja a hatályos jogszabályokat,
fogyasztói ûrlapokat, sõt, esetenként az ide-
vonatkozó konferenciák elõadásainak anya-
gait is.

Szûcs Ferenc

Tóth László
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Arra kértük tagjainkat – szerelõ-, terve-
zõ-, gyártó- és oktatási cégek vezetõjét –
, hogy rövid telefoninterjú keretében ér-
tékeljék az elmúlt évet és beszéljenek ar-
ról is, hogy mit várnak, mi várható 2011-
re. Íme a mozaikok az összképhez.

Jól jöttek a tervigényes ké-
szülékcserék

– Jobb volt a 2010-es év számunkra mint
a tavalyi – tájékoztatta lapunkat Lipták Tiva-
dar székesfehérvári épületgépész mérnök.

Mint mondta, ez
annak is köszönhe-
tõ, hogy az egyre
inkább megjelenõ
fogyasztói energia-
megtakarítási igé-
nyek miatt növe-
kedtek a megbízá-
saik, hiszen több lett
az úgynevezett terv-
igényes készülék-

csere. Bár épületenergetikai tanúsítási tevé-
kenységet is végezhetnének, idén mindössze-
sen egy ilyen megbízásuk volt.

A tervezés mellett foglalkoznak épületgé-
pészeti mûszaki ellenõrzéssel és felelõs mû-
szaki vezetéssel is, a jövõ év kilátásai azon-
ban a több üzletág ellenére sem láthatók vi-
lágosan, amit elõre tervezni tudnak, az mint-
egy 20–30 nap.

– Persze nyilván az is nehezítette a helyze-
temet, hogy én még mindig kézzel rajzolok,
mert a jogtiszta szoftvert nem tudom ilyen árak
mellett kigazdálkodni – magyarázta Lipták Ti-
vadar, aki még hozzátette, egy viszont biztos,
valamikor szeretne végre elmenni szabad-
ságra.

Új képzés, új szolgáltatás
A Dunagáz Gázipari Oktatási és Minõsítõ Zrt.
idén éppen 20 éves, amelyrõl egy ünnepség
keretében meg is emlékeztek. Az idei eszten-

dõben ennél a tár-
saságnál is csökke-
nést tapasztaltak.
Mind tanfolyami
hallgatói létszám-
ban, mind árbevé-
telben mintegy 20
százalékkal marad-
tak el a 2009-i év
teljesítményétõl. –
Ugyanakkor nem

álltunk le, ellenkezõleg, új képzésekkel és szol-
gáltatásokkal jelentkeztünk idén – mondta a
vállalat vezérigazgatója. Tavaly kezdték el a
fémhegesztõképzésüket, amelyre pályázati
forrást is szereztek, a jelentkezõk létszáma idén
már dinamikusan emelkedett.

Továbbá 2010-ben kezdték meg, egyelõ-
re nem akkreditált labortevékenységüket is,
ahol anyagvizsgálatokat vállalnak. – Jövõre
szintén megrendezzük a már hagyományos,
immár XIX. Dunagáz Szakmai Napok konfe-
renciát, melynek idõpontja április 13–14-e,
ahová 200–250 vendéget várunk – tette hoz-
zá végül Gáspár Jánosné vezérigazgató.

A második negyedév
talán jó lesz…

– Nem fogok bombasztikus hírt bejelente-
ni, az idei évünk nem volt jó – mondta némi
keserû mosollyal Halmi Csaba, a Gienger
Épületgépészeti Nagykereskedelemi Kft. pé-
csi ügyvezetõ igazgatója.

Az év végével látszik, hogy ha a tavalyi szin-
tet tudják hozni, az már jelentõs eredmény-
nek számít. A cég pénzügyi menedzselése
azonban nem okoz problémát, a szükséges
költségcsökkentõ lépéseket megtették.

– Az elmúlt he-
tekben megmutat-
kozott néhány jó jel,
amelyekbõl arra
köve tkez te tünk ,
hogy ha egyelõre
csupán árajánlati
szinten is, de várha-
tóan jövõre be fog-
nak indulni az épít-
kezések – tette hoz-

zá Halmi Csaba, aki szerint az elsõ negyedév
még nehéznek ígérkezik, de aztán már job-
ban fognak alakulni a megrendelések.

Az ügyvezetõ igazgató ugyanakkor na-
gyon bízik a Széchenyi-terv elindításában, és
várja, hogy a megfelelõ szintû döntéshozók
is felgyorsítsák a készülékcsere-programot,
mert ez mindenkinek, a fogyasztóknak, az ál-
lamnak és a helyi kkv.-szektornak is az ér-
deke.

Energetikai felújítás:
kényszerhelyzetben
az ország?

– Ha egy szóval lehetne jellemezni 2010-
et, azt mondamám, hogy harcos volt – vágott
a közepébe Zuggó Balázs, a Robert Bosch Kft.
termotechnika üzletágának vezetõje.

A vezetõ menedzser elmondta, bár éveken
keresztül építették a piacon az ügyfelek egyre
magasabb minõségi igényszintjét, idén a sok
munka ellenére ebben drámai fordulat követ-
kezett be, megjelentek újra a kéményes ké-
szülékek. Az új építések gyakorlatilag meg-
szûntek, a cserepiacon pedig a szabályozási
nehézségek miatt, amely megdrágítja a régi,
elavult kazánok minõségi, kondenzációsra
való cseréjét, úgyszintén csökkentek a meg-
rendelések.

A jövõ év tekintetében nagy reményeket
táplálnak a a fogyasztókat érintõ kormány-
zati támogatás bõvülése iránt, amelynek kö-
vetkeztében az építõipar és az energetikai fel-

újítások terén min-
denképpen fejlõ-
dést, növekvõ pia-
cot várnak.

– Emellett tény:
a gáz ára tovább
fog emelkedni, és
bár a lakosság for-
ráshiányos, rá fog-
nak kényszerülni a
felújításra – mond-

ta Zuggó Balázs. – Magyarországon több mint
kétmillió gázkazán van, amelyeknek az átlag-
életkora 20 év, nyilvánvaló, hogy ez nem tart-
ható sokáig.

Optimistán nézünk
a következõ év elé

– Bár öt dolgozónk számára az egész év-
ben végig volt munka, visszafogottnak tekint-
jük a 2010-es esztendõt – mondta Kiss Imre,
a Kiss Épületgépész Kft. ügyvezetõje. Ezzel

együtt az idei évben
csökkenõ vállalási
árakkal kellett meg-
küzdenünk.

A tamási székhe-
lyû cég várhatóan
nem lesz vesztesé-
ges, a jövõ évet
nem látjuk még tisz-
tán, de az ígéretek-
re alapozva nagyon

bíznak az E.ON megrendeléseiben.
– Optimistán indulunk a következõ évnek,

de az már látható, a jövõ év sem lesz
könnyebb az idei esztendõnél – tette hozzá
végül Kiss Imre.

Reménykednek az építõipar
megindulásában
A kötelezõ kéményseprõ-szolgáltatást nyújtó
Huszár Tibor vállalkozása az idei évet, elmon-
dása szerint, viszonylag jól teljesítette. Ez a piaci
szolgáltatás, tulajdonságaiból eredõen, kiszá-
míthatóbb mint más területek. Amit viszont konk-
rétan érzékeltek, az építõipar teljesítményének
csökkenése következtében, az ehhez kapcsoló-
dó megrendeléseik 25–30 százalékkal csökken-
tek. – Remélem, ezt a mínuszt 2011-ben be tud-
juk hozni, és bízunk az építõipar megindulásá-
ban – tette hozzá Huszár Tibor.

Gázközösségi tagtársunk aláhúzta, ha az
építõipar nem fog mutatni jelentõsebb fejlõ-
dést, készek új piaci területeket megkeresni
és új szolgáltatásokat, tevékenységeket elin-
dítani.

2010-es eredmények,
2011-es prognózisok
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2011-ben ismét egyesületi pályázatok
Jövõ év januárjában az elosztói engedélyesek újra meghirdetik pályázataikat a tagság
számára. Mint azt Bayer Károly, a Gázközösség elnöke elmondta, a korábbi évek ten-
denciáit követve, jövõre is – a mennyiségi mutatók helyett – elsõsorban a minõségi mun-
kákat díjazzák.

Ez alapján újra három kategóriában írnak ki pályázatot, így díjazzák az innovatív sze-
reléseket, a minõségi tervezõi munkákat és a tagok marketingtevékenységét.

Érdemes tehát pályázni, a tagságnak megmutatnia magát.

Évek óta az egyik legfontosabb egyezte-
tési, kapcsolatépítési lehetõségnek tartja
a megyei találkozókat Bayer Károly. A Gáz-
közösség elnöke szerint a közvetlen,
azonnali kérdések és válaszok lehetõsé-
gét megadó találkozókon sok olyan téma
merülhet fel, amelyeket nagyon nehéz
egy elektronikus levelezés vagy telefoná-
lás során megbeszélni, egyeztetni.

A régi, családias hangulat a gázos szakmá-
ban megszokott volt, a személyes közvetlen-
ség sokszor segítette az adott probléma meg-
oldását, amellyel a munkavállalókon és a
vállalaton kívül az ügyfelek is nagyon sokat
nyerhettek. A megyei találkozók egyértelmû-
en kinyilvánított célja, hogy ezt a közvetlensé-
get megtartsa és erõsítse.

– Néhány évig ugyan nem voltak ilyen ta-
lálkozók, de a legutóbbi tulajdonosváltás után
Hasenauer András volt vezérigazgatónk újra
kezdeményezte ezek megtartását – mondja
Bayer Károly, aki szerint azért is voltak hasz-
nosak az idei megyei találkozók, mert az el-
múlt években nagyon sok új kolléga került
olyan területekre, amelyek jelentõs hatással
vannak az együttmûködésre. – Mindezekért
tehát újra kell építeni ezt a formát, de az új
helyzetnek megfelelõen!

A gázelosztók szándéka szerint a jövõben
egyre több területen és módon kívánják be-
vonni a gázközösségi partnereket. Új helyzet
ráadásul, hogy immáron van egy kijelölt fe-
lelõs, aki a partnerekkel való kapcsolatok új-
raszervezését vezeti. (Az újonnan kinevezett
vezetõvel, Szûcs Ferenccel készített interjún-
kat a 6. oldalon olvashatják! – a szerk.) Ezzel
együtt az elosztói engedélyesek számára meg-
határozták a kiajánlható feladatokat.

– A megyei találkozókon a tagok a többi
között elmondták, hogy a növekvõ adminiszt-
ráció nehézséget okoz, de itt is megerõsítem,
egy ilyen nagy vállalatnál, cégcsoportnál ez
sajnos elkerülhetetlen – emlékeztetett az el-
nök. – De most már ellensúlyozhatják ezeket
az egyre bõvülõ megbízások, a hosszú távú
megrendelések!

Bayer Károly elmondása szerint elindult az
a munka is, amelynek célja a partnerség cég-
szintû kezelése, beleértve a gáz- és villamos
területet egyaránt.

Két egyesületi tagunkat megkértük, hogy
mondják el röviden véleményüket a megyei
találkozón hallottakról.

Elég lesz az idõ?
– Végre van elmozdulás – mondta Reich

József. – Bár eddig is voltak bizonyos lépé-
sek, régóta beszélünk a mostani változások
szükségességérõl!

A Terrotherm Kkt. üzletvezetõje hangsú-
lyozta, nagyon örül, hogy az E.ON kezdi „he-
lyén kezelni” a Gázközösség tagjait. Mint
mondta, számítása szerint negyed–fél éven
belül fel fognak gyorsulni a folyamatok.

Reich József ugyanakkor aggodalmát fe-
jezte ki, hogy az E.ON által vállalt határidõ-
ket tudják-e majd tartani. – Ezért hamarabb
is lehetett volna indítani a változásokat, de
most már mindegy, a lényeg, hogy a megyei

találkozón is kiderült, felkészültek voltak az
elõadók, foglalkoztak a témával és ez min-
denképpen jó – tette hozzá végül Reich Jó-
zsef, aki még azt is elmondta, sajnálja, hogy
kevesen voltak a tagság részérõl a rendezvé-
nyen, a jövõben több kollégát vár az ilyen
rendezvényekre.

Kezdjük érezni a tagság
elõnyeit

– Néhány jogszabályt eltérõen értelmez-
tek a szolgáltatók, ezért különösen fontos,
hogy a hatályos jogszabályokat együtt tudjuk
értékelni, értelmezni, felkészülni rá – mondta
Bánhegyi Péter, a DBS Kft. ügyvezetõje.

Újra megyei találkozókat tartottunk
Egyesületünk tagja lényegesnek tartja,

hogy a Gázközösség a tagok összefogásá-
val képes legyen az együttmûködésre a nagy
gázelosztó szervezetekkel. Bánhegyi Péter
úgy látja, ez nemcsak a két fél, hanem az
ügyfél számára is elengedhetetlen, hiszen így
lehet számára a legbiztonságosabb és leg-
jobb minõségû szolgáltatást nyújtani. A me-
gyei találkozókon ezeket a témákat is érin-
tették.

– Az persze nagy öröm, hogy az E.ON is
egyre jobban bízik bennünk, de az elvárt gyors
és biztonságos munkához az ügyfelek számá-
ra is elérhetõ, tevékenységi köröket megjelö-
lõ szerelõi nyilvántartás és a tervdokumentá-
ciónak megfelelõ, rugalmas munkavégzés kell
– mondta Bánhegyi Péter, aki hozzátette, a
fórumokon voltak olyan hangok is, hogy mi-
nél hamarabb több konkrétumot vár a tag-
ság.

– Ezzel együtt tény, most kezdjük érez-
ni, végre rangja lett a gázközösségi tag-
ságnak, és ez reményeink szerint minden-
képpen pozitívan fog hatni a vállalkozá-
sainkra!

Képünkön a Baranya megyei kollégák a pécsi megyei találkozón
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Ezt követõen az elnökség korábbi határozata
szerint Bayer Károly rövid méltatás után Ta-
kács Gyulánénak, Bogáthy Dezsõnek és Som-
lai Róbertnek átadta az egyesület tiszteltbeli
tagja címet igazoló oklevelet, melyet Zongor
Gábor távolléte miatt késõbb vesz át (interjúk
az új tiszteletbeli tagokkal a 5. oldalon). Mint
az elnök elmondta, a négy új tiszteletbeli tag
jelentõsen segítette az egyesület munkáját az
elmúlt években, ennek nagyra értékelését kí-
vánta kifejezni az elnökség.

A partneri együttmûködés
tapasztalatai
Az elõadások sorát megnyitva Knipl Károly ré-
gióközpont-vezetõ a megbízottak által végzett
mûszaki ellenõrzés eredményeirõl és tapaszta-
latairól tartott elõadást. Mint elmondta, a mû-
szaki ellenõrzések jelentõs részét a területgaz-
dák végezték, azonban már négyszáz ún. ön-
átadásos munka is történt. Az ellenõrzések

alapján jók az eredmények. 2010-ben hét al-
kalommal találtak kisebb hiányosságokat,
2011 elsõ négy hónapjában pedig három-
szor. Hiba volt többek között a tervezett nyom-

vonaltól való elté-
rés, a terv ugyanis
nem a valóságot
tartalmazta, a kivi-
telezõ pedig nem
kérte a javítást. Volt
olyan eset, hogy a
gázmérõ védõdo-
boza hiányzott, és
a gáztûzhely elzá-
rója sem volt egy

esetben megfelelõ helyen. A legsúlyosabb
esetben a légbevezetõ elemek hiányoztak a
légtömör nyílászárókból. Knipl Károly kifejtet-
te, hogy ha tovább növelik a munka pontos-
ságát és alaposságát az egyesület tagjai a
tervengedélyezéskor, önátadáskor, akkor még

kisebb lesz az esélye annak, hogy az ügyfél
veszélybe kerülhet. Elõadása zárásaként ki-
fejtette, hogy a Gázközösségre szükség van,
mert a tagok sokat tudnak segíteni. Többek
között tehermentesítik a területgazdákat, kap-
csolatot tartanak az ügyfelekkel. Várható,
hogy további feladatokban is szerepet kap-
nak az egyesület tagjai.

Látványos fejlõdés elõtt
a szakma
A földgáz alkalmazási lehetõségei a jövõ hõ-
energia-ellátásában címmel Diethelm Mohr,

az E.ON Ruhgas
AG tanácsadója
tartott elõadást, és
a címhez hûen va-
lóban a jövõbe te-
kinthetett a hallga-
tóság.

Bevezetõjében
a szakember kife-
jezte azt a meg-
gyõzõdését, hogy

Gázközösség tíz év múlva is lesz, mert ahogy
a múltban, úgy a jövõben is a tagok minõsé-
gi szolgáltatást fognak nyújtani az ezt igénylõ
ügyfeleknek. Sok változás volt és még lehet
is, de a Gázközösség ezeket túl fogja élni, mert
csak akkor kellene megszüntetni, ha nem len-
ne több ügyfél.

Miben kell továbbfejlõdni? – tette fel a kér-
dést. A fukusimai atomerõmû balesete nyo-
mán az ügyfelek bizonytalanok az energiael-
látás jövõbeli módjaival kapcsolatban. Az
E.ON-nak és a Gázközösség tagjainak is kor-
rekt és szakmailag hiteles tájékoztatást kell
nyújtani a földgázfelhasználás jövõjével kap-
csolatban nekik. Korszerû és hatékony tech-
nikák vannak napjainkban, de olyan új tech-
nikák fejlesztése és tesztelése zajlik, amelyek
a jövõben még hatékonyabban fogják az
energiafogyasztókat szolgálni. A jelen leggaz-
daságosabb megoldása a kondenzációs és
szolár technika társítása. Németországban
gyakorlatilag már csak ezt lehet beépíteni új
építésnél, ugyanis jogszabályi elõírás, hogy
az épület energiaszükségletének legalább 20
százalékát megújuló energiaforrásból kell fe-
dezni. Ez szolártechnika nélkül nem nagyon
megy.

Középpontban a jelen és jövõ szakmai feladatai
Jelentõs érdeklõdéssel kísért sikeres szakmai nap Szekszárdon

A hagyományos tavaszi szakmai nap kezdéseként Bayer Károly elnök üdvözölte a
szép számban megjelent vendégeket és a Gázközösség tagjait. Az elõadások meg-
kezdése elõtt Szûcs Ferenc, az E.ON energiamérési osztályának vezetõje átadta az
E.On 2010-es pályázatai nyerteseinek a díjakat, melyeket az E.ON Energiaszolgál-
tató Kft. ajánlott fel (további információk a pályázatok eredményeirõl a 6–7. oldalon).

Az elõadásokat nagy érdeklõdéssel követte a tagság

Folytatás a 2. oldalon
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Folytatás az 1. oldalról

Az elmúlt évtizedben Németországban vi-
szonylagos drágaságuk ellenére is teret nyer-
tek a piacon az elektromos hõszivattyúk, a
kondenzációs technika társítása szolárrend-
szerrel és csökkent a piaci részesedése az olaj-
tüzelésnek. A 2006-os energiatakarékossági
törvény, amely a 20 százalékos szabályt be-
vezette, jelentõsen segítette a szolártechnika
elterjedését, amelyre a támogatások és köl-
csönkonstrukciók is jótékony hatással voltak.

De már újabb megoldások is közelítik a
piaci érettséget – folytatta elõadását az E.ON
Ruhrgas tanácsadója – a mikro KWK és a
gázüzemû hõszivattyú. Utóbbinak jobb a ha-
tásfoka és nagyobb CO

2
-megtakarítást ered-

ményez a jelentõs piaci részesedést szerzett
elektromos hõszivattyúhoz képest. A gázüze-
mû hõszivattyút a gyártók és a gázszolgálta-
tók egymással összefogva fejlesztik és tesztelik,
egyben elõkészítik a piacra való belépését.

Másik törekvésük, hogy a földgázüzemû
mikro KWK-t – nevezzük talán áramtermelõ
fûtésnek – családi házas méretben is verseny-
képessé tegyék. Az energiatermelõ rendsze-
rek egyre összetettebbek lesznek, a berende-
zések mûködését egyre finomabban kell
összehangolni a hatékonyság érdekében.
Komplex szolgáltatással és energia-tanács-
adással kell az ügyfeleket kiszolgálni. Várha-
tó, hogy az elektromos szakmai terület szere-
pe tovább növekszik. Ezekre reagálva a né-
met épületgépész szövetség már meg is indí-
totta szerelõi képzéseit annak érdekében, hogy

a végzettek magas színvonalon minden ener-
giaellátással kapcsolatos szolgáltatást nyúj-
tani tudjanak.

Egyelõre távolabbi a tüzelõanyag-cellás
berendezések alkalmazása, az elsõ prototípu-
sok tesztelését végzik, de az látható, hogy a
legalacsonyabb CO

2
-kibocsátásra ez a tech-

nika lesz képes. Diethelm Mohr azzal zárta
elõadását, hogy az energiatermelõ berende-
zések a jövõben drágábbak lesznek, de je-
lentõs elõnyökkel fognak járni.

Felülvizsgálat a szabályozás
útvesztõiben
Molnár Károly, az ÉGÁZ-DÉGÁZ Földgázel-
osztó hálózati igazgatója, aki a Gázipari Mû-
szaki Szakbizottság elnöke is, a felhasználói

rendszerek idõsza-
kos ellenõrzésének
jogi szabályozásá-
ról adott tájékozta-
tást. Mint elmond-
ta, a telekhatáron
belüli rendszerek
szabályozása az el-
múlt években be-
következett válto-
zások ellenére sem

elég egyértelmû. A témakört törvény, rende-
let és a Gázipari Mûszaki–biztonsági Szabály-
zat is érinti, és bár javult a helyzet és mérték-
adó szakmai körökben egyértelmûen elfoga-
dott a vizsgálatok fontossága, még mindig
vannak a felülvizsgálati tevékenység széles
körû megkezdését hátráltató nyitott kérdések.

Ma az alábbi fõ kérdésekre a következõk
a szabályalkotók válaszai. Ki végezze a felül-
vizsgálatot? Ez viszonylag egyértelmû: nyilván-
tartott gázszerelõ kiegészítõ vizsga letétele
után. Várható, hogy a tervezõk és szakértõk
is jogosultak lesznek erre. Ki végeztesse el? A
fogyasztó feladata.

Mi legyen a vizsgálat tartalma? Erre nézve
a GMBSZ jegyzõkönyvmintája (7.7 melléklet)
jó eligazítást ad. Mikor kell elõször elvégezni
a felülvizsgálatot? Ez is nyitott kérdés egyelõ-
re, ahogy a gyakoriság kérdése is, amire nézve
a Gázipari Mûszaki Szakbizottság tett javas-
latot: a készülék kategóriájától és a felhasz-
nálás helyétõl függõen 2–10 évenként lenne
jó elvégeztetni. De ez még nem kapott rende-
leti megerõsítést.

Nem rendezett, hogy mi a szankció, ha
valaki nem végezteti el és a nyilvántartásra
sincs egyelõre elképzelés. Molnár Károly el-
mondta, hogy a hivatkozott jegyzõkönyvmin-
ta alapján hibás rendszert nem szükséges a
gázszolgáltatóval minden alkalommal kikap-
csoltatni, de a vizsgálat során mûszaki–, biz-
tonságtechnikai okokból kikapcsolt készülé-
keket – azok üzemeltetési feltételeinek bizto-
sítását követõen – a javítást végzõ szakem-
ber, vagy az elosztói engedélyes helyezheti
üzembe. A szakember külön is felhívta a fi-
gyelmet arra a jellemzõ és gyakori helyzetre,
hogy ma Magyarországon az épület energe-
tikai felújítása (ha légtömör nyílászárók be-
építésére is sor kerül) gyakran a gázbiztonsá-
gi és egészségügyi adottságok romlásához
vezet. Szerinte a több mint hárommilliós
„szép, nagy gázfogyasztói családdal” a ha-
tóságoknak, az engedélyeseknek és a vál-
lalkozóknak is figyelmesebben kellene bán-
ni. Mert a gáz rendben megérkezik a telek-
határra, azonban a fogyasztói felhasználás
hatékonyságán és biztonságán sokat kelle-
ne még javítani.

Kifinomult égõk
Dr. Vajda József, a Pécsi Tudományegyetem
Mûszaki Karának fõiskolai tanára az alacsony
hõmérsékletû és kondenzációs kazánok kor-

szerû égõkonstruk-
cióit elemezte és
mutatta be. El-
mondta, hogy a
kondenzációs ka-
zánok alacsony
égéstermék-hõ-
mérséklete miatt
szükségessé vált a
ventilátoros gáz-
égõk alkalmazása,

amelyek közül a kis és közepes teljesítmény-
tartományban a sztöchiometrikuson túli ven-
tilátoros gázégõk alkalmazása a legkedve-
zõbb. Az elõadásban bemutatta három gyár-
tó ilyen égõjét és mûszaki jellemzõit, és ezek
rendkívül alacsony emissziós értékeit. A leg-
jobb gyártmányokkal az ilyen égõk modulá-
ciós tartományának alsó határa 16%-ra is
csökkenthetõ a névleges teljesítményhez ké-
pest. Elõnyként jelentkezik az ilyen égõknél,

Középpontban a jelen
és jövõ szakmai feladatai
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hogy az alkalmazott gáz/levegõ-aránysza-
bályozók és egyéb égésszabályozók révén le-
egyszerûsödik a szerelõ munkája, mert sok
esetben nincs szükség a hõterhelés beállítá-
sára és gázfajtaváltozás esetén a fúvóka-
cserére.

2,5 millió m2 napkollektor…
– Ausztriában és Németországban keve-

sebbet süt a nap mint nálunk, mégis napkol-
lektoros nagyhatalmak. Lehetnénk mi is azok,

hiszen a Magya-
rországra érkezõ
napsugárzás ele-
gendõ a gazdasá-
gos energiaterme-
lésre – ezekkel a
gondo la tokka l
kezdte elõadását
Varga Pál, a Nap-
lopó Kft. ügyveze-
tõje, a Magyar

Épületgépészek Szövetsége Napenergia Ta-
gozatának elnöke, aki az elegendõ napsugár-
zást mérésekkel is igazolni tudja, mert a cége
telephelyén nyolc éve mérik a napsugárzási
adatokat.

A szakember szerint a sík és vákumcsöves
kollektorok közül inkább az elõbbiek válnak
be hosszú távon, amit az osztrák és német piac
is visszajelez, mert mindkét országban ala-
csony a vákuumcsövesek forgalma, ellentét-
ben Magyarországgal, ahol mintegy negyven
százalék a részarányuk. Szerinte 5 m2 nap-
kollektorral egy épület hõszükségletének 10–
15%-át lehet megtermelni. Persze a kollekto-
rok felülete növelhetõ, de egy határt már nem
ésszerû átlépni, inkább az épület hõvesz-
teségét kell csökkenteni.

Varga Pál számításai szerint vezetékes föld-
gáz kiváltása esetén nagyjából tizennégy év
alatt térül meg a napkollektoros beruházás,
de például villanybojler kiváltása esetén jóval
hamarabb. Úgy fogalmazott, hogy a napkol-
lektor hosszú távon stabil megtakarítást biz-
tosít a használójának. Magyarországon becs-
lése szerint mintegy 150 ezer négyzetméter
napkollektoros felület mûködik, az eddigi leg-

jobb évben 30 ezer négyzetmétert szereltek
fel a vállalkozások. Ha van állami támoga-
tás, jól megy az üzlet, ha nincs, rosszul.

2020-ig tizennégyszeresére kellene emel-
ni a napkollektorok felületét az ország meg-
újuló energia cselekvési terve szerint. Ehhez
évente 100 ezer négyzetmétert kellene besze-
relni, ami a szakember szerint megfelelõ tá-
mogatással megvalósítható. A 2,5 millió m2

napkollektor 2020-ra elérhetõ, hiszen a ve-
lünk nagyjából azonos lélekszámú Ausztriá-
ban már most van 3,8 millió m2…

A kiszervezéssel nõnek
a lehetõségek
A távoli jövõbõl a mindennapi valóságba Tóth
László, az E.ON Dél-dunántúli Gázhálózati
Zrt. munkatársa hozta vissza a hallgatóságot,
aki a Gázközösségi tagokkal kiépített partne-
ri viszony újabb lehetõségeit ismertette elõ-

adásában. Általánosságban két fontos válto-
zást emelt ki, az egyik, hogy bizonyos mun-
kák elvégzéséért az E.ON a jövõben fizet a

Gázközösség tag-
jainak, a másik,
hogy a szerzõdé-
sekben meghatá-
rozott munkát a
közép-dunántúli
területen is lehet
majd végezni.

Mint elmondta,
kiszervezik a fo-
gyasztói bekapcso-

lást és a mûszaki ellenõrzést, és szüneteltetés,
valamint mérõleszerelés esetén is fizetnek dí-
jat a munkáért. A fogyasztó kérésére történõ
mérõ le- és felszerelés kiszervezése is folya-
matban van, június 1-jétõl már alvállalkozók-
nak adják ki ezt a munkát. »

A délelõtti szünetben a résztvevõk egy csoportja
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A szakmai napon részt vett az ÉGÁZ-
DÉGÁZ Földgázelosztó Zrt. két vezetõje
is. Õket kérdeztük a nap során tapasz-
taltakról.

Mint azt a cég marketingosztályának vezetõ-
je, Dorogi Zsuzsanna elmondta, cégük terve-
zi, hogy a jövõben saját partnereinek ugyan-
azokat a szolgáltatásokat biztosítja, mint ami-
ket a Gázközösség már évek óta, például új
fogyasztók bekapcsolása, hitelesítési mérõcse-
re, nyomásszabályozó-csere, fogyasztók
visszakapcsolása.

– Mi is rendelkezünk partnerhálózattal, a
PartnerGáz nevû szervezethez 160 alvállalko-
zó csatlakozott, 2003 óra mûködik, ezért fel-
vettük a kapcsolatot Bayer Károllyal – mond-
ta Dorogi Zsuzsanna, aki hozzátette: ténysze-
rû és logikus lépés, hogy minden gázszolgál-
tató megpróbálja a leghatékonyabb módon,
a legmagasabb ügyfél-elégedettség elérése
érdekében fejleszteni fogyasztókapcsolatait.
Így nyitnak a gázszerelõ vállalkozások felé,
hiszen õk ismerik helyben a fogyasztókat,
gyorsan tudnak reagálni a felmerülõ kérdé-
sekre, ügyekre.

Az Égáz-Dégáz Földgázelosztó Zrt. mar-
ketingvezetõje hangsúlyozta, lazább kapcso-
latot szeretnének a partnerekkel, náluk nin-
csen egyesületi forma, mint a Gázközösség
esetében. A vállalkozásokkal egyenként kö-
töttek szerzõdéseket. Mára marketingalapú
együttmûködések jöttek létre. Ilyen például,
hogy a társaság mint szolgáltató, felhívja az
ügyfelek figyelmét az elvavult készülékek cse-
réjének szükségességére, a gázpartnerek pe-
dig elvégzik a feladatot.

Hosszú távú tapasztalatcsere indulhat el,
idén februárban volt az elsõ egyeztetés, mint
mondja, sok know-how-t kaptak a Gázközös-
ségtõl.

– Újdonságként most hallottuk, hogy itt
már elkezdték a bekapcsolások kiszervezé-
sét – magyarázza Dorogi Zsuzsanna. –
Ugyanakkor az Égáz-Dégáz területén ez
még nehezebben megy. Az ilyen jellegû in-
formációk nekünk nagyon hasznosak, jó
volt ide eljönni. Egy biztos, itt a bizalomra
és a hosszú távú együttmûködésre kell épí-
teni: kétirányú, egyenlõ érdekeken alapuló
kapcsolatra van szükség a szolgáltatók és a
fogyasztók, valamint ha úgy tetszik, a két
partnerszervezet között is, amely az elmúlt
idõszakban elindult.

Nagyon jó, de legyen
interaktívabb!
Hasznosnak tartotta a szekszárdi rendezvényt
Molnár Károly, az Égáz-Dégáz Földgázelosz-
tó Zrt. hálózati igazgatója is. Mint mondta,
nagyon színvonalas elõadások voltak, és szí-
vesen eleget tett Bayer Károly elnök szemé-
lyes meghívásának.

A Gázipari Mûszaki Szakbizottság elnöke-
ként is csak támogatni tudja az ilyen és ehhez
hasonló szakmai napokat. – A témák aktuáli-
sak voltak, és nagyon sok innovatív elemet is
tartalmaztak, nekem különösen Diethelm
Mohr úr elõadása tetszett – tette hozzá. – A
tervezõk és szerelõk szakmai felkészültsége,
látókörük szélesítése alapvetõen fontos és
szükséges ahhoz, hogy a fogyasztók is elége-
dettek legyenek a szolgáltatással, amely min-
den érintett részt vevõ partner érdeke is.

Molnár Károly javasolta, hogy a közvet-
len, kétirányú kommunikációt már az elõadá-
sokat követõen tegyék lehetõvé, ugyanis a
helyszíni szakmai vélemények, kérdések to-
vább tudják pontosítani az elõadásokban el-
hangzottakat, és ez újfent tovább erõsíti a
magasabb mûszaki felkészültség és szakmai
színvonal elérését.

« Évente mintegy 500 esetben lehet erre
igény és a munkáért 5000 forintot fognak fi-
zetni. A változtatástól azt várják, hogy ezen
munkák elvégzése jelentõsen felgyorsul, ami-
tõl az ügyfelek is elégedettebbek lesznek.

A lejárt hitelesítésû mérõk és a nyomás-
szabályozók cseréjét is lehet majd végezni a
Gázközösség tagjainak, ennek mennyisége
egyelõre kérdéses, pályázni lehet majd az el-
végzésére. A tartozás miatti ki- és visszakap-
csolásokat is hatékonyabban tudnák elvégezni
az egyesület tagjai és talán a visszakapcsolá-
sok aránya is jobb lenne. Érthetõen a vissza-
kapcsolás a népszerûbb, amihez a tagság
többségének meg is van a szakértelme és jo-
gosultsága. Tóth László szerint októbertõl ezt
a munkát is ki fogják adni.

De a partnerkapcsolatok erõsítése jegyé-
ben más megoldásokat is megvalósítanak, így
önálló partneri honlapon tüntetik fel a tago-
kat, és gyors kapcsolattartási lehetõséget is
biztosítanak az interneten keresztül. Segítik a
tagokat a képzésekben és a minõsítések meg-
szerzésében, ezek a késõbbi pályázatoknál
elõnyt fognak biztosítani a számukra. A távo-
labbi jövõben az áramos terület partnervál-
lalkozásaival egyesülve „energiaközösséget”
alkothatnának a gázzal foglalkozó vállalko-
zások. Az E.ON elvárása továbbra is a tech-
nológiai, tûz- és munkavédelmi jogszabály-
ok, szabályozások, valamint az etikai köve-
telmények betartása és a pontos, figyelmes
munkavégzés – mondta Tóth László. (Továb-
bi információk a témáról a 8. oldalon.)

Réz- és préskötés
a biztonság érdekében
Megbízhatóság és biztonság a telekhatáron
belül címmel Pintarics József, a Viega mûsza-
ki tanácsadója tartott elõadást a cég komp-

lett, kiváló minõsé-
gû mûszaki megol-
dásairól.

A telekhatáron
belüli elzáró szerel-
vényekkel kapcso-
latban kiemelte,
hogy az összes sza-
bályozási követel-
ménynek megfelel-
nek, ellenállnak a

korróziónak, és a préskötésnek igen nagy a
megbízhatósága. A gázmérõkötések esetében
is a réz alkalmazásával és döntõen préskö-
téssel oldja meg a cég a mûszaki feladato-
kat. A polietilén anyagú rendszerek esetében
is a préskötést ajánlják, mert elõnyösebb a
hegesztéssel szemben. Bemutatta a vakolat
alatti gázrendszerek szerelését is, amelyre sze-
rinte egyre nagyobb igény lesz. Ez igaz lesz a
gázkonnektorra is, ami a mostani lecsatlako-
zási módokhoz képest nagyobb biztonságot
nyújt.

MSZ 845, az új
kéményszabvány
A tartalmas és sûrû szakmai programot Leikauf
Tibornak, a Baranya Megyei Kéményseprõ

Ipartestület elnökének elõadása zárta. Elõ-
adásának fõ témája az MSZ 845 számú új
magyar szabvány bemutatása volt abból a

szempontból, hogy
az hogyan követi a
mûszaki fejlõdést
és szolgálja a biz-
tonságot.

Mint mondta, a
szabvány beveze-
tését vagy annak
egyes részeit öröm-
mel és tiltakozással
fogadták egyes

szakmai csoportok. Szerinte az új hazai szab-
ványra szükség volt, mert a korábbi magyar
szabványok elavultak, az Euronorm szabvá-
nyok pedig nem kerültek lefordításra, vala-
mint helyenként pontatlanok és hiányosak is.
Utóbbi miatt egyes hazai problémákra nem

tartalmaz eligazító szabályokat. Ezért döntöt-
ték el a kéményes szakma csoportjai a ma-
gyar szabvány létrehozását, amihez a brüsszeli
engedélyt is megkapták.

Leikauf Tibor jelezte, hogy a szabvány ter-
mészetesen nem csak a gáz, hanem minden
más tüzelõanyag égéstermékének elvezetésé-
re vonatkozik és érvényes a gázkészülékkel
együtt tanúsított égéstermék-elvezetõkre is.
Elõadásának nagy részében a Gázközösség
tagjait érintõ szövegrészeket ismertette, és ezek
mellett fényképekkel illusztrálta, hogy az adott
szabályterülethez kapcsolódva milyen jellegû
hibákat lehet tapasztalni a gyakorlatban.

Bayer Károly elnök a rendezvényt lezáró
rövid beszédében elégedetten nyugtázta, hogy
a szakmai nap elérte a célját, mert a napi
munkához tartozó szakmai ismereteken túl
értékes információkat adott a szakma jövõjé-
vel kapcsolatban is.

Vendégek a szomszéd várból
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Somlai Róbert

marketingkommunikációs szakreferens,
E.ON Energiaszolgáltató Kft.

Még próbaidejét
töltötte az E.ON-
nál, amikor 2007
elején kapcsolatba
került a Gázközös-
séggel. A szervezeti
változások miatt
ekkortól már csak
Budapesten volt
marketingkommu-
nikációs csoport,

amely azt a feladatot kapta, hogy a Gázkö-
zösség és a szolgáltató között megfelelõ és
építõ együttmûködést alakítson ki.

Somlai Róbert azóta is az egyik legfonto-
sabb feladatnak tekinti, hogy az E.ON-cso-
porton belül a Gázközösség a „megfelelõ
polcra” kerüljön, a kölcsönös elõnyök felis-
merése és az ezzel kapcsolatos új szemlélet
megjelenjen a cégcsoport közép- és felsõ
szintjén is. – Megtisztelõ és örömmel válla-
lom a címet – mondta Somlai Róbert. – Ez-
után is igyekszem majd hozzátenni a munká-
hoz a szellemi, emberi, szakmai és anyagi erõ-
forrásainkat.

Takács Gyuláné
az egyesület adminisztrációs munkatársa
Néha nem is vesszük észre a munkáját, mert
minden megy a megfelelõ kerékvágásban,
mondta róla Bayer Károly a legutóbbi, Szek-
szárdon tartott szakmai napon, a címrõl szóló
oklevél átadása elõtt. Takács Gyuláné már
majdnem másfél évtizede szolgálja a Gázkö-
zösséget. Amikor a beosztására kérdeztünk rá,
csak ennyit felelt: „nem tudom, talán adminiszt-
rációs munkatárs, de valójában mindenes”.

Elõször még csak félállásban dolgozott az
egyesületnek, aztán amikor a taglétszám már
akkorára nõtt, hogy kevés volt a napi négy
óra, fõállásban segítette a Gázközösséget.
Nagyon meglepõdött, hogy gondoltak rá.
Mint mondta, eddig ugyanis olyanok kap-
ták, akik sokat tettek a szervezetért, komoly
gázszakmai elõéletük volt. – Én tényleg nem
teszek mást, mint tisztességesen elvégzem a
munkámat, igyekszem mindenkivel jó kap-
csolatban lenni, a legnagyobb elismerés
pedig számomra az, ha szeretnek velem
együtt dolgozni – tette hozzá végül Takács
Gyuláné.

Bogáthy Dezsõ
a pécsi mérésügyi és mûszaki biztonsági
hatóság nyugalmazott igazgatója

– Ez kétirányú kap-
csolat: adok infor-
mációkat és kérek
is, amelyeket a
Gázipari Mûszaki
Szakbizottság felé
továbbítok – vála-
szolta a Baranya
Megyei Kormány-
hivatal Pécsi Mé-
résügyi és Mûszaki

Biztonsági Hatóság nemrégiben nyugdíjba vo-
nult vezetõje azon kérdésünkre, hogy miként
kapcsolódik a Gázközösséghez.

Bogáthy Dezsõ egyébként a szaktárca hát-
térintézményének, a Gázipari Mûszaki Szakbi-
zottság tagja, amelyben képviseli a Magyar Ke-
reskedelmi és Engedélyezési Hivatalt. Hangsú-
lyozta, a tiszteletbeli tagsági címet is annak kö-
szönheti, hogy az elmúlt években is folyama-
tosan egyeztetett egyesületünk elnökén keresz-

Új tiszteletbeli tagjaink
Egyesületünk alapszabálya lehetõséget ad arra, hogy az elnökség bizonyos idõnként
úgynevezett tiszteletbeli tagi címeket adományozzon. Utoljára 2005-ben döntött az
adományozás mellett a testület, és idén ismét indokoltnak érezték a téma naprendre
vételét. Érdemes tudni, hogy tiszteletbeli tagsági címet tag nem kaphat, hanem csak
olyan „külsõs” személy, aki munkájával, egyéb szakmai hozzájárulásával segíti erõ-
síteni a Gázközösség hírnevét, vagy támogatja az egyesületet céljai elérésében. Idén
négyen kaptak ilyen címet. Röviden bemutatjuk õket.

tül azon gázipari kérdésekkel kapcsolatban,
amelyek érintik a GMBSZ-t. A bizottság tagja-
ként ugyanis rálátása van az elõírásokra, illet-
ve azok várható változásaira. – Eddigi mun-
kám során nagyon fontosnak tartottam, hogy
a leggyorsabban, a legtöbb információt ad-
jam át a Gázközösség tagjainak az elõírások,
szabályok változásairól, ezzel elõsegítve a szak-
szerû és biztonságos munkavégzést, valamint
a jogkövetõ magatartást – tette hozzá végül.

Zongor Gábor
minõségfejlesztési szakértõ
– Nagy öröm és megtiszteltetés – mondta
Zongor Gábor, miután feltettük elsõ kérdé-
sünket a tiszteletbeli tagság kapcsán. Mint

mondta, elkötele-
zettségbõl támo-
gatja a Gázközös-
ség munkáját, el-
sõsorban amiatt,
mert szinte a teljes
pályafutása a gáz-
iparhoz kötõdött,
és személyes célja
is, hogy a szakmai
területtel kapcsola-

tos német munkakultúra minél jobban elter-
jedjen Magyarországon. Egyesületünk minõ-
ségirányítási munkacsoportjának vezetõje úgy
véli, ez a kultúra lassan, de biztosan fejlõdik,
egyre jobban mindennapossá válik a hazai
gázipari szakmában.

A Gázipari Mûszaki Szakbizottság évente felülvizsgálja és
ha szükséges, módosítja a Gázipari Mûszaki–biztonsági Sza-
bályzatot. A felülvizsgálat elõtt véleményeket, módosítási ja-

vaslatokat kérnek szak-
mai körökbõl. A közel-
múltban Bayer Károly el-
nök is adott javaslatokat
a szakbizottságnak, me-
lyeket két csoportba so-

rolt. Egyrészt általános
elvekre vonatkozó javas-
latokra, másrészt konk-
rét szabályokra vonatko-
zó módosításokra.

Az általános javaslatok a következõk:
– A szöveg fogalmazása lehetne még egységesebb, követ-

kezetesebb, ami tovább javítaná a használhatóságát, a

könnyebb érthetõséget. Vanak ismétlõdõ témák, érde-
mes lenne megvizsgálni, hogy lehetséges-e ezeket össze-
vonni.

– Elõfordulnak pontatlan megfogalmazások. Például: kö-
zelében, távolabb. Ez az alkalmazóknak problémát okoz-

hat, alkalmanként vitákat is eredményezhet, ezért jó len-
ne ezek pontosítására egy kis idõt és energiát szánni.

– Nem egyértelmû a szabályzattól való eltérés kezelése,

vagy a bõvítéskor, átalakításkor végrehajtandó vizsgá-

lat kérdése. A terv nélküli készülékcsere feltételrendsze-
rét még részletesebben kellene szabályozni.

– Számos esetben olyan kitételek vannak a szabályzat-
ban, amelyek csak gázelosztó vezeték esetében értel-

mezhetõk.
– Még jobban figyelembe kell venni a hatályos jogszabá-

lyokat, szabványokat.

Néhány konkrét javaslat:
– Feleslegesnek tartom háztartási tûzhelyek esetében a

gépi szellõzés megkövetelését.

– A szabályzat kizárólag a menetes kötések tömítésével
foglalkozik.

– A gázfogyasztó készülékek fülkében való elhelyezésé-

nek szabályait részletesebben kellene meghatározni.
– A készülékbekötések szabályozását szerintem még to-

vább kellene részletezni.
– A tervfelülvizsgálatot a kivitelezhetõségre is kiterjeszti,

ami feleslegesnek tûnik, jogszabályban sincs ilyen vizs-

gálati kötelezettség.
– A gáz alá helyezés, ismételt gáz alá helyezés, üzemszü-

net fogalmak nincsenek meghatározva, ezért ebbõl vi-

ták adódhatnak.
– Az idõszakos mûszaki–biztonsági felülvizsgálatnak még

nem szabályozott területeire jó lenne a következõ mó-
dosításban kitérni.

Összefoglaló a GMBSZ módosítására tett elnöki javaslatokról



6 · Hí r l e v é l

Hayer Ottó, a Hayer Épületgépész Kft. veze-
tõje 2004-ben „családiasította” vállalkozásu-
kat, amely 1990 óta Hayer és Wéber néven
mûködött.

A bólyi közpon-
tú cég víz-, gáz- és
központifûtés-sze-
relésre szakoso-
dott, elsõsorban
Pécsrõl és környé-
kérõl érkeznek a
megbízásaik, ahol
6–8–10 lakásos
társasházak teljes
gépészeti kivitele-

zését végzik. Az évek során tevékenységüket
kibõvítették napkollektoros rendszerek szere-
lésével, és igény szerint megújuló energiák-
kal kapcsolatos pályázatok írásával.

Még ugyanebben az évben debütált az im-
már 94 százalékban családi tulajdonba ke-
rült cég egy 150 lakásos Vadász utcai társas-
ház építésével. A cégvezetõ gyermekeinek
készül átadni a stafétát: leánya gépészetbõl

diplomázik a fõiskolán, fia pedig épületgé-
pészeti technikusként vesz részt a munkában.

A E.ON a napokban leginnovatívabb ki-
vitelezõ díj második helyezésével jutalmazta
tevékenységüket.

– Tervezõnk egyik ismerõsének családi
házánál végeztük el a kivitelezõi munkákat a
kiírásnak megfelelõ kritériumok alapján, azaz
energiatakarékos és esztétikus megoldásokat
alkalmaztunk. A házban minden gépészeti
munka során teljesültek a feltételek: a fûtés-
nél és a padlófûtésnél egyaránt gazdaságos,
alfa 2-es szivattyúkat használtunk, kondenzá-
ciós kazán mûködteti a rendszert és két nap-
kollektor is került a tetõre.

A családi ház lakóinak áram- és gázfel-
használása az alkalmazott technikának meg-
felelõen jóval kisebb lesz a hagyományosnál,
a pluszbefektetés tehát néhány éven belül
megtérül. A hosszú távon pénztárca- és nem
utolsósorban környezetbarát módszerek ma
már egyre szélesebb körben állnak rendelke-
zésre és szerencsére mind többen gondolkod-
nak hasonlóban. – mondta Hayer Ottó.

– A legoptimálisabb
megoldást kell keres-
ni az ügyfeleknek,
mert az õ elégedett-
ségük az egyik leg-
fontosabb mutatója
munkánknak – vallja
a leginnovatívabb ki-
vitelezõ díjjal kitünte-
tett társaság ügyveze-
tõje, Gyenes Endre.

A KÖGÁZ Kanizsa Épszer Kft.,
figyelembe véve a jogelõdök te-
vékenységét is, 30 éves tapaszta-
lattal rendelkezik gázvezetékek
építése, szerelése területén. Mára
elsõsorban közmûhálózatok kiépí-
tésével, szerelésével foglalkoznak,
valamint mélyépítéssel, építõipari
és épületgépészeti szerelõipari te-
vékenységgel is.

A vezetéképítés mellett ügyele-
ti rendszert is üzemeltetnek, vala-
mint hibaelhárítást is végeznek a
területi gázszolgáltatóval kötött
megállapodás keretében.

A pályamunka, amely alapján
a díjat odaítélték nekik, 40 négy-
zetméteres alapterületû hétvégi

Elsõsorban saját rossz
tapasztalatira hagyat-
kozva döntötte el,
hogy alkalmaz egy új
marketingeszközt,
amely bevált a hét-
köznapokban is. A
Gázközösség az ötle-
tet a tavalyi év leg-
jobb marketingmun-
kája díjjal jutalmazta.

Ez az ötlet a névjegykártya CD.
– Ha õszinték vagyunk, belát-

hatjuk, nagyon sok névjegykártya
az évek során eltûnik, kevés infor-
máció van rajta, és legjobb eset-
ben is csak porosodik egy névjegy-
kártyatartóban, de a cégrõl és te-
vékenységérõl vajmi keveset mu-
tat meg – magyarázza személyes
motivációit a nyertes pályázat kap-
csán Murányi Sándor, a Murányi
Épületgépészet Kft. ügyvezetõje.

Azon túl, hogy innovatív elem-
nek számít, nagy elõnye, hogy tel-
jesen egyedi céginformációkat le-
het átadni egy-egy üzleti partner-
nek. Ilyen lehet az árjegyzék, egy
videós bemutatkozás a cégrõl, te-
vékenységérõl vagy az ügyvezetõ-
rõl. Ha egy vállalkozásnak van egy
speciális terméke, egy jól elkészí-
tett videófilmmel sokkal könnyeb-
ben lehet bemutatni azt, így a név-

jegykártya CD több
lesz, mint egy egysze-
rû mini adathalmaz,
az értékesítésben a
marketingben is tá-
mogathatja a társa-
ság célkitûzéseit.

– Gondoljon csak
bele, egy rendezvé-
nyen találkozok két
ügyféllel, az egyiknek

termékeladási információkat súg-
nék a fülébe, a másikkal meg ál-
talános céges dolgokról kellene
beszélnünk – magyarázza tovább
Murányi Sándor. – Egy ilyen CD-
vel szinte egyetlen pillanatban tu-
dom mind a két célcsoportomat a
legoptimálisabb információkkal
ellátni, sem feleslegesen többet,
sem kevesebbet nem kapnak, mint
ami szükséges a céljaink elérésé-
hez!

A pályázat egyébként egy Gáz-
közösség-specifikus névjegykártya
CD-t tartalmazott, megmutatva
ezzel a döntéshozók számára is
annak elõnyeit, használhatóságát.

Az ügyvezetõ végül hozzáteszi:
– Jó érzés ilyen díjat kapni, de én
egy állandóan újító ember va-
gyok, ami egyfajta „születési
hiba”, így nem tudom magam
visszafogni ezen a területen…

A 2010-es év szakmai
versenyeinek gyõztesei

A szekszárdi szakmai napon adta át az
E.ON képviseletében Szûcs Ferenc, az
energiamérési osztály vezetõje  az E.ON
2010-re meghirdetett szakmai versenyé-
nek okleveleit és a díjakat, melyeket az
E.ON Energiaszolgáltató Kft. ajánlott fel.
A következõ interjúkban bemutatjuk a
nyerteseket.

A 2010. Év legjobb tervezõje:
I. helyezett: Bárdosné Scherer Éva,

Fleischer Ferenc
II. helyezett: Kersák István, Szilágyi

Dénes
III. helyezett: Lipták Tivadar

A 2010. Év leginnovatívabb kivitelezõje:
I. helyezett: KÖGÁZ Kanizsa Épszer Kft.
II. helyezett: HAYER Épületgépész Kft.
III. helyezett: NEXTER Építõ és Szerelõ Kft.

A 2010. Év legjobb marketingmunkája:
I. helyezett: Murányi Épületgépészet Kft.
II. helyezett: NEXTER Építõ és Szerelõ Kft.

Generációváltás a küszöbön

Több, mint névjegykártya

ház volt, amelyet az
átalakítással 300
négyzetméteresre
bõvítettek, azaz
majdnem megnyolc-
szorozták a méretét.

A ház energiaellá-
tásában megújuló
energiákkal kombi-
nált gázalapú fûtési
rendszert építettek be.

Ez alapján a használati meleg víz
termelésére napkollektort alkal-
maztak, de kandallóbetétet is be-
építettek és ezen elemeket társítot-
ták az új kondenzációs kazánhoz.
– Az elemeknek és a szabályozás
technológiájának köszönhetõen
ekkora alapterület-bõvítés mellett
is elértük azt, hogy ugyanannyi
maradt a gázfogyasztás, mint az át-
alakítás elõtt. Azt gondolom, ezek
a számok önmagukért beszélnek –
magyarázza Gyenes Endre, aki úgy
véli, nagyon hasznosak a Gázkö-
zösségnél a pályázatok, mert a jó
ötletek, innovatív megoldások ha-
marabb elterjednek a szakembe-
rek körében.

Nyolcszor akkora
terület, változatlan
fogyasztással
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Az összetett feladatokat
kedveli

– Ha a kedvenc munkáimról kérdez, egyér-
telmûen az egyik tavalyi jut eszembe, amit egy
pétfürdõi vegyi gyárban végeztünk, az össze-
tettsége miatt – válaszolja kérdésünkre a
2010-es évben ezzel a tervezési munkájáért
az Év legjobb tervezõje elsõ helyével elismert
Fleischer Ferenc.

Az általa ügyve-
zetett cég, a FÉG-
SZER Épületgépé-
szeti Kft. még
1986-ban alakult
meg a Fegyver- és
Gázkészülékgyár
területi képviselete
jogutódjaként. Az
eleinte gázszere-
léssel és javítással

foglalkozó cég mára az épületgépészet szinte
minden ága-bogát nyújtja szolgáltatásként
ügyfelei számára: víz-, csatornaszerelés, köz-
ponti fûtés-, szellõzésszerelés, klímarendsze-
rek, napkollektorok, a megújuló energiák tel-
jes spektruma. Ezek mellett ma már termé-
szetesen terveznek is, köszönhetõen az ügy-
vezetõ épületgépész és gázipari szakmérnöki
végzettségének.

A Gázközösségbe a KÖGÁZ területérõl
elsõként léptek be, mintegy 7-8 éve. Mint azt
Fleischer Ferenc hozzáteszi, korábban talán
még nem, de az elmúlt év szolgáltatói nyitása
miatt egyértelmûen megállapítható, hogy
szakmai szempontból nemcsak jó, de megté-
rülõ is a tagság.

Legkedvesebb munkái közül még egyet
említ, a balatonszárszói evangélikus konferen-
ciaközpont és missziói otthon épületét. Komoly
energiamegtakarítást érhetnek el majd a tu-
lajdonosok az üzemeltetés területén, ugyanis
a ma ismert és leginkább alkalmazott tech-
nológiákat is beépítették: pelletkazán,
mennyezetfûtés-hûtés, napkollektor, napelem
és esõvíz-visszatáplálás.

A lakossági megbízások
felé nyitnak

A tamási székhelyû Kery-Gép Bt. 2001 nya-
rán alakult meg. Fõ tevékenységi körük a víz,
gáz, fûtés, klíma, központi porszívó, megúju-
ló energiarendszerek és energiatakarékos fû-
tési rendszerek tervezése, kivitelezése teljes
körû ügyintézéssel, lakossági és közületi ügy-
feleknek egyaránt.

– Cégünk az elvégzett munkákra teljes körû
garanciát vállal – mondja Kersák István ügy-
vezetõ, aki emiatt is tartja fontosnak, hogy a
vállalkozás tagja a Gázközösségnek. A 2010-

A 2010-es év szakmai versenyeinek gyõztesei

es év második Legjobb tervezõje díjjal elis-
mert szakember úgy látja, a Gázközösséggel
megegyeznek a céljaik: kiemelten fontos,
hogy a fogyasztók színvonalas szolgáltatást
kapjanak, illetve a szolgáltatók és együttmû-

ködõ partnereik
között összehan-
goltabban és zök-
kenõmentesebben
folyjon a munka.

Az elmúlt évek
meglehetõsen ne-
hezek voltak, bár a
forgalmat tekintve
növekedtek, a ne-
hézkes kifizetések

éreztetik a hatásukat. Kersák István hangsú-
lyozta, hogy bár több az ajánlatkérés, tehát
az ügyfelek egyre nyitottabbak az épületgé-
pészeti munkák és innovációk iránt, a piacon
tapasztalható alacsony fizetõképes kereslet
miatt nagyon kevés a konkrét megbízás, a
megvalósítható munka.

– A kisebb családi beruházások mára biz-
tonságosabb megbízókká váltak, mint a kö-
zületi, ipari partnerek, ugyanis utóbbiak ese-
tében sokszor bele kell menni elõfinanszíro-
zásba, amely ma már rendkívüli kockázatok-
kal jár – mondja végül Kersák István, aki úgy
véli, éppen ezért inkább a lakossági megbí-
zások felé nyitnak.

A munkája után szeret
jól aludni

A 2010-es év tervezõjének „vesszõparipája”
a mûszaki biztonság. Azt mondja, sokszor ezt
a kivitelezõk nem veszik szívesen, de ebbõl
nem enged.

Bárdosné Scherer Éva 1971-ben szerezte
diplomáját. Egyik legfontosabb munkahelye,

ahol a kellõ alapo-
kat megszerezhet-
te, a Pécsi Tervezõ
Vállalat volt. Ezt
követõen vállalko-
zóként végzi tere-
zõi tevékenységét,
egyedül dolgozik.
A Gázközösség
megalakulásától
kezdve tagja egye-

sületünknek. Úgy érzi, hosszú évek munkáját
ismerték el az elsõ helyezéssel.

– „Vesszõparipám” a mûszaki bizton-
ság, ezt tartom a legfontosabbnak a mun-
kám során, az élet- és vagyonvédelem min-
dennél fontosabb – mondja Scherer Éva,
és hozzáteszi: – Szeretek jól aludni egy-egy
munkám befejezése és a mûködés megkez-
dése után.

Az Év tervezõje úgy látja, ma már az ügy-
felek is motiváltabbak a biztonságos üzemel-
tetésben, melyre az elmúlt évek egyre több-
ször nyilvánosságra került balesetei figyelmez-
tetik õket. Mint mondja, a mûszaki biztonság-
hoz való ragaszkodását nem minden beru-
házó veszi szívesen, de aztán mindig meg tud-
nak állapodni.

Másik tapasztalata, hogy ma már az ügy-
felek igényeihez sokkal jobban kell alkalmaz-
kodni a terveknél is, ugyanis a harmonikus,
szép környezet egyre nagyobb elvárás a vég-
felhasználók részérõl. Az elmúlt évekbõl a
legkedvesebb munkái közé sorolta a Pécsi
Szülészeti Klinika, valamint a szekszárdi Tolle
Tejüzem számára készített terveit.

Minõséget,
„papír” nélkül is!

Három éve tagja a Gázközösségnek, még
nem kapott díjat. A tavalyi tervezõi munkái
alapján azonban ezúttal második helyezéssel
ismerték el Szilágyi Dénest.

A Szilágyi és Társa Kft. 2002-ben alakult
Kaposváron, elsõsorban belsõ épületgépésze-
ti munkák tervezésére és kivitelezésére. A cég
ügyvezetõje a legjobb munkáik közé sorolja
a többi között a Szivárvány Zeneközpont gé-
pészeti felújítását. Jelenleg a nagypiac mun-
kálatait és a megyei bíróság épületének épü-
letgépészeti felújítását végzik. Ezek elsõsorban
kazánfelújítások, a hozzá kapcsolódó kivite-
lezési feladatokkal.

Szinte a megalakulásuk óta ISO minõség-
irnyítási rendszerben dolgoznak, mert, mint
Szilágyi Dénes mondja, „ez alap”. – Ugyan-
akkor mi a kötelezõ elvárások nélkül is csi-
náljuk, ezért néhány éve már nem is újítottuk
meg az auditálást, egy kisvállalkozásnak
ugyanis minden fillért meg kell spórolnia.

Vallja, hogy a tervezés minõségébõl nem
szabad engedni, a tapasztalat is az, hogy a
jelentõs árversenyben a kivitelezõk, beruhá-
zók is inkább a felhasznált anyagokon taka-
rékoskodnak.

Az ügyvezetõ nagyon bízik abban, hogy a
Gázközösség lendülete, ami a szolgáltató ré-
szérõl tavaly év végén elindult, nem hagy
alább, kitart még hosszú ideig, mert a közös
érdekek mentén így mindenki jobban járhat.
A Gázközösségnek pedig ez lenne az egyik
legfontosabb célja, szerinte.
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Mint arról legutóbbi számunkban is ír-
tunk, az elmúlt évek kisebb lassulása után
az E.ON új, dinamikusabb alapokra he-
lyezte az együttmûködést a partner vál-
lalkozásokkal. Ennek keretében az év ele-
jétõl megkezdõdtek a vállalkozói szerzõ-
dések elõkészítõ munkálatai, valamint a
megállapodások megkötései.

– Az E.ON egyre szélesebb körben szeret-
ne a jövõben a Gázközösség tagvállalkozá-
saira számítani. Az idei esztendõ már egyfaj-

ta átmeneti idõ-
szak, hiszen van-
nak olyan felada-
tok, amelyeket az
E.ON Hálózati
Szolgáltató Kft.
munkatársai és a
Gázközösség tag-
jai párhuzamosan
végeznek. Az év
elejétõl pedig az új

díjak is életbe léptek, a szerzõdéskötések pe-
dig megkezdõdtek. Az átmeneti feladatmeg-
osztás fõként a közép-dunántúli területen van,
ahol még kevesebb a szerzõdött partnerünk
– mondta az E.ON Regisztrált Szerelõi Rend-
szer (RSZR) koordinátora, Tóth László, aki
azonban azt is hangsúlyozta, a szélesebb ala-

pokon nyugvó együttmûködésért, vagy ha úgy
tetszik, a bizalomért a társaság bizonyos fel-
tételek teljesülését kéri. Így a partnervállalko-
zásnak rendelkeznie kell bizonyos jogosultsá-
gokkal, mint például a mérõfelszerelési vagy
úgynevezett önátvevési „bizonyítvánnyal”. Eze-
ken kívül követelmény az érvényes, az adott
tevékenységre vonatkozó ISO-minõsítés is.

Az RSZR koordinátora felhívta arra a fi-
gyelmet, hogy a kiszervezett feladatok
tekintetében a szerelõk a jövõben fokozot-
tan figyeljenek a munka- és tûzvédelemre,
valamint a technológiai utasítások maximá-
lis betartására.

És most nézzük részletesen, hogy a fõbb
tevekénységekre vonatkozóan milyen informá-
ciókat adott Tóth László.

Új bekapcsolások
Már az új szerzõdésben foglaltak szerint tör-
ténik az új bekapcsolás folyamata. Koráb-
ban már tettek az E.ON részérõl olyan ígé-
retet, hogy a régi feladatok mellett újabbak-
kal is megbíznák a Gázközösség tagjait.
Idéntõl az E.ON Dél-dunántúli Gázhálózati
Zrt. területén az új bekapcsolások 95, az
E.ON Közép-dunántúli Gázhálózati Zrt. te-
rületén mintegy 30 százalékát végzik part-
nerek, a maradék az E.ON Hálózati Szol-
gáltató Kft. feladata lesz.

Gõzerõvel indult az új alapú együttmûködés

Mérõle- és felszerelés
Tavalyi ígéretüknek megfelelõen megszületett
a döntés. A legfontosabb változás, hogy a
gázközösségi szerelõ ezentúl maga intézi majd
a teljes körû folyamatot, közvetlenül az ügy-
féllel. Ehhez idén kiegészítõ szerzõdést kell
kötni, mely része lesz az új bekapcsolásokról
szóló alapszerzõdésnek. Mérõfelszerelésért
nettó ötezer, mérõ- és nyomásszabályozó-fel-
szerelésért nettó hétezer, mûszaki ellenõrzé-
sért nettó ötezer forintot fizetnek a partnerek-
nek.

Tartozás miatti ki-
és bekapcsolás
Egyelõre elõkészítés alatt van ennek a feladat-
körnek a kiszervezése, várhatóan az év má-
sodik felében lesznek ismertek a részletek. –
Egy biztos, ennek is, mint minden más feladat-
nak a hatékonyság- és ügyfélelégedettség-
növelés a célja, így alaposan elõ kell készíte-
nünk – magyarázta Tóth László.

Lejárt hitelességû mérõ-
és nyomásszabályozó-csere
Bár a feladatok delegálását idén május–júni-
usra ígérték, az E.ON-cégcsoport globális
költséghatékonysági intézkedései miatt most
úgy tûnik, idén már nem várható ebben szá-
mottevõ elõrelépés.

Tagkizárásról döntött az etikai bizottság
– Ritkán, de

elõfordul ilyen
vagy ehhez ha-
sonló eset, de
ígérhetem, a jö-
võben is a leg-
szigorúbban fo-
gunk eljárni –
adott tájékozta-
tást Leikauf Ti-
bor, az etikai

bizottság elnöke egy nemrégiben az egye-
sület tudomására jutott szerelõvállalko-
zás által elkövetett visszaéléssel kapcso-
latban.

Az elnök szerint erõsíteni kell a tisztes-
séges piaci magatartást, és ez állandó fel-
adatot jelent. – A becsületes szerelõket
meg akarjuk védeni, akik pedig megsértik
a szabályokat, azokkal a lehetõ legszigo-
rúbban járunk el. Egyesületünk etikai kó-
dexében is lefektettük már azokat a sza-

bályokat, amelyeket a tagság számára
követni kell, nemcsak öncélú módon, ha-
nem a biztonságos munkavégzés, az át-
látható felelõsségi viszonyok és a garan-
ciák miatt, amelyek egyfajta védjegyei a
Gázközösségnek.

– Mi is történt pontosan? – kérdeztük
Leikauf Tibort.

– Egyik tagvállalkozásunknak egy dél-
baranyai településen mûködõ cégnél vég-
zett munkájával kapcsolatban súlyos vissza-
éléseket és szakmai hibákat talált a Magyar
Kereskedelmi Engedélyezési Hivatal terüle-
tileg illetékes hatósága. A szúrópróbasze-
rû vizsgálat helyszíni ellenõrzése során ki-
derült, hogy miközben csak egy gázkészü-
léket jelentettek be, még további hetet épí-
tettek be, mégpedig a bejelentett gázmérõ
után, amelyekre így nem volt mûszaki en-
gedély és elfogadott terv sem. Ezeken kívül
súlyosbította a helyzetet, hogy a levegõel-
látás és egyes szerelvények elhelyezése sem

volt szabályos. Gyakorlatilag felrúgtak min-
den létezõ szabályt, amit csak lehetett,
ugyanakkor a cég vezetõje csak részben
vállalta a felelõsséget – mondta el Leikauf
Tibor.

Ezt követõen a Gázközösség Etikai Bi-
zottsága az elnökség számára megtette a
szükséges javaslatát, amelyet az el is foga-
dott. A Gázközösség elnöksége úgy hatá-
rozott, hogy kizárja a vállalkozást, egyúttal
az E.ON Dél-dunántúli Gázhálózati Zrt. is
jelezte, hogy a továbbiakban átgondolja a
céggel való szerzõdéses jogviszonyát.

– A gázipari szakmát védenünk kell, a
kontárokat pedig a leghatározottabban ki
kell zárni. Munkát, piaci részesedést azok
kapjanak, akik képesek a magas színvo-
nalú munkára, a szabályos, biztonságos ki-
vitelezésre, mert a fogyasztó és a szolgál-
tató számára ez a legfontosabb – mondta
végül az ügy kapcsán az etikai bizottság
elnöke.
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Az E.ON és a Gázközösség
közös érdeke és célja

az ügyfelek elégedettsége

Folytatás a 2. oldalon

Gelencsér Lajos igazgatósági elnök és
ügyvezetõ igazgató személyében új ve-
zetõje van az E.ON-on belül a gázháló-
zati területnek. Interjúnkból kiderül, hogy
Gelencsér úr nagy jelentõséget tulajdo-
nít a Gázközösség mûködésének és tá-
mogatni kívánja az E.ON-nal folytatott
együttmûködést. A jelen feladataira össz-
pontosít, de érdeklõdve figyeli az energia-
termelés várható technológiai változásait,
amelyek szerinte akár már 5–10 év múl-
va jelentõs hatással lehetnek a gázrend-
szerek tervezésére és szerelésére.

– Milyennek látja, hogyan értékeli Ön a
Gázközösség és annak tagjai munká-
ját, helyzetét, feladatait?

– A Gázközösség és az E.ON kapcsolatá-
nak egyik alapvetõ eleme, hogy egymást tá-
mogatva, az együttmûködésbe saját képes-
ségeiket, tudásukat beleadva mindkét szerve-
zet jobb eredményeket érhet el mint külön-
külön, vagyis jelentõs lehetõségeink vannak
az ún. szinergiák kihasználására. Olyan ez,
mint amikor van két szomszéd, az egyiknek
méhei vannak, a másiknak barackfái és mind-
kettõ örül, hogy egymás szomszédjai lehet-

nek. Az az együttmûködés a jó, amibõl mind-
két fél nyer.

Háromszög, amelyben
az ügyfelek nyernek
Az E.ON gázhálózati cégeinek szüksége van
megbízható szerelõkre, olyan csapatra, amely
a fogyasztóknál, az ügyfeleknél képviseli az
E.ON értékrendjét, végsõ soron magát a cé-
get. Ettõl a kapcsolattól azonban elsõsorban
azt várjuk, hogy az ügyfelek mindenképpen
nyerjenek belõle! Tehát valójában nem két-
oldalú helyzetre tekintünk, hanem háromol-
dalúra: az ügyfeleink, vagyis a gázfogyasz-
tók, a Gázközösség és az E.ON gázhálózati
cégei kapcsolódnak össze. Azt tartom a leg-
fontosabbnak, hogy ebben a háromszögben
az ügyfelek nyerjenek.

– Milyen nyereségre gondol elsõsorban?
– Ha az ügyfeleknek gázszolgáltatással

kapcsolatos igényük van, az egyszerûen elin-
tézõdjön. A Gázközösség tagjai az ügyfelek
igényei szerint el tudnak járni, és ettõl egysze-
rûen zajlanak a folyamatok. A másik, hogy
gyorsan történjen.

Kedves Kollégák!
Most, amikor az év vége közeledtével számvetést
készítünk az eltelt idõszakról, jólesõ érzéssel álla-
píthatjuk meg, a partnerkapcsolatok újraszervezé-
sét célzó munka eredményt hozott. Céljaink, hogy
szoros kapcsolat és együttmûködés alakuljon ki a
földgáz- és árampiaci partnerek, valamint az E.ON
vállalatai között, hogy a partnerek egyre több, a
fogyasztók számára végzendõ feladattal legyenek
megbízva, a szakmai munka minõsége folyamato-
san fejlõdjön, a partnerek piaci pozíciója erõsöd-
jön és mindezek következtében a fogyasztói elége-
dettség nõjön, megvalósulni látszanak.

Az E.ON világossá tette, hogy a jövõben egyre
nagyobb mértékben kíván a partnerekre támasz-
kodni a fogyasztók számára végzendõ munkákat
illetõen. Ennek gyakorlati megvalósítása az év kö-
zepén megkezdõdött és azóta folyamatosan tart.
Tagjaink jól alkalmazkodtak az új módszerekhez,
eljárásokhoz, ügymenethez, az E.ON-munkatársak
pedig egyre inkább ráéreznek arra, mi a partner-
ség. Az E.ON hálózati engedélyesek új vezetõjétõl is
megkapjuk a korábban tapasztalt figyelmet, támo-
gatást. Úgy tûnik, hogy az általunk kialakított part-
neri rendszer más engedélyesek figyelmét is felkel-
tette, többen kerestek meg bennünket tapasztalato-
kért, információkért és tervezik a megvalósítást.

Elõretekintve, a földgáz jövõjét várhatóan két té-
nyezõ fogja meghatározni. Egyik a japán atomerõ-
mû-katasztrófa következménye. A bezárandó atom-
erõmûvek pótlására a legkézenfekvõbb megoldás
a földgáz. A másik, ami bennünket közelebbrõl
érint, az új technológiák bevezetése. A földgázzal
üzemelõ hõszivattyúk, családi ház méretû kapcsolt
hõ- és áramtermelés, a tüzelõanyag-cellák a hol-
nap berendezései, amelyek alkalmazására fel kell
készülni, új, más szakmát is érintõ ismereteket kell
szerezni. Ha a földgáznak van jövõje, akkor ne-
künk is van. Az említett technológiák beépítéséhez,
szervizeléséhez jól képzett szakemberekre lesz
szükség. Ezeknek a szakembereknek, szándékaink
szerint, tagságunkból kell kikerülniük.

Az elmondottakkal nem azt akarom sugallni,
hogy most már hátradõlhetünk és a dolgok ma-
guktól mennek, hanem, úgy vélem, jó úton hala-
dunk és a jövõ alakításában sok minden rajtunk is
múlhat. A megkezdett munka folytatásához és az
új feladatokra való felkészüléshez kívánok mind-
nyájuknak erõt, egészséget és sikeres, boldog új
évet!

Bayer Károly elnök
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Ha a Gázközösség jól mûködik, akkor nagyon
rugalmasan történhet az ügyfél kiszolgálása,
a saját bõrömön is tapasztaltam, hogy nem
kellett hónapokig várni valami elintézésére,
hanem az elvárható idõn belöl teljesültek az
igényeim.

A harmadik, hogy az ügyfél azzal is nyer,
ha etikus vállalkozói magatartást tapasztal.
Ezért is tartjuk fontosnak, hogy legyen minõ-
ségkontroll, de nem csak a mûszaki oldalra
gondolok, hanem arra is, hogy milyen annak
a folyamatnak a minõsége, amely során az
ügyfelet kiszolgáljuk. És az etikának az ár is
része, amit, úgy tapasztaljuk, a tagok közötti
verseny megold. Az egyesület etikai bizottsá-
gának az elmúlt években nem kellett ilyen
ügyet tárgyalni. Mivel az együttmûködésünk
fejlesztésének az ügyfél kiváló kiszolgálása a
célja, a tisztességes, etikus hozzáállás is fon-
tos követelmény.

A Gázközösség jövõbe
mutató, ezért támogatom

– Az E.ON oldaláról nézve melyek azok
a további szempontok, amelyek a
cégnek fontosak?

– Az E.ON-nak megbízható, korrekt, ru-
galmas, jó áron dolgozó alvállalkozókra van
szüksége. Ha nem ilyen szabályozott kereten
belül mûködnénk együtt, több lenne a gond.
Megfelelõ jogi kerete van az együttmûködé-
sünknek és ezen belül érvényesítjük az igé-
nyeinket a minõség és megbízhatóság terüle-
tén. Fontosnak tartjuk, hogy rendszeres isme-
retmegújító oktatások legyenek. Az ellenõr-
zés is megvalósul, mert a Gázközösség tag-
jainak munkáját a gázhálózati cégek munka-
társai kontrollálják. Ez hosszú távú stabilitást
biztosít. A Gázközösség tagjai számára sok-
rétûek az elõnyök: gyorsabban és egyszerûb-

ben szolgálhatják ki az ügyfeleket, mint a nem
gázközösségi tagok, munkához jutnak a gáz-
hálózati cégtõl, információkat kapnak és az
oktatások szervezése is megvalósul. Ez az
együttmûködési helyzet kerek egész, ellenér-
dekeltséget én nem találtam benne.

– Milyen jövõje van az E.ON és a
Gázközösség együttmûködésének?

– Mivel a villamoshálózatért és a gázháló-
zatért is felelõs vagyok, nem tudok eltekinteni
attól, hogy mindkét terület jó gyakorlatait fi-
gyeljem. A villamos területen még nem va-
gyunk ezen a fejlettségi szinten, mint a Gáz-
közösség. A villamos területen is vannak mi-
nõsített szerelõk, de nincs ennyire szervezet-
ten mûködtetve az a közösség, és ezt a jó gya-
korlatot, mintát érdemes lenne átvenni. Ha
ott is sikerül ezt a rendszert felépíteni, akkor
még azt is el tudom képzelni, hogy ez a két
szakmai csoport esetleg Energiaközösségben
alkot szakmai közösséget, amelybõl még több
elõnyt tudunk kihozni. A Gázközösség mûkö-
dési elveit és eredményeit jónak tartom, ez
jövõbe mutató dolog, amit mindenképpen
támogatok.

Új energiatermelési
technikák a láthatáron

– A tavaszi szekszárdi szakmai napon
Diethelm Mohrtól, az E.ON Ruhrgas
tanácsadójától hallottunk ismételten
információkat arról, hogy a fejleszté-
sek nyomán a fûtési energia termelé-
sét új berendezések fogják végezni a
már nem is olyan távoli jövõben. Ön is
így látja?

– Erõsen foglalkoztat, hogy idejében meg
kell látnunk a horizonton azokat a dolgokat,
amelyeket ha megismerünk, megtanulunk és
alkalmazunk, nem maradunk le a fõ trendek-
tõl. A világban újabb és újabb technikák je-
lennek meg, a jövõben lehet, hogy nem lesz

SZAKMAI PÁLYAFUTÁSÁRÓL
Miskolcon, a Nehézipari Mûszaki Egyetemen gépészmérnökként végzett, majd a Buda-
pesti Mûszaki Egyetemen szerzett villamos mérnöki diplomát, amit még a Pécsi Tudo-
mányegyetemen közgazdászdiplomájával toldott meg. 1978-ban a DÉDÁSZ-hoz lépett
be, üzemviteli mérnökként kezdte, több feladatkör betöltése után mûszaki igazgató,
majd a cég igazgatója lett.

– Amikor az E.ON-csoporthoz került a DÉDÁSZ és a DDGÁZ is, akkor kerültem
kapcsolatba a gázszolgáltatással – folytatja kérésünkre Gelencsér Lajos pályafutásá-
nak ismertetését. – Az érdekelt különösen is, hogy milyen szinergia van a kettõ között,

mit lehetne olcsóbban és jobban csinálni, ha összehangolnánk a munkánkat. Például a csövek és kábelek nyil-
vántartását egyesíteni lehet, a közterületeken végzett beruházásokat össze lehetne hangolni és így tovább.
Nagyon hosszú múltam van a villamosenergia-szolgáltatásban, ezért felüdülés a gázszakterülettel foglalkozni,
amivel közelebb kerülök az eredeti szakmámhoz – mondta Gelencsér Lajos.

elég, ha valaki be tudja kötni a kazánt, ért a
nyomásszabályozókhoz stb. Elég nagy válság
van az energiaforrások területén. Az látható
nagyjából – és ez nem feltétlen a gázhoz kap-
csolódik, de lehet szoros kapcsolata a gázos
szakmai területtel –, hogy a szolártechnikának
nagy szerepe lehet. Ebbõl villamos energiát
lehet nyerni, de nagyon nehezen lehet tárol-
ni. Vízbontással azonban lehet éghetõ gázt
elõállítani a villamos energiából, és ebbõl a
gázból már lehet termelni meleget és villa-
mos áramot, vagyis a tárolás megoldható.

– Egy másik trend, hogy az energiaellá-
tással szemben – és ez is a villamos oldalról
jelentkezik – egyre határozottabb igény az el-
osztott termelés. Eléggé a végén vagyunk an-
nak a periódusnak, hogy néhány nagy villa-
mos erõmû kell az országnak. Egyre inkább
azt látja üdvözítõnek a szakma, hogy nagyon
sok kisebb erõmûben, generátorban állítsuk
elõ a villamos energiát. Sokkal kisebb háló-
zati veszteség lenne és az üzemzavarok is jó-
val kevesebb kiesést okoznának. Ennek a tech-
nikai háttere is szépen kirajzolódik.

Tehát ma abba az irányba tájékozódunk,
hogy háztartási méretû gázmotorok, késõbb
a tüzelõanyag-cella is tért hódíthat, utóbbi
ráadásul még hangtalan is, kisebb teljesít-
mény esetén is hatékony, jól kezelhetõ. Gázt
használ fel, amibõl hõt és villamos áramot
termel. Ezen a területen várhatóan lesz tenni-
valónk és a Gázközösség tagjainak is érde-
mes ezekre felkészülni. Ahhoz, hogy ezekkel
a technológiákkal dolgozni tudjanak, aján-
lani tudják, elöl kell járniuk. 3–5–10 év táv-
latában meg fognak ezek a technikák jelen-
ni, gondolnunk kell erre. Mert lehet az alap
energiaforrás a nap, a fúzió vagy más, ez a
szakterület érintett lesz benne. Azért említet-
tem óvatosan a hidrogént, mert nem biztos,
hogy a földbõl kiszivattyúzott gázzal fogunk
ötven év múlva is fûteni. Nem biztos, hogy az
utolsó metánmolekulát is fel kell használnunk
unokáink elõl.

Az E.ON és a Gázközösség
közös érdeke

Folytatás az 1. oldalról

A 2012-ben ismét
egyesületi pályázatok!

Jövõ év januárjában az elosztói engedé-
lyesek újra meghirdetik pályázataikat a
tagság számára. Mint azt Bayer Károly
elnök elmondta, a korábbi évek tenden-
ciáit követve a mennyiségi mutatók he-
lyett jövõre is elsõsorban a minõségi
munkákat díjazzák.

Ez alapján újra három kategóriában
írnak ki pályázatot, így díjazzák az inno-
vatív szereléseket, a minõségi tervezõi
munkákat és a tagok marketingtevékeny-
ségét.

Érdemes tehát készülni a pályázatra,
arra, hogy ki-ki megmutassa tudását, te-
hetségét.
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A Baranya megyében található bikali
Puchner Kastélyszálló és Élménybirtok volt
a helyszíne a Gázközösség ez évi rendes
közgyûlésének és hagyományos szabad-
idõs programjának augusztus 13-án. Ta-
lán az új helyszín volt az oka annak, hogy
a korábbi éveknél több tag és családtag-
jaik látogattak el a programra.

A szabályok értelmében az aznapi második
közgyûlést, amelyen negyvenkét tag és a ven-
dégek voltak jelen, Bayer Károly elnök hatá-
rozatképesnek nyilvánította. Az elnök üdvö-
zölte a megjelenteket, majd a jegyzõkönyv ve-
zetésére Takács Gyulánét, hitelesítésére
Leikauf Tibort és Berta Mártont kérte fel.

A közgyûlésre vendégként három tisztelet-
beli tag érkezett meg: Bárczayné Kaveczki
Eszter, a korábbi Magyar Mûszaki Biztonsági
Hivatal igazgatója, Zongor Gábor minõség-
irányítási szakértõ és Somlai Róbert, az E.ON
Energiaszolgáltató Kft. munkatársa. Bayer
Károly átadta a közgyûlésnek az ezúttal távol
maradó Diethelm Mohr E.ON-Ruhrgas-ta-
nácsadó baráti üdvözletét.

Elnöki beszámoló
A közgyûlés elsõ napirendjeként Bayer Károly
elnök tartotta meg beszámolóját a 2010-es
évben végzett munkáról.

– Az utóbbi néhány közgyûlésen mindig
azzal kellett kezdeni a beszámolót, hogy az
elosztói engedélyes számára végzendõ mun-
kák szerzõdéskötése körül, minden jó szán-
dék ellenére, akadályozó tényezõk vannak,

amelyek elhárítása még idõt igényel. Nos,
idén ezt már nem kell mondani – kezdte egy
jó hírrel a beszédét az elnök, majd így foly-
tatta: – Vegyük sorra a történteket. Minden
apró dologra nyilván nem érdemes kitérni,
inkább beszéljünk részletesen a jelentõseb-
bekrõl.

A 2010-es év közgyûlése utáni elsõ jelen-
tõs események az õszi megyei találkozók vol-
tak. Az E.ON részérõl mindegyiken részt vett
Szûcs Ferenc energiamérési osztályvezetõ, aki
a partnerkapcsolatokért felelõs, Tóth László,
aki a konkrét ügyeket viszi, akinek áldozat-
kész munkáját e helyt is szeretném megkö-
szönni és természetesen a régióvezetõk és a
területgazdák. A legfontosabb kérdés a már
említett szerzõdéskötésekkel volt kapcsolatos.
Az E.ON képviselõi ismertették a várható
ütemtervet, a jelenlévõ tagság pedig több ja-
vaslatot tett a végezhetõ feladatokkal, illetve
azok feltételeivel kapcsolatban. Ezeket – is-
mereteim szerint – a megvalósítás során fi-
gyelembe vették.

Amirõl õsszel beszéltünk, annak megvaló-
sítása tavasszal elkezdõdött. Érezhetõ, hogy
a most kialakuló rendszert illetõen mind az
E.ON illetékes munkatársai, mind a tagság
számára vannak újdonságok, amelyek közül
csak egyet-egyet említek. Azoknak az E.ON-
munkatársaknak, akiknek még nincsenek ilyen
irányú tapasztalataik, rá kell érezniük, mit je-
lent a partnerség. Tagjainknak pedig alkal-
mazkodniuk kell egy, a korábbiaktól lénye-
gesen eltérõ ügymenethez. Természetesen
folytatódik az a munka is, amelynek eredmé-

nye cégszinten a partnerkapcsolatok egysé-
ges kezelése lesz.

A szekszárdi szakmai nap
értékelése
Hagyományos szakmai napunkat Szekszár-
don, új helyszínen, 140 fõ részvételével, má-
jus elején rendeztük. Az elõadások megtartá-
sára a gázipar és a rokonszakmák jelentõs
képviselõit sikerült megnyernünk.

Ez alkalommal adtuk át a 2010-es évre
kiírt pályázatok díjait, valamint a tiszteletbeli
tagságról szóló okleveleket. Az eddigi négy
tiszteletbeli tag mellé négy újabbat választot-
tunk. Olyan személyeket, akiknek tevékeny-
sége jelentõs egyesületünk életében. A négy
új tiszteletbeli tag a következõ: Takács
Gyuláné, aki a kezdettõl fogva dolgozik ve-
lünk, értünk. Érdemeit nem kell külön méltat-
ni. Bogáthy Dezsõ, a területi hatóság nemrég
nyugalomba vonult igazgatója, aki a képzé-
sekben szerzett elévülhetetlen érdemeket.
Somlai Róbert, az E.ON Energiaszolgáltató
Kft. munkatársa, akinek figyelmét és támoga-
tását élvezzük, tevékeny közremûködésével
összejöveteleink, rendezvényeink színvonala-
sabbak lettek. Végül, de nem utolsósorban
Zongor Gábor, a minõségirányítási rendsze-
rek ismerõje, mondhatnám apostola.

Változások, tanfolyamok,
etikai ügyek
Változás történt az E.ON hálózati engedélye-
sek vezetésében. Patay László, akinek segít-
sége, támogatása meghatározó volt a part-
nerkapcsolatok megújításában, a megbízotti
tevékenység kiterjesztésében és a szerzõdések
megkötésében, más megbízatást kapott. A két
gázhálózati engedélyest a továbbiakban Ge-
lencsér Lajos irányítja. A vele való megbeszé-
lés világossá tette, hogy az õ figyelmét, tá-
mogatását ugyanúgy élvezni fogjuk.

Örömünkre szolgálhat, hogy az, amiben
úttörõk voltunk, ma már mintaként szolgál.
Tavasszal az ÉGÁZ/DÉGÁZ, néhány napja
pedig a FÕGÁZ keresett meg bennünket, ér-
deklõdtek módszereink, tapasztalataink iránt,
a fogyasztói bekapcsolást és az önátadást il-
letõen.

Áprilisban, az elosztói engedélyesek szán-
dékának megfelelõen, új önátadó tanfolya-
mot tartottunk.

Több éves szünet után ismét elõfordultak
etikai vétségek. Minden tagunkkal szemben
alapvetõ elvárás, hogy betartsa az etikai kó-
dexben foglaltakat. Azt is szem elõtt kell tar-
tani, hogy egy esetleges etikai vétséggel az
elkövetõ nem csak saját magáról, de az egye-
sületrõl is rossz bizonyítványt állít ki.

»»»

Közgyûlés a mozgalmas
és eredményes 2010-es évrõl
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Az elkövetkezõ idõszak
feladatai
A 2012-es év elsõ felében két rendezvényt
szándékozunk tartani. Az egyik a hagyomá-
nyos szakmai nap. Ezt, helyszíntõl függõen,
április végén, május elején tartanánk. Hagyo-
mányos helyszínünk ugyan Szekszárd, de szí-
vesen fogadunk javaslatokat más helyszínek-
re is.

Május végén, június elején következik a
szintén hagyományos, kétévenként megren-
dezett Földgázfórum. Helyszínét a meghirde-
tett pályázat nyertesének javaslataiból választ-
juk ki. Addig, amíg a szakmai napon egy szû-
kebb kört érintõ kérdésekrõl beszélünk, a
Földgázfórumon, adott téma köré csoporto-
sítva, kitekintést szeretnénk adni a világba is.
Tagjaink mindkét rendezvényen nagyon ked-
vezõ feltételekkel vehetnek részt.

Augusztusban tervezzük ismét a közgyûlést,
amelynek helyszínére szintén javaslatokat vá-
runk. Megfelelõ számú érdeklõdõ esetén tan-
folyamok indulhatnak jogosultság megszer-
zésére. Ha igény lesz rá, lehetõséget terem-
tünk vezetõ készülékgyártók jövõbe mutató
csúcstechnikájának megismerésére.

Kitekintés a szakma
jövõjére
A japán atomerõmû-katasztrófa egyes álla-
mokat arra késztetett, hogy átértékeljék az
atomenergia használatát. Ilyen pl. Németor-
szág, amely rövid idõhatáron belül be akarja
zárni atomerõmûveit. Az egyetlen energiahor-
dozó, amivel a kiesõ atomerõmûi teljesítményt
pótolhatjuk, a földgáz. A megújuló energiák,
bár megvan a helyük és szerepük, nem ver-
senytársak, a földgáz fel fog értékelõdni. És
nem csak az erõmûvek esetében.

Olyan technológiák, alkalmazási módok
állnak bevezetés elõtt, amelyek nagy haté-
konysággal és környezetbarát módon bizto-
sítják kisebb létesítmények, családi házak
energiaellátását. Ilyenek: a földgázüzemû
hõszivattyú, a kis teljesítményû kapcsolt hõ-

és áramtermelés, valamint a tüzelõanyag-cel-
lák. Itt lehet nekünk is szerepünk. Ezek a meg-
oldások azonban új, szélesebb területre kiter-
jedõ tudást követelnek meg. Az E.ON német-
országi partnerkapcsolataiban, a gyártók be-
vonásával, már mûködik ennek a tudásnak
az átadása. Ugyanez mûködõképes lehet Ma-
gyarországon is. Mire az új technológiák a pi-
acon lesznek, szükség lesz a beépítést és szer-
viztevékenységet ellátó, jól képzett szakembe-
rekre. Ezeknek a szakembereknek – szándé-
kunk szerint – a tagságból kell kikerülniük.

Tisztelt Közgyûlés! Ha az elmúlt évet rövi-
den akarnám jellemezni, azt mondanám,
hogy a világot ugyan nem váltottuk meg, de
sokat léptünk elõre. Egyre inkább megkapjuk
a korábban hiányolt figyelmet, támogatást.
Megszûnt a különbség a két elosztói engedé-
lyes között, a szerzõdések mindkét területre
köttetnek. Külön öröm, hogy tevékenységünk-
nek híre megy, már többen követni kívánnak
bennünket. Úgy tûnik, szándékaink megva-

lósításának útjában sokkal kevesebb az aka-
dály – zárta éves elnöki beszámolóját Bayer
Károly.

A közgyûlés az elnöki beszámolót nyílt sza-
vazással – ellenszavazat, tartózkodás nélkül –
elfogadta.

Tagfelvételi bizottság
Czétány László, a bizottság elnöke ismertette
a tagság számának változását 2010-ben.
Mint elmondta, a 2010. évi közgyûléskor a
tagok létszáma 169 volt. Az évközi elnökségi
üléseken felvettek öt új tagot, az ELSTER

Méréstecnika Kft-t.,
a HÕKARSZER Kft.-
t, a Király Ker. és
Szolg. Kft.-t, a
Patonai Ép. Gép.
Kft.-t és az IN-GO
Kft.-t. Megszüntette
a tagságát, ill. kér-
te törlését a Gázkö-
zösségbõl három
tag, 10 tag az ismé-

telt felszólítás ellenére a 2010. évi tagdíjat
nem fizette meg, emiatt a Gázközösségbõl ki-
zárták õket. A jövõben nem kérhetik az újbóli
tagfelvételt. Az SKP Kft.-t az etikai bizottság
javaslatára az elnökség – etikai vétség miatt
– kizárta a Gázközösségbõl. Két taggal hosszú
idõ óta nem lehet kapcsolatot teremteni, le-
veleink visszajönnek, telefonon nem érhetõk
el. Az õ ügyükben jogi képviselõnk segít-
ségét kell kérni. A jelenlegi taglétszám 158.
A közgyûlés a bizottság beszámolóját elfo-
gadta.

Etikai bizottság
Mint Leikauf Tibor bizottsági elnök elmondta,
az etikai bizottságnak az elmúlt évben két be-
jelentés alapján kellett meghallgatást tartat-
nia és javaslatot tennie az elnökség felé a két
tag által elkövetett vétség kapcsán.

Az egyik esetben az UNITERM Kft. által
elvégzett gázmérõcseréhez kapcsolódóan
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Új technológiák az energiaipari horizonton

VÉLEMÉNYEK
AZ ÚJ HELYSZÍNRÕL

Bernula Károly pécsi tagtársunk szerint jó volt a
bikali helyszínen rendezett közgyûlés és szabadidõs
nap visszhangja a megjelent tagok körében. Neki is
tetszett az új helyszín, szerinte ezt a szintet és minõsé-
get kellene a jövõben tartani. A vacsora kivételével a
vendéglátás is igen jó volt, ezért úgy látja, hogy a jö-
võben nagyobb részvételre lehet számítani. Mint el-
nökségi tag, támogatni fogja a hasonlóan színvonalas
helyszínek keresését.

Kirch Ervin szerint óriási elõrelépés volt az új hely-
szín, mint mondta, igen kulturált környezetben zaj-
lott az egész napos program. A vendéglátás is jó volt,
kellemes, családias hangulatban telt az egész nap, csak
így tovább – mondta végül Ervin.

Minden évben beszámolunk arról, hogy
az egyik legnagyobb európai gázipari
szakmai konferencián, a GAT-on (Gas-
fachliche Aussprachetagung) milyen új-
donságokat mutatnak be. A Gázközös-
séget idén Bayer Károly elnök képviselte.

Ezúttal az 50. konferenciát rendezték meg,
mintegy háromezer résztvevõvel és 150 kiál-
lítóval. Mint minden évben, úgy most is a „Be-
szélgessünk a gázról!” szlogen mentén vitat-
ták meg a gázpiac új kihívásait, fejlesztéseit,
eredményeit. A konferencia „A technológia
alakítja a piacot!” mottót kapta.

Az elõadók hangsúlyozták: a német álla-
mi törekvések szerinti atomenergia-kiváltás
egyetlen alternatívája a földgáz lehet. A meg-
újuló energiák mellett ez óriási lehetõség a

gázipar számára, sõt, a biztonságos ellátás
magas igénye miatt elsõsorban a földgáznak
kellene elsõbbséget adni.

– A földgáz ma már bizonyítottan környe-
zetbarát és jó hatásfokkal alkalmazható –
mondta Bayer Károly, és hozzátette: – A ter-
vek szerint ráadásul a gázüzemû hõszivattyúk
és a tavaly már ismertetett mikro kwk-k ha-
marabb kerülhetnek piacra, ez nagyon fon-
tos lépés a közeljövõ energiaellátási versenyé-
ben.

A szakmai találkozón elhangzott: ha össze-
hasonlítjuk az áramot és a gázt felhasználó
hõszivattyús rendszereket, az eredmény a gáz
egyértelmû elõnyét tükrözi. Felmerült, hogy az
egyre nagyobb problémát jelentõ zöldáram-
feleslegbõl hatékonyan és környezetbarát
módon fejleszthetõ gáz.

plombálási hiányosságok merültek fel 270
esetbõl 15 helyen, ezáltal lehetõség nyílt a sza-
bálytalan gázvételezésre. Az etikai bizottság

javasolta az elnök-
ségnek, hogy zárja
ki tagjaink sorából
az UNITERM Kft-t.
Erre azonban nem
volt szükség, mivel
a cég tagdíj nemfi-
zetése miatt auto-
matikusan kizárta
magát.

A másik ügyben
az SKP Kft. ellen tett bejelentést az E.ON Dél-
dunántúli Gázhálózati Zrt. egy adott helyszí-
nen felvett jegyzõkönyvben rögzített szabály-
talanságok miatt. A helyszínen talált hét gáz-
készülékbõl egy rendelkezett szolgáltató álta-
li mûszaki ellenõrzéssel, a többi készülék sza-
bálytalanul, gázterv és mûszaki ellenõrzés
nélkül lett kiépítve, továbbá egy db gázkazán
olyan helyiségben került elhelyezésre, mely
megfelelõ levegõellátással nem rendelkezett,
üzemeltetése életveszélyes volt.

A kft. képviselõje részben elhárította a fe-
lelõsséget, részben viszont beismerte. Az eti-
kai bizottság az ügy veszélyessége miatt a leg-
szigorúbb fegyelmi határozati javaslatot tette
az elnökség felé, mely az elnökség által egy-
hangúan elfogadásra is került.

Az elmúlt években, évtizedekben egyre
többször kerül elõ a „fekete” gázszerelés kér-
dése, mely igazán nem tud megoldódni, meg-
szûnni. A Gázközösség egyik fontos feladata,
hogy a tisztességes, a szabályokat betartó tag-
jainak a piacon is próbálja az érdekeit képvi-
selni a „fekete” gázszerelésekkel, az ügyes-
kedõ víz- és fûtésszerelõkkel és egyéb, a fém-
iparban jártas ezermesterekkel szemben. Ha
a „fekete” gázszerelést egy gázközösségi tag
követi el, az is egyértelmûen elfogadhatatlan.
A közgyûlés az etikai bizottsági beszámolót
egyhangú döntéssel elfogadta.

Számvizsgáló bizottság
A számvizsgáló bi-
zottság átvizsgálta a
2010–2011. évi
g a z d á l k o d á s t .
Megállapí tható,
hogy az egyesület
gazdálkodása sta-
bil. A számviteli fe-
gyelem elõírásait
minden esetben be-
tartották – mondta

Kirch Ervin, aki a gazdálkodás tételes kimuta-
tását is ismertette. A közgyûlés a beszámolót
egyhangú döntéssel elfogadta.

A partneri együttmûködés
jelen helyzete és a várható
fejlesztések

– Korábban megfogalmaztuk azokat az el-
várásokat, amelyeket az E.ON mint szolgál-
tató és a Gázközösség mint partner az
együttmûködésünk során egymástól elvárnak.

Három ilyen terület van, amelyet fejleszteni
szeretnénk: az ügyfélkapcsolat javítása, az elé-
gedettség növelés; a hálózati mérési veszte-
ség csökkentése és a költségek csökkentése.
Ezeket a feladatokat ki kellene terjeszteni az

E.ON Közép-dunántúli Gázhálózati Zrt. terü-
letére is – kezdte felszólalását Tóth László, az
E.ON Regisztrált Szerelõi Rendszer (RSZR)
koordinátora, majd így folytatta. – Az új mé-
rõfelszerelések mellett szeretnénk kiszervezni
a – korszerûsítések esetén a szükség szerinti –
meglévõ mérõk le- és felszerelését is. A na-
pokban postáztuk el az új szerzõdéseket. Jó
lenne, ha minél többen elvégeznék az önáta-
dói tanfolyamot is, mert ezáltal lerövidülne az
átfutási idõ a bekapcsolásig, ami szintén nö-
velné az ügyfelek elégedettségét.

A lejárt hitelességû mérõk, illetve a nyo-
másszabályozók cseréjét is szeretnénk a part-
nereknek kiszervezni. Itt az E.ON Hálózati
Szolgáltató Kft. által el nem végzett munkák
jöhetnek számításba. A mérõk esetében vár-
hatóan az év végén kerülhet sor erre. A 2011.
évi nyomásszabályozó-cserék 2012-re lettek
átütemezve.

Amit még szeretnénk, hogy bekapcsolód-
jatok a tartozások miatti mérõleszerelés, és a
tartozás kiegyenlítése utáni visszaszerelések
lebonyolításába. Ennek feltétele az informa-
tikai fejlesztés, ami sajnos csúszik. Lehet, hogy
csak a jövõ év márciusára tudják kidolgozni
a munka menetét.

Az E.ON-nak többmilliárdos kintlévõsége
van, ez óriási összeg. Mindenképpen lépni
kell, ehhez is kell a segítségetek. A kikapcso-
lás nem hálás feladat, lehet, hogy a Gázkö-
zösség esetében csak a visszakapcsolások te-
kintetében kellene gondolkoznunk.

A Gázközösség bizalmi helyzete pozitívnak
mondható, a korábbiakhoz viszonyítva az eti-
kai ügyek lecsökkentek. Bízom benne, hogy
a jövõ évi közgyûlésen ismételten pozitív vál-
tozásokat tudok említeni, a partneri kapcso-
latokról jó dolgokat tudok majd mondani.
Ehhez kívánok jó munkát és jó partnerséget –
mondta végül Tóth László.

Bayer Károly megköszönte a hozzászólást
és Tóth László munkáját.

Az elnök megköszönte a részvételt és a
közgyûlést bezárta.
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A sokszor személy-
telen elektronikus
levelezés vagy tele-
fonos megbeszélés
helyett, a gázipari
szakma munkakul-
túrájának megfele-
lõen legalább éven-
te egyszer elõnyben
kell részesíteni a
személyes találko-

zókat. Mint azt Bayer Károly elmondta, a fel-
sõ vezetés is támogatja a partnerkapcsolatok
fejlesztését.

– Fontos, hogy az E.ON-os munkatársak sze-
mélyesen találkozzanak a partnerekkel, így
könnyebben valósíthatjuk meg azokat az elkép-
zeléseket, amelyeket a kölcsönös elõnyök és az
egyenrangú viszonyok mentén fogalmaztunk
meg – magyarázza a Gázközösség elnöke.

Idõközben az együttmûködések formái is
változtak, új eljárási rendek léptek életbe, de a
tapasztalatok szerint az ezekhez való alkalmaz-
kodás, az új technikák integrálása egyre job-
ban megvalósul. Ennek köszönhetõen is a fel-

Õszi megyei találkozók: kötetlen
megbeszélések, pozitív visszajelzések

Katz Lajos faddi tagtársunk kérdésünkre a
szekszárdi megyei találkozón hallott témák-
ról a következõket mondta.

– Fontos napirend
volt, hogy tájékoz-
tatást kaptunk arról,
hogy az E.ON-nak
mik a tervei a gáz-
mérõk és a nyo-
másszabályozók
cseréjével kapcso-
latban 2012-re és
2013-ra. Ezzel kap-
csolatban felmerült,

hogy lenne igény arra, hogy egyszerûbben,
kevesebb követelmény teljesítésével történje-
nek ezek. Sajnos kevés az új bekötés is, van-
nak, akiknek már nem éri meg az ISO fenn-
tartása. Ezzel szemben feketén szerelõ meg
sok van, és nem nagyon van ellenszerünk ez
ellen a Gázközösségben, meg az E.ON-nál.
Felmerült az a javaslat is, hogy az E.ON által
kért bizonylatokat lehessen számítógépen is
kitölteni, ne csak papíron, tollal. Van, aki sze-
rint az elõbbi módon egyszerûbb és gyorsabb
lenne. Az is elhangzott, hogy a következõ lé-
pés a digitális felületen való kitöltés lehetne.

adatok végrehajtása és delegálása is felgyor-
sult, amelynek egyértelmûen mindkét fél, de leg-
inkább az ügyfelek a nyertesei. Ezeken a meg-
beszéléseken sokszor olyan tapasztalatokat,
visszacsatolásokat lehet szerezni, amely mind a
megbízónak, mind a vállalkozónak tisztázó ere-
jû, és a késõbbi együttmûködést javítja.

A megyei találkozókon egyébként a tag-
ság mintegy 30 százaléka vett részt, amely
más, hasonló rendezvényekhez képest jó
aránynak számít.

A megbeszélések egyik eredménye, hogy
a vállalkozók visszajelzései alapján az E.ON
nyitott arra, hogy a partnerek egyfajta raktár-
funkciót is ellássanak – különösen a mérõk
tárolása kapcsán –, ugyanis így jelentõs mér-
tékû üzemanyag-megtakarítást érhetnek el,
nem beszélve az ügyfelek elégedettségérõl.

Bayer Károly a találkozókon a legtöbb eset-
ben pozitív visszajelzéseket kapott: részletes
információkat tudtak átadni, konkrét megva-
lósulásokról beszéltek, és olyan tervek hang-
zottak el, amelyek várhatóan beépíthetõek
lesznek az együttmûködésbe. A találkozókat
jövõre is megszervezik.

– Sok szó esett az önátvételrõl, egyrészt tájé-
koztatást kaptunk, másrészt voltak kérdéseink,
javaslataink. Nekem, aki Siófokon és környé-
kén dolgozok sokat, külön problémát jelent,
hogy a megye szélén vagyok, Kaposvártól igen
távol, és igen nagy költséget és idõveszteséget
okoz a központba való ingázás a gázmérõcsere
esetén. Azt beszéltük meg, hogy ezen próbá-
lunk javítani azzal, hogy kisebb raktárkészletet
kapunk és havi elszámolással végezhetjük ezt
a munkát – ismertette a siófoki megyei talál-
kozó egyik témáját Dobor Ferenc, a Kögáz
Somszer Kft. vezetõje. Mint mondta, a nyilván-
tartás kisebb hibáját is szóvá tették, amit azóta
már kijavítottak. Meghallgatták a kiszervezett
munkákkal kapcsolatos tájékoztatót is, ami saj-
nos nem tartalmazta az a jó hírt, hogy idén
kapnak feladatokat.

– Pécsett két kiemelt témánk volt – mondja
Murányi Sándor, a Murányi Kft. ügyvezetõje.
– Az új E.ON-os nyomtatványokkal kapcso-
latban jeleztük, hogy nem elég célirányosak
és konkrétak, és bár továbbra is sok mindent
kell ráírni, arra nincs elég hely. Ennél fonto-
sabb volt, hogy részletes eszmecserébe bo-
nyolódtunk arról, hogy szabad-e végezni gáz-

ipari mûszaki-biztonsági felülvizsgálatot. Egé-
szen pontosan, hogy a kikapcsolás utáni
visszakapcsolásnál elvégezzük-e ezt? A gáz-
rendszerek egy része ugyanis borzasztó álla-
potban van, de sok a gond az égésilevegõ-

ellátással is. Gya-
kori, hogy a gáz-
rendszer létesítése
óta átépítések vol-
tak a házban, nyí-
lászárókat cseréltek
vagy éppen párael-
szívó ventillátorokat
építettek be. Gon-
dok adódnak a
gázrendszer flexibi-

lis szerelvényeinek állapotával is és a gáztö-
mörséggel, bár utóbbiak viszonylag jól kont-
rollálhatók. Azon vitatkoztunk, hogy szabad-
e csinálni a felülvizsgálatot vagy sem? Nem
vállalva a felelõsséget tagadjuk-e meg, hogy
ezzel is késztessük az illetékeseket a jogi sza-
bályozás hiányosságainak felszámolására? Én
azon az állásponton voltam, hogy a fogyasz-
tót egy bizonyos határig segíteni kell. A hosszú
évek tapasztalatai alapján fel lehet mérni re-
álisan, hogy a rendszer hordoz-e számottevõ
veszélyt vagy sem. A sokat emlegetett felelõs-
égi mátrix megalkotása és a szereplõk által
történõ elfogadása sokat segítene ezen a te-
rületen is. Az évek alatt jelentõsen csökkent,
de még mindig jól érzékelhetõ a vállalkozók
és az E.ON munkatársainak eltérõ reakciója
a problémák felismerése, megfogalmazása,
és az ezek megoldására hozott döntések, in-
tézkedések határozottságában, gyorsaságá-
ban. Nyilvánvalóan ez részben természetes, de
minkét fél észrevehetõen lassan átvesz a má-
siktól gondolatokat és ez hasznos – mondta
végül Murányi Sándor, a Gázközösség elnök-
ségi tagja.

Sántha Károly, az
Alba Fitter Kft. veze-
tõje: A székesfehér-
vári találkozó hasz-
nos volt, jót beszél-
gettünk a kollégák-
kal. A fõ téma az
önátvétel volt, szó-
ba kerültek olyan
részletek a raktáro-
zással és mérõle-

szereléssel kapcsolatban, amiket tisztázni kel-
lett. A megbeszélés után külön körlevelet kap-
tunk Tóth Lászlótól, így most már egyértelmû
lesz az eljárás, helyére került a dolog. A többi
téma inkább apróság volt. Jó hír, hogy a
megyei találkozón is szóba hozott adategyez-
tetésben feladatot kaptak itt a megyében az
egyesület tagjai az E.ON-tól.

Bár már nem elõször szervezett a Gázközösség megyei találkozókat, érdemes évrõl
évre elismételni, hogy mi is ezeknek a célja. – Immáron tízéves múltra tekintenek vissza
ezek a találkozók – mondja Bayer Károly, a Gázközösség elnöke. – Annak érdekében
tesszük, hogy a tagság, és a két gázengedélyes partnerkapcsolati feladataival megbí-
zott munkatársai kötetlen formában beszélgessenek az aktuális igényekrõl, kérdések-
rõl, javaslatokról.
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A Gázközösség tagjai számára egy éve a
E.ON Közép-dunántúli Gázhálózati Zrt.-
nél is lehetséges az önátadás és a cég
által kiadott munkák elvégzése. Berta
Mártont, a kaposvári régió vezetõjét a
tapasztalatairól kérdeztük.

– Az elmúlt egy évben
mindkét fél részérõl
nyitottságot és aktivi-
tást tapasztaltam. A
Gázközösség tagjai
eljöttek a tájékozta-
tókra, jól érzékelhetõ,
hogy a már meglévõ
mûszaki jogosítvá-
nyaikat jobban akar-
ják kamatoztatni. Mi-

vel kevesebb Somogy megyei kolléga van az
egyesületben, érthetõ módon a baranyai, tolnai
területekrõl is érkeztek vállalkozók. De ahogy a
közép-dunántúli területen is egyre többen szerez-

A különbözõ tevékenységek kiszervezé-
se kapcsán az E.ON 3 + 1 elvárást fogal-
mazott meg, amelyek teljesülése elen-
gedhetetlenül fontos az E.ON és a Gáz-
közösség tagvállalkozásai közötti kétol-
dalú együttmûködéshez.

Tóth László, az E.ON Regisztrált Szerelõi Rend-
szer (RSZR) koordinátora hangsúlyozza, az
együttmûködés alapja, hogy mindkét fél elõ-

nyöket élvezzen a
közös munka során,
azaz mindenki nyer-
jen. Így például a
Gázközösség tagjai
hosszú távon is ki-
számítható megbí-
zásokat kaphatnak,
azaz piacot szerez-
hetnek, amely a mai
gazdasági helyzet-

ben sokszor életbevágóan fontos számukra.
És hogy mit kér az E.ON? – Hálózati mé-

rési veszteségcsökkentést, az ügyfél-elégedett-
ség érezhetõ javulását, valamint általános mû-
ködési költségcsökkentést. Ezekkel együtt pe-
dig a munka- és balesetvédelem maximális
betartását! – Az elvárt színvonalhoz pedig a
megfelelõ díjazás is társul, amelyet az elmúlt
évben újonnan megkötött keretszerzõdések
garantálnak, ma már azonos feltételek mel-
lett mindkét gázhálózati cég esetében.

Új bekapcsolások
Az idei esztendõre beállt a rendszer ezen a
területen, így az új bekapcsolások nagy ré-

szét már a Gázközösség tagjai végzik. Ennek
oka lehetett, hogy a korábbi években az E.ON
Dél-dunántúli Gázhálózati Zrt. területén már
voltak ilyen tapasztalatok, ezért itt sokkal gör-
dülékenyebben teljesültek a feladatok. Ugyan-
akkor az E.ON Közép-dunántúli Gázhálózati
Zrt. területén van még mit javítani. A teljes te-
vékenység már az idei év elejétõl az új együtt-
mûködési rendszer szerint zajlott, mindkét fél
megelégedésére.

Szolgáltatás szüneteltetése felhasználó kérésére
Idén indult el a munka, de a tapasztalatok
szerint csak augusztustól mondható, hogy tel-
jes egészében a Gázközösség feladata. Az új
rendszer szerint az E.ON örömmel nyugtáz-
ta, hogy a tagság jól végzi a munkáját, a fo-
gyasztóknál nincs szabálytalan vételezés vagy
gázszivárgás stb.

Erõsödött az ügyfél-elégedettség is: a fo-
lyamatok felgyorsultak és lényegesen rugal-
masabban zajlik az ügyintézés a fogyasztó
szempontjából. – Ezt a folyamatot jól támo-
gatja, hogy a társaság honlapjáról letölthetõ
nyomtatvánnyal az ügyfél meghatalmazást
adhat a szerelõ számára, aki egymaga intéz
onnantól minden adminisztrációt is, ez pedig
a fogyasztó számára felbecsülhetetlen érték-
kel bír – magyarázza Tóth László, aki szerint
azzal a döntéssel, hogy a mérõk visszaszere-
lését is a vállalkozás végzi, számottevõ költ-
ségtõl kíméli meg az E.ON-t.

Adatpontosítás
Új feladat és egyelõre csak nehezen tervez-
hetõ, de ez évben az E.ON Dél-dunántúli

Kiszervezések: 3 + 1 elvárás
Gázhálózati Zrt. területén mintegy 22 ezer fo-
gyasztási helyen kell majd a mérõk és nyo-
másszabályozók adatait pontosítani.

Lejárt hitelesítési mérõ-
és nyomásszabályozó cseréje
Ezen a területen csak részben valósult meg az
elvárás. A nyomásszabályozók cseréjét a gaz-
dasági válság begyûrûzõ megszorításai miatt
késõbbre tolta a társaság. Mérõcserével pe-
dig csak azokat a vállalkozásokat bízták meg,
amelyeknek már korábban is élõ szerzõdése-
ik voltak erre a tevékenységre. Ugyanakkor
itt is csak azokban az esetekben, amelyek ko-
rábbról visszamaradtak.

– A jövõ évben viszont sok mérõcsere vár-
ható, a Gázközösségre nagy szükségünk lesz
– hívja fel a figyelmet Tóth László. A közbe-
szerzés a jövõ év elején indul, a dél-dunántú-
li területen mintegy 48 ezer, a közép-dunán-
túli területen pedig kb. 46 500 mérõ cseréje
válik esedékessé.

Tartozás miatti ki- és visszakapcsolás
A legfrissebb információk szerint egy informa-
tikai fejlesztés miatt még kitûzött idõpont sincs,
így egyelõre nem tudni, mikor indulhat ez a
megbízás.

Megfelelõ munkavédelem a tagvállalkozásoknál
Az elmúlt évben mindösszesen egy munkabal-
eset volt, amelyen szerencsére személyi sérü-
lés nem történt. A vállalkozó is csak részben
volt okolható, ugyanis a tulajdonos nem tá-
jékoztatta a változásokról, a vállalkozó ugyan-
akkor nem ellenõrizte le a családi ház teljes
gázrendszerét.

– Tanulság, hogy nem szabad elhanyagol-
ni a teljes rendszer ellenõrzését a munkálatok
megkezdése elõtt – tette hozzá végül Tóth
László.

nek jogosítványokat a tanfolyamokon, ez ki fog
egyenlítõdni. Ha van kellõ létszám, készek va-
gyunk a tanfolyamok indítására.

– Az újdonság bevezetése néha nehéz-
ségekkel jár, itt hogy ment?

– Minden kezdet nehéz, ezt most is tapasz-
talhattuk, de a kezdeti lassúság után egyre
gyakorlottabban vettek részt a folyamatokban
a munkatársaim és a Gázközösség tagjai is.
Egyre jobban beletanult mindenki, a vállal-
kozók ráéreztek annak ízére, mennyivel gyor-
sabb és egyszerûbb az önátadás, akik késõbb
indultak, azok is, látván, hogy másoknak hogy
megy, igyekeztek felvenni a tempót. Ez volt az
alapozó év, 2012-ben már gördülékeny, jó
együttmûködést várok.

– Várhatóan hogyan alakul a mérõk és
nyomásszabályzók cseréjének kiadása?

– Még nem tudjuk pontosan, de arra törek-
szünk, hogy mennyiségben is, idõben is elõre
tervezhetõ legyen a vállalkozások számára ez
a tevékenység.

Az együttmûködés tapasztalatai Épületgépészeti Hegesztési és
Technológiai Klaszter alakult
A Magyar Épületgépészek Szövetsége Ipari és Techno-
lógiai Tagozata kezdeményezésére a közelmúltban
megalakult az elsõsorban az ipari és technológiai he-
gesztési feladatokat végzõ épületgépész vállalkozá-
sok összefogására törekvõ Épületgépészeti Hegesztési
és Technológiai Klaszter.

A klaszter központi feladata a hegesztésekhez
kapcsolódó ismeretterjesztés és oktatások szervezése,
valamint a minõsítésekre való felkészítés. Mindezt úgy
kívánják elérni, hogy az igen jelentõs minõsítési ter-
hek a klaszter tagjai számára mérséklõdjenek.

A klaszter irányító testületének tagjai Vajthó Gab-
riella, Szathmáry Béla, Berta Attila, Zongor Gábor, az
elnök Pánger László. A klaszter együttmûködést tervez
többek között az Óbudai Egyetemmel, a Magyar Ener-
gia Hivatallal, a Magyar Hegesztéstechnológiai Egyesü-
lettel, és pályázati lehetõségeket keres tagjai számára
a technológiai fejlesztés és a minõségirányítási rend-
szer létrehozása területén. A klaszter munkáját a Ma-
gyar Épületgépészetért Kft. segíti, amely a Magyar Épü-
letgépészek Szövetsége szolgáltató szervezete.
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Immár hagyomány, hogy a Hírlevél év végi számában megkérdezzük az egye-
sület tagjait, hogyan látják az elmúlt évet és mit várnak a következõvel kap-
csolatban. Idén sem teszünk másképpen.

A móri székhelyû
Gázregulátor Kft.
gázfogadó állomá-
sok karbantartásá-
val, tervezésével és
telepítésével foglal-
kozik. A DDGÁZ te-
rületén, Fejér me-
gyében a 80-as
évek közepétõl fo-
lyamatosan részt

vett a földgázprogramban, települések gáz-
hálózatának kiépítésében. Frey József ügyve-
zetõ és mûszaki vezetõ hangsúlyozta, hogy
vállalkozása 2005 óta az E.ON hivatalos be-
szállítója, amelyet pályázatok útján nyert el.

– Ha az elsõ – négy évvel ezelõtti pályázat –

Az épületgépészeti tervezéssel és kivitelezés-
sel foglalkozó Körex Kft. ügyvezetõje,
Körösztös Imre a következõképp értékelte a
2011-es évet: „A válság következtében az üz-

leti fejlõdés üteme
lelassult. Minket ez
annyiban érintett,
hogy ugyanazért a
bevételért több kilo-
métert kellett futni.
Míg régen elegen-
dõ volt Pécsett és
Baranyában dol-
gozni, most a mun-
kánk kiterjedt egé-

szen a Székesfehérvár–Budapest vonalig.” El-
mondása szerint azonban idén is akadt érde-
kes szakmai feladat a régióban, például egy

Milyen volt 2011? Mit várhatunk az új évtõl?

idõszakának építési volumenét veszem alapul,
és azt tekintem 100%-nak, akkor most, 2011-
ben 20%-kal csökkent a megrendelések állo-
mánya. A válság és a pénztelenség következ-
tében drasztikusan csökkent az építési kedv a
magánszemélyek részérõl, s ezáltal az építési
megbízás is az E.ON részérõl – teszi hozzá. –
Ettõl függetlenül folyamatosan tudunk mûköd-
ni.

Az ügyvezetõ a 2012-es évvel kapcsolat-
ban kissé borúlátó, azonban bízik abban,
hogy túl lesz az ország a nehézségeken, mér-
séklõdni fog a válság, beindul a gazdaság
motorja, és ezáltal nagyobb lesz a beruházá-
si kedv is. Ahogyan õ fogalmazott: optimistá-
nak kell lenni és hinni kell abban, hogy fenn
tudunk maradni.

Drasztikusan csökkent az építési kedv Németh Richárd, a Heat Hungary Kft. ügyve-
zetõje az idei év eredményeit értékelve lapunk-
nak elmondta, hogy az elsõ félév utolsó fele
optimistábbá tette a megrendelésállomány
nagysága szempontjából, de végül ezek az
elvárások nem igazolódtak az év végén.
„Szakmailag a második félévtõl csökkent a
minket érintõ beruházások mennyisége. Ettõl
függetlenül az eredményeink némileg jobbak
lesznek, mint tavaly, éppen elérik a várako-
zásokat” – tette hozzá. A jövõ év kilátásait il-
letõen az ügyvezetõ úgy nyilatkozott, hogy
stagnálás várható, és adott esetben – a vál-
ság következtében – könnyûszerrel vissza le-
het esni arra a szintre, ahonnan 2008–2009-
ben indult a cég. Németh Richárd úgy véli,
hogy esetükben azért a nehézségek kivédhe-
tõek, hiszen a cég profilját a gázipari mûsza-
ki innováció és a speciális gázipari termékek
kereskedelme határozza meg. Említése sze-
rint volt már arra példa, hogy egy fejlesztett
termék miatt nagyobb szállítói megrendelést
kaptak, amely jelentõsen ellensúlyozta azt a
visszaesést, amit más termékek kereskedelmé-
ben tapasztaltak. „Tehát fejleszteni minden-
képpen kell, és ilyenkor érdemes is! Ehhez sok
esetben nem pénz kell, hanem ötlet. A szak-
mai tõke a cégben megvan hozzá.”

2011 is hozott szép
szakmai feladatokat
Bárdosné Scherer Éva a ’70-es évek óta dol-
gozik tervezõként. Egyszemélyes cégében vál-
lalkozóként végzi mûszaki tervezõi és tanács-
adói tevékenységét. Bár nõként, egyedül nagy
kihívás talpon maradni ebben az „elférfiaso-
dott” szakmában, õt komoly megbecsülés
övezi, ezt tükrözi az is, hogy 2010-ben „Az év
legjobb tervezõjének” választották meg az
egyesületben. Scherer Éva meglátása szerint
az elõzõ évekhez képest kevesebb volt a mun-
ka, rosszabb a mérleg, de ettõl függetlenül
voltak szép feladatok 2011-ben is. „Az idei
év legnagyobb szakmai eredménye a pécsi
Szántó Kollégium vízcsatornarendszerének és
a Pannon-Pharma gyógyszergyár 800 kW-os
kazánházának tervezése volt.” Úgy véli, hogy
lesz még visszaesés, nem vagyunk túl a vál-
ságon, de bízik abban, hogy 2012-ben leg-
alább az meglesz, ami idén volt. Habár hoz-
zátette: „Nem hiszek benne, inkább csak bi-
zakodom.”

A mûszaki innováció
jelenthet kiutat

A KÖGÁZ Kanizsa Épszer Kft. több, mint 30
éves tapasztalattal rendelkezik a közmûháló-
zatok, gázvezeték-csatornák kiépítése és sze-
relése terén, továbbá mélyépítéssel, építõipari
és épületgépészeti szerelõipari tevékenység-
gel is foglalkoznak a cégnél. A jelenleg 44
alkalmazottat foglalkoztató Gyenese Endre el-
mondása szerint „Az idei év nem volt a leg-
jobb, de nem leszünk veszteségesek. Az ár-

A futott kilométerek nõttek a kocsikban
vágóhíd gázrendszerének tervezése, amely a
gázra épülõ élelmiszer-technológia fejlõdése
következtében szakmai felkészültséget köve-
telt meg a tervezõktõl is. A pécsi épületgé-
pész 2012-ben javulásra számít: „Abban bí-
zom, hogy javulni fog a magánépíttetõi kedv,
mert az jelenleg nagyon visszaesõben van, de
már látszik az alagút vége, hiszen egyre több
magánberuházó érkezik hozzánk.” Vélemé-
nye szerint a gazdaságélénkítést tudnák szol-
gálni a pályázatok is, amennyiben a kiírást
követõen nem fogyna el egy nap alatt az erre
szánt pénz, hiszen ez gyakorlatilag demorali-
zálja a piacot. „Hasznos lenne, ha a kormány
– a napkollektorokon kívül – a fûtéskorszerû-
sítésre és a kondenzációs kazánok beépíté-
sére is írna ki pályázatot. Ez a teljes ágazatot
pozitívan érintené.” – mondta Körösztös Imre.

Jövõre hasonló vagy rosszabb kilátások
bevételben és a nyereségben is kb. 20%-os
visszaeséssel lehet számolni.” Az ügyvezetõ a
jövõ évvel kapcsolatban nem nyilatkozott op-
timistán, gazdasági szempontból az ideihez
hasonló vagy rosszabb kilátásokra számít.
Némi elégedettséget érez az miatt, hogy a
Gázközösség 2010-re meghirdetett szakmai
versenyén elnyerték „Az év leginnovatívabb
kivitelezõje” címet.
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Bayer Károly, a Gázközösség elnöke a konfe-
rencia levezetõ elnökeként köszöntötte a meg-
jelenteket, akik a Gázközösség jelentõs szám-
ban megjelent tagjain túl a német és magyar 
földgázszakmából érkeztek, természetesen a 
legtöbben az E.ON munkatársaként.

A levezetõ elnök elmondta, hogy 1997 óta szer-
vezik a Földgáz Fórumot, a legutóbbi három alka-
lommal már a partnerség jegyében az E.ON-cso-
port és a Gázközösség együtt. Ez az elsõ alkalom 
ugyanakkor, hogy áramszolgáltatásban dolgozó 
kollégák is jelen voltak, jelezve, hogy a két szak-
mai terület átfedései megkívánják a közös munkát 
és a két terület közötti kommunikáció fejlesztését.

Bayer Károly jelezte, hogy a minõség és fele-
lõsség összekapcsolódásának jegyében az en-
gedélyes cégek vezetõ munkatársai, szakértõk, 
kereskedõk, gyártók és vállalkozók fogják elmon-
dani konkrét gondolataikat, tapasztalataikat.

Partnerség a kölcsönös 
előnyökre alapítva

Pál Norbert, az E.ON Energiaszolgáltató Kft. 
ügyvezetõ igazgatója elõadását a piaci helyzet 

elemzésével kezdte. Mint elmondta, a földgáz 
és a villamos áram piacai eltérõ adottságokkal 
rendelkeznek, eltérõ fejlettségi szinten vannak. 

A különbözõ ügyfelek 
piacán is eltérõ a ver-
seny, így a vállalko-
zásokért ma nagyobb 
a versengés, de a 
lakossági ügyfelekért 
is egyre erõsebb lesz. 
A verseny évrõl évre 
tovább fog erõsödni, 

az E.ON-nak ezért is különösen fontos, hogy le-
gyenek a piacon olyan partnerei – tervezõk és 
szerelõ cégek a földgáz- és villamos áram pia-
cán –, akik az ügyfelekkel megfelelõen kommu-
nikálnak: képesek az ügyfeleknek szakmailag 
megalapozott, pontos információkat adni. Ma 
sok esetben tapasztalható, hogy félinformációk 
alapján próbálják az ügyfeleket döntésre kész-
tetni. Ezzel szemben fontos, hogy felkészült és 
hiteles szakemberek adjanak tanácsokat az ügy-
feleknek technológiákról, energiafelhasználási 
megoldásokról.

Folytatás a 2. oldalon

Földgáz Fórum 2012, 
Balatonfüred
Sokoldalú előadások a földgázhoz kapcsolódó szolgáltatások 
minőségéről és a felelősségről

Tisztelt Tagtársam!
Ha többre nem, egy percre, néhány gondolat, 
élmény felidézésének erejére meg kell áll-
nunk. Idén tizenöt éves a Gázközösség!

Tizenöt év – nagy idõ. 
Közös alkotásunk, az 
egyesületünk érte el ezt 
a szép kort, miközben 
mi is ugyanennyivel 
idõsödtünk.

Ha visszanézünk, ko-
moly sikereket látunk, 
olyan közös munkát, 

összefogást, amelynek eredményeként itt a 
Dél- és Közép-Dunántúlon egy létszámában 
nagy szakmai csoport jelentõs szakmai és üz-
leti fejlõdést ért el, többek között a Gázközösség 
szervezõmunkájának köszönhetõen. A szakmai 
és üzleti fejlõdés mellett pedig az a partneri 
együttmûködés is igen jelentõs, amely a DDGÁZ 
Rt.-vel közösen kezdõdött, majd az E.ON-cso-
port cégeivel fejlõdött tovább.

Sok változás, sok tanulás, szemléletváltás, 
ambíció kellett mindehhez. Gázszolgáltató-
ként ki kellett nõnünk a régi gázszakmai gon-
dolkodásból, a tagjainknak pedig pénz, munka 
és tanulás árán el kellett hagyniuk a frissen ala-
pított vállalkozások gyermekbetegségeit. Szerve-
zetté, ügyfélközpontúvá, profivá kellett válnunk, 
miközben az 1997-ben kitûzött célt – hogy az 
ügyfelek az egyesület tagjaitól minõséget kapja-
nak, a gázszolgáltatónak pedig olyan partnerei 
legyenek, amelyek a legjobbak között vannak 
– elértük. Ma már az E.ON-on belül és az ága-
zatban jó és követendõ példaként említenek 
bennünket. Ne dicsekedjünk, de amit elértünk, 
azt érezzük a magunkénak, és nyugtázzuk elé-
gedetten, hogy helyes úton járunk.

Köszönet mindenkinek, aki támogatta mun-
kánkat, segítette az egyesületi élet szervezését, 
fejlesztését.

A következõ tizenöt évre hasonlóan jó célokat 
és eredményeket kívánok vagy még akár többet 
is! Az élet, az energiapiac, a fogyasztók igényei 
és a technológiák egyre gyorsabban fejlõdnek, 
amely további megújulást kíván tõlünk. A fejlõ-
désünket jelezzük a színesben megjelenõ Hírle-
velünkkel is.
Folytassuk közösen a Gázközösség 
sikertörténetét!

Bayer Károly elnök

Gáz
közösséG

a

Kezdõdik a konferencia
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Folytatás az 1. oldalról

Az is lényeges, hogy az ügyfelek értsék, hogy az 
E.ON mit miért tesz, melyek a mûködését meg-
határozó keretek.

A partnerségnek három alapelvre kell épülni, 
emelte ki az ügyvezetõ igazgató: egyenrangúság, 
kétirányú kommunikáció és kölcsönös elõnyök. 
Meg kell találni az ezek megvalósulását segítõ 
eszközöket. A partnerprogramnak lesznek szol-
gáltatásai, amelynek keretében az E.ON szakmai 
információkat, többféle marketingtámogatást 
és konkrét megbízásokat is ad. Hozzájárul ah-
hoz, hogy partnerei a legújabb technológiákat 
megtanulják. Az együttmûködésben részt vevõ 
cégek hozzáértõ vállalkozóként jelenhetnek meg 
a piacon, amivel a lehetséges ügyfelek körében 
felértékelõdnek szolgáltatásaik. Pál Norbert sze-
rint érdemes lesz ebbõl a kapcsolatból minél 
több elõnyt kinyerni, sõt közösen keresni olyan új 
szakmai és üzleti együttmûködési lehetõségeket, 
amelyek mindkét fél számára elõnyösek lesz-
nek.

Az E.ON-nak fontos elvárása lesz, hogy az õ 
nevében megfelelõ minõségû ügyfélkiszolgálás 
történjen, a partnerek támogassák az E.ON-t fel-
adatai elvégzésében, és vegyenek is részt ben-
ne, valamint, hogy partnerei az új technológiákat 
mutassák be és terjesszék – zárta elõadását Pál 
Norbert.

A biztonság, a megbízhatóság 
és a minőség kapcsolatáról

Az E.ON-nál a minõség, a biztonság és a meg-
bízhatóság központi fogalmak, jelentette ki 
elõadása elején Gelencsér Lajos igazgatósági 

elnök, az E.ON Háló-
zat egyik ügyvezetõje, 
majd a fogalmak tar-
talmát, viszonyát és 
hatását elemezte.A 
minõséget önmagá-
ban nem megálló fo-
galomnak de egyben 
a biztonság és sok 

minden más alapjának is nevezte, ami egy vál-
lalat mûködését meghatározza.

A minõség és az ár erõsen összetartozó dol-
gok, és ez a kapcsolat logikai rendet is tesz, 
mondta Gelencsér Lajos. A vállalat ugyanis 
meghatározott minõséget adott pénzössze-
gért vásárol meg. Ebben az a csapda az E.ON 
számára, hogy az adott pénzösszegért a lehetõ 
legmagasabb minõségi szintet akarja elérni. Ez 

célzási hiba – jelentette ki Gelencsér Lajos –, 
aki elköveti, annak nincsenek pontos ismeretei 
arról, hogy az elvárás megvalósítása mibe kerül. 
És csapda lehet a beszállítónak is, amely meg-
próbálja a költségeket a még lehetséges szintre 
leszorítani. Ebbõl hibák következnek, amelynek 
mintegy 10 százaléka kiderül az átadáskor, a 
90 százalék viszont csak 3–5 év múlva vagy 
késõbb.

A harmadik csapda, hogy a beszállítók az 
E.ON-t vádolják azzal, hogy irreálisan le akar-
ja nyomni az árat. Az igazgatósági elnök ezzel 
szemben az E.ON törekvését árbeállításnak 
nevezte, és leszögezte, hogy az E.ON és a be-
szállítók különálló vagy annak látszó érdekeit 
harmonikussá akarják tenni. Mint mondta, az 
E.ON a beszerzési politikájában pontosan és re-

alistán leírja, hogy mire van szüksége, és ehhez 
megfelelõ árat ajánl. A vállalat olyan helyzet ki-
alakítására törekszik, amellyel hosszú távú üzleti 
kapcsolat, stratégiai partnerség esetében egyik 
félnek sem célszerû visszaélni.

Az ár és minõség kéz a kézben járnak – foly-
tatta elõadását Gelencsér Lajos –, minél jobb 
minõséget akarunk, annál többet kell fizetnünk. 
A nagyon magas minõségért nagyon magas árat, 
de látni kell, hogy az E.ON ügyfelei, megrendelõi 
– vagy azok képviselõjeként a Magyar Energia 
Hivatal – ezt nem ismerik el a szolgáltatások dí-
jában. Ezért ki kell jelölni egy szintet, megtalálni 
az igények és lehetõségek optimális viszonyát, és 
a kockázat árát is be kell kalkulálni, ami nagyon 
nehéz. Meg kell találni azt a sávot, ami jól szol-
gálja a mûködést, a szolgáltatást. Az egyensúlyi 
állapotot keressük, az ár-érték beállítása hosszú 
távon jól mûködik – összegezte gondolatait az 
igazgatóság elnöke, majd azt elemezte, hogyan 
épül a megbízhatóság a minõségre. A megbízha-
tóság szerinte konkrétan kapcsolódik valamihez, 
például, hogy a beszállító azt teszi, amit mondott 
vagy, hogy jól mérte-e fel a feladathoz szükséges 
képességeit. Ha a technológiát, amellyel az adott 
feladatot megoldjuk, jól választottuk ki, akkor a 
rendszer megbízhatóságát az ember tudja elron-
tani a technológia alkalmazása során.

A biztonság fogalmát a munkabiztonság és a 
mûszaki biztonság oldaláról vizsgálta Gelencsér 
Lajos. Mint mondta, az E.ON alapelve, hogy üzle-
ti érdekbõl senki biztonságát nem veszélyeztetik. 
A munkavédelem a vállalati kultúra fontos része, 
és a partnerekkel is el akarják fogadtatni a biz-
tonsági követelményeket.

Elõadása zárásaként az igazgató ismét azt 
szemléltette, hogy a biztonság a megbízhatóság-
ra alapul, utóbbi pedig a minõségre. A sikereket 
ennek figyelembevételével, közösen lehet elérni.

A minőségirányítás a szakma 
jövõjének záloga

A minõségre való tö-
rekvés minden dol-
gok alapja és közös 
nevezõje – kezdte 
szellemes megfogal-
mazásokkal tûzdelt 
elõadását Zongor Gá
bor minõségirányítási 
szakember, a Magyar 

Épületgépészek Szövetsége Minõségirányítási 
Intézetének vezetõje. Szerinte nincs jó vagy 
rossz minõség, hanem a vevõi és jogszabályi kö-
vetelményeknek megfelelõ vagy nem megfelelõ 
minõség van.

A szabványos minõségirányítási rendszer 
mûködtetésnek nélkülözhetetlen eleme a doku-

Földgáz Fórum 2012

A jó témaválasztás 
már fél siker!

A Fürman Kft. veze-
tõje, Füredi Ferenc 
értékelése szerint: 
„Az idei Földgáz Fó-
rum igen hasznos 
volt! Már csak az 
aktualitása miatt is, 
hiszen olyan témák 
kerültek terítékre, 

amelyek a minõség és a bürokrácia kérdését fe-
szegették. Az elõadások azokra a tényezõkre vilá-
gítottak rá, amelyektõl az ember élete meg is ke-
seredhet: a bürokratikus ügyintézéstõl, valamint 
azoktól a jelenleg érvényben lévõ rendeletektõl 
és törvényektõl, amiket be kell tartania, ha jók, 
ha nem jók (például a kéményseprõ közszolgál-
tatással kapcsolatos rendeleteket, amelyek ko-
molyan kihatnak a vállalkozásokra).

A szekszárdi épületgépész Nyárády-Berzse-
nyi Gyõzõ prezentációját remeknek tartotta, „bár 
ez nem meglepõ, õ mindig jó elõadásokat tart”. 
A legjobb elõadás – jegyezte meg – mégis Cser-
kúthy László és Gyárfás Attila közös elõadása 
volt, mert az egyik a vállalkozások, a másik a 
törvények oldaláról közelítette meg a minõség 
és a felelõsség kérdéskörét”. Füredi Ferenc 
– mint Földgáz Fórumok rendszeres látogatója 
– az idei rendezvényt a korábbiaknál „életsza-
gúbbnak” találta. Zárszóként még hozzátette: 
„Ha a jövõben is tudnak ilyen jó témákat vá-
lasztani a szervezõk, akkor van értelme, hogy 
összegyûljünk!”
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mentálás, amire az emberi agy jelentõs feledé-
kenysége miatt van szükség. A dokumentálás 
segíti az azonos szabályok szerinti munkát, a fej-
lesztési elképzelések megvalósulását, a célszerû 
és gyors információtárolást és -keresést.

Az adatok feljegyzése jó lehetõséget ad a cé-
ges és munkateljesítmények pontos mérésére, 
ezek szemléletes grafikus ábrázolására, a sze-
mélyzeti adatok nyilvántartására, az eszközök 
nyilvántartására, a tervezési és elemzési tevé-
kenységre.

Zongor Gábor szerint a minõségirányítás egy-
re nagyobb szerepet kap a következõ években, 
évtizedekben, mert egyre több szabvány és 
jogszabály szabályozza a szakmát, erõsödik a 
termékfelelõsség, egyre bonyolultabbak a beren-
dezések és a pályázati, valamint tenderkiírások-
ban is egyre gyakoribb feltétel. A világ a csökkenõ 
mennyiségek pályájára állt, mert az erõforrások 
fogynak és csökken a környezet terhelhetõsége 
is. A mennyiség helyett egyre fontosabb lesz a 
minõség – zárta elõadását globális elõrejelzéssel 
Zongor Gábor.

Kis teljesítményű kapcsolt hő- 
és áramtermelés

Több éves fejlesztés és tesztelés után a 
kisméretû, áramot és hõt kapcsoltan termelõ be-
rendezések (mikro kwk-k) piaci bevezetésének 
elõkészületei zajlanak Németországban – kezdte 
elõadását Horst Korte, az E.ON Ruhrgas vezetõ 

szakértõje. Mint 
mondta, 2007-ben 
innovációs és klíma-
védelmi fejlesztési 
projektet indítottak 
gyártókkal összefog-
va, melyet a földgáz 
piaci részesedésének 
csökkenése is moti-

vált. Ennek eredménye a hõt és áramot kapcsol-
tan termelõ berendezés, a földgázzal üzemelõ 
hõszivattyú és a tüzelõanyag-cellás berendezé-
sek fejlesztése. Elõbbi kettõ piaci bevezetése, 
mivel az áruk elfogadható, elkezdõdik.

Az energiát kapcsoltan termelõ berendezés já-
rulékosan termeli a villamos áramot, családi ház 
energiaellátására is alkalmas, ezért tömegter-
mék lehet belõle. Otto vagy Stirling motor hajtja 
a turbináját, a jellemzõ teljesítménye 1 kW elekt-
romos és 7 kW fûtési teljesítmény.

A fejlesztés irányainak meghatározását pi-
ackutatással is támogatják. A kutatások során 
kiderült, hogy a fûtéskorszerûsítésre készülõ 
németek 8%-át érdekli a saját áramtermelés 
lehetõsége. Az üzemeltetési tapasztalatok is 
nagyon fontosak, ezért a következõ évben kihe-
lyezett 200 berendezés tesztelése további fontos 

adatokat fog szolgáltatni a várható fogyasztói 
viselkedésekrõl.

Fontos mozzanat, emelte ki Horst Korte, hogy 
az új technikákra ki legyenek képezve a berende-
zések tervezõi, szerelõi és szervizesei. Erre a leg-
alkalmasabbak a fejlesztést végzõ gyártók. Már 
háromezer német kisvállalkozás szerezte meg az 
áramtermelõ kazánok szerelési jogosultságát.

Az új technika alkalmazását pénzzel és a jog-
szabályi feltételek fejlesztésével (többek között 
adókedvezménnyel) támogatja a német kormány. 
Az új technológia hatékony, versenyképes és kör-
nyezetbarát, piaci megismertetése megkezdõdött 
és a német szerelõipar jó üzleti lehetõséget lát 
benne. Jó esély van tehát arra, hogy 2020-ig si-
kerül megduplázni a kapcsolt hõ- és áramterme-
lést Németországban.

Korszerű szabályozásra várva

– A biztonság a minõség meghatározó eleme 
– fûzte tovább a korábbi elõadásokban megkez-

dett gondolatsort Molnár Károly. Az Égáz-Dégáz 
hálózati igazgatója a telekhatáron belüli gázbiz-
tonsági kérdéseket elemezte, amelyben kiemelt 
szerepe van a GMBSZ-nek. Elmondta, hogy a 

gázbiztonság egyik 
fõ kérdésérõl a föld-
gázellátásról szóló 
törvény rendelkezik, 
amikor kimondja, 
hogy az elosztói en-
gedélyes felügyelete 
mellett a fogyasztó 
a felelõs az álta-

la használt gázrendszer állapotáért. A törvény 
elõrevetítette a végrehajtási rendeletek megszü-
letését, amelyek a fogyasztó és a többi szereplõ 
felelõsségét és kötelezettségeit részletezhetnék, 
de ezek a rendeletek csak részben születtek 
meg. Pl. köteles a fogyasztó a gázrendszer álla-
potát ellenõriztetni, de nem világos, hogy mikor.

Egyes szabályozások elmaradásán túl az is 
gond, hogy a törvényi szabályozás alapjai immár 

Fehér asztalnál lehet a legjobban „szakmázni”

Az idei Földgáz Fórumon a Platina-Bau Zrt. vezérigazgatója is részt vett. 
A szakmai nap elõadásai közül kiemelte Zongor Gábor rendkívül szellemes 
elõadását a minõségbiztosításról. „Ezt az elõadást szívesen meghallgatnám 
akár még egyszer” – tette hozzá Katics József. Véleménye szerint a GLT Delta 
Kft. ügyvezetõje, Cserkúthy László elõadása is hasznosnak bizonyult, hiszen 
gyakorlati oldalról próbált rávilágítani a rendezvény mottóját is adó minõség 
és felelõsség témájára. Katics József a kísérõprogramokkal is elégedett volt: 
„A veszprémi kirándulás – a párom elmondása szerint – színvonalas volt. Az 
esti programra nagyon jó zenekart sikerült szerzõdtetni és Wolf Kati is »ütõs« 

koncertet adott.” A vezérigazgató a kapcsolatépítés szempontjából is kifejezetten hasznosnak találta a 
Földgáz Fórumot, mert „a szakmabeliekkel nem találkozunk nap mint nap, maximum telefonon tartjuk a 
kapcsolatot, itt viszont lehetõségünk adódik fehér asztalnál, személyesen beszélni a szakmáról.”

A szünetben a kiállítók mûszaki újdonságokat mutattak be
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négy évtizeddel korábban lettek letéve. A GMBSZ 
nincs a törvénynek megfelelõen kihirdetve, az 
égéstermékekrõl ellentétes értelmezések van-
nak, a homlokzati égéstermék-kivezetés meg-
oldatlan. Ezek a témák több tárcához tartoznak, 
karmester azonban nem látszik.

Elõadása második felében a még nem kihirde-
tett, tehát még csak tervezet állapotában létezõ 
GMBSZ 2011-ben található újdonságokról be-
szélt és kifejezte azt a reményét, hogy a nyitott 
kérdéseket rendezõ jogszabályok és a GMBSZ 
hatályba helyezése még az idén megtörténik.

Rendszerbe foglalt felelősség 
a gyakorlatban

Dr. Chappon Miklós, a Magyar Mérnöki Kamara 
Épületgépészeti Tagozatának elnöke a Kémény-
jobbítók Országos Szövetsége kezdeményezé-
sére megalakult felelõsségi mátrix munkabi-

zottság munkájának 
eredményérõl szá-
molt be. A munkabi-
zottság a gázbizton-
sággal összefüggõ 
felelõsségeket rend-
szerezte a világosabb 
jogi szabályozás, a 
felelõsség könnyebb 

megállapítása és a gyorsabb, egyszerûbb ügyin-
tézés megteremtése érdekében.

Fontos törekvésük volt, hogy egy-egy terület-
nek, munkafázisnak lehetõleg csak egy felelõse 
legyen. Az elnök elmondta, hogy nem elegendõ a 
szakértelem, az erkölcsi felelõsséget átérezve kell 
a szakembereknek dolgozni. Szerinte a mainál 
egyértelmûbb feltétel- és felelõsségi rendszerre 
van szükség szankciókkal kiegészítve, valamint 
a gázrendszerek nyilvántartására is szükség 
van. Erre megoldás lehetne, ha a kéményseprõ 
lefotózná a berendezéseket, hogy évrõl évre 
követhetõ legyen az esetleges engedély nélküli 
cseréjük. A Magyarországi Kéményseprõk Orszá-
gos Ipartestülete is támogatja ennek bevezeté-
sét és az egységes eljárásrendet. Az Országos 
Katasztrófavédelmi Felügyelõség is foglalkozik 
vele. Chappon Miklós szerint további mátrixok 
összeállítására is szükség lenne, többek között 
a lakossági felelõsség pontosítása érdekében is. 
(További tudósításunk a témáról a 6. oldalon A fe
lelõsségi mátrixról címmel.)

Az egyre gyengébb minőséget 
dokumentálják jónak

Cserkúthy László, a MÉGSZ tiszteletbeli elnöke, a 
GLT Delta Kft. ügyvezetõ igazgatója arról beszélt, 
hogy a tervezési és kivitelezési munka során mi-
lyen minõségi követelményekkel találkoznak.

Mint elmondta, vállalkozásként az ügyfelek és 
megrendelõk folyamatosan érzékelhetõ minõségi 
elvárásaival vannak kapcsolatban, amelyek na-
gyon élesen érintik mûködésüket. A megrendelõ 
elvárásai, a minõséggel kapcsolatos fogalmainak 
és elvárásainak változása nagyban függnek a 
megrendelõ pozíciójától. Nagy eltérések vannak 
az állami vagy magánberuházások között, ha 
generálépítõvel vagy ha alvállalkozóval vannak 
kapcsolatban, mást vár el a közmûszolgáltató 
és megint mást a hatóságok. A közbeszerzések 
követelményei is egészen más elvárásokat köz-
vetítenek. Megtapasztalhatták, hogy a minõség 
egészen mást jelent megrendelõktõl, szabályza-
toktól, jogszabályoktól, feladatoktól függõen. El-
várás rengeteg van, nem túlzás, hogy több száz, 
ugyanakkor mindenki mást és másképpen néz 
– összegezte vállalkozói tapasztalatait Cserkú-
thy László.

Folytatva a gondolatkört, elmondta, egyre gyako-
ribb, hogy nem a minõséget dokumentálják a piaci 
szereplõk, hanem az egyre gyengébb minõséget 
dokumentálják jónak. Szerinte a minõség szem-

A minőség 
és a felelősség 
szellemében kell 
dolgoznunk!

A víz-, gáz- és fûtésszereléssel foglalkozó, csa-
ládi vállalkozásként mûködõ Kiss Épületgépész 
Kft. ügyvezetõje idén is részt vett a június 9-én, 
Balatonfüreden megrendezett Földgáz Fóru-

mon. Kiss Imre úgy 
véli, hogy szükség 
van ezekre a ta-
lálkozókra, mert a 
kollégák itt tudnak 
igazán sokat tanulni 
egymástól. Az idei 
rendezvényt kifeje-
zetten jónak tartja, 

már csak a témaválasztás szempontjából is, 
hiszen ahogyan õ fogalmaz „eddig is a minõség 
és felelõsség szellemében dolgoztunk, továbbra 
is így kell tennünk”.

A konferencia elõadásai közül a legjobban 
az a kérdés foglalkoztatta, hogy a minõség ho-
gyan határozza meg a szakma jövõjét és erre 
több elõadásban is választ kapott a nap folya-
mán. Kiss Imre Zongor Gábor elõadását emelte 
ki a többi közül, mert számára igen szemlé-
letesen világította meg a minõségirányítási 
szempontok szerinti vállalkozásvezetés szük-
ségességét.

pontjából fontos dolgokat kellene csak dokumen-
tálni, a felesleges dolgokat elhagyni. Egyébként 
pedig – az ötletet szürreálisnak nevezve – felve-
tette, hogy ha mindenki becsületesen dolgozna, 
akkor nem lenne szükség egy csomó munkahely-
re, hatóságra és hivatalra. Le kell bontani azokat 
a szabályokat, amelyek elvonják az energiákat 
a minõségi munkavégzésrõl! – zárta elõadását 
Cserkúthy László.

Még nem hatályos, 
de már ellenzik

Gyárfás Attila, a MÉGSZ elnöki tanácsadója, a 
GMBSZ szerkesztõbizottságának tagja az egyelõ-
re még nem hatályos GMBSZ 2011-ben leírt 
egyszerûsített gázkészülékcsere szabályozását 
mutatta be.

Az egyszerûsített 
készülékcsere ese-
tén elmaradhatna a 
tervezés és a meo, 
viszont a mintegy 
egyhónapos eljárás 
helyett 1–3 nap alatt 
új készüléke lehetne 
a gázfogyasztónak. 

Ezzel jelentõsen csökkenhet a szabálytalan cse-
rék igen magas száma. Az ellenõrzés tehát elma-
radna, mégis, megfelelõ minõségben valósulna 
meg a csere? – tette fel a nap fõ témájához kap-
csolódó kérdést Gyárfás Attila. Mint mondta, a 
minõség csak a legjobb szerelõk (mestervizsgá-
val és gázipari mûszaki–biztonsági felülvizsgá-
lói OKJ-s végzettséggel kell rendelkezniük és az 
engedélyesnél regisztrálniuk kell) lehetõséghez 
juttatásával biztosítható, ezért a tervezett sza-
bályozás csak nekik adja meg az egyszerûsített 
készülékcseréhez való jogot. Gyárfás Attila kife-
jezte azt a reményét, hogy a szabálytalanul le-
cserélt kazánok száma látványosan csökkenni 
fog az új szabályozás bevezetése után.

A konferencia zárásaként Kopjár Szilárd, a 
Gienger Pécs tanácsadó mérnöke a cég egysé-
ges beszerzési rendszerét mutatta be, Nyárády
Berzsenyi Gyõzõ, a Buderus értékesítési vezetõje 
pedig az egy cégen belüli több márkanév és ter-
mék minõségügyi adottságai menedzselésérõl 
tartott elõadást. Váradi Tamás, a Robert Bosch 
Kft. vevõszolgálati vezetõje az általa képviselt 
cégben alkalmazott minõségbiztosítási rendszer 
összetevõit prezentálta. Az elõadásból betekin-
tést kapott a hallgatóság egy Magyarországon 
mûködõ multinacionális fejlesztõ és gyártó cég 
igen összetett és kifinomultan szabályozott ter-
melési rendszerérõl.

n
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Az elõadások elõtt Diethelm Mohr, az E.ON 
Ruhrgas szakértõje és Berta Márton kaposvári 
régióközpont-vezetõ átadta a Gázközösség belsõ 
szakmai pályázata helyezettjeinek az elismeré-
seket és az E.ON ajándékát. (Lásd errõl írásain
kat a 8. oldalon.)

A program elsõ elõadását „Energiapartnerek 
– a partnerkapcsolatok továbbfejlesztése az 
ügyfelek elégedettségéért” címmel Berta Már-
ton, a szakmai nap levezetõ elnöke tartotta meg.

Berta Márton elõadásában részletesen szem-
léltette, hogy az E.ON-nal szorosan együttmûködõ 
vállalkozások a jövõben milyen kölcsönös elõnyök 
mentén mûködhetnek.

Mint elmondta, fontos szempont az E.ON szá-
mára, hogy rugalmas, képzett, az ügyfeleket jól 
ismerõ vállalkozások jelennek meg az ügyfelek-
nél, akik új típusú szolgáltatásokat és techniká-
kat is tudnak majd ajánlani az ügyfeleknek. 4–6 
év múlva például a kapcsoltan hõt és áramot 
termelõ berendezések Magyarországon is eljut-
hatnak a fogyasztókhoz. Ezek tervezése, szere-
lése és üzemeltetése egyszerre gázos és áramos 
tudást követel majd, valamint új ismereteket is, 
aminek átadásában az E.ON fontos szerepet kí-
ván betölteni.

Szakmai Nap Szekszárdon
Partnerség az E.ON-nal, szakmai és etikai fejlődés, 
a földgázfelhasználás jövője

A régióközpont-vezetõ elmondta, hogy az igé-
nyes és együttmûködõ cégek számára a szakmai 
fejlõdésük és partneri kapcsolatuk az E.ON-nal 
erõsebb piaci pozíciót fog eredményezni. Kiemel-
te, hogy az E.ON ügyfelei elégedettségének javu-
lásában az is szerepet játszik, hogy a vállalat jó 
partnerekre talált a Gázközösség tagjaiban.

Várható, hogy a partneri kapcsolat korábbi 
formáit és újabb kommunikációs csatornákat is 
mûködtetni fog az E.ON, így a Földgáz Fórumot, a 
Szakmai Napot, a régiós találkozókat, a szemé-
lyes találkozókat, képzéseket fognak indítani és 
ezeken túl is újságok, honlapok és hírlevelek fog-
ják szolgálni a kétoldalú kapcsolatok fejlõdését.

Árampiaci partnerek közössége

Az elsõ elõadásba bekapcsolódott Berecz Gábor, 
az E.ON áramhálózati régióközpont vezetõje, aki 
elismeréssel beszélt a Gázközösségben az el-
múlt tizenöt évben végbement fejlõdésrõl. Mint 
mondta, az egyesület fejlettebb és egységesebb 
mûködési keretet alkot, mint amit a villamos te-
rületen kialakítottak, ezért a jó gyakorlatokat át-
véve fognak az áramos területen is ezekhez az 
együttmûködési megoldásokhoz közelíteni.

Az E.ON által kezdeményezett új partnerprog-
ramban a továbbfejlesztetett belsõ kommuni-
káción túl fontos lesz, hogy a partnereket mun-
kamegbízásokhoz fogják juttatni, de a minõségi 
normákat fokozatosan emelni kívánja a vállalat. 
A cél az, hogy energiapartnerként jelenjenek meg 
a gázos és az áramos vállalkozások a piacon.

Átvéve a szót, az ehhez vezetõ utat mutatta be 
Berta Márton. Kiemelte, hogy az E.ON felvállalja 
a koordináló feladatkört, elvégzi a mûködés és az 
eljárások szervezését, a szabályzatok betartatá-
sát, az integrálás elõsegítését az E.ON folyama-
taiba. Fontos mozzanat lesz a marketingtámoga-
tás, amelyet a vállalat ad partnereinek, valamint 
az igények felmérése nyomán a képzések szer-
vezése és a minõségirányítási tanácsadás.

Az engedélyesek számára várhatóan végezhetõ 
tevékenységek a következõk lesznek: új fogyasz-
tó bekapcsolása, saját szerelések mûszaki át-
vétele, mérõ le- és visszaszerelés, mérõ- és 
nyomásszabályozó-csere, fogyasztó ki- és vissza-
kapcsolása, minõségi szolgáltatások nyújtása a 
végfelhasználóknak. A villamos területen is 
lesznek hasonlók, például a fogyasztói mérõhely 
kialakítása, csatlakozó vezeték fogadásának elõ-
készítése, érintésvédelmi rendszer kialakítása.

Követelmények a piaci 
partnerekkel szemben a jövő 
földgázpiacán

Diethelm Mohr egy kérdéssel kezdte elõadását: 
tizenöt éve, amikor alapítottuk a Gázközösséget, 
gondoltuk-e, hogy ilyen messze jutunk? Biztosan 
nem, mondta, de az elégedettség mellett a jövõ 
feladataira kell összpontosítanunk, mert a kör-

nyezetünk változá-
sai, az új energiapi-
aci tendenciák ismét 
lendületes munkát és 
együttmûködést igé-
nyelnek: új energia-
fajták születnek, zajlik 
a vita a szén-dioxid-
kibocsátásról, ezek 

hatnak a termékeink fogyasztására, Németor-
szágban csökken a földgázfelhasználás, erõsödik 
a megújuló energiák használata. Jelentõs az 
energiamegtakarítás is, azonos épületállomány 
esetében a korábbinál kisebb földgáz-értéke-
sítésre lehet számítani. Kelet-Németországban 
például csökken és öregszik a népesség, sok la-
kás üresen áll, csökken a vásárlóerõ. A csökkenõ 
ügyfélszám és az ügyfelek növekvõ árérzékeny-
sége erõsödõ versenyt és új szolgáltatások meg-
jelenését hozza.

Látni kell azonban, hogy a földgáz nélkülözhe-
tetlen, annál fogva, hogy az elégetésével keletke-
zik a legkevesebb szén-dioxid. A földgáz roppant 

Április közepén Szekszárdon tartotta a Gázközösség hagyományos és hagyományosan sikeres 
szakmai napját, amelyre ezúttal az egyesület tagjai mellett számos vendég is érkezett a föld-
gázszakmából, összesen mintegy kétszázan. Újdonságként az E.ON áramhálózati területérõl 
is érkeztek munkatársak elsõsorban azért, hogy a partneri együttmûködéssel kapcsolatosan 
gyûjtsenek információkat, tapasztalatokat.

Jelképes esemény: Berta Márton gázhálózati és Berecz Gábor áramhálózati régióközpontvezetõ közösen 
tartott elõadást
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hatékonyan használható fel, ezért klímabarát 
és összeköthetõ megújuló energiák felhaszná-
lásával.

Diethelm Mohr szerint fontos üzenet Ma-
gyarországon is, hogy a földgázzal a jövõ meg-
oldásait kínáljuk, aki alkalmazza a bevált és 
hatékony gázkészülékeket, az támogatja a klí-
mavédelmi célokat és jelentõs lesz a megtaka-
rítása is.

Kitért az új fölgázzal üzemelõ technikákra is, 
jelezte, hogy a német fejlesztéseknek köszön-
hetõen a földgázüzemû hõszivattyú, a hõt és 
áramot kapcsoltan termelõ berendezés (mikro 
kwk) elérte a piaci bevezethetõség szintjét. A 
jövõ a rendszerek versenyét hozza, egyre inkább 
rendszermegoldás, összetett megoldás kell majd 
az ügyfeleknek.

A földgáz jövõjének alapjai Diethelm Mohr sze-
rint a berendezések fejlesztése, a megújuló ener-
giát hasznosító berendezésekkel való összekap-
csolás, a biogáz elterjesztése, a decentralizált, 
gázzal hõt és áramot is termelõ ellátórendszerek, 
a termék hírnevének javítása és a földgáz zöld 
jellegének hangsúlyozása.

A felelősségi mátrixról

Netoleczky Károly, a Kéményjobbítók Országos 
Szövetsége (KÉOSZ) elnöke egy új felelõsségi 
rendszert mutatott be és indokolta a létjogosult-
ságát. A mátrix megalkotásának célja az volt, 
mondta az elnök, hogy a gáz mûszaki biztonság-
gal kapcsolatos felelõsségi köröket rendszerez-

zék, a gáztervezésel, -szereléssel és -üzemel-
tetéssel kapcsolatos szakmai folyamatot, annak 
intézési rendjét, valamint az ezekhez kapcsolódó 
felelõsséget megfogalmazzák, pontosítsák.

A KÉOSZ-elnök szerint a személyes felelõsség 
erõsödésével a felelõsséget felvállaló korrekt 

szakember hitele-
sebb lesz az ügyfe-
lei elõtt. Az etikus, 
emberi tartással 
megerõsített, korrekt 
szakmai fellépés 
adott esetben meg-
akadályozhatja az 
életveszélyes hely-

zetek kialakulását is, a fogyasztónak ugyanis 
alacsony a veszélyérzete, ezért emelni kell a 
szakmai etikai mércét, és alakítani kell a fo-
gyasztó gondolkodásmódját. El kell hitetni az 
emberekkel, hogy rossz szakemberrel vagy az 
alacsony beruházási költségek erõltetésével 
akár életveszélyes rendszert „vehet” magá-
nak.

A mátrix csökkenti a felelõsségi átfedéseket 
és ellentmondásokat. Nem szabályzat, hanem 
– fõleg a jogalkotók számára – fontos segéd-
eszköz. A legtöbb felelõsség a kivitelezõnél 
található a mátrix szerint (lásd képünkön), de 
a fogyasztó felelõsségét is jelzi. A mátrix lét-
rejöttének elsõ gyakorlati eredménye, hogy az 
egyszerûsített gázkészülékcsere a GMBSZ 2011 
tervezetébe bekerült – zárta elõadását a KÉOSZ 
elnöke.

A felértékelődő energia hatása

Keszthelyi István épületgépész mérnök elõadása 
kezdéseként azt emelte ki, hogy a jelentõs ener-
giapiaci változások közeledtével jó lenne szak-
mailag megalapozott, következetes megoldások-
kal rendelkezni.

A következõ évti-
zedekben az épületek 
alacsony üzemelte-
tési költségét fogják 
sokan megcélozni – 
mondta a szakember. 
Hõszigetelés, légtö-
mörség, napos tech-
nikák jöhetnek, az 

emberek arra fognak törekedni, hogy kontrollált, 
alacsony költséggel fenntartható, zárt terekben 
lakjanak. Minél késõbb éri el valaki ezt, annál 
nagyobb költséggel fogja késõbb megszerezni, 
sõt, akik nem tudnak ilyen körülményeket te-
remteni, az energiaárak emelkedése miatt elsze-
gényedhetnek. Mivel az energiafelhasználás és 
annak költsége egyre nagyobb hatású társadalmi 
tényezõ lesz, a szakmának értelmes és megala-
pozott megoldásokkal, valamint tanácsokkal kell 
segíteni az energiafogyasztókat az érdekeik sze-
rinti döntések meghozatalában.

Mit hoz a GMBSZ 2011?

A még nem hatályos GMBSZ 2011 újdonságait 
vette sorra prezentációjában Gyárfás Attila, a 
Magyar Épületgépészek Szövetsége elnöki ta-
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nácsadója, aki tagja a szabályzatot fejlesztõ 
Gázipari Mûszaki Szakbizottságnak. Mint jelezte, 
a szabályzat jogi sorsa egyelõre nem eldöntött és 
a szakbizottság folyamatosan sürgeti közzététe-
lét vagy hatályba léptetését.

Ez elõadó a szabályzat változásai közül az 
alábbi részleteket emelte ki és indokolta:

Bõvítés, felújítás esetén továbbra is szükség 
van gáztervre és pontosításra került a tervezõi 
felelõsség. A tervezõ is alkalmazhat a GMBSZ-
tõl eltérõ mûszaki megoldásokat, de csak meg-
felelõen megindokolt esetekben. Követelmény, 
hogy az eltérõ megoldás mûszaki–biztonsági 
színvonala nem lehet az elõírtnál alacsonyabb. 
Ha az engedélyes a tervet nem tartja kivitelezésre 
alkalmasnak, akkor az elutasítás okát dokumen-
tálnia köteles. Fellebbezés esetén az elsõ fok a 
mûszaki–biztonsági hatóság, második fok a Ma-
gyar Kereskedelmi és Engedélyezési Hivatal.

A tervezett szabályzat legjelentõsebb újdon-
sága az egyszerûsített készülékcsere eljárásá-
nak bevezetése. Ennek alkalmazása várhatóan 
leegyszerûsíti és meggyorsítja egy készülékcse-
re elvégzését olyan esetekben is, amikor a régi 
készüléket egy korszerûbbre cserélik. Fontos 
viszont, hogy csak a legjobban képzett és csak 
az engedélyesnél erre az eljárásra regisztrált 
gázszerelõk legyenek jogosultak az egyszerûsített 
készülékcserére. Tilalmak új létesítés esetén: az 
új szabályzat tiltja a B-típusú készülékek beépí-
tését a lakótérbe, új épületekbe csak C-típusú 
készülék lesz beszerelhetõ. B-típusú készülék 
cseréje az egyszerûsített készülékcsere eljárás 
feltételeivel továbbra is megengedett.

Várhatóan szélesebb lesz a felülvizsgálat 
végzésére jogosultak köre. A MMK-nál érvényes 
jogosultsággal rendelkezõ tervezõk és szakértõk 
jogosultságot kaphatnak felülvizsgálat végzé-
sére.

Hogy kerül a passzív házba 
a földgáz?

A címbeli kérdésre 
válaszolt elõadásában 
Körösztös Imre, a 
MÉGSZ Baranya me-
gyei elnöke, a Körex 
Kft. ügyvezetõje. Elõ-
adása elején azon-
ban a passzív házak 
mûszaki követelmé-

nyeit mutatta be: a légtömörségi, szigetelési és gé-
pészeti követelményeket. A hmv elõállítására gáz-
bojler is használható, a légfûtõ berendezés is lehet 
gázüzemû és már fejlesztik a gáztüzelésû kompakt 
fûtõkészüléket. Egyes esetekben indokolt lehet kis 
teljesítményû kondenzációs gázkazán alkalma-
zása puffertárolóval kombinálva és gáztûzhely is 

elhelyezhetõ a passzív házban, azonban a GMBSZ 
elõírásainak teljesítése nem fog gondot okozni, 
mert a passzív házas követelmények attól nem 
térnek el – mondta el Körösztös Imre.

Variációk napkollektorokra

A jellemzõ napkollektoros rendszerek bemutatá-
sára vállalkozott Varga Pál, a MÉGSZ alelnöke, 
a Naplopó Kft. ügyvezetõje. Szemléletes rajzain 
sorra vette az itthon gyakran elõforduló rend-
szermegoldásokat. A kisebb, hagyományos hmv-

rendszerek mûszaki 
változataival kezdte 
az elõadását, majd 
a kondenzációs ka-
zánokat és a kombi-
kazánokat is magába 
foglaló rendszerek 
kapcsolásait rész-
letezte. Az épületek 

fûtésére is rásegítõ rendszerekre áttérve el-
mondta, hogy míg korábban jellemzõ volt a külön 
melegvíz-tároló és fûtési puffertároló alkalmazá-
sa, addig manapság inkább a kombinált, átfolyós 
puffertárolók és a hõcserélõs melegvíz-készítõ 
(más néven frissvíz-) modulok alkalmazása a 
gyakoribb. Ezeket higiénikus megoldásnak nevez-
te, mert nem jelentkezik a légionellaprobléma.

Hő és áram kapcsolt termelése

Makk Árpád, a Viess-
mann Fûtéstechnika 
Kft. mûszaki igazga-
tója a kapcsolt hõ- és 
áramtermelés csalá-
di házban való meg-
oldását mutatta be. 
Mint mondta, általá-
ban 2 kW alatt van 

a családi házak áramigénye, amely kielégíthetõ 
egy fali kazán méretû, 170 kg súlyú olyan mini 
erõmûvel (mikro kwk-val), amely fõ egységként 
kondenzációs kazánt, Stirling motort, gyûrûs égõt 
és szabályzót tartalmaz. Optimális, ha puffertá-
roló is van a rendszerben. Makk Árpád elmond-
ta, hogy ez a berendezés mintegy tízezer euróba 
kerül Magyarországon, ezért nem várható a lát-
ványos elterjedése, az újabb fejlesztésû beren-
dezések viszont olcsóbbak és ezért várhatóan 
keresettebbek lesznek.

Az MSZ 845 módosításai

A szakmai nap záró elõadását – megköszönve a 
többség kitartását – Leikauf Tibor, a Magyarorszá-
gi Kéményseprõ-mesterek Szövetségének elnöke, 
pécsi kéményseprõ vállalkozó tartotta az MSZ 845-
ös szabvány módosításait bemutatva. Itt csak 

felsorolásszerûen je-
lezzük, amit Leikauf 
Tibor is kiemelésre 
érdemesnek tartott. 
A Magyar Szabvány-
ügyi Testület módosí-
totta többek között az 
égésilevegõ-ellátást, 
a tömörségi köve-

telményeket, a korróziót, az UV-érzékenységet, a 
tervdokumentációt, a gyártói megfelelõségi nyi-
latkozatot, az égéstermék-elvezetõ berendezés 
adattábláját, a kondenzátum elvezetését és az 
emissziómérési pontokat érintõ szabályozást.

Augusztusban 
ismét közgyűlés 
és szabadidős nap
Az évi rendes közgyûlésre és szabadidõs 
programokra ezúttal Móron, a Hétkúti 
Wellness Hotelben kerül sor augusztus 
11-én, szombaton.
A délelõtti közgyûlést közös ebéd, majd lo-
vaskocsis kirándulás követi, a borkóstolós 
vacsora a Bozóky Pincében lesz. A hozzá-
tartozók számára egész napos sportolási és 
wellnesslehetõségek állnak rendelkezés-
re. A tavalyi bikali nap sikere után ezúttal 
is élményekben gazdag, kiváló programot 
igyekszünk biztosítani tagjainknak.
A részletes meghívót júliusban postán kap-
ják meg tagjaink.

Hegesztési 
klaszter alakult
A közelmúltban megalakult a MÉGSZ 
közremûködésével az elsõsorban az ipa-
ri és technológiai hegesztési feladatokat 
végzõ épületgépész vállalkozások összefo-
gására törekvõ Épületgépészeti Hegesztési 
és Technológiai Klaszter. A klaszter fõ célja, 
hogy a jelentõs hegesztési minõsítési terhek 
a klaszter tagjai számára mérséklõdjenek.

A klaszter pályázati lehetõségeket is keres 
tagjai számára a technológiai fejlesztés és a 
minõségirányítási rendszer létrehozása te-
rületén. A klaszter nyitott szakmai közösség. 
További információk Hrabovszki Adrienntõl 
kérhetõk a 30/820 56 09-es telefonszámon 
vagy a www.megsz.hu oldalon olvashatók.
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A leginnovatívabb 
kivitelezést a GLT Delta 
végezte

Molnár László négy 
éve dolgozik mûszaki 
elõkészítõként és mû-
vezetõként a pécsi szék-
helyû GLT Delta Kft.-nél. 
A már több mint húsz-
éves baranyai épü-
letgépész vállalkozás 

kezdetektõl fogva tagja a Gázközösségnek. Mol-
nár László, aki a Gázközösség szekszárdi szak-
mai napján vette át a „Leginnovatívabb szerelés 
2012” díjat, elmondta, hogy egy családi házon 
végzett kivitelezésnek, s az ott beépített innova-
tív elemeket tartalmazó gépészeti rendszernek 
köszönhetõen sikerült elnyerniük a megtisztelõ 
címet. – Ebben az épületben ugyanis minden 
mai, teljesen újszerû gépészeti megoldás szere-
pel: hõszivattyúval és kondenzációs gázkazánnal 
rendelkezik, vízteres kandalló segít rá a fûtésre, 
napkollektor a medencefûtésre, és napelem is 
termel villamos energiát.

Wessják Zsolt ötödik 
szakmai díja
Wessják Zsolt pécsi tervezõ, aki 2012-ben „Az 
év legjobb tervezõje” címet kapta, a 1997-tõl, 

vagyis a megalakulástól 
tagja a Gázközösség-
nek. A 15 éves múltra 
visszatekintõ közösség 
– elmondása szerint 
– szemléletformálással 
és az E.ON-nal való ér-
demi együttmûködéssel 

segítette vállalkozói munkáját.
Mint kiderült, nem elsõ ízben kap elismerést 

az egyesületben. Az elmúlt években két alkalom-

mal nyert elsõ helyezést a leginnovatívabb sze-
relés kategóriában, és volt második és harmadik 
helyezett is. „Így összesen mát öt oklevelem van, 
amit a Gázközösségtõl kaptam. Ezt nagy meg-
tiszteltetésnek érzem.” 2011-ben zömmel csa-
ládi házak gépészeti rendszerét tervezte, de volt 
néhány tervezõi munkája nagyobb létesítmények 
kapcsán is: egy csibetelep gázellátása és a Szli-
ven Étterem gázellátása, konyhatechnológiája és 
fûtése. Wessják Zsolt nem titkolta, hogy húsz éve 
foglalkozik épületgépészettel, és bizony, ez volt a 
legrosszabb éve. „Én örök optimista vagyok, és 
bízom benne, hogy a közeljövõben a lakossági 
pályázatok révén a napkollektoros rendszerek 
telepítése felfutást fog hozni nekünk.”

Ha igényes az ügyfél, 
szárnyal a jó vállalkozás 
Antal István, az Antal-Therm Kft. ügyvezetõ igaz-
gatója 1997 óta tagja és – egy ciklus kivételé-

vel – elnökségi tagja is 
a Gázközösségnek. Elsõ 
alkalommal nyert díjat 
az innovatív kivitelezés 
kategóriában: a második 
helyezést egy régi csalá-
di ház korszerûsítésével 
sikerült elérni, melynek 

felújítása során elsõdleges cél volt új, energia-
takarékos technológiák alkalmazása, napenergia 
hasznosítása, faelgázosító rendszer beszerelése 
és minõségi kialakítása. „Ez a szokásostól eltérõ 
munkának számított, mert nem mindennapi, 
hogy magánmegrendelõ a legmodernebb techno-
lógiákat építteti be a házába.” A feladat a ter-
vezés és a munkairányítás volt, de a cég részt 
vett a szerelésben is: „Ritkán fordul elõ, hogy ne 
szereljek, hiszen az alapvégzettségem víz-, gáz- 
és fûtésszerelõ, és élvezem is a munka gyakorla-
ti részét. Azért is örülök ennek az elismerésnek, 
mert minõsíti a vállalkozást és a kollégákat.”

Eddigi cikkeink a Gáz-
közösség weboldalának 
használatáról szóltak, de 
az internetes marketing 

lehetõségei jóval tágabbak az egyesületi 
és céges honlap használatánál. A Gázkö-
zösség által lefedett megyékben is emberek 
tíz- és százezrei használják napi szinten, 
akár több órán át is az internetet, azon belül 
is nem kevés idõt töltenek el az úgynevezett 
közösségi oldalakon. Ezek közül a két leg-
ismertebb az IWIW és a Facebook. Ezeket 
az oldalakat is használhatjuk marketingre, 
mert fontos információkat oszthatunk meg 
cégünkrõl, tevékenységünkrõl és a lehetsé-
ges ügyfelekrõl is szerezhetünk informáci-
ókat, valamint új kapcsolatokat építhetünk 
ki. Sokan hajlamosak azt hinni, hogy ezek a 
közösségi portálok csak a fiataloknak valók, 
csak privát információkat osztanak meg, és 
szimplán az idõ eltöltésére jók. Helytelen a 
gondolatmenet, mert igaz, hogy a felhasz-
nálók nagy százaléka 25 év alatti, viszont 
messze nem csak a fiatalok használják 
készségszinten az internetet és a közösségi 
oldalakat.

Vegyünk egy nagyon jó példát, a Facebook-
ot. Néhány éve startolt az ötlet az USA-ból, 
hozzánk egy kis késéssel ért el, de tavaly 
elõtt robbanásszerûen növekedett az olda-
lon adatlappal rendelkezõk száma, állítólag 
már a hárommilliónál is többen alkotják ezt 
a hatalmas „közösséget”, amivel a Face-
book beérte a korábban itthon egyedural-
kodónak számító IWIW-et. A lehetõségeink 
tárháza a Facebookon szinte kifogyhatatlan. 
Ismerõseink (azaz a cég ismerõsei) láthat-
ják éppen aktuális akcióinkat, feltölthetjük 
galériába munkáinkat, termékeinket. Külön 
tárhely van a dokumentumoknak. Szemé-
lyes üzenetet küldhetünk. És mindezt na-
gyon egyszerûen, laikus felhasználóknak 
is könnyen kezelhetõen. Pár cég, akik már 
jelen vannak: BUDERUS, VIESSMANN, SA-
UNIER DUVAL, WILO, GRUNDFOS hogy csak 
a legnagyobbakat említsem.

Az oldal rendelkezik magyar nyelvû adat-
védelmi nyilatkozattal, akik az adataikat 
féltenék, ajánlott elolvasniuk.

Murányi Sándor

Gerillamarketing 
a világhálón

A 2011-es év szakmai versenyeinek 
győztesei

A szekszárdi szakmai napon adta át Diethelm Mohr, az E.ON Ruhrgas szakértõje és Berta Már
ton, a Gázközösség elnökségi tagja az E.ON által a Gázközösség tagjai számára 2011-re meghir-
detett szakmai versenyek okleveleit és az ajándékokat, melyeket az E.ON ajánlott fel.

Az év legjobb tervezõje 2011: I. helyezett: Wessják Zsolt; II. helyezett: Holly Lászlóné, IP-
SZOLG-MH 96 Kft.; III. helyezett: Fauszt József, Comfotherm Kft.
Az év leginnovatívabb kivitelezõje 2011: I. helyezett: GLT Delta Kft.; II. helyezett: Antal-therm Kft.; 
III. helyezett: Alba Fitter Kft.
Az év legjobb marketingmunkája 2011: I. helyezett: NEXTER Építõ és Szerelõ Kft.



Dolgos 
hétköznapokat 
mindenkinek!

Ismét új évhez érkezünk. A 2012-es évrõl iga-
zán semmi rendkívülit nem lehet elmondani, 
hasonlóan küzdelmes volt, mint az elmúlt 
négy-öt év.

Azt szoktam mondani: még ezen a héten nincs 
pénzünk, és még ezen a héten sok a munkánk! Ez 
részben megváltozott, na, nem a pénztelenség, 
hanem a túlterhelt munkavégzés. Persze ez a dolog 
kicsit sarkított, de azt hiszem, általában jellemzõen 
kevesen fuldokolnak közülünk az elvégzendõ fel-
adatokban. Egyértelmûen hiányzik ma Magyaror-
szágon a vásárló, a megrendelõ. Ennek okába ne 
menjünk bele, de ettõl még a feladat adott: mint 
már sokszor, ismét meg kell találnunk a megol-
dást, a kiutat.

Mi, a jellemzõen elsõ generációs vállalkozók ah-
hoz szoktunk, hogy mindent magunknak kell meg-
oldanunk. Nagyon vágytunk rá, és büszkén éltük 
meg, amikor valamink lett, ami a miénk. Jármû, 
szerszám, iroda, telephely, üzlet stb.

Alapvetõen ez továbbra is így marad.
Úgy tûnik, változnak az idõk. Elõtérbe kerültek a 

vállalkozások közti összefogások különbözõ for-
mái, a klaszterek, a konzorciumok, a szövetségek, 
az egyesületek. Nem szoktam közhelyeket puffog-
tatni, most sem teszem, de ezen azért érdemes el-
gondolkodni.

Az összefogásban rendkívüli erõ van, és állí-
tom, ez a legolcsóbb hatékonyságnövelõ eszköz. 
10–20–30 éves tapasztalatot átvenni egy tagtárs-
tól, évekig tartó próbálgatástól, bukdácsolástól 
óvhat meg bennünket.

Nem túlzó azt mondani, hogy az elmúlt évek 
alatt barátságok is kötõdtek közösségünkben. Baj 
esetén perceken belül lehet információhoz, szer-
számhoz, anyaghoz jutni. Ez nagy elõny lehet a kö-
zösség számára, ha ezt az összefogást jól hasz-
nálják, az erõsít, gazdagít bennünket.

Tisztán kell látnunk azonban, hogy a feketemun-
ka, az illegális szerelések támogatása, a tisztes-
ségtelen üzleti magatartás, a bérátadás nem elfo-
gadható, mert közösségen kívülieket támogat, 
munkát vesz el tagjainktól, azokat anyagilag hátrá-
nyos helyzetbe hozza, pénzt vesz ki a zsebük bõl.

Összefoglalva: fogjuk jobban össze, segítsük 
egymást abban, hogy hétköznapjaink igényes, 
megfelelõen kialakított díjért végzett munkák el-
végzésével teljenek.

A hétvégéket, az ünnepnapokat majd megoldjuk.

Murányi Sándor elnök

HírlevélHírlevél 2012. 
december

XIII. évfolyam
2. szám

Mintegy nyolcéves megbízatás után a Gázkö-
zösség októberi elnökségi ülésén Bayer Ká-
roly lemondott elnöki tisztségérõl és elnök-
ségi tagságáról. Az eltelt dolgos évekrõl és a 
tapasztalatokról kérdeztük a szakembert.

n  Mi indokolta a lemondást?
Nem kell nagy vagy látványos dologra gondolni. 
Több oka is volt, de mind elõre látható. Egyrészt 
már nyolc éve viszem az elnöki feladatokat, ami 
hosszú idõ. A körülöttünk zajló folyamatos válto-
zások arra késztettek, hogy átadjam a helyem. 
Amikor 1997-ben a Gázközösség megalakult, 
partnerséget akartunk teremteni, elsõsorban a 
fogyasztók érdekében. Ezt többféleképpen le-
het csinálni, és nyilván nem jó, ha ezt a mun-
kát túl hosszú ideig irányítja ugyanaz a személy. 

Úgy éreztem, új gondolatok kellenek, más ha-
bitusú vezetõre van szükség. A jelentõs válto-
zások mellett is, lássuk be, egy idõ után unal-
massá válik az ember. Mivel az E.ON nagyobb 
részben villamos energiát szolgáltat, felmerült 
az áramosszakma hasonló szervezetbe való tö-
mörítése. Ezen a téren is várhatók feladatok, és 
nem volna etikus ezt a munkát egy társszervezet 
vezetõjeként végezni.
n Dolgos, sokszor kalandos idõszakon van túl 

nemcsak Ön, hanem a szervezet is. Hogyan 
értékeli ezt az idõszakot?

Ha nem lett volna szép, akkor már régen abba-
hagytam volna. Szokás úgy visszatekinteni el-
múlt évekre, hogy a nehézségeket emlegetjük. 
Nem érdemes, vegyük számba inkább az ered-
ményeket. Akár még aktív koromban, akár már 
nyugdíjasként, soha nem éreztem, hogy ez a fel-
adat megterhelõ lenne. Bízom benne, hogy ez-
zel a tagság túlnyomó része is egyetért. Igyekez-
tem kellõ alázattal megközelíteni a munkámat. 
Fontos volt számomra, hogy sohase vezetõként 
viselkedjek, bár sokszor kellett persze meghoz-
nom döntéseket. Nagy boldogságot jelentett szá-
momra, hogy sok barátot is szereztem az évek 
alatt, akikre ezután is számíthatok. Egy biztos, 
sok visszajelzést, támogatást, és természetesen 
kritikát is kaptam a tagságtól, ugyanakkor emel-
lett hatni is tudtam rájuk, és ez mindennél töb-
bet jelent számomra.

Folytatás a 2. oldalon

„Kaptam a tagságtól, 
és tudtam hatni rájuk!”

Új elnököt választott az elnökség 
október 10-én
A Pécsett tartott testületi ülésen az augusztusi közgyûlés értékelése, valamint a tagfelvéte-
li határozatok meghozatala után Bayer Károly elnök és Berta Márton elnökségi tag bejelentet-
ték, hogy lemondanak elnökségi tagságukról. Az elnökség határozatképes maradt, így nem volt 
akadálya annak, hogy az alapszabály szerint az elnökség soraiból új elnököt és (a közgyûlési 
alapszabály-módo sítás eredményeként az egyesület történetében elõször) ügyvezetõ alelnököt 
válasszon. Az egyesület elnökének Murányi Sándort, ügyvezetõ alelnöknek Leikauf Tibort vá-
lasztották meg.
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Folytatás az 1. oldalról

n Melyik visszajelzésre emlékszik vissza 
legszí vesebben?

Az egyik gázközösségi tag mondta nekem egyszer: 
„Mennyivel többet tudunk, mint egy egy szerû 
gázszerelõ!” Ennek nagyon örültem, ugyanis ez 
volt az egyik legfontosabb célja a munkámnak, 
hogy a tudás átadásán túl el is hitessem ezt ve-
lük.
n A legkellemetlenebb tapasztalat?
A legelején kissé türelmetlen voltam, sokkal 
gyorsabban szerettem volna elindítani és mene-
dzselni a folyamatokat, de be kellett látnom, a 
gyorsan változó világ ellenére a türelem, meg-
fontoltság eredményesebb.
n Ha három jellemzõt mondhatna csak 

mit szeretett a munkájában, melyek 
lennének ezek?

Az egyik legnagyobb európai gázipari szak-
mai konferenciát, a GAT-ot (Gasfachliche 
Auss prachetagung) idén szeptemberben, 
Drez dában rendezték meg. Bayer Károly ez-
úttal is jelen volt a rendezvényen, ezért meg-
kértük, adjon tájékoztatást a Gázközösség 
tagjainak a legfrissebb szakmai újdonsá-
gokról.

Európa legnagyobb energetikai konferenciáján 
elõadások és viták tarkították a középpontba he-
lyezett témákat. Ezenkívül sok kiállító a helyszí-
nen mutathatta be azokat a szakmai újdonsá-
gokat, amelyek meghatározhatják a közeljövõ 
energetikai kérdéseit.

A résztvevõk – bár adott esetben más és 
más területrõl, és akár más érdekkörbõl érkez-
tek – egyértelmûen megállapították, az ener-
giaszektornak össze kell fogni, és közösen, 
kezdeményezõen kell alakítania az energiavál-
tást.

– Új módszerek, stratégiák már a „spájzban 
vannak” – mondta Bayer Károly. – Most kell na-
gyon okos, és kizárólag az energiaellátási bizton-
ság érdekeit szem elõtt tartó döntéseket hozni. 
Ebben partner volt minden szereplõ, és ezt öröm-
mel láttam, tapasztaltam.

Fontos fejlemény, hogy a megújuló energiákat 
nem lehet stabil háttér nélkül – mint pl. a gáz – 
biztonságosan és gazdaságosan alkalmazni. En-
nek kimondását és egyértelmû meghatározását 
Bayer Károly üdvözítõnek tartja.

A Gázközösség nemrégiben távozott elnö-
ke úgy látja, „átment” az a gondolkodásmód a 
szakmában, amely szerint az ellátási mellett a 
mûszaki biztonságra is nagy hangsúlyt kell fek-
tetni. Mint azt kiemelte, a gáz biztonságos ener-
gia, és egyre hatékonyabb, környezetkímélõbb 
technológiák kifejlesztésével alkalmazása mind 
gazdaságosabbá válik.

Az idei GAT egyik kiemelt témája az energia-
tárolás stratégiája volt. Bayer Károly szerint na-
gyon hasznos volt a téma megjelenése, hiszen 
eddig még nem foglalkoztak vele ilyen mélység-
ben. – Holott ha csak abba belegondolunk, hogy 
maga a hálózat is egyfajta tartalékképzés, amely 
hozzájárulhat az ellátás biztonságához, kihagy-
hatatlan egy szakmai konzultációból.

A jövõ energetikai megoldásai, a megújuló, 
a fosszilis és az atomenergia csak és kizárólag 
egymás mellett élhetnek meg. Ezek egyensúlyát 
kell megtalálni, adott földrajzi területekre, ener-
giaigényekre illeszteni – összegezte a GAT tanul-
ságait Bayer Károly.

Kezdeményező módon alakítsuk 
az energia váltást!

„Kaptam a tagságtól, és tudtam 
hatni rájuk!”

Bayer Károly szakmai pályája
Bayer Károly épületgépész üzemmérnök, 
a Pollack Mihály Mûszaki Fõiskolán vég-
zett 1978-ban. Elsõ munkahelye a Mecseki 
Szénbányák Tervezõ Irodája volt, ahol 1962-
tõl 1994-ig dolgozott. Ezt követõen lett a 
DDGÁZ Rt. munkatársa. Elõször, rövid ide-
ig, a mohácsi kirendeltség mûszaki vezetõje 
volt, majd Pécsett az ügyfélszolgálati irodát 
vezette. A privatizáció után, 1997–1999 
között eladási kirendeltségvezetõ, ezután 
2004 végén történt nyugdíjba vonulásá-
ig kisfogyasztói értékesítési osztályvezetõ 
volt. 2004-tõl napjainkig, nyugdíjasként, 
mûszaki partnerkapcsolati szakértõ.

A gáziparban – beleszámítva az 1983–
1994 közötti magántervezés idõszakát – 
közel 30 éves szakmai múltja van. Pálya-
futása során a gázszakma szinte minden 
területével foglalkozott: tervezéssel, terv-
felülvizsgálattal, mûszaki ellenõrzéssel, 
elosztóhálózatok létesítésével kapcsola-
tos munkákkal, technológiák készítésével, 
szakmai cikkek, tananyagok írásával, okta-
tással, elõadások tartásaával (pl. Nemzet-
közi Gázkonferencia, Kéménykonferencia, 
Dunagáz Szakmai Napok).

A Gázközösség munkájában a kezdetektõl, 
1997-tõl részt vett, 2004–2012 között az 
egyesület elnöki tisztét töltötte be. Tagja a 
Magyar Mérnöki Kamarának.

A sokrétûség és a változatosság mindenkép-
pen. Aztán az, hogy emberekkel dolgozhattam 
együtt, ráadásul olyan szakmabeliekkel, akikkel 
egy nyelvet beszéltem. Végül lássuk be, én sem 
tudok elszakadni személyes érdeklõdésemtõl, a 
mûszaki innovációk, megoldások mindig érde-
keltek, itt pedig ezt megkaptam. De mindig na-
gyon fontos volt számomra az is, hogy az érde-
kek között közvetítsek, és a felek külön-külön és 
együtt is gyõztesnek érezhessék magukat. Remé-
lem, ebben inkább több, mint kevesebb sikerem 
volt. Egy biztos, talán nyugodtan kijelenthetem, 
barátokat szereztem, ellenségeket remélhetõleg 
nem.
n Milyen tagságot ad át utódjának?
Sokat dolgoztam azon, hogy a tagság nyitott 
legyen a szakmai kérdésekben, ne zárkóz-
zon be. Ezért kezdeményeztem a szakmai na-
pokon vagy éppen a földgázfórumokon olyan 

elõadásokat is, amelyek kitekintést adtak a vi-
lágba. Másrészt határozott véleményem, hogy 
egy egyesület elsõsorban a tagjaitól válik lát-
ható, mûködõ szervezetté, ezért ösztönöztem 
aktivitásra, kezdeményezésre. Az elsõ pilla-
nattól kezdve tudtam, hogy a résztvevõk szá-
ma változni, adott esetben csökkeni fog, de egy 
biztos, akik most a Gázközösség családjának 
tagjai, azok gyakorlott, jó szakemberek, akik ki-
próbálták a szektorok közötti együttmûködést, 
és akikre az új vezetés is számíthat. Sokan kö-
zülük a mai nehéz idõszak ellenére is sikere-
sek, prosperálnak.
n A következõ hónapokban, 

években már nem lesz kapcsolatban 
a Gázközösséggel?

Továbbra is figyelemmel fogom kísérni a munkát, 
csak ezután nem belülrõl, hanem kívülrõl támo-
gatom az egyesületet.
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n Milyen fórumon, milyen körülmények között 
és kik választották meg a Gázközösség 
elnökének?

Az október 10-i, pécsi elnökségi ülésen válasz-
tott meg az elnökség, az alapszabály értelmében 
ugyanis egyesületünkben az elnökség a saját so-
raiból választ elnököt. Bár Bayer Károly már az 
augusztusi, móri közgyûlésen jelezte, hogy õsszel, 
a folyamatban lévõ projektek lezárása után átad-
ja a helyét, még nem volt várható a lemondása az 
októberi elnökségi ülésen. A lemondás és a meg-
választásom egy ülésen belül megtörtént, mert 
az elnökség úgy érezte, hogy nagyon gyorsan kell 
döntenie a folyamatosság fenntartása érdekében. 
A Gázközösség mûködésének folyamatosságát én 
is fontosnak tartom, valamint azt is, hogy ezt a 
változást igyekezzünk az elõnyünkre fordítani.

n Mi a helyzetelemzése a Gázközösség jelen-
legi mûködését illetõen?

Az egyesület mûködése az elmúlt években jól 
felépült, kialakult. A fontos és hasznos esemé-
nyek ismétlõdõen követik egymást, szinte rutin 
szerint. A tagok a tagságuk révén, és természe-
tesen sok pénz és munka befektetésével némi 
elõnyre tettek szert a gázszolgáltatónál, amivel a 
munkájukat egyszerûbbé tehették. Tulajdonkép-
pen ez az elõny tartja egyben az egyesületet, ami 
jó dolog, de más értékeket is kell találnunk.

n Milyen feladatokat vállal fel a jövõben az 
egyesület új elnökeként?

Azokat a feladatokat, amiket a tagok a 
vezetõségen keresztül számomra meghatá-
roznak. A legfontosabb nyíltan megfogalmaz-
ni, melyek azok a közös elõnyök, amik alapján 
együtt tudunk mûködni. Amennyiben a legfon-
tosabb alapelv a gázszolgáltatóval fenntartott 
sikeres kapcsolat, akkor mindkét félnek ki kell 
jelentenie azt, hogy mit vár és mit ad a másik 
félnek. A másik feladatunk a tagok közötti pár-
beszéd megindítása. A mi egyesületünk elég 
speciális, hiszen egymás konkurensei vagyunk, 
de ennek ellenére érdekünk egymás segítése, 
erõsítése. Itt kell megtalálni a közösség és a tag 
érdekegyezõségét.

n Mik a szakmai célkitûzései ebben a tiszt-
ségben?

Van néhány egyszerû dolog, amit gyorsan vég-

Szakmai pályája

Murányi Sándor épületgépész mérnök, mint mondja, több mestervizsgája és még további vég-
zettségei, igazolványai és jogosultságai vannak: „Ezekbõl manapság nem lehet messzemenõ 
következtetéseket levonni, viszont tudok tükörbõl hegeszteni, és radiátortartót úgy begipszelni, 
hogy az nem esik ki.”

Az életkorával kapcsolatban így fogalmaz: „Elég idõs vagyok ahhoz, hogy ne beszéljek butasá-
gokat, és nem vagyok még annyira idõs, hogy ne vegyem észre, ha butaságokat beszélek. 56.”

Eddigi szakmai pályáját szinte szokásosnak nevezi a saját generációján belül. „Fiatal mérnökként 
természetesen mindent meg akartam változtatni, ezért rendszeresen küldtek különbözõ képzésekre, 
hogy addig se legyek láb alatt. Máig hálás vagyok ezért, hiszen találkozhattam olyan emberekkel, 
akik már a nyolcvanas években mertek új dolgokat mondani, és fogékony fiatalként megfertõztek 
azokkal az elvekkel, amik segítettek kilépni az addigi „úgy jó, ahogy van” gondolkodásból.”

Néhány év szövetkezeti munkaviszony után önálló vállalkozásba kezdett addigi kollegáival, 
gyakorlatilag huszonöt éve családi tulajdonban lévõ vállalkozást mûködtet. A vállalkozás az épü-
letgépészeti tevékenység teljes vertikumával foglalkozik, minden megvalósítási folyamatot ké-
pesek saját erõbõl végrehajtani.

Murányi Sándor 
a Gázközösség új elnöke
Interjúnkban az elnök terveiről és a soron következő feladatokról 
beszélgetünk

re lehet hajtani. Ilyen például azoknak a szab-
ványoknak a beszerzése, amik a szakmánkhoz 
szükségesek. Ezt kifejezetten egyesületi kerete-
ken belül lehet olcsón és hatékonyan megtenni. 
Gyártók, importõrök, kereskedõk keresnek ben-
nünket azzal, hogy szeretnék termékeiket tagja-
inknak ajánlani. Tegyék, de senkinek sem fogunk 
elõnyt biztosítani, azonos esélyekkel indulnak.

Jelenleg 154 vállalkozás tagja egyesületünk-
nek. Ez igen jelentõs szám. Reményeink szerint 
ez a létszám bõvülni fog, ahogy apró, de hasznos 
elõnyöket tudunk biztosítani. A közösség tagjai-
nak legegyszerûbben éppen a korszerû ismere-
teket tudjuk átadni, és épp ezek az ismeretek, 
amik a legegyszerûbben készpénzre válthatóak 
lesznek a közeljövõben.

Nagyon fontos dolog, hogy hatni próbáljunk 
arra a tarthatatlan állapotra, hogy a gyakorló 
gázszerelõk rá vannak kényszerítve a szabályta-
lan munkavégzésre. Itt csak azokra a szabályta-
lanságokra gondolok, amit a szerelõk azért kö-
vetnek el, hogy valamilyen módon segítsenek 
a bajba jutott fogyasztókon. Az év végén, ami-
kor a szolgáltatónál mindenki szabadságon van, 
vagy ha nem is lenne, de a tervengedélyeztetés 
harminc napig tart, mit lehet mondani egy meg-
hibásodott és nem javítható készülék eseté-
ben egy családnak? A legújabb, többek által vi-
tatott érvényességû GMBSZ próbál erre választ 
adni, de úgy látom, nem mindenki örül annak, 
hogy tudnia kell ezekrõl a beavatkozásokról. Na-
gyon egyszerûvé kell tenni az olyan átalakításo-
kat, amilyen például a külsõ hõszigetelés miatti 
vezetékátalakítás vagy a tûzhely arrébb helyezé-
se fél méterrel. Természetesen szigorúan tilta-
ni és büntetni kell minden olyan beavatkozást, 
ami a biztonságot veszélyezteti vagy „gázlopás-
ra” irányul, és jogszabályellenes.

Itt kell megjegyeznem, hogy a jogi szabályo-
zása a gázos tevékenységnek finoman szólva 
botrányos. Ennek ténye minden szakmagyakor-
ló számára egyértelmû, legjellemzõbb példák a 
GMBSZ-, az OTÉK-, a tûzvédelmi, kéményseprõ 
jogszabályok, szabványok ellentmondásai.

A következõ két alapelvet fogalmaztam meg, 
és remélem, ez a véleménye a gázos szakmának 
is a kívánatos szabályozásról:
1. Amit lehet, az legyen szabad!
2. Ami tilos, azt ne lehessen!

Összefoglalva: van mit tenni.
Nyilvánvaló, hogy a magányos szélmalom-

harcnak nincs értelme. Ezért stratégiai part-
nerségre törekszünk a szakma képviselõivel, 
elsõként a Magyar Épületgépészek Szövetségé-
vel, kapcsolódva annak az „Alapgondolatok a 
szakmáról” címû állásfoglalásához.



4 | Hírlevél | Gázközösség

Idén is augusztusban tartotta a Gázközösség 
évi rendes közgyûlését, amelyen a legutóbbi 
közgyûlés óta eltelt idõszak értékelése volt az 
egyik fõ napirend. A móri Hétkút Wellness Ho-
telben tartott délelõtti közgyûlést ebéd, majd 
délután szabadidõs program követte, utóbbin 
a tagok hozzátartozói is részt vehettek.

Bayer Károly a ven-
dégek köszöntése 
után az elnöki be-
számoló elsõ felében 
az egyesület tizen-
öt éves jubileumáról 
emlékezet meg:

„Mondhatjuk, hogy 
tizenöt év nem nagy 

idõ, de ha megnézzük, hogy hasonló szervezetek 
mennyi ideig életképesek, mennyi ideig tudnak 
– nem csak formálisan – hanem az eredeti cél-
juknak megfelelõen mûködni, megállapíthatjuk, 
hogy egyesületünk kiállta az idõk próbáját.

Közösen szép sikereket, eredményeket értünk el.
– A Gázközösség a Dél- és Közép-Dunántúlon 

jelentõs gázszakmai csoport, tagjainak szak-
mai tudása meghaladja a kívülállókét. Ez 
nem elvtelen dicséret, hanem a tagokkal foly-
tatott napi beszélgetésekbõl leszûrhetõ tény.

– Szoros partneri együttmûködés alakult 
ki elõször a DDGÁZ-zal, majd az E.ON-
csoporttal.

– Ügyfélközpontúvá váltunk. Ügyfeleink a ta-
goktól magas minõséget kapnak.

– Az ország más szolgáltatóinál követendõ pél-
daként említenek bennünket.

– Bennünk van a további fejlõdés, megújulás 
lehetõsége. Tagjaink egyre inkább felisme-
rik, hogy egy egyesületnek nem a vezetés és 
menedzselés, az önmaga reklámozása sze-
rez megbecsülést és elismertséget – bár ezek 
mind nagyon fontos dolgok –, hanem a tagok 
szakmai tudása, elkötelezettsége, etikus ma-
gatartása.

Mondhatjátok, ennyire nem szép a menyasz-
szony. Nem mondom, kell még egy kis smink, 
némi ékszer, cicoma, de a biztos alapok meg-
vannak. E helyt is meg szeretném köszönni 
mindazok munkáját, akik támogattak, segítettek 
bennünket, és a nehéz idõszakban hitet adtak. 
Kérem, hogy a jövõben is tiszteljenek meg ben-
nünket bizal mukkal!”

Események, eredmények 
az elmúlt évből
Az 15 éves összegzés után az elmúlt év munká-
jának legfontosabb eseményeire és eredményei-
re tért rá az elnök:

„Sikerült bõvíteni a megbízotti tevékenysége-
ket. Nagyon fontos jelzés, hogy felelõs vezetõk 
szájából egyre gyakrabban hallani, az E.ON-
csoport mindinkább a partnerekre szeretne tá-
maszkodni. Igény volna további önátadókra, de 
jelentkezõ mindeddig csak néhány fõ van. Leg-
alább 10 résztvevõ kell ahhoz, hogy egy tanfo-
lyam elinduljon. Mindez igaz a mérõ-nyomás-
szabályozó képzésre is.

Ha lassan is, elindul az áramos oldal bevoná-
sa a partneri együttmûködésbe. Ennek nyitánya-
ként több áramos vezetõ és munkatárs részt vett 
rendezvényeinken – a szakmai napon és a Föld-
gázfórumon – és amit ott láttak, az meggyõzõ, 
sõt lelkesítõ volt számukra.

Április 11-én rendeztük hagyományos szak-
mai napunkat Szekszárdon, igen nagy érdeklõdés 
mellett. A résztvevõk száma elérte a kétszázat. 
Soha még ennyien nem voltunk. Ez volt az elsõ 
alkalom, hogy áramos kollégákat is fogadhat-
tunk, sõt egyikük még elõadói szerepet is vállalt.

Június 9-én volt a szintén hagyományos – 
kétévenként megrendezésre kerülõ – Földgáz-
fórum és Szakmai Kiállítás Balatonfüreden, rep-
rezentatív környezetben. A visszajelzések szerint 
a rendezvény sikeres volt. Különösen örömte-

li, hogy a konferencián részt vevõk 43%-a gáz-
közösségi tag volt, az E.ON-csoport elsõ számú 
vezetõi közül hárman részt vettek rajta, ketten 
elõadást is tartottak, jelentõs számban vettek 
részt áramos kollégák, akik a látottakat, hallot-
takat tetszéssel fogadták.

A szokásos megyei találkozókat is megtar-
tottuk 2011 õszén – négy helyszínen – válto-
zó részvétel mellett. Összességében a tagok 
30%-a vett részt. A szóba került témák, a teljes-
ség igénye nélkül: gázmérõ- és nyomásszabá-
lyozó-csere, önátadás, eljárások egyszerûsítése, 
idõszakos felülvizsgálatok, biztonságtechni-
kai és munkavédelmi kérdések, tájékoztatás a 
következõ idõszak terveirõl és lehetõségeirõl. 
És mindezekrõl nem csak beszéltünk, hanem az 
azóta eltelt idõben több kérdésben megoldás is 
született.”

A következő egy év feladatai
Beszéde következõ részében Bayer Károly az 
egyesület elõtt álló idõszak feladatait vette sorra:

„Õsszel ismét meg kell szervezni a megyei ta-
lálkozókat.

Tervezzük, hogy még az idén megkérdezzük 
a tagság véleményét aktuális témákban. Ilyen 
utoljára hat éve volt, 2006-ban. (Ennek eredmé-
nyét lásd a 7. oldalon.)

A taglétszám a közép-dunántúli területen 
meglehetõsen alacsony, kívánatos volna a nö-
velése, különösen annak a fényében, hogy 

Közgyűlést tartottunk: 
15 éves évforduló, beszámolók, tervek

Tagok és vendégek a délelõtti közgyûlésen
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az E.ON egyre inkább szeretne a partnereire 
támasz kodni.

Jó programot és jó helyszínt kell találnunk a 
következõ szakmai napnak. Bármilyen ötletet és 
javaslatot szívesen veszünk. A mai helyszínt is 
egy tagtársunk – Frey József – javaslatára vá-
lasztottuk, akinek az ötletért és a szervezésben 
nyújtott segítségért e helyt is köszönetet szeret-
nék mondani.

Közremûködünk annak kialakításában, hogy 
az E.ON-csoporton belül hogyan legyen szerve-
zettebb, mûködõképesebb a partneri rendszer, és 
hogyan vonhatók be ebbe az áramos kollégák.

És amit kizárólag a tagság tehet meg: az ad-
minisztrációs fegyelem erõsítése. Gondolok itt a 
változások bejelentésére, a szerzõdésekben fog-
laltak pontos ismeretére, a jogosultságok és a 
minõségirányítási rendszerek érvényességének 
figyelésére, a pontos, határidõre történõ doku-
mentálásra. Ezek mind, napról napra elõforduló 
hibák, elkerülésük nem jár nagyobb áldoza-
tokkal.”

A várható elnöki lemondás 
bejelentése
„Végül szeretnék egy bejelentést tenni. Azt hi-
szem, itt és most kell megtennem, így tisztes-
séges. Elhatározásom, hogy az alapszabály ter-
vezett módosításának bírósági elfogadása után 
lemondok elnöki tisztemrõl. Nem ma kezdtem 
foglalkozni a gondolattal, úgy vélem, megvannak 
a racionális indokaim.

Nyolc éve töltöm be a posztot, ez két ciklust 
jelent. A megválasztás és a bizalom nem jelent-
heti egy hely „kibérlését”. Szükség van új szel-
lemre, új arcokra, új gondolatokra, elképzelé-
sekre.

A nyolc évbõl legalább három telt el az E.ON-
on belüli átalakításokkal, amibõl a partneri 
együttmûködés idõleges megtorpanása is követ-
kezett. Az újraszervezés sikeresnek mondható, 
így nyugodt szívvel távozhatok.

A legtöbben tudjátok, hogy több, régóta tartó 
krónikus betegséggel küzdök. Nem akarom azt 
megvárni, amikor az orvosok parancsolnak meg-
állást és hirtelen kell váltani. Most ezt nyugodtan, 
rendezett körülmények között tehetem meg.

Természetesen ez nem azt jelenti, hogy hátat 
fordítok a Gázközösségnek. Az alapszabály mó-
dosítása munkánk hatékonyabbá tételét is céloz-
za. Ha az elnökség – amelynek tagja maradok – 
megbíz vele, akkor ebben a feladatban tevékeny 
részt vállalok.”

Diethelm Mohr és Berta Márton a közgyûlés szünetében

Balról jobbra Zongor Gábor, Bayer Károly, Sántha Károly és Antal István

Összegzésül
„Az elmúlt évben sikerült stabilizálni az elért 
eredményeket, és új lehetõségek is adódtak. 
A magyarországi E.ON csoport egyre inkább a 
partnerekre kíván támaszkodni. Ezt a törek-
vést nekünk támogatni kell, és élni kell vele. 
Ehhez szükséges annak a cégszintû rendszer-
nek a kialakítása, amirõl már szintén beszél-
tem, és amelynek létrehozásában közre kell 
mûködnünk. Ahhoz, hogy továbbra is sikere-
sek legyünk, a változásokat követnünk kell, 
alkalmazkodnunk kell hozzájuk. Képesek le-
szünk rá.”

A közgyûlés az elnöki beszámolót nyílt szava-
zással, ellenszavazat, tartózkodás nélkül, egy-
hangú döntéssel elfogadta.

Bizottsági beszámolók
Czétány László, a tagfelvételi bizottság elnöke 
elmondta, hogy a 2011. évi közgyûléskor a ta-
gok létszáma 158 volt. Az évközi elnökségi ülé-
seken 4 új tagot vett fel az egyesület: Kincses és 
Tsa. Bt., UNIVERSAL-THERM Kft., SATIFLO Kft., 
Eurodet-vill Kft.

Megszüntette a tagságát, illetve kérte törlé-
sét a Gázközösségbõl két tag: NAPOSDOMB Bt., 
Simonyi Károly Szakképzõ Iskola. Egy tag, Vizi Jó-
zsef egyéni vállalkozó elhunyt.

Nyolc tagot a 2011. évi tagdíj nemfizetése mi-
att a Gázközösségbõl kizártak. Õk a jövõben nem 
kérhetik az újbóli tagfelvételt.

A jelenlegi taglétszám 151.

Leikauf Tibor, az etikai bizottság elnöke csak azt 
jelentette be, hogy az elmúlt évben etikai ügy 
nem volt.
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Idén három helyszínen rendezett a Gázkö-
zösség megyei találkozót: Siófokon, Székes-
fehérváron és Pécsett. Mindegyiknek fon-
tos témája volt: hogyan viszonyul az e.ON 
a tagokhoz? Siófokon és Székesfehérváron 
Gelencsér Lajos ügyvezetõ igazgató közvet-
lenül is válaszolt a felmerülõ kérdésekre.

Somogyi László, a 
Fejér megyei Válon 
mûködõ Somagáz Kft. 
ügyvezetõje a Szé-
kesfehérváron hal-
lottakat foglalta ösz-
sze kérésünkre. Mint 
mondta, szó esett 
például arról, hogy 

az E.ON létrehozott egy internetes munkavédelmi 
bejelentõlapot, ahol bárki az általa észlelt sza-
bálytalanságot be tudja jelenteni. A tagok java-
solták, hogy a gáz- és áramlopások bejelentésére 
is legyen online felületet. Azóta már értesítették 
is a tagokat, hogy elkészült a kért felület.

Vita zajlott arról, hogy nyáron és kora õsszel 
az E.ON meghirdetett egy-egy pályázatot nyo-
másszabályzó-felmérésre és -cserére, illetve 
gázmérõ- és nyomásszabályozó-cserére de fel-
tételei nem igazán kedveztek a gázközösségi ta-
goknak. Például olyan magas létszámot írtak elõ, 
amelyet egy vállalkozás sem tudott önmagában 

biztosítani. Somogyi László hat céggel közösen, 
konzorciumban adott be a pályázatot, de nem 
nyertek. – Az is problémát jelentett, hogy a pá-
lyázatokat õszre írták ki. Év elején kevés a mun-
ka, ezért tavasszal biztosan olcsóbban is el tud-
nánk vállalni a feladatot – tette hozzá.

A legtöbben azt sérelmezték, hogy a tava-
lyi megyei találkozón az hangzott el, hogy any-
nyi mérõt kell majd cserélni, hogy cégenként több 
száz darab jut, ehhez képest annak a cégnek, aki 
most elnyerte a pályázatot, több ezer jutott, jó 
pár cégnek pedig egy darab sem. – Ezt éreztük 
igazságtalannak, mert amikor a Gázközösség 
létrejött, az volt az elképzelés, hogy a tagság ré-
szesülhet elõnyökbõl. Elég sok kiadással, szel-
lemi energiabefektetéssel jár, hogy szinten tart-
juk magunkat, s megfelelünk a Gázközösség és 
az E.ON által elvárt igényeknek. Ezért esik rosz-
szul, ha „koppanunk”. Hasznosak ezek a talál-
kozók, de vannak vitás témák, amelyeket megyei 
szinten nem tudunk megoldani – mondta Somo-
gyi László.

Szõcs Jenõ, a pécsi Szuész Kft. ügyvezetõje a 
pécsi találkozón vett részt. Itt mutatkozott be a 
Gázközösség új elnökeként Murányi Sándor.

A pécsi összejövetelen is az E.ON által ki-
írt nyomásszabályozók cseréjére vonatkozó pá-
lyázat került fókuszba. Pécsett is összeállt egy 
konzorcium öt cég részvételével, de végül egy is-

meretlen pályázó nyert. A Baranya megyei tagok 
közül sokan nehezményezték, hogy szinte lehe-
tetlen volt megfelelni a pályázati feltételeknek. 
Emiatt kérdésként felmerült, hogy az E.ON va-

lóban komolyan gon-
dolja-e, hogy mun-
kát kíván adni a vele 
szerzõdött gázközös-
ségi tagoknak? – 
Leginkább ezt a kér-
dést feszegették az 
érintettek – mondta 
Szõcs Jenõ.

– A Gázközösség annak idején – emléke-
zik vissza a pécsi vállalkozó – azért jött létre, 
hogy a kiszervezésre kerülõ E.ON-os feladato-
kat, amelyekre a gázközösségi tagoknak meg-
van a megfelelõ jogosultsággal, referenciával 
rendelkezõ csapatuk, valóban õk kapják meg. Te-
hát a tagokat munkával és lehetõségek megadá-
sával kellene támogatni, s nem csak formálisan. 
Tóth László, az E.ON munkatársa a találkozó vé-
gén ígéretet is tett, hogy ezt a kérést továbbítja 
az E.ON illetékesei felé annak érdekében, hogy 
az E.ON jobban támaszkodjon a gázközössé-
gi tagokra, és a tagok is számíthassanak arra, 
hogy az E.ON-tól megbízást kapnak. Azért is len-
ne célszerû, hogy a gyakorlatban ez valóban így 
mûködjön, mert „egy a cél, közös az érdek” – 
zárta mondandóját Szõcs Jenõ.

Megyei találkozók: a pályázati 
feltételek vitákat gerjesztettek

Kirch Ervin, a számvizsgáló bizottság elnöke is-
mertette a gazdálkodás tételes kimutatását, 
majd arról adott tájékoztatást, hogy a bizott-
ság átvizsgálta a 2011–2012. évi gazdálkodást. 
Megállapították, hogy az egyesület gazdálkodása 
rendezett, kiegyensúlyozott. A számviteli fegye-
lem elõírásait betartották.

Közgyûlés a beszámolókat nyílt szavazással 
elfogadta. Bayer Károly ezután tételesen ismer-
tette a korábban a közgyûlési meghívóval együtt 

a tagságnak megküldött alapszabály-módosítá-
si javaslatot, melyet a tagság nyílt szavazással 
elfogadott.

Hozzászólások

Diethelm Mohr, az E.ON Ruhrgas képviselõje 
gratulált a tizenöt éves jubileumhoz, felidéz-
te a kezdeteket, és vázolta a továbbfejlõdés le-
hetséges módjait, különös tekintettel az áramos 

szakma együttmûködési szándékára. Tóth Lász-
ló, az E.ON munkatársa összefoglalta a partne-
ri együttmûködés helyzetét, az eddig megvaló-
sult lehetõségeket. Ismertette a jövõben várható 
feladatokat és azokat a területeket, ahol a part-
nereknek az együttmûködés javítása érdekében 
még tennivalójuk van.

Bayer Károly elnök a közgyûlés zárásaként 
megköszönte a részvételt, és a szabadidõs prog-
ramhoz jó szórakozást kívánt.

Délután városnézés és borkóstolós vacsora volt a program
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A korábbi hagyományokat folytatva néhány év 
szünet után ismét szakszerû és alapos kuta-
tás derített fényt a Gázközösségen belüli igé-
nyekre, együttmûködésre, teljesítményekre, 
elégedettségi mutatókra. A telefonos lekérde-
zést és elemzést, amelynek eredményei so-
kat segíthetnek a következõ évek munkájának 
tervezésében, a pécsi Fact Intézet végezte.

Az idén elvégzett kutatás fõ témakörei közül 
az alábbiakkal kapcsolatos eredményeket is-
mertetjük (a tizedes számokat helyenként az 
egyszerûség kedvéért kerekítettük): tagok Gázkö-
zösséggel kapcsolatos elvárásai és azok teljesü-
lése; a rendezvények megítélése; hírlevél, honlap 
és az egyesületi logó használata; a Gázközösség 
és az E.ON kapcsolata; megoldandó problémák.

A telefonos lekérdezés során a tagok mintegy 
fele, 75 fõ adott választ. Az elsõ kérdések a vá-
laszadó tagok összetételére vonatkoztak. Ezekbõl 
kiderült, hogy a válaszadók átlagosan 2,8-féle 
szakmai alaptevékenységet végeznek: 89 száza-
lék a kivitelezést, 80 százalék a karbantartást, 
37 százalék a kereskedelmet, 32 százalék a ter-
vezést, 25 százalék pedig az oktatást nevezte 
meg. A válaszadók átlagosan 8 fõt alkalmaznak, 
közel harmaduk tagja a Magyar Épületgépészek 
Szövetségének, ennél jóval kevesebben tagjai a 
Magyar Mérnöki Kamarának és a Magyar Keres-
kedelmi és Iparkamarának.

A tagságtól várt előnyök
Egyformán nagyon erõs az igény az érdekképvi-
seletre, a közvetlenebb kapcsolatra az E.ON-nal, 
a szakmai fejlõdésre és továbbképzésre, a szak-
mai összefogásra és együttmûködésre. Az ezek-
kel kapcsolatos elégedettség 1–5-ig osztályoz-

va a 3,5–3,9 között van. Nagyon erõs tagi igény 
a több munkalehetõség biztosítása, de az ezzel 
kapcsolatos elégedettség már csak 3-as. Jóval 
kisebb a marketing- és reklámelõnnyel kapcso-
latos elvárás, és az ezzel kapcsolatos elváráso-
kat a Gázközösség teljesíti is. A gázközösségi 
tagság elõnyeivel való elégedettség átlaga (1–5-
ig tartó skálán): 3,3 (lásd errõl a grafikont!).

Rendezvények és kommunikáció
A kutatásból kiderül, hogy a közgyûlés, a szak-
mai nap és a Földgázfórum látogatottsága igen 
magas, és ezek szervezését és hasznosságát 
a tagok jónak ítélik. A tagok javasolják ugyan-
akkor, hogy több gyakorlati tapasztalatcsere le-
gyen (a válaszadók 59%-a említette), több in-
formációt és elméleti elõadást hallgatna a tagok 
40%-a. Ezeken túl nagyobb az igény a közösségi 
aktivitásra és a sportra is. A hírlevelet a válasz-
adók 79%-a rendszeresen, 20%-a alkalmaként, 
1%-a soha nem olvasta. Hárman említették, 
hogy több szakmai információt várnának (pl. új-
donságokról), ugyancsak hárman a jogszabályok 
változásairól és értelmezésükrõl olvasnának szí-
vesen. A hírlevéllel való elégedettség átlaga 4,2 
(1–5-ig osztályozva). A gazkozosseg.hu honlapot 
a válaszadók 35%-a egyáltalán nem látogatja – 
alkalmanként vagy rendszeresen viszont a 64%. 
A honlapnak 3,8 az elégedettségi mutatószáma.

Aktivitás a Gázközösségben
A válaszolók 30%-a aktívnak, 70%-a viszont 
nem aktívnak vagy kevéssé aktívnak mond-
ta magát, amikor az egyesületen belüli aktivi-
tásuk volt a kérdés. Amikor a kérdezõbiztos en-
nek okaira kereste a választ, 28 válaszoló ennek 

okát az idõhiányban jelölte meg. Nyolcan mond-
ták azt, hogy nem érzik az elõnyöket, nem látják 
értelmét az aktivitásnak, nem kapnak segítséget 
a Gázközösségtõl, négyen a távolságra hivatkoz-
tak, szintén négyen a kevés információra és ren-
dezvényre utaltak. További válaszadók kis szám-
ban különféle más okokat jelöltek meg, mint pl. 
túl kicsi a vállalkozásuk, nem érdeklõdõ szemé-
lyiségük stb.

A Gázközösség logóját a 75 válaszadóból 28 
használja, õk leginkább céges autón, levélpapí-
ron, nyomtatványon. Érdekes módon a honlapjá-
ra csak válaszadók 1%-a tette fel.

Gázközösség és az E.ON
Az együttmûködés átlagos elégedettségi mutató-
ja az egytõl ötig terjedõ skálán: 3,7.

A tagok az alábbiakat többször említették mint 
amivel elégedettek:
– információáramlás, tájékoztatás: 12 említés,
– együttmûködés, kapcsolat: 9 említés,
– szakmai együttmûködés, szakmai kapcsola-

tok, szakmai segítségnyújtás: 9 említés,
– munkalehetõségek terén elõnyt biztosít a nem 

tagokkal szemben: 8 említés.

Amivel nem vagy nem teljesen elégedettek:
– E.ON hozzáállása, rugalmassága, bürokrá-

cia: 13 említés,
– munkák kiszervezése, kevés megbízást kap-

nak: 7 említés,
– tájékoztatás, információáramlás: 5 említés,
– magas elvárások, követelmények, amiket az 

E.ON egyoldalúan szabályoz: 4 említés.

Megoldandó problémák
A feketemunka visszaszorítását és megszünte-
tését 10 válaszadó említette. A mûszaki bizton-
sági felülvizsgálattal kapcsolatos problémákat 
(törvény értelmezését, eljárásrend kidolgozását) 
nyolcan. 6-6 fõ a bürokrácia és az adminisztrá-
ció csökkentését és a kontárok kiszorítását tartja 
fontosnak. Szintén hatan jelezték, hogy a szak-
mai szabványok, szabályzatok és álláspontok 
egységesítése, az egységes jogszabály-értelme-
zések is fontosak, nem kevésbé fontos a szak-
mai együttmûködések javítása a szerelõk, gyár-
tók, tervezõk, kéményseprõk stb. között.

Az E.ON-nal való kapcsolat javítását, a szoro-
sabb együttmûködést 8 válaszadó szorgalmazta, 
a mûszaki biztonsági felülvizsgálattal kapcsola-
tos problémák megoldását öten említették. Szin-
tén öten javasolták az összefogás erõsítését, a 
tagok jogainak, érdekeinek érvényesítését, né-
gyen a feketemunka visszaszorítását, megszün-
tetését szorgalmazták. Négyen javasolták, hogy 
az egyesület anyagilag támogassa a szakképzé-
seket és továbbképzéseket.

Tükör, ami nem görbe, és 
nem is kell összetörni…
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év végi számunkban hagyományosan arra 
kérjük néhány tagunkat, hogy értékeljék a 
mögöttük álló évet, és fogalmazzák meg vá-
rakozásaikat az új évre vonatkozóan.

Túlélésre játszanak 
a kivitelezők
A budapesti székhelyû cég, a Déri és Déri Kft. 
családi vállalkozásként mûködik Déri Zoltán és 
Déri Gábor ügyvezetésével. A kivitelezéssel fog-
lalkozó cég ’91-es megalakulása óta tagja a 
Gázközösségnek.

Déri Zoltán, a 
2012-es év értékelé-
se kapcsán elmond-
ta, hogy a 2008-ban 
kezdõdõ válság hatá-
sára a munkák terén 
általánosan jelentõs 
visszaesés volt ta-
pasztalható, így az 

idei évet is hasonlóan zárták, mint a tavalyit. 
A szakmailag kihívást jelentõ feladatok kevés-
bé voltak jellemzõek, a 2012-es évet inkább az 
apróbb – túlélést szolgáló – munkák határoz-
ták meg. A családi házas építkezések alacsony 
száma miatt az új gázszerelési munka is kevés 
volt, inkább csak javítások, pótlások, kazáncse-
rék fordultak elõ.

Az ügyvezetõ meglátása szerint a válság-
ból való kilábalást kormányzati szinten lehetne 

megoldani: pénzt kellene adni az építkezések-
re, felújításokra, panelprogramra, a magánem-
bereknek megfelelõ hitelt biztosítani, mert nincs 
építési kedv, és ez a kivitelezõ cégekre is negatí-
van hat. Ennek fényében pedig a jövõ évtõl sem 
sok jót vár:

„Mivel nincs semmi arra utaló jel, hogy bár-
mi is változna, a 2013-as év is csak a túlélés 
éve lesz.”

Az E.ON-nal való 
együttműködés segít átvészelni 
a nehéz időszakot
Nieselberger Mátyás 30 éve tevékenykedik víz-, 
gáz-, fûtésszerelõként Somogy megyében. 5 éve 
tagja a Gázközösségnek, szerzõdéses viszony-
ban áll az E.ON-nal.

A kaposvári vállal-
kozó azért igyekezett 
a Gázközösség tag-
ja lenni, és az E.ON-
nal szerzõdést kötni, 
mert jelenleg csak ez 
az együttmûködés te-
szi lehetõvé a talpon 
maradását. Az E.ON-

nal való partnerségnek köszönhetõen mindig van 
munka, és biztosított az anyagi háttér. Végzettsé-
gének, jogosultságának megfelelõen gázmérõket, 
szabályzókat, új bekapcsolásokat és visszakap-
csolásokat végez.

Mint mondta, a válság õt sem hagyta érin-
tetlenül, az építõiparban kevés a munka, a fi-
zetési morál rendkívül rossz, így vállalkozásá-
nak létszámát csökkentenie kellett, s egyéni 
vállalkozóként folytatni tovább. Ennek ellenére 
Nieselberger Mátyás bizakodó: önátvételi tanfo-
lyamon kíván részt venni, hogy ezzel is szélesítse 
tevékenységi körét, és még többet tudjon dolgoz-
ni az E.ON-nak, továbbá 2013-ban szeretne egy 
alkalmazottat felvenni, valamint telephelyet fej-
leszteni, bõvíteni. Optimizmusa mögött – elmon-
dása szerint – az áll, hogy a gázközösségi tag-
ságnak köszönhetõen biztos hátteret kapott az 
E.ON-tól, munkalehetõséget és elismerést, s ez 
bizony jó érzéssel tölti el. Az új évrõl ezt mondja: 
„Jobbat nem várok, de rosszabb sem lesz!”

„Újratervezés” nélkül nem 
lesznek új beruházások
A víz-, gáz- és központifûtés-szereléssel foglal-
kozó Harmat Bt. ügyvezetõje, Harmat Tamás je-
lenleg két alkalmazottat és három tanulót fog-

lalkoztat. A pellérdi 
vállalkozó közel 20 
éve fogad tanulókat, 
segíti és tanítja õket, 
mert elmondása sze-
rint jó látni, hogyan 
állják meg a helyü-
ket a szakmában. Az 
utánpótlás-nevelés-

nek tehát még a válság sem vetett gátat, holott 
ez az évük meglehetõsen hullámzó volt.

Új beruházás, új építkezés csak minimálisan 
volt, javarészt felújítás, bõvítés határozta meg az 
idei évet. Nagyobb volumenû munkát az jelen-
tett, hogy sok társasházban kellett gázszivárgást 
elhárítani, vezetéket javítani ott, ahol elzárták a 
gázt. Ezeknek a társasházaknak a javítása sok-
szor komoly feladatot jelentett, fõként ott, ahol 
egy épületegységben 100 lakás volt. A jövõt firta-
tó kérdésre Harmat Tamás válasza az volt, hogy 
változásra lenne szükség, ugyanis most ott tar-
tunk, hogy az embereknek már nincs pénze, köl-
csönt pedig nem tudnak felvenni, emiatt nincsen 
építkezés. Újra kellene indítani az építõipart, 
hogy megint legyenek beruházások. „Ez azonban 
nem a mi szintünkön, hanem sokkal feljebb old-
ható csak meg” – tette hozzá. A 2013-as évtõl 
elsõsorban javításokat, felújításokat remél.

Idén is megrendezték a hazai gázszakma leg-
fontosabb és egyben legrangosabb rendezvé-
nyét, a Nemzetközi Gázkonferenciát, amelyen 
a gázipari szakemberek megosztották egy-
mással a nemzetközi és hazai piaci változások 
tanulságait, értelmezték az árak alakulásának 
részleteit, és a mûszaki biztonság témakörét 
is részletesen elemezték. A fõ cél a hazai föld-
gázpiac jövõbeli sikeres mûködésének segíté-
se volt.

A Gázipari szabályozások aktuális mûszaki 
kérdései címû szekcióban az alábbi elõ adá-
sokra került sor: 
– Dr. Káldi Zoltán Magyar Bányászati és 

Földtani Hivatal: A bányatörvény és végre-

hajtási rendeletek módosításából adódó – 
a gázipart érintõ – változások

– Molnár Károly ÉGÁZ-DÉGÁZ Földgázel-
osztási Zrt.: Az OTÉK és a hatályos gáz-
ipari mûszaki szabályozások ellentmon-
dásai

– Lukácsi Péter FÕGÁZ Zrt.: A földgázalapú 
decentralizált energiatermelés lehetõségei

– Seidl Gábor Vaillant Group: „Gáz van” az 
energiakorszerûsítéssel

– Versits Tamás Magyar Gázipari Vállalkozók 
Egyesülése és Huszár Tibor Magyarországi 
Kéményseprõk Országos Ipartestülete: Az 
együtt tanúsított gázkészülékek megítélése 
két szakterület szemszögébõl.

Vissza- és előretekintés: tagjaink 
nem várnak fellendülést a piacon

44. Nemzetközi Gázkonferencia


